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Saateks
08.11.2024. aastal täitus 100 aastat Rae valla maadel teadaolevalt esimese 
jahiseltsi registreerimisest ehk organiseeritud jahindustegevus Rae vallas sai 100 
aastat vanaks. Registreeritud seltsi nimeks oli Jüri Jahimeeste Selts.1

1924. aastal loodud seltsi saab, kronoloogiat teades2, nimetada 1991 aastal taasloodud 
era jahimeeste seltsi – Rae Jahimeeste Selts – eelkäijaks. 1992 Rae Jahimeeste 
Selts lõhenes ja tulemuseks on Rae valla territooriumil tegutsevat kaks erinevat 
jahindusorganisatsiooni. Neist Rae Jahimeeste Selts on oma (rendi)jahimaaga selts, 
kattes suures piiris sama maad, millel tegutses 1924. aastal asutatud jahiselts.

Tuli mõte koostada seltsile sünnipäeva kingiks kokkuvõte tema esimesest tegut- 
semise sajandist. Viimase tõuke andis koduse arhiivi korrastamisel näppu jäänud 
kaustad, milles Rae Jahimeeste Seltsi nõukaaegsete eelkäijate tegemisi kajastavad 
käsikirjalised protokollid. Alates jaanuarist 1964. Seega käesolevas kogumikus on, 
lisaks muule, esitatud läbilõige 60 aasta jooksul kirjalikult talletatud jahindusega 
seotud tegevust kajastatavatest materjalidest.

Protokolle dešifreerides (märkisin, et tegemist käsitsi kirjutatud materjaliga 
ning võib julgelt öelda, et mitte ainult arstidel pole käekirjaga probleeme) panin 
tähele, et lisaks jahindusega seotule on protokollides jälgitav eri aegade puudutus 
(ENSV-st saab EV ja seltsimeestest saavad härrad, 2 rahareformi jne). Sh on 
kronoloogiliselt täpselt kirjeldatud Rae valla territooriumil tegutsevate jahiseltside 
(sektsioonide) lähenemine, ühinemine ja taaskord lahku kasvamine3. Võib kindel 
olla, et protokollide näol on tegu unikaalse materjaliga nii jahipidamise, ulukihoolde, 
jahispordi kui palju muu mõistes ja selle kõige dünaamikas ehk muutumises ajas. 
Töö eesmärgiks polnud kindlasti iga viimase kui sõna ümber kirjutamine, pigem 
teha kokkuvõte aastate kaupa ja rõhutada mõnd huvitavamat fakti, mõnes kohas 
kirjutada lisaks omapoolseid selgitavaid kommentaare. Et asi oleks huvitavam, siis 
on lisatud pildimaterjale, millised valdavalt saadud seltsi liikmete koduarhiividest 
või üles pildistatud töö käigus. Selline ta lõpuks sai, head lugemist!

Loomulikult tänan kõiki aitajaid, kes jagasid oma lugusid ja fotosid ja aitasid 
kaasa mõne fakti selgitamisel. Nimeline tänu läheb ilusate fotode eest Mart 
Hiiole ja ERILINE tänu ajalooarhiividest materjale otsinud ning leidnud koduloo 
uurimise suurele fännile Reet Raudkepile.

Raivo Uukkivi

P.S. Tänapäeval on kombeks hoiatamine, pean seda tegema minagi. 
Hoiatus! Raamat sisaldab fotosid, mis võivad tunduda häirivad. 
Saage üle, sest tegemist ikkagi jahindusest rääkiva kogumikuga.

1 Mitte segi ajada tänase Jüri Jahimeeste Seltsiga.
2 Vt peatükki ENSV aegse Jüri Jahindussektsiooni reorganiseerimine iseseisvaks Rae Jahimeeste 

Seltsiks ja selle lõhenemine. Kronoloogilises vaates.
3 Kogumiku lõpuosas on seda teemat pisut põhjalikumalt lahatud.



Sissejuhatus
Jahindus on olnud inimese kaaslaseks aegade algusest. Nii ka Eesti maadel. 
Inimkonna arenedes, omandite tekkimisel jne asuti reguleerima ja korraldama 
kõike, sh ka jahindusega seonduvat. 

Eesti Entsüklopeediast: Ka kaugetel aegadel rakendati jahipidamisele kitsendusi, 
algselt rahvapärimuste ja -kommete ning suuliste keeldude, hilisemal ajal 
kirjalike käskude kaudu. Eesti esimesed looduskasutuse õigused ja piirangud 
on kirja pandud 13.–14. sajandil. Otseselt jahipidamist käsitlevad seadused 
on pärit 15. sajandist: 1429 andis Saksa kuningas Sigismund Eestis jahiõiguse 
(koos mõningate piirangutega) Saksa Ordule. Kuramaa piiskop Paul keelas 
1465 maasulastel suurulukite, hiljem ka väikeulukite küttimise. Nende seaduste 
ilmumise ajaks oli ulukite varu vähenenud, juba sadu aastaid polnud nähtud 
grööni hüljest, piisonit, tarvast ja punahirve, kobras oli väljasuremisohus. Ilmselt 
oli üks selle põhjusi röövküttimine.

Kui tekkis pärisorjus, hakati Lääne-Euroopa eeskujul piirama talupoegade õigusi. 

1507 võeti Volmari maapäeva otsusega talurahvalt relvakandmise õigus. 

1561 andis Poola kuningas Sigismund II August privileegiga jahiõiguse Liivimaa 
aadelkonnale.

Seega on juba ammustel aegadel reguleeritud jahindusega seonduvat, tihti tehti 
seda seisusega seonduvalt, aga üha enam oli reguleerimise eesmärgiks ulukite 
arvukus ja selle tasakaalustamine. 

Eesti Entsüklopeediast: Rootsi ajal tehti jahiõiguses suuri muudatusi. 1664. 
aasta metsaseadus piiras põtrade, metssigade ja metskitsede küttimist. Sel ajal 
oli kiskjate, eriti huntide arvukus väga suur. Hundid ründasid nii koduloomi 
kui ka inimesi. Dionysius Fabricius (trükis avaldatud esmakordselt 1792) ja 
Johann Fischer (trükis esmakordselt 1791) viitavad oma üleskirjutistes sellele, 
et Liivimaal ei ole metssigu. Christian Kelch peab põtrade arvukuse vähenemise 
põhjuseks metsade hävimist, huntide rohkust ja salaküttimist. 

1656. aasta patendiga keelati omavoli vähendamiseks riigimõisade metsades 
põtrade, metssigade ja metskitsede küttimine. Salaküttimise vastu võitlemiseks 
nägi 1664. aasta jahiseadus ette, et kolmandik trahvisummast läheb pahateo 
ülesandjale, ülejäänud aga maakohtule ja kuningakassale. Sama seadus keelas 
ka jäneste ja lindude loata jahtimise, kehtestas trahvimäärad, jahikeeluajad ja 
jahimehe õigused. Talupojad võisid küttida ainult röövloomi. Sel ajal pääses hea 
kütt teoorjusest. Mõis võis pidada üht või kaht elukutselist jäägrit. 

18. sajandi lõpul hakkas kahanema karu, ilvese, metsnugise, saarma ja põdra 
arvukus; ahm kadus meie alalt üldse, taandudes põhja poole. Huntide arvukus 
suurenes 19. sajandi lõpuni. 
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Eesti Entsüklopeediast saame aimu ka õigusaktidest, mis on lähemas minevikus 
Eesti piirkonnas jahindust reguleerinud. 

• 1882. aastal võeti Venemaal vastu jahiseadus, mis toimis hästi ja kehtis I maa- 
ilmasõjani. See seadus reguleeris jahindusalast tegevust ka Eesti tänasel 
territooriumil, sest olime ju Venemaa osaks. 

• Eesti Vabariigi algusaastail valitses jahinduses anarhia. Hakati välja töötama 
jahiseadust, mis sai valmis ja võeti vastu 1934.

• 1945 asutati ENSV Riiklik Jahiinspektsioon ja kehtestati jahimäärustik. 1947 
täiendati seda mitme lisamäärusega. Samal aastal kinnitati jahipidamiseeskiri 
ja moodustati 7 jahikaitsepiirkonda.

• 1964 viidi jahiinspektsioon ENSV Metsamajanduse ja Looduskaitse Minis- 
teeriumi Looduskaitse Valitsuse alluvusse. 1967 valmis „Eesti NSV jahi- 
pidamise põhimäärus”. 

Jahinduslik tegevus Rae valla aladel
Jahipidamine Rae Jahimees-
te Seltsi tänasel territooriu-
mil ulatub kindlasti ka aega-
de algusesse. Organiseeritud 
jahipidamise kohta on and-
med Vabariigi esimesest pe-
rioodist, kui tänase Rae valla 
aladel on kirjalikke andmeid 
kolmest jahimeeste seltsist. 

Nendeks on Jüri Jahimees-
te Selts, Mõigu Jahi ja Ka-
lastajate Selts4 ning Rae 
Põllumeeste Jahiselts. 

Järgmised kirjalikud andmed 
reguleeritud jahindusest on 
aastast 1964. Nendega tut-
vumise järel saab järeldada, 
et tänase Rae Jahimeeste 
Seltsi juured ulatuvad aas-
tasse 1924, mil loodi Jüri 
Jahimeeste Selts. 

4 Ilmselt rohkem linnameeste selts.
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Seltsi ja tema põhikirja registreerimise juures oli põhjendus/palve seltsi loomiseks. 
See on päris hea lugemine. Et lugemine oleks soravam, siis originaali järel on 
nö loetavam variant.



7

Palve. Et Rae valla ümbruskonnas salaküttimine laialdaselt maad on wõtnud, 
kus hävitavalt hukatakse jahiloome ja linde waatamata nende sugu ja aja peale; 
ühtlasi tallatakse ka mööda koristamata wilja wäljasi ja heinamaad, kus ära 
ajama minnes sagedasti halbu sõnu ja muud nagu: ega ma sinu krundi peal põle 
j.n.e kuulda saad.

Et sellist pahet kõrwaldada, otsustasiwad ümbruskonna jahimehed jahiseltsi 
asutada, kus omad krundid, kui ka mitte jahimehe käes pidada olewad krundid 
/wiimastelt nõus olemisel ja rendi teel/ liituda. Mille abil loodame märksa 
salaküttimisele tõkkeid teha; ning sellega ei saaks meie metsade uhkus nõnda 
laostavalt hävitatud ja ka meie koristamata wilja wäljad läbi sõtkutud, mille 
pärast palume Tallinna-Haapsalu Rahukogul juurde lisatud Jüri Jahimeeste 
Seltsi põhikirja registreerida. 

Ei läinud rohkem kui 4 aastat mööda, kui avalikkuse ette jõudis/toodi 
informatsioon, et jahiselts ei täida oma põhikirjalisi eesmärke. Sellest annab teada 
murelik Jüri elanik5 15.mai 1929 ajakirjas Kaja. Loos sisaldub viide, et seltsi sees 
on lahkhelid juba juhatuse tasemel. 

Pealinna ümbrus jahilindest lage. Pühapäeva kütid tapavad werisulis linnu- 
poegi. Jüri elanikud kurdavad.

Mitte kusagil terwes Eestis pole wist jahilinnud ja -loomad nii palju jahimeeste 
tagakiusamise all kannatada saanud, kui meil Tallinna külje all asuvas Jüri 
kihelkonnas. Selle tagakiusamise tulemuseks on, et meil, kus omal ajal päris 
kitsede ja faasanite kasvatus mõisnikkude poolt oli sisse seatud, nüüd need uhked 
linnud ja loomad sootumaks kadunud on. Kadunud on ka meie kenad sookanad; 
peaaegu samuti ka püüd, kuna tetri veel vähe leida on. Ka meie suurim jahiloom 
halljänes – walge on peaaegu täiesti kadunud – on haruldaseks asjaks saanud, 
ja wist näeme mõne aasta pärast seda pikakõrva-meest weel ainult linnas 
loomademajas traatwõre taga.
5 Ei midagi uut, ka sellel ajal toimis põhimõte, et sellised lood tuleb avalikkuse ette tuua ano- 

nüümselt
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Olgugi, et meil palju kohalisi jahimehi on, jääwad meie jahilindude ja -loomade 
tapmises peasüüdlasteks ikkagi wälised jahimehed, peaasjalikult linna jahimehed. 
Asub ju Jüri kihelkond Tallinna külje all, seega pühapäeva-küttidele wäga 
kättesaadawal kohal. Ja seda wõimalust on nad osanud ka kasutada. Iga aasta 
noorte linnu wõi jänese jahi ajal tuleb jahimehi karja kaupa Lagedi jaamas rongilt 
maha, kust nad walguwad ümbruskonna metsadesseet seal tihti weel poolalasti 
linnupoegade kallal oma jahikirge waigistada. Neile seltsivad weel kohalikud 
püssiloata poisikesed, kes linnalastele tihti on weel teenäitajateks soodesse ja 
rabadesse wiimaste linnupoegade juurde. Meil oli weel mõne aasta eest Pajupea 
külale kuuluwas soos kaunis palju parte. Sellest said linna jahimehed jälle 
kohaliste poiste kaudu haisu ninna ja warsti oli ka siin käimas äge jaht.

Paar aastat tagasi, ühel pardijahi esimesel wõi teisel pühapäewal, nägin ise 
selles soos korraga 24 jahimeest weel mitte lennuwõimeliste pardipoegade kallal 
oma jahikirge waigistamas. Nad liikusid sood mööda ahelikuna, hagijad kaasas, 
samm-saamult ja jalg-jalalt sood läbi wõttes …

Säärased rööwjahid, ehk õigem, linnupoegade mahanottimised, – sest lasta 
tuli harva; koerad ja wemblad töötasid waiksemalt – andsid kurbi tagajärgi: 
Pardirikkast Pajupea soost sai paari aastaga tühi ja mahajäetud paik, kus peale 
mõne wäikse mudanepi ja taewasiku6 ükski suurem jahilind ei elutse. Kadunud on 
ka sealt südant igatsema panew, kurb, wiisirikas kroonnepi7 laul …

Et weel wiimaseid linde pühapäewa-küttide käest päästa, loodi ka meil Jüris, nagu 
mujalgi, juba mõne aasta eest oma „Jüri jahimeeste selts“. Kuid nagu mujalgi, 
ei annud ta ka meil- wähemalt seniajani – positiiwseid tagajärgi peaasjalikult 
sellepärast, et seltsi liikmed ei suutnud oma ülesannete kõrgusel seista. Teiseks 
puudus seltsil oma suurem jahimaa-ala, ilma milleta jahiseltsidel wõimata on 
linnukaitse mõttes tegutseda.

Kõige suuremat pahameelt tekitab aga ümbruskonna elanikkude keskel seltsi liig 
suur sõprus linna pühapäewa-küttide wastu. Selle asemel, et wiimastest lahti 
saada, hakati neid seltsi liikmeteks wastuwõtma; neile lisaks wõeti weel kohalisi 
püssiloata poisikesi, ja nõnda kasvas Jüri jahiseltsi pere. Kõige selle tagajärg on, 
et Jüri jahiselts muutus linna jahimeeste koduks.

Sarnase eluweidra poliitika wastu protesteerisid peakoosolekutel isegi mõned 
juhatuse liikmed, kuid sel ei olnud mingit tagajärge. Umbes paar kuud tagasi 
peeti Lagedil jahiseltsi pidu ühes peakoosolekuga; wiimane algas kahe juhatuse 
liikme protestist hoolimata, kell 4 öösel. Koosolekul wõeti wastu ka uusi liikmeid 
nii linnast kui ka maata inimesi maalt. Liikmekssoowijate hulgas oli ka üks 
suurema talu noor omanik, keda kõikide imestuseks aga wastu ei wõetud. Selle 
tagajärjel tekkis seltsi liikmete hulgas äge waielus; kaks juhatuse liiget astusid 
seltsist wälja …

6 tikutaja
7 vihmakass
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Nüüd, kartes omale wõistlejat, sest kohaliste „maaga“ jahimeeste ringkonnas 
on mõte tõusnud wiimastele linnupoegadele uue nn põllumeeste jahiseltsi näol 
wääriliselt kaitset pakkuda – saadeti sellel koosolekul Tallinna linnawalitsusele 
palwekiri Jüri jahiseltsile metsawahi õiguste saamiseks linna maa-aladel. Ka 
jagatud koosolekul linna päralt olewad sood ja rabad juba ette rajoonidesse wõi 
wahtkondadesse; ka wahid määratud ära.

On huwitav, kuidas jahiselts, kes lindude kaitseks pole midagi teinud, metsawahina 
tegutsema mõtleb hakata.

Kas nüüd see kiri millegi alguseks, seda ei tea, kuid 30.05.1929 Kaja nr-is 124 
ilmus teadeanne:

Tõke salaküttimisele Lagedil ja Rael.

Salaküttimine on Lagedi ja Rae ümbruskonnas wäga suurejooneliselt maad 
wõtnud. Salakütid tallawad sageli maha talunikkude wilja ja sünnitawad rohkelt 
kahju.

Kohalikud elanikud on nüüd asutanud jahimeeste seltsi ning palusid luba Tallinna 
maaalade mõnel seltsi liikmel salaküttide järelwalwet korraldada. Tallinna 
linnawalitsus andis loa kolmele isikule.

04. juunil 1929 ilmus Kajas Jüri jahimeeste seltsi pöördumine „Jüri elaniku“ 
artiklile.

Jüri jahimeeste selts õiendab.

15 mail s.a. „Kajas“ ilmunud kirjutuse puhul „Pealinna ümbrus jahilindudest 
lage“ teatab Jüri jahimeeste seltsi juhatus järgmist: salaküttimine on wiimasel 
paaril aastal Lagedi-Rae ümbruses wähemalt 75% wõrra wähenenud. Seltsi 
põhikirja järele wõiwad seltsi astuda päris ja toetajaks liikmeks mõlemast soost 
täisealised isikud, ka mittejahimehed. Püssiloata poisikesi seltsi wastu wõetud 
pole. 

Jüri jahimeeste selts pani kuulutuse Waba maa nimelisse lehte 09.07.1929.

Sellega teatab Jüri Jahimeeste seltsi juhatus, et JAHIPIDAMINE ON KEELATUD 
Rae, Limu, Patika ja Lagedi (riigi päralt olevates) rabades, osa Lagedi, Rae, 
Pajupea, Patika jne kruntidel.8

Pärast seda on siiski veel ajakirjandusse jõudnud tükikesi seoses jahindustegevusega 
ja ka Jüri Jahiseltsi siseste pingetega.

8 See on esimene kirjalik viide territooriumile, millel selts toimetab.
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25. oktoobril 1935 kirjutab Waba Maa nr 252: Jüri Jahimeeste Seltsi uus juhatus. 
Neljapäewal pidas Jüri jahimeeste selts erakorralise peakoosoleku, kus waliti 
seltsi uus juhatus koosseisus: härrad Mesikäpp, Uulberg, Simson, Arusoo 
(Arbusov) ja Leon.

31.oktoobril 1935 kirjutab uuest juhatusest ka Päewaleht (nr 301).

1935. aasta 08. märtsil on Jüri Jahimeeste Seltsi põhikirja muudetud.

Rae Põllumeeste Jahiselts

Kui ajakirjanduses 15.05.1929 ilmus mureliku Jüri elaniku kiri, siis sai sellest 
lugeda, et Jüri Jahiselts pidas Lagedil pidu ja selle peo ajal, kell 4 öösel, viidi läbi 
seltsi peakoosolek, kus võeti vastu uusi liikmeid nii linnast kui maata mehi maalt. 
Ei võetud ühte noort taluperemeest. See olla viinud kõva vaidluseni ja lõppes 
kahe juhatuse liikme seltsist välja astumiseni.

Pole küll otsest dokumentaalset rada, aga 27.05.1929 esitati avaldus uue jahiseltsi 
loomiseks.

Registreerimine jõudis lõpule kuu hiljem 29.06.1929

Seega võib oletada, et 1929. aastal eraldus Jüri Jahimeeste Seltsist, erimeelsuste 
tõttu, üks osa liikmetest ja asutas uue seltsi. Selle eestvedajaid oli küll 3, aga 
tundub, et liider oli Jaan Selks, kellel olid volitused asjaajamiseks. Tema elukoht 
oli Rae vald Limu küla Härma talu. 

Siit võiks edasi oletada, et Jüri Jahimeeste esialgsest seltsist sai okupatsiooni ajal 
esialgu Vaida Jahisektsioon, hiljem Sommerlingi sektsioon, ja Rae Põllumeeste 
Jahiseltsist võis saada nõukaaegne Rae-Limu sektsioon. 
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Perioodist 1935 kuni 1964 dokumentaalset teavet organiseeritud tegevuse kohta 
ei leidnud. Küll on ajakirjanduses mõned teated ilmunud ja neile toetudes saab 
väita, et tegevus oli aktiivne. 

Ka enne teise maailmasõja algust säilinud fotod ütlevad sama. 

Selleaegsed fotod on alati huvitavad, sest 
siis tuli foto saamiseks vaeva näha ja 
kindlasti oli neis palju pilte, mis poseeritud. 
Mõned leitud näited on anonüümsed, mõnel 
kenasti nimi olemas. Kindel on see, et kõik 
fotodel olijad elasid Rae valla lõunapoolses 
piirkonnas, seega on eeldatavalt tegemist 
Rae Jahimeeste Seltsi ja Vaida sektsiooni 
jahimeeste eelkäijatega. Ja mitte ainult jahi- 
meestega, ka naisi võeti kampa. Fotodelt, 
on ajastu puudutus tajutav. Piltidel nii 
toonane transpordivahend, millega jahimees, 
muuhulgas, metsa ja tagasi väntas, aga 
ka erinevad riietusstiilid. On tänapäevalgi 
toretsevaid ja traditsioone kandvaid jahi- 
riideid, kuid lipsuga jahimeest jahil pole 
minu silmad näinud. Ka ei kujuta väga ette 
pika kleidi või seelikuga jahinaist sokujahil. 

 



13

 



14

1939-st aastast paar kurvemat teade- 
annet, mis seotud jahiõnnetustega Rae 
vallas. Üks neist selline kurb uudis 
Virumaa Teatajast aastal 1939 (nr. 75, 
3. juuli 1939).

(Ei saagi täpselt aru, kelle pihta siis 
lask tehti – venna või vennapoja pihta.)

Teine ajalehest Maa Hääl (09.04.1939).

Arusaadavamas keeles siis selline tekst:

Pühapäeval toodi Tallinnas Narva 
maanteel asuvasse erahaiglasse ravi- 
misele Harjumaal Rae vallas Pajupa 
külas Vanaotsa talus elutsev Gustav Ots 
haavlilaenguga jalges.

G. Ots läks pühapäeva hommikul, jahi- 
koera kaasa võttes, oma koduküla metsa 
tedrejahile. Varitsedes tetri, pani Ots 
püssi pikali maha, et vile abil tetri ligi 
meelitada. Äkki kõlas pauk ja Ots tundis 
valu jalges. Selgus, et ta oli saanud 
haavata ise oma püssi läbi.

Kui kütt oma laskeriistast eemale 
läinud, oli koer astunud püssi päästikule 
ja nii laengu lahti lasknud. Haavlid 
jooksid mättast läbi ning tungisid mätta 
taga seisvale G. Otsale jalgadesse.

Arst kuulutas vigastuse raskete liiki 
kuuluvaks.

Nõuka ajast on Harju Elus vahel ikka 
jahindusest ka lugusid. Paar lugu põld- 
püüde abistamisest ja selle eest preemia 
maksmisest. 

Üks neist artiklitest oli Harju Elus (71) 
14.06 1960.
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Alates aastast 1964 kuni tänapäev on kohalikust jahindusest olemas päris 
ülevaatlik teave, sest nagu öeldud, see periood on kaetud jahisektsiooni 
tegevust kirjeldavate protokollidega, millest saab küllaldase ülevaate Rae 
valla maadel ja pisut kaugemalgi toimuvast jahindusega seotud tegevusest. 

Nii saame teada, et 

• 1964–1967 oli tegemist VS Jõud Harju Nõukogu Jahindusklubi Vaida 
jahindussektsiooniga;

• Vaida sektsioon tegutses praktiliselt samal territooriumil kus Rae Jahimeeste 
Selts täna;

• 25.04.1967. a protokollist saame lugeda Vaida asemel Vaida-Sommerlingi 
sektsioonist;

• 18.07.1969. a protokollis on sektsiooni nimeks saanud Sommerlingi;
• 19.04.1970. a tekib protokollidesse nimi Sommerlingi sektsiooni ja Rae-Limu 

sektsiooni hooldusnõukogu;
• 02.09.1971. a võtab O.Tamberg (Sommerlingi sektsioonist) üles teema kahe 

sektsiooni ühendamisest;
• 24.01.1975. a toimub ühinemiskoosolek, mille otsuse tagajärjel toimub 

ühendamine ja jätkatakse Sommerlingi sektsiooni nime all. Ühinemise aluseks 
Harju Jahindusklubi tungiv soovitus (loe: nõue);

• 02.12.1980. a protokollis saab lugeda nime Jüri sektsioon;
• 1981 a võetakse sektsioonilt ära linnalähedased Kurna ja Rae maad, mis 

saadakse tagasi alles taasiseseisvunud Eesti ajal;
• 20.07. 1991. a asutatakse iseseisev Rae Jahimeeste Selts9;
• 11.03.1992. a avaldavad endise Rae-Limu sektsiooni jahimehed soovi Rae 

Jahimeeste Seltsist lahkuda10. 30 meest arvati korraga seltsist välja;
• 13.06.1993. a Rae Jahimeeste Selts astus välja Harju Jahindusklubi koosseisust;
• 1996. a Eesti Metsakorralduskeskus koostas „Rae rendijahipiirkonna jahi- 

maakorralduskava aastateks 1996-2005“. Selle alusel oli jahimaa piirikirjeldus 
olemas ja oli vaja sõlmida Jahirendileping maavanemaga. Paraku selts tegutses 
seltsinguna, mis polnud juriidiline isik. Enne maavanemaga lepingu sõlmimist 
oli vaja registreerida selts juriidilise isikuna;

• 12.10.1999. a asutati MTÜ Rae Jahimeeste Selts; 11

• 15.11.1999. a registreeriti MTÜ;
• 15.11.1999. a sõlmiti jahirendileping Harju maavanemaga.
• 2022. a uuendati maakasutuslepinguid ja kinnitati Rendijahipiirkonna piiride 

kirjeldus. Jahimaade kasutusõigus pikendati kuni 20.10.2032.

(Rae Jahimeeste Seltsi põhiandmed aastal 2025 on saadaval Keskkonnaportaalis)12

9 Kogumiku lõpus on RJS-i saamise lugu taasiseseisvunud Eestis põhjalikumalt lahkamist 
leidnud.

10 Tänaseks on lahkujatest saanud Jüri Jahimeeste Selts.
11 Siit näeme teistki juubelihõngulist nr-it 25 aastat MTÜ loomisest ☺
12 https://register.keskkonnaportaal.ee/register/hunting-area/-1655350329 
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Kommentaar: Nii jahipiirkonna suurus 12500 hektarit, kui ka jahimaa 
suurus 8860 ha on juba aastaid petlik, sest nö valglinnastumise tagajärjel on 
taasiseseisvunud Eesti ajal ehitatud täis 

	Peetri küla on saanud nii tihedalt asustatuks, et muudetud juba aastaid tagasi 
alevikuks. Kui seda tihedust iseloomustada numbriliselt, siis Peetri külas 
elas 1959. aastal 134 püsielanikku, 2003 oli see nr juba 702 ja veel 20 aastat 
hiljem ehk aastal 2023 juba 6479. Rahva arvukus on Peetris kasvanud 48, 
4 korda! 

	Samuti on tihedaks läinud Järvekülas, mis on lahutatud kaheks eraldiseisvaks 
külaks ja nii on Rae vald saanud juurde Uuesalu küla, mis on ehitatud 
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Lehmja hooldusala ühele kunagisele loomarikkamale alale (Katku). Järveküla 
inimeste arvukuse kasvuks on eelpoolmainitud aastatel vastavalt 77/143/4471. 
Järvekülas seega kasv 58 korda!. 

	Paisunud on ka Rae küla (160/168/1776. Suurenemine Rae külas vaid 11 
korda). 

	Lehmja küla Põrguväljast on saanud tööstus- ja logistikapiirkond. 
	Rail Balticu trass põrutab läbi Järveküla/Uuesalu ja osaliselt üle Rae raba.
	Jüri lähiümbrus on paisunud. 

Ohutusega seotud probleemid on ka tiheasustusega piirnevates metsatukkades, 
mida üha enam kasutatakse (moodsa sõnaga) rekreatsioonialadena ehk aladena 
kus saab kosutust, virgestust, töövõimet ja tervist taastada looduses. 

Selge, et sellises tiheasustuses (rahu ajal) püssi ei lase 😊 . 

Nii ongi suur osa (vt. et isegi kuni pool) 12500-st hektarist jahi mõttes 
lõplikult kadunud.
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Rae Jahimeeste Selts tegutseb täna selles piirkonnas Keskkonnaameti korralduse 
nr 1-3/22/251 alusel.

Protokollid
1964st aastast on kirjalikus vormis ülevaade sellest, mis toimus Vaida13 
jahisektsioonis,14 seejärel Sommerlingi sektsioonis ja seejärel Jüri sektsioonis 
ning sealt edasi kuni tänaseni15.

Protokollidest selgub, et jahimeeste ülesanded on viimase 60 aasta jooksul 
suuresti ikka samad:

	aidata loomi lisasöödaga;
	hoida loomade arv tasakaalus; 
	õpetada jahimeestele jahieetikat;
	pidada silmas jahiohutust.

13 Nimi on küll Vaida, aga piirkond hõlmab lisaks Vaida sovhoosi aladele ka Mitšurini kolhoosi 
(tänane Peetri kant), Sommerlingi (tänane Jüri kant) ja Patika (Agro abimajand) alad. 

14 Kuigi ühes 1967. aasta protokollis (nr 29) on viide „Spartaki aegadele“, mis eelnes VS Jõud 
koosseisu minemisele.

15 Kokku 254 protokolli, paar aastat käesoleva sajandi algusest on katmata.
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Kui ilusad need sõnad ka pole, siis läbi aegade on teemaks tõsiasi, et ega 
paljud jahimehed leia aega lisasöötade kogumiseks, jahirajatiste ehitamiseks/
korrastamiseks. Põhiliselt keskendutakse jahile. Oli see nii 1964 ja kindlasti on 
seda suhtumist tänagi.

Erinevusi on siiski ka, mõned saab siin väljagi tuua:

	Nõukaajal puudus eraomand maale. Seega ei pidanud paljude maaomanikega 
maakasutuse osas kokku leppima. 

	Olid põllumajandusettevõtetest maade kasutajad ja nende juhtidega tuli 
saada hästi läbi. Veel parem, nad tuli jahimeesteks kutsuda ja veelgi parem 
– istutada juhatustesse. Nii toimis ka Rae Jahimeeste Seltsi ENSV16 aegne 
eelkäija. Sovhoosi direktorid osalesid kõik juhatuse töös. Jahimehed olid  
A. Sommerlingi nim. sovhoosi direktorid V. Vaht, O. Tamberg, J. Ganzen ja 
K.Pajumägi. Loomulikult majand aitas jahimehi päris palju.

	Kasutusel oli mõiste röövuluk, kelle küttimist nimetati sellel kaugel ajal 
„hävitamiseks“. Röövulukite alla kuulusid ka hulkuvad koerad ja kassid;

	Esialgu räägitakse kasulike ulukite jahtimisel põhiliselt hall- ja valgejänesest. 
Põdrad, kitsed, metssead ilmuvad aja jooksul protokollidesse ja statistikasse.

	Eelmise sajandi 60-ndatel pööratakse väga-väga palju tähelepanu põllupüüdele;
	„Eesrindlike“ põllumürkidega (väetised, umbrohutõrjevahendid jms) ja nende 

manustamise meetoditega (lennukilt) tehti loodusele tunduvalt rohkem haiget 
kui täna; Jahimehed juhtisid sellele teravate sõnavõttudega tähelepanu.

	Riigile loomade laskmise kohustus põhimõttel – enne riigile, siis endale;
	Nahkade riigile müümise kohustus;
	Tänapäeval on 

o kunagisest jahimaa hajaasustusest saanud tiheasustusega, äärelinnalise 
struktuuriga piirkonnad;

o tihe autoliiklus ja loomade liiklussurmade arvukus on murettekitav;
o pikema laskeulatusega ja täpsemad relvad. Erinevad seadmed, mis 

muudavad jahti mugavamaks jahimehele, kuid „ebaausamaks“ uluki 
vaates;

	Täna ei ole väga suurt probleemi nn lubadega „linnameestega“, kuid kindlasti 
ei ole kadunud salaküttimine.

	Vaadeldava 100 aasta lähemas otsas on meist üle käinud nii sigade17 kui ka 
inimeste pandeemiad. Sead on Rae jahimaadelt peaaegu kadunud, inimesed 
Rae Jahimeeste Seltsis on õnneks säilinud. Varasema perioodi protokollides 
pole viiteid suurtele haiguspuhangutele, muret tegi vaid põllumajanduses 
kasutatav keemia. 

Säilinud protokollid 01.1964 kuni 12.1999 on käsikirjalised. Täpsemalt 
10.01.1964 toimus Patikal (ilmselt Kohu talus) V.S.Jõud18 Jahindusklubi Vaida 
sektsiooni üldkoosolek, mille käik on fikseeritud protokolli nr 1. 

16 Eesti Nõukogude Sotsialistlik Vabariik.
17 Sigade Aafrika Katku esimesed juhtumised 2014. Inimloomade Covid pandeemia 2020-2022.
18 V.S. tähendas vabatahtlik spordiselts.
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1964 oli sektsiooni esimeheks Osvald Villo (pildil)19, aseesimeheks Arnold 
Pääsuke (Jüri piirkond) ja sekretäriks Juhan Ranne (Vaida piirkond).

Saab järeldada, et kirjalike materjalide alusel oli Rae tänase Jahimeeste seltsi 
eelkäija – V.S.Jõud Jahindusklubi Vaida sektsioon – olemas enne 1964. aastat20, 
aga kuupäevast 10.01.1964 hakati koosolekutel arutletut üles tähendama või pole 
eelnevad kirjalikud materjalid lihtsalt säilinud. 

Esimese protokollide 
raamatu kaas nägi 
välja nii. 

19 Tuleb märkida, et Osvald Villo on tänase Rae Jahimeeste Seltsi juhatuse esimehe Margus 
Valgma vanaisa.

20 Protokollis pole mingit viidet sektsiooni loomisele, vastutajate valimisele vms. 
Esimehena on kirjas Osvald Villo. Järelikult jahimehed tegutsesid ka enne riiklike 
muutusi 1964. 
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Selles esimeses raamatus on üldkoosolekute ja juhatuse koosolekute protokolle 
kuni aasta 1983 veebruarini. Seega 19 aastat jahimeeste tegemistest.

1964

Protokoll nr 1. 

10.01 üldkoosolek, 17 osavõtjat, Villo juures ehk Kohu talus Patikal.

Arutelu: Räägiti lisasöötmisest. Erilist tähelepanu pöörati põldpüüde (!) 
söötmisele. Teises päevakorrapunktis, nagu pealkirigi ütleb, räägiti rebaste 
hävitamisest. Selleks organiseeriti ühiseid jahte. Huvitav punkt, mida protokollis 
nimetatakse „läbirääkimisteks“. Seekord oli mureks rebasejahi tuusikute jagamine. 
Sõna võttis sm Hõrak ja tegi ettepaneku, et tuusikuid võiksid väljastada ka teised 
peale sektsiooni esimehe. 
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Protokoll nr 2.

15.03 juhatuse koosolek. Osavõtjad esimees O. Villo, aseesimees A. Pääsuke, 
sekretär J. Ranne. Toimumise koht Kohu talu.

Arutelu: üldkoosolekul tehtud rebasejahiks tuusikute jagamise ettepaneku 
arutamine. Otsustati, et Jüri kandis jagab tuusikuid Pääsuke ja Vaida kandis 
Ranne. 

Protokoll nr 3.

26.04 üldkoosolek, 19 osavõtjat, Kohu talus Patikal. Päevakorras kaks punkti:

1. Kevadise jahiaja tähtaeg ja jahipidamise viisid;
2. Läbirääkimised.

Kevadine jaht lubatud 01.05 – 01.06. Tedrekukkesid võib lasta ainult laupäeviti, 
pühapäeviti ja esmaspäeviti. Hommikuti ja onnist varitsedes. Igal jahimehel 
lubatud lasta 1 tedrekukk.

Metskurvitsatele (nepp) võib jahti pidada igal päeval, arv piiratud ei ole. 

Teistele kasulikele lindudele ja loomadele on jaht keelatud.

Läbirääkimistel täpsustati kui palju lisasööta antud ja palju lastud röövloomi ja 
-linde.

Protokoll nr 4. 

25.04 juhatuse koosolek. Osavõtjad esimees O. Villo, aseesimees A. Pääsuke, 
sekretär J. Ranne. Toimumise koht Kohu talu.

Arutelu: röövulukite hävitamist puudutav sotsialistlik võistlus. Kuna kõik 
jahimehed ei olnud jalgu, mune ja sabasid ära toonud, siis lõplikke kokkuvõtteid 
ei saanud teha.

Protokoll nr 5.

04.06 üldkoosolek, 18 osavõtjat, Kohu talus Patikal. Päevakorras vaid üks punkt 
– lisasööda varumine kasulikele ulukitele Vaida sektsioonis. Pandi paika kogused. 
Näiteks heina kogus ühe jahimehe kohta 50 kg, lisaks lepiti kokku juurvilja ja 
peksujäätmete kogustes. Võeti vastu ka konkreetne otsus – kes kohuseid ei täida, 
see jahiks lubasid ei saa.

Protokoll nr 6.

05.10 juhatuse koosolek. Osavõtjad esimees O. Villo, aseesimees A. Pääsuke, 
sekretär J. Ranne. Toimumise koht Kohu talu.
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Arutelu: Tundub, et kord oli käest minemas, sest aktuaalne oli vaid üks punkt – 
Abinõud töö paremaks organiseerimiseks Vaida sektsioonis. Esimehe sõnul esineb 
rida puudusi, mis tuleb kiirelt kõrvaldada. Tuleb registreerida kõik jahikoerad. 
Päevaload tuleb tagastada õigeaegselt. Lagunenud sõimed tuleb remontida. 
Otsustati, et puudused tuleb kõrvaldada ülikiirelt – enne põdrajahti, mis pidi 
toimuma oktoobri esimesel poolel.

Protokoll nr 7.

09.10 üldkoosolek. Osavõtjaid 23, Kohu talus Patikal. 

Päevakorras:

1. Eelseisva põdrajahi organiseerimine;
2. Jahipiletite kontrollimine;
3. Uute liikmete vastuvõtmine.

Põdrajahi kohta saadi juhtnööre Jahindusklubist. Sellel aastal oli toimumise 
kohaks Triigi metskond21. Kohalesõiduks veoauto. Jahi toimumine 11.10, ärasõit 
kell 6.00. 

Jahipiletid olid kõigil korras. 

Võeti vastu kolm uut liiget – Lepiksoo Enn, Kirt Endel, Vakker Ants, Meitern 
Kalju. 

Protokoll nr 8.

05.11 juhatuse koosolek. Osavõtjad esimees O. Villo, aseesimees A. Pääsuke, 
sekretär J. Ranne. Toimumise koht Kohu talu.

Arutelu: 1964/65 talvise hooaja jänese jaht. Alguseks 7.11 ja lõpuks jaanuari 
kolmas pühapäev. Päevas võib lasta ühe jänese, hooajal kokku võib iga mees 
lasta 4 (2 halli ja 2 valget). Kellel lisasöödaga seonduvad kohustused täitmata, 
see luba ei saa.

Protokoll nr 9.

02.12 üldkoosolek/aruandlus-valimiskoosolek. Osavõtjaid 23, Kohu talus Patikal. 

Päevakorras:

1. Aruanne sektsiooni tööst 1964.a;
2. Sõnavõtud ja otsus aasta töö kohta;

21 Triigi Metskondi on mitmeid, aga ilmselt siinkohal on tegemist Kose vallas asunud metskonnaga.
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3. Uue juhatuse valimine;
4. Delegaatide valimine jahindusklubi konverentsile;
5. Jooksvad küsimused.

Ülevaate tööst tegi aseesimees Pääsuke. 

Jahimehi kokku  31 Röövulukite hävitamine
lahkunud  2 Rebane 4
lisandunud  6 Kass 14
inspektoreid 2 Kull 4
Hagijaid, tõulisi 10 + 1 Vares 40
Linnukoeri 1 Harakas 208

Koer22 4
Jaht, kasulikud ulukid Kährik 4
Põder23

Halljänes 22
Valgejänes 7
Partlased 28
Teder 23
Metstuvi 7
Kurvitsad 16

Jahieeskirjade rikkumisi esinenud üks.

Lisasööda varumine: heina plaan 1400 kg, varuti 1500 kg; söödavihtade plaan  
900 tk, varuti 400 tk; juurvilja plaan 350 kg, varuti 800 kg; viljapeksu jäätmete 
plaan 2600 kg, varuti 700 kg, söödakapsa plaan 3500 kg, varuti1700 kg; 
viljapuhastuse jäätmete plaan 520 kg, varuti 560 kg.

Söödasõimesid sektsioonis 10, varjekohti põldpüüdele 25 tk, söödakohti jänestele 
25 tk, haabasid langetati 30 tk.

Kollektiivis hagijaid 10, nendest tõulisi 1. Linnukoeri 1.

Jahimehed tunnistasid sektsiooni tegevuse heaks.

Seejärel läks valimisteks. Esmalt otsustati juhatuse liikmete arv ja selleks sai 5. 
Siis esitati kandidaadid ja hääletati. 

22 Tänapäeval oleks mõeldamatu koeri lasta, aga pole ka hulkuvaid koerakarju, kes murraksid 
ulukeid.

23 Suurulukite statistika puudub. Põdrad ilmselt kajastusid metskonna statistikas.
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Tulemus:

1. Villo Osvald 13 poolt, 2 vastu
2. Pääsuke Arnold 16 poolt, 0 vastu
3. Lepiksoo Enn 16 poolt, 0 vastu
4. Remmel Juhan 16 poolt, 0 vastu
5. Ranne Juhan 15 poolt, 1 vastu
6. Sigur Evald 2 poolt, 0 vastu 

Kuivõrd kohal oli 23 liiget, siis mõned jätsid oma arvamuse avaldamata. 5 enim 
hääli saanut saidki juhatusse.

Konverentsi delegaatideks valiti ühehäälselt O. Villo ja K. Meitern.

Koosolekul oli kohal ka Jahindusklubi esindaja (sm. Usai?), kes ootas küsimusi 
ja ettepanekuid. Neid ka oli (Ü. Räitna), üheks pretensioon linnajahimeestele liig 
paljude nn suunamislubade andmine.

Protokoll nr 10.

Toimus üldkoosoleku jätkukoosolekuna ja eesmärk juhatuse liikmete vahel 
ametikohtade jaotamine. Esimeheks valiti O. Villo, aseesimeheks A. Pääsuke, 
sekretäriks E. Lepiksoo ja liikmeteks J. Remmel ja J. Ranne. 

Protokoll nr 11.

05.12 juhatuse koosolek. Toimumise koht Kohu talu. 

Arutelu: Anda juhatuse liikmetele suunamislubade väljaandmise õigus. 

Kommentaar: Suunamisload olid need nn linnameestele antud load.

1965

Protokoll nr 12.

14.03 üldkoosolek. Osavõtjaid 20, Kohu talus Patikal. 

Päevakorras 6 punkti, millest esimene puudutas koosoleku rakendamist. 
Sisulistest punktidest kaks esimest keskendusid loomade talvisele lisasöötmisele. 
Kontrolliti ka jahitunnistusi ja püsside ja koerte registreerimist. Osadel püssid 
jahindusklubis registreerimata. Uute jahimeestena võeti vastu Asak Artur, Söödor 
Uuwe, Väinsaar Kaljo ja Väinsaar Heino. Lisaks räägiti distsipliinist. Nimelt 
paljud ei võta koosolekutest osa ja seda ilma põhjuseta. Otsustati, et esialgu 
tehakse neile hoiatus ja kui tuleb kokku kolm põhjuseta puudumist, siis võetakse 
rangemale arutusele, kas üldse sektsiooni liikmena pidada.
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Protokoll nr 13.

02.04 juhatuse koosolek. Toimumise koht Kohu talu.

Arutelu: kahe sektsiooniliikme salaküttimise juhtum. Nimelt märtsikuu keskpaiku 
on tabatud salaja põdraküttimise pealt jahimehed Kirt Endel ja Asak Artur24 ja 
nendelt on jahipidamise õigus ära võetud kuni 01.04.1968.

Juhatus otsustas patustajad sektsioonist välja heita.

Protokoll nr 14.

07.09 juhatuse koosolek. Toimumise koht Sommerlingis sekretär Lepiksoo juures.

Arutelu: Esimese punktina otsustati Jõud Jahindusklubi poolt Vaida sektsioonile 
antav soku luba määrata vanematele jahimeestele A. Pääsukesele ja K. Hõrakule.

Teise punktina otsustati ehitada heinaküün-söödahoidla klubi poolt antavast 
materjalist Seli piirkonda.

Protokoll nr 15.

25.10 juhatuse koosolek. Toimumise koht Kohu talu.

Arutelu: teemaks lisasööda laekumine lattu. Esimehe ettepanekul suurem osa 
pannakse tema keldrisse. Samas lepiti erinevatesse sektsiooni piirkondadesse 
veel 5 hoiukohta.

Protokoll nr 16.

November üldkoosolek. Osavõtjaid 22, Kohu talus Patikal. 

Päevakorras 65/66 sügis-talvise jahihooaja algusega seotud arutelu.

Keskenduti VS Jõud Harju Nõukogu Jahindusklubi presiidiumi 02.11.1965 
otsusele, milles antud jänesejahi limiidid. Samuti oli otsuses kirjas, et neile 
jahimeestele, kes on lasknud hundi, ilvese, rebase või kährikkoera anda ühe 
jänese laskmise õigus, kuid hooaja jooksul mitte kokku üle 6 jänese.

Protokollis on ka selline huvitav ja mitte väga tavapärane tekst (jahiohutus?): 
sm. Lepiksoo tegi jahimeestele teatavaks samal õhtul klubist saadud juhised 
kuidas jahimees peab jahil olles end ülal pidama ja kuidas abistada viga 
saanud naaberjahimeest. Endal olgu jahile minnes esmaabiks sidemed vähemalt 
kaasas. Alkoholi kaasa võtta ei tohi. Samuti kui jaht on lõppenud. Igal juhul 

24  Kirt sai sektsiooni liige olla 6 kuud ja Asak vähem kui kuu.
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relv tühjendada. Nagu klubis koosolekul sm Raamat rõhutas, et talvisel ajal ei 
ole soovitav kummisaapaid kanda, see mõjub tervisele halva tagajärjega. Kanda 
ikka kirsavoi saabast.

Protokoll nr 17.

12.11 üldkoosolek. Osavõtjaid 25, Kohu talus Patikal. 

Päevakorras:

1. Eelseisva põdrajahi organiseerimine;
2. Jahipiletite kontroll;
3. Uute liikmete vastuvõtmine.

Seekord oli põdrajahi piirkonnaks Siniallika metskond. Käidi üle reeglid kuidas 
jahil käitutakse ja lepiti kokku jahile sõidu korraldus. Uute liikmetena võeti vastu 
Pihl Ambrosi, Polontšev Henno ja Kuusk Rein.

Protokoll nr 18. 

13.12 üldkoosolek/ aruandlus-valimiskoosolek. Osavõtjaid 22, Kohu talus Patikal. 

Päevakorras:

1. Aruanne sektsiooni tööst 1965;
2. Sõnavõtud ja otsus aasta töö kohta;
3. Uue juhatuse valimine;
4. Delegaatide valimine jahindusklubi konverentsile;
5. Jooksvad küsimused.

Aruande esitas sekretär Lepiksoo.

Jahimehi kokku  31 Röövulukite hävitamine
lahkunud  8 rebane 15
lisandunud  4 kährik 10
inspektoreid 1 koer 8

kass 32
Jahimaa suurus  7040 ha kull 1
kohalik kaitse vares, harakas, pasknäär 34, 154, 39
riiklik kaitse  800 ha ronk 1
looduskaitse ala  7 ha tuhkur 14

mäger 2
nugis 2
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Jaht
põder* 1 valgejänes 19
metssiga partlased 33
metskits* 1 teder 14
ilves, metstuvi 17
halljänes 23 kurvitsad 24

Ulukite eest hoolitseti lisasööda varumise, sh ka söödavilja kasvatamisega Som- 
merlingi ja Mitšurini majandite territooriumil. Heina plaan 1400 kg, varuti 
1700 kg, viljatöötlusega seotud jäätmeid plaaniti koguda ca 1900 kg, saadi 1460 
kg, söödakapsast plaaniti kasvatada 4224 kg, saadi 0, sest ulukid panid sööda juba 
põllul nahka. Juurviljaplaan 462 kg, saadi kokku 1119 kg. Vihtasid tehti 105 tk.

Tegevus kiideti heaks ja seejärel läks juhatuse valimiseks. Seekord pakuti 5 meest 
ja ühehäälselt valiti kõik ka ära. Juhatuses muutusid 2 nime. Valiti Villo Osvald, 
Sigur Evald, Pääsuke Arnold, Lepiksoo Enn, Väinsaar Heino. Konverentsi 
delegaatideks kinnitati Lepamaa Eduard ja Räitna Ülo.

Jooksvate küsimuste rubriigis võtsid sõna Jahindusklubi esindajad. Palju oli 
jällegi pretensioone nn linnameeste jahil käimise kohta. Kohalikele ei meeldi, 
et nemad peavad hoolitsema sektsiooni maadel ulukite eest ja linnamehed ainult 
kütivad. Kaks linnameest toodi nimepidi välja, neist üheks oli Armei25. 

Lõpuks pannakse koeraomanikele südamele, et kui koer ka kitse ajab, siis neid 
ei tohi jahile võtta kui lumel kõva koorik. Kits võib põgenedes jala murda ja siis 
koera omanik peab kahju korvama.

Protokoll nr 19.

13.12 juhatuse koosolek/üldkoosoleku jätk. Toimumise koht Kohu talus. Jaotati 
kohad juhatuses. Muutusi ei toimunud, vahetusid vaid kahe lihtliikme nimed.

1966
Protokoll nr 20.

05.04 juhatuse koosolek. Toimumise koht Kohu talu

Arutelu: kasulike ulukite lisasöötmise küsimusi, samuti ulukite arvukuse 
vähenemist. Lepiti kokku järgmise üldkoosoleku aeg ning puudutati ka passiivsete 
jahimeeste teemat. Otsust selles osas ei tehtud.

Protokoll nr 21.

17.04 üldkoosolek. Osavõtjaid 22, Kohu talus Patikal. 

25  Eesnime ei mainita, kuid ilmselgelt on selleks meheks napilt linnapiiris (Mõigus) elanud Heino 
Armei, kes hiljem on isegi Rae Jahimeeste Seltsi juhtinud. 
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Päevakorras:

1. Kevadise jahihooaja avamine;
2. 1966/67 ulukitele lisasööda varumise küsimus;
3. Uute liikmete vastuvõtmine ja elukoha muutuse tõttu liikmete nimekirjast 

kustutamine;
4. Läbirääkimised.

Tutvustati eesoleva hooaja põhimõtteid, mis koostatud Metsamajanduse 
ja Looduskaitse Peavalitsuse poolt. Jahimeestele tutvustati ka röövulukite 
hävitamise võistluse tulemusi. Sektsioon oli tulnud III kohale ja saadi preemiaks 
1/2 (?) põdraluba ja esimees sai metsise laskmise loa. Kohal oli jahindusklubi 
esindaja, kes kiitis ja ergutas järgmisel aastal esimeseks tulema. Räägiti ikka 
ka lisasöötmisest. Ilmselt põhjusel, et kohal olid kõrged külalised, tegi esineja 
Lepiksoo noomiva sõnavõtu, mille talletas ka protokolli ja mille püüan siia 
tsitaadina esitada: Nii seltsimehed jahimehed, 20.01.1966 sai juhatuse poolt 
teile ringkiri saadetud, aga seda on vähesed täitnud, aga kas saab nii sektsioon 
edasi minna. Kes ei taha ulukite eest hoolitseda ja jahifaunat suurendada, sellel 
ei ole õigust nende peale jahti pidada. Päevalubasid nendele välja ei anta. 
Jahimäärusest peab rangelt kinni pidama.

Käidi üle ka jahi korraldamise küsimused. Koputati südamele, et keegi ei läheks 
välja püss seljas salaküti mõttega.

Uute liikmetena võeti vastu Tamberg Olav, Saabas Arthur, Tamm Heldur, Heinsoo 
Helmuth, Muru Jüri. Nimekirjast kustutati elukoha muutuse tõttu Vaht Viktor26, 
Söödor Uuwe, Int August.

Protokoll nr 22.

11.10 juhatuse koosolek. Toimumise koht Kohu talu.

Arutelu: Ikka jutuks lisasöötmine. Teiseks kustutati nimekirjast 3 jahimeest. 
Leevet Mati, kes loiult tegemistest osa võtab ja kellel maks maksmata, 
söödavarumisest osa ei võtnud, kustutati nimekirjast. Nurk Mati ja Saalvelt Rein 
kolisid uude elukohta ja seega kustutati nemadki.

Protokoll nr 23.

28.10 üldkoosolek. Osavõtjaid 23, Kohu talus Patikal. 

Päevakorras:

1. Eeloleva põdrajahi läbiviimise küsimused;
2. Jahipiletite kontroll;
3. Liikmemaksude vastuvõtmine.

Seegi kord toimus põdrajaht Sinialliku metskonnas. Kuupäevaks 30. oktoober

26 Vaht oli ametist lahkunud A.Sommerlingi sovhoosi direktor ja Tamberg uus direktor.
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Protokoll nr 24.

19.12 üldkoosolek/ aruandlus-valimiskoosolek. Osavõtjaid 21, Kohu talus Patikal. 

Päevakorras:

1. Aruanne sektsiooni tööst 1966;
2. Sõnavõtud ja otsus tehtud töö kohta;
3. Uue juhatuse valimine järgmiseks aastaks;
4. Delegaatide valimine jahindusklubi konverentsile;
5. Jooksvad küsimused.

Jahimehi kokku  33 Jaht
lahkunud  6 põder* 1
lisandunud  5 metssiga
inspektoreid 2 metskits* 1

ilves
Jahimaa suurus  11000 ha halljänes 60/2527

kohalik kaitse  1200 ha valgejänes 34/12
riiklik kaitse  800 ha partlased 17
looduskaitse ala  7 ha teder 6

metstuvi 2
Loendus  kurvitsad 15
Põder  37
Metssiga28  Röövulukite hävitamine
Metskits  56 rebane 24
Ilves  kährik 13
Rebane  17 koer 12
Kährik  12 kass 49
Nugis 22 kull 10
Orav  32 vares, harakas, pasknäär 35, 199, 11
Halljänes  210
Valgejänes  137
Teder  62
Põldpüü  160
Laanepüü  55
Valge toonekurg  19

* Põdrajaht toimus metskonna territooriumil ja ilmselt seal lastud põdrad olid 
ka metsakonna statistikas. Siin on märgitud eriloaga lastud põder ja sokk. 

27 Plaan/täitmine
28 Huvitav, et metssigu ja ilveseid ei loendatud ega jahitud. Samuti ei tähelda lisasöötmist mets- 

sigadele.
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Loetleti ka kiskjate poolt murtuid ja umbrohumürkide tõttu hukka saanud loomi. 

Parima röövulukite hävitajana tõsteti esile Arnold Pääsukest.

Nahku riigile müüdud 86,44 rbl eest.

Ülevaade anti ka kogutud/kasvatatud lisasööda kogustest ja söödakohtadest. 

Uude juhatusse pakuti 5 kandidaati ja need ka ühel häälel valiti. Vahetus üks liige 
– Väinsaare asemele tuli Tamm Heldur.

Protokoll nr 25.

19.12 juhatuse koosolek/üldkoosoleku jätk. Toimumise koht Kohu talus. Jaotati 
kohad juhatuses. Muutusi ei toimunud esimehe, aseesimehe ja sekretäri kohtades, 
vahetus ühe lihtliikme nimi.

1967

Protokoll nr 26. 

13.01 juhatuse koosolek. Toimumise koht Kohu talus. 

Arutelu:

• Sügisese jahihooaja lõppemisega seotud küsimused;
• Põldpüüde püüdmise, nende eest hoolekanne vabas looduses ja muud küsi- 

mused;
• Sm Osvald Punnise avalduse kohta seisukoha võtmine.
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Arutati lisasöötmist, mõeldi ka sellele, et kaasata loodussõpru ja koolilapsi. 
Püüde püüdmine oli vajalik, et nende pesakonnad säiliksid. Kullid, rebased ja 
kassid püüavad neid. Sm Punnis võeti jahimeheks.

Protokoll nr 27. 

22.03 üldkoosolek. Osavõtjaid 24 33-st, Patika kultuurimajas. 

Päevakorras:

1. Möödunud talvel ulukite eest hoolitsemise kokkuvõtte tegemine ja üksikjahi- 
mehe teenete arvestamine eelolevaks jahiperioodiks;

2. Delegaadi valimine Harju rajooni jahiseltsi moodustamise koosolekule.

Esimees noomis jahimehi passiivsuse eest lisasöötmisel. Nii edasi minna ei saa! 
Tulevikus saavad sarnased jahimehed välja heidetud sektsioonist. 

Harju rajooni Jahindusklubi asutamise konverentsile saadeti Sigur E. ja Lepiksoo E.

Kohapeal algatatud teemana kuulati jahiaretajat sm A.Kerdot, kes andis lühikese 
ülevaate uuest Jahindusklubi tuleviku perspektiivist. Kuulati tähelepanelikult 😊    .

Protokoll nr 28.

08.04 juhatuse koosolek. Toimumise koht Sommerlingis. 

Arutelu: Viljandi Jahindusklubist võeti üle uus jahimees – Harry Sobolotni. 
Mees asus Vaida sovhoosi tööle ja elama.

Protokoll nr 29.

25.04 juhatuse koosolek. Toimumise koht Sommerlingis. 

Kommentaar: Muutus oli toimunud sektsiooni nimes. Kuu alguses oli tegemist 
veel Vaida sektsiooniga, nüüd nimeks Vaida-Sommerlingi sektsioon. Ilmselt oli 
siin põhjuseks riiklikul tasandil muudatused – Harju Jahindusklubi moodustamine. 
Imelik muidugi on tõsiasi, et sellest nimemuutusest pole kuskil juttu. Ometi peaks 
sellise otsuse tegema üldkoosolek. Ilmselt on segaduses jahimehed ise ka, sest 
järgmistes protokollides kasutatakse nii Vaida kui Vaida-Sommerlingi sektsiooni 
nime. Lõpuks 1969. aasta juulis tuleb nimepildiks Sommerlingi.

Päevakorras oli jällegi vaid ühe uue jahimehe, tegelikult kunagise sektsiooni 
liikme, liikmeks võtmine29.

29 RU Kahjuks ei suutnud nimest aru saada.
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Protokoll nr 30.

08.05 üldkoosolek. Osavõtjaid 24 33-st, Patika kultuurimajas. 

Päevakorras Eesti NSV Jahimeeste Seltsi jahindusklubide ja sektsioonide 
vahelise võistluse juhendi läbiarutamine. Protokollist saame lugeda: jahimehed 
olid väga huvitatud uuest jahikorrast ja anti sõna igati kaasaaidata uue klubi 
ellu rakendamisel.

Otsustati teha jahilaske rada ja suuruluki laske rada.

Protokoll nr 31.

10.08 juhatuse koosolek. Toimumise koht Sommerlingis. 

Arutelu: söödasõimede ehituse teema. Lepiksoo kandis ette – puu ja naelad 
olemas, ainult kui mehed aega saaksid… Tehakse 2 tk. Üks Aruvalla maa-alale 
ja teine Selisse.

Seltsist arvati välja H.Sobolotni, kes lahkus teadmata kuhu. Liikmelisus kestis 4 
kuud. Uue liikmena võeti vastu Ebras Leidur.

Protokoll nr 32.

10.12 üldkoosolek/ aruandlus-valimiskoosolek. Osavõtjaid 26, Patika rahvamajas. 

Päevakorras:

1. 1967 tegevuse aruanne;
2. Sõnavõtud ja hinne aruandes esitatud tegevuse kohta;
3. Uue juhatuse valimine;
4. Läbirääkimised.

Jahimehi kokku  33

Loendus
põder  26 orav  37 valgejänes 30/15
metssiga  halljänes  192 partlased 27
Metskits  58 valgejänes  120 teder 9
ilves  teder  85 kurvitsad 5
rebane  9 põldpüü  200
kährik  12 laanepüü  35

Röövulukite hävitamine
rebane 13 koer 8 kull 10
kährik 36 kass 60 vares, harakas 75, 144
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Jaht Jahikoeri
põder* 1 hagijad 8
metskits* 1 setter 1
halljänes 18/8 30 

Kaheraudseid püsse 38
* põdra ja soku luba antud preemiaks

Räägiti ikka ka söödavarumisest ja söödakohtadest.

Nn biotehnilise plaani täitmiseks tehtud 850 töötundi.

Koosolek andis hindeks rahuldav.

Uude juhatusse valiti – Lepiksoo Enn, Pääsuke Arnold, Tamm Heldur, Villo 
Osvald, Meitern Kalju.

Läbirääkimiste voorus oli jutuks eeskirjade täitmine, lisasööt ja väga vihaselt 
linnajahimeeste teema, kes ilma loata Vaida sektsiooni maadel jahti peavad. Tuleb 
pöörduda Harju Jahindusklubi juhatuse poole ja nõuda selle jama lõpetamist.

Protokoll nr 33.

10.12 juhatuse koosolek/üldkoosoleku jätk. Jaotati kohad juhatuses. 

Esimeheks valiti Lepiksoo Enn, aseesimeheks jäi Pääsuke Arnold, sekretäriks 
nimetati Meitern Kaljo. Erikohustusteta juhatuse liikmeteks jäid Villo Osvald ja 
Tamm Heldur.

1967. aastaga lõppes Villo Osvaldi (pildil paremal) esimehe aeg ja algas Lepiksoo 
Ennu (vasakul) oma.

30  Plaan/täitmine
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1968

Uue juhatuse esimehega algavad protokolliraamatus protokollid jälle nr 1-ga 
(sulgudes nr, mis algas esimesest protokollist).

Protokoll nr 1. (34).31

03.02 juhatuse koosolek.

Arutelu: jätkuvalt lisasöötmise teemad. Koosolekul otsustati juhatuse liikmete 
vahel grupid teha, sest nagu juhatuse mehed elavad ka erinevates paikades, siis 
tuligi nii välja, et kohad jagunesid järgnevalt:

1. grupp Jüri jahimehed Pääsuke Arnoldi juhtimisel;
2. grupp Assaku-Lehmja jahimehed Meitern Kaljo juhtimisel;
3. grupp Patika-Rae jahimehed Villo Osvaldi juhtimisel;
4. grupp Rae-Vaida-Aruvalla jahimehed Tamm Helduri juhtimisel:
5. grupp Sommerlingi jahimehed Lepiksoo Ennu juhtimisel.

Kommentaar: need grupid võiksid olla tänaste hooldusalade eelkäijad. Huvitav 
on jälgida Jüri ja Sommerlingi eristumist. Nõukaajal oli tavaks, et Jüris jooksis 
nähtamatu piir „montaaži“32 ja sovhoosi vahel 😊 . Tänapäeval sellisest jaotusest 
enam ei mäletata, kuid ajaloos oli selliseks mõtteliseks piiriks Lehmja Tammik33. 

Koosolekul võeti vastu ka uusi jahimehi, kelleks olid Kiling Helmar, Promet 
Jevgeni, Saalvelt Rein, Armei Heino.

31 Sulgudes lisatud üldjrk nr, mis saab alguse jaanuarist 1964 ehk esimesest säilinud protokollist.
32 Vabariikliku Koondise „Eesti Kolhoosiehitus“ Ehitus- ja Montaaživalitsus.
33 RU. Kui siia tööle tulin, siis imestasin minagi. Samas koostöö EMV ja Jüri sovhoosi mehaanikute 

vahel toimis suurepäraselt. Pigem oli hõõrumine elamupiirkondade vahel.
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Protokoll nr 2 (35).

10.05 juhatuse koosolek. Sommerlingis.

Arutelu: Nagu juba tavaks saanud, siis oli arutlusel biotehnilise34 plaani täitmise 
küsimused. Otsustati antud plaani täita ja ületada raskuste peale vaatamata. 
Juhatus jagas biotehnilise plaani sektsiooni liikmete vahel.

Teine juba tuttav teema – röövulukite hävitamine. Otsus – iga jahimees peab oma 
plaani täitma ja ületama. 😊

Kolmanda teemana kurjustati kolme passiivse jahimehe üle. Nad ei panusta 
plaanilistesse tegevustesse, jahitunnistused pikendamata, liikmemaksud maks- 
mata. Otsustati kustutada nimekirjast Soasepp Enn, Pihl Ambrosi, Metla Ivar.

Protokoll nr 3 (36).

26.05 üldkoosolek. Päevakorras:

1. Biotehnilise plaani jagamine üksik jahimeeste vahel;
2. Röövulukite massilisest hävitamisest;
3. Läbirääkimised.

Esimeses punktis nenditi, et 1967 oli lisasöötmine üldiselt OK, kuid seda tänu 
mõnele aktiivsele jahimehele. Suurem osa olid passiivsed. Seetõttu siis nüüd 
jagatakse kohustused nimeliselt. Lisasöötmine on tubli jahimehe püha kohus 
metsloomade ees.

Röövulukit hävitamise osas lepiti kokku, et seda tehakse sügis-talvisel perioodil, 
sest maamehel pole suvel mahti.

Selles punktis oli tõsise teemana üleval ulukite (halljänes, püüd) suremine põllu- 
majanduses keemia kasutamise tagajärjel. Eriti hull on lennukiga keemiline 
umbrohutõrje, sest selle meetodi puhul kandub mürk tuulega kaugele metsa. 
Kui jahimehed leiavad laipu, siis tuleb need tuua esimehe kätte, et saaks laboris 
põhjuseid uurida.

Läbirääkimistes teavitati, et juuni lõpus on Harju Jahindusklubi II kokkutulek 
Paunkülas. Kõik oodatud võistlustest osa võtma, dressid võiksid olla ühesugused.

Protokoll nr 4 (37) 

28.11. juhatuse koosolek Patikal.

Arutelu: Jänesejahi limiidi jagamine sektsiooni gruppide ja üksik jahimeeste 
vahel. Kokku jagati 24 luba nelja grupi vahel. Lubasid jagada peamiselt 
aktiivsetele röövulukite hävitajatele.

34 Keerulise termini taga lisasöödaga seonduv.
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Pandi paika üldkoosoleku kuupäev 28.12.

Kommentaar: kas see üldkoosolek toimus või mitte, selle kohta teave puudub. 
Protokolli pole. Järgmine protokoll on 1969. aastal ja selle päevakorrast võiks ka 
järeldada, et ei toimunudki.

1969

Protokoll nr 1 (38).

11.05 üldkoosolek. 

Päevakorras:

1. 1968 tegevuse ülevaade;
2. 1968 sotsvõistluse tulemuste teatavaks tegemine;
3. 1969 lisasööda varumise kohustuste jaotamine;
4. Seisuga 20.05 loenduse läbi viimine;
5. Kõrgemalt poolt tulnud kirjade ettelugemine;
6. Kaarlaskeraja ehituse küsimus;
7. Sektsioonile küüni muretsemise küsimus ostu teel;
8. Läbirääkimised.

Kommentaar: päevakorras küll mitmeid olulisi punkte, kuid protokoll on 
üldsõnaline ja loosunglik. Nt 1968. aasta tegevuse kohta pole sõnagi ei küttimise, 
loenduse, lisasööda varumise kohta. On vaid rida, et tegevus kiideti rahuldavaks. 
Sotsvõistluse kohta on rida, et see on puudulik üksikjahimehe kohalt. Nahutati 
jahimehi, et nad pole oma aukohust täitnud ja nigelad on tulemused röövulukite 
hävitamise osas.

1969/70 söödavarumise plaan võeti teatavaks ja otsustati kõike veel ületadagi. 

Loendus otsustati teha tähtajaks ära. Kaarraja ehitus otsustati edasi lükata kuni 
Sommerlingi generaalplaani valmimiseni. Loodeti, et sinna kantakse muude 
spordirajatiste hulgas ka maa-ala jahimeestele. Küüni ost otsustati jaatavalt, 
kahjuks pole viidet, et kuhu siis see osteti.

Protokoll nr 2 (39).

18.07 juhatuse koosolek. Selle protokolli pealkirjas pole enam Vaida sektsiooni 
mainitud, on konkreetne Sommerlingi sektsioon. 
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Kommentaar – mingit viidet nime muutmise kohta ei ole, need arutelud ei ole 
koosolekute protokollidesse jõudnud, seega nagu pole ka otsust … Võib muidugi 
olla, et muudeti „ülevalt poolt“ ja kohalikelt ei küsitud arvamust. Pole teada. Üks 
võimalus on veel, nimelt protokolli raamatus on 1968 ja 1969 vahel 3 tühja lehte, 
mis võib öelda, et sinna pidi ka midagi tulema, aga jäi ilmselt tulemata 😊 . .

Arutelu: teemadeks oli ikka lisasöödaga seonduvad arutelud (eriti aruandlusest 
klubile) ja ka röövulukite hävitamine. Aga räägiti ka küüni katuse vahetusest. 
Ilmselt küün oli soetatud. Kus see asus? Ei ole viidet.

Koosolekul jaotas juhatus omavahel tööjaotuse piirkonna põhiselt, seega viiest 
töögrupist said Assaku, Sommerlingi ja Vaida nimelised piirkonnad.

Protokoll nr 3 (40).

17.10. juhatuse koosolek Sommerlingi klubis.

Koosolekust paluti osa võtma ka Harju Jahindusklubi juhatuse aseesimees 
Tamberg Olav. 

Kommentaar – huvitav sõnastus. Tamberg oli ju Sommerlingi sovhoosi direktor 
(1965-1973), kellelt oodati igasugust abi, sh ka maad söödapõldude tarvis. Pealegi 
oli Tamberg juba alates 17.04.66 sektsiooni liige.

Arutelu: nagu ikka – teemaks söödavarumine ja röövulukite hävitamine. Otsus 
oli ka – kes söödavarumisest osa ei võta, need jänesejahi tuusikuid (luba jahi 
pidamiseks) ei saa. Teise teemana teavitati, et rebaseid on lastud üle plaani, 
kährikuid veel napib.

Protokoll nr 4 (41).

08.11 juhatuse koosolek Sommerlingis. 

Arutelu: Harju Jahindusklubi 1969/70 sügistalvise jahihooaja juhendi arutamine.

Lisaks jaotati piirkondade vahel jänesejahiks tuusikpäevi (loa realiseerimine oli 
seotud jahipäevade arvuga). Korrati üle põhimõte – load anda neile, kes pole 
lasknud langeda sektsiooni plaanide täitmisel viimaste hulka.

1970

Protokoll nr 1 (42)

07.02 Üldkoosolek/aruandlus-valimiskoosolek Sommerlingi sovhoosi puna- 
nurgas.
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Päevakorras 4 punkti: 

1.  Sektsiooni 1969 aruande arutamine ja kinnitamine;
2.  Uue juhatuse valimine; 
3.  Delegaatide valimine konverentsile;
4.  Röövulukite ajujahtide korraldamine ja läbirääkimised.

Aruande esitas Lepiksoo. Protokollis on selle kohta 5,5 rida. Mingeid täpsemaid 
arvandmeid pole. On vaid otsus, et ühehäälselt anti hindeks hea. 

Valiti uus juhatus, nüüd juba 7-liikmeline. Esitati 7 kandidaati ja seega kõik 
esitatud ka valituks osutusid. Nimeliselt – Lepiksoo Enn, Heinsoo Helmut, Villo 
Osvald, Meitern Kaljo, Põder Heino, Pääsuke Arnold ja Tamm Heldur. 

Kommentaar: termin valimine ei ole sobilik, pigem toimus nimetamine.

Viimases punktis räägiti suuresti seda, mis oleks sobinud esimesse punkti – lisa- 
söötmise teemad. Röövulukite ajujahist oli vaid sedastus, et lükkame paari nädala 
võrra edasi. Mingeid läbirääkimisi protokoll ei kajasta.

Protokoll nr 2 (43).

07.02 juhatuse koosolek/jätku koosolek üldkoosolekule. Jagati uuele kinnitatud 
juhatuse liikmetele „portfellid“. Esimehena jätkas Enn Lepiksoo, esimeseks ase- 
esimeheks kinnitati Meitern Kalju, teiseks aseesimeheks kinnitati Villo Osvald, 
sekretäriks saab Põder Heino ja lihtliikmeteks Tamm Heldur, Heinsoo Helmut ja 
Pääsuke Arnold.

Protokoll nr 3 (44)

03.04 juhatuse koosolek Sommerlingis. 

Arutelu:

• Loomade loenduse ettevalmistamise küsimus;
• Röövulukite hävitamise küsimus;
• Kevadjahist;
• Sektsiooni liikmete arvelt kustutamine ja uute liikmete vastu võtmine;
• Läbirääkimised;
• Sotsialistliku võistluse (kõnekeeles sotsvõistluse) tingimustega tutvumine.

Päevakord oli plaanitud pikk ja põhjalik, paraku arutelu jäi lühikeseks. Loenduse 
teema lükkus edasi ja jäi ootama piirkondade vanemate valimist.

Röövulukeid otsustati hävitada sama palju kui 1969.
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Kaks osavõtmatut ja liikmemaksudega hilinenud jahimeest kustutati nimekirjast. 
Nendeks olid Nurm Jaan ja Nikolai Mehine.
Juurde võeti Sulg Vello, kes tuli sõjaväest ja kellel kehtiv jahipilet. Samuti 
otsustati võtta vastu Malken Heino. Tingimuseks, et teeb ära jahimehe eksami.

Kevadjahist polnud miskit rääkida, sest kõrgemalt poolt polnud saabunud juht- 
nööre.

Sotsvõistluse plaani arutati, kuid see võib veel muutuda kui Klubi juhatus midagi 
muudab.

Läbirääkimistel muudeti Vaida piirkonnas päevalubade väljaandjat, kes oleks 
rohkem käidavas kohas.

Protokoll nr 4 (45).

19.04 jahihooldusala piirkondade vanemate ja hooldusala nõukogu valimiste 
koosolek. Sommerlingi sovhoosi punanurgas.

Kohal olid nii Sommerlingi kui ka Rae-Limu sektsiooni esindajad. 

Kommentaar: on ilmne, et siit algas kahe sektsiooni lähenemine, mis lõppes ühi- 
nemisega. 

Koosolekul moodustati piirkonnad ja nimetati neile vanemad järgmiselt:

1.  Kurna-Assaku piirkond, vanem Kalju Meitern;
2. Sommerlingi piirkond, vanem Arnold Pääsuke;
3. Patika piirkond, vanem Osvald Villo;
4. Vana-Rae piirkond, vanem Tamm Heldur;
5. Keskuse piirkond, vanem Enn Lepiksoo (siia lisati ka Tallinna Jahiklubi I pen- 

sionäride sektsiooni esindaja Aleksander Aljas);
6. Aruvalla piirkond, vanem Gunnar Grünthal;
7. Limu ja Rae piirkond, vanem Poltimäe Gustav.

Valitud vanemad koos moodustasid tulevase hooldusala nõukogu. Järgmisel 
nõukogu koosolekul jagatakse biotehnilise plaani alusel ülesanded hooldusalade 
vahel.

Protokoll nr 5 (46).

09.06 Sommerlingi sektsiooni juhatuse ja hooldusnõukogu koosolek. 

Arutelu: biotehnilise plaani jaotamine piirkondade vahel.
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Protokoll nr 6 (47).

27.08 Sommerlingi hooldusnõukogu peakoosolek ja üldkoosolek. Päevakorras 
Eesti NSV metsamajanduse ja looduskaitse ministri käskkiri nr 118, 29.06.1970, 
läbi arutamine ja kohustuste vastuvõtmine.

Sm. Lepiksoo kandis ministri käskkirja ette ja selgitas kunas metskitse jaht 
algab ja kuidas seda teha. Samuti rääkis Lepiksoo jahimeeste seltsi metssea 
jahi teemalisest kirjast ja vastusest sellele. Kolmandaks tutvustati röövulukite 
hävitamise ja premeerimise teemat.

Seejärel koguti kõigilt liikmetelt andmed veelindude pesitsemise kohta 
Sommerlingi hooldusalal. Mingi erilist loendust ei tehtud, andmed esitati nii nagu 
kellelgi oli meelde jäänud.

Sm. Tambergi ettepanekul loodi kaks kütibrigaadi – üks Vaida kanti ja teine 
Sommerlingi kanti.

Protokoll nr 7 (48). 

23.10 Sommerlingi sektsiooni hooldusnõukogu koosolek. Sommerlingi klubis.

Arutelu: põdralaskmise erilubade jagamine. Üks luba otsustati anda Aruvalla 
ja Keskuse piirkonna jahimeestele (ja sinna juurde Tallinna pensionärid). Teine 
luba Patika ja Vana-Rae meeskonnale. Edaspidi saavad ühe loa Assaku-Kurna 
jahimehed.
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1971

Protokoll nr 8 (49).

03.03 juhatuse koosolek Sommerlingis. 

Arutelu:

• Mõnedele vanadele sektsiooni liikmete atesteerimisest vabastamise ettepaneku 
küsimus;

• Uute liikmete vastu võtmine.

Juhatus otsustas Harju Jahindusklubi atesteerimise komisjonile teha ettepaneku 
kolme vana (ealiselt) jahimehe vabastamiseks. 

Teises punktis otsustati võtta sektsiooni liikmeks kodanik Kaeramaa Toomas ja 
Puhk Ivar tingimusel, et sooritavad enne jahimehe eksami.

Protokoll nr 9 (50).

22.03 juhatuse koosolek. 

Arutelu: ENSV Metsamajanduse ja Looduskaitse Ministeeriumi poolt määratud 
röövulukite hävitamise eripreemia jaotus (1970/71 tulemuste eest). Preemia suurus 
100 rubla. Seda hakkasid koosolekul jagama juhatus ja 10 aktiivset liiget, kelle 
vahel preemia jagunema pidi. Aktivistideks olid Armei Heino, Pääsuke Arnold, 
Vakker Hans, Remmel Juhan, Meitern Kalju, Kiling Elmar, Tamm Heldur, Villo 
Osvald, Villo Jaan, Räitna Ülo. Otsustati jagada võrdsetes osades ja osta selle 
eest laskematerjali.

Protokoll nr 10 (51).

25.03 juhatuse koosolek. 

Arutelu: noorjahimeeste vastu võtmine. Avaldused vaadati läbi ja neist otsustati, 
et rahuldatakse nii palju taotlusi kui on eelneval perioodil lahkunuid. Ehk siis 
võetakse kaheksast taotlejast seitse. Vastu võeti Kaeramaa Toomas, Anton Ants, 
Männaste Märt, Leht Gunnar, Vagur T, Aaloe Teet, Malken Heino. Seekord jäi 
vastu võtmata Puhk Ivar. Põhjendus oli selline: avaldus jäi rahuldamata, sest 
puudub vaba aeg kuna kooliõpilast häirib koolis õppeedukus ja kui sektsioonis 
vabaneb koht edaspidi, ei ole juhatusel selle vastu midagi. 
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Protokoll nr 11 (52).

09.04 hooldusnõukogu ja juhatuse ühine koosolek. 

Arutelu: biotehnilise plaani jaotamine piirkondade vahel.

Protokoll nr. 12 (53)

23.06 juhatuse koosolek. 

Arutelu: saabunud kirjade tutvustus ja seisukohavõtt.

Esimene kiri puudutas Harju Jahindusklubi IV kokkutulekut, mis toimus 
14.07.1971. Kirjas oli juhend tegemistest koos ajakavaga. Otsustati täies ulatuses 
osaleda.

Teine kiri oli ENSV Metsamajanduse ja Looduskaitse ministri asetäitjalt ja 
puudutas marutaudi peatamiseks röövulukite hävitamist ja parimate premeerimist.

Samuti tehti teatavaks, et suurendatud on kasulike ulukite laskmise normi ja ka 
riigile antavat liha kogust on suurendatud. Moodustati 2 kütibrigaadi ülesande 
täitmiseks.
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Protokoll nr 13 (54).

02.09 hooldusnõukogu üldkoosolek. Osales 37 jahimeest. 

Arutelu: 

•	 Seltsimehed Lepiksoo ja Tamberg kõnelesid linnu ja suuruluki (põdra) jahist. 
Riiginormi laskjaid lubati premeerida.

•	 Lepiksoo Enn kandis ette Ministrite Nõukogu Kehakultuuri ja spordikomitee 
esimehe käskkirja nr 4, 26.05.1971, suurulukite siluettidele laskmise võist- 
lustest ja järgunormi täitmisest.

•	 Räägiti siingi koosolekul röövloomade hävitamisest marutaudi piiramiseks. 
Samuti selles tegevuses silmapaistvate jahimeeste premeerimisest.

•	 Sm. Tamberg võttis teemaks Rae ja Sommerlingi sektsioonide ühinemise 
küsimuse, kuid kokkulepet ei saanud sobitada, sest koosolekult puudusid Rae 
sektsiooni juhatuse liikmed.

Protokoll nr 14 (55).

29.10 hooldusnõukogu piirkonna vanemate koosolek. 

Arutelu: oli üks punkt – lisasööda arvele võtmise aktile allkirja andmine, et 
kinnitada aktis märgitud lisasööda koguste olemasolu tegelikkuses.

Kommentaar: tundub, et mingi umbusalduse söed olid tuha all hõõgumas. Kas 
arvati, et keegi on andnud väär andmeid? Ei tea ja protokollist ei selgu. Küll aga 
on protokollis rõhutatud, et ühte piirkonna vanemat, Poltimäe G, pole kohale 
ilmunud. 

Protokoll nr 15 (56).

04.11 hooldusnõukogu koosolek. Jälle rõhutatakse Poltimäe puudumist.

Arutelu: 

• Koosolekul jagati jäneselaskmise limiidid piirkonniti. Aluseks loendusandmed. 
• Teise punktina arutati Rae-Limu jahipiirkonna jahimeeste jahil käimist. 

Põhjuseks see, et 01.11.1971 seisuga läks kogu nende sektsiooni maa jahi- 
keelu alla. Jõuti järeldusele, et Rae-Limu sektsiooni jahimehed lastakse jahile 
Sommerlingi maadele, piirkondadesse kus jahimehi vähem.

Kommentaar: tundub väga, et ega see keelu värk iseenesest ei tulnud, keegi pidi 
aitama. Eks see oli ka samm ühinemise poole nügimiseks.
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1972

Protokoll nr 16 (57).

23.01 üldkoosolek/aruande-valimiskoosolek. 

Päevakorras:

1. 1971 aruande esitamine;
2. Uue juhatuse valimine;
3. Hooldusnõukogu valimine;
4. Delegaatide valimine konverentsile;
5. Läbirääkimised.

Esimese punkti juures on ühe reaga – sm Lepiksoo esitas aruande. Kõik, ei midagi 
täpsemat. Küll on järgnevad paar lehekülge kirjeldatud sõnavõtte, millest mitmed 
väga kriitilised. Põhiliselt põdrajahi küsimustes ja saagi jagamise osas eriti. Jahil 
oli segadus, kaks piirkonda sattusid jahil kokku ja tekkis segadus. Hiljem tehti jaht 
koos lõpuni, aga Tallinna pensionärid nahastasid ja tükeldasid ühe põdra metsas 
ära ja jagasid omavahel, jättes kohalikud jahimehed ilma. Nahkade küsimus läks 
samuti teravaks. Ka preemiarahade kasutamist kritiseeriti. Sõnavõttudest oli 
näha, et oodati muutust sektsiooni juhtimises. Samas kõik kriitilised märkused 
said konkreetse vastuse. Siis oli veel juttu kaarraja ehitusest. Tamberg lubas, et 
sovhoos aitab ehitusega ja ka viskemasinate ostmisel.

Teise punktina oli uue juhatuse valimine. Lepiksoo loobus osalemast. Põhjendas, 
et on juba 7,5 aastat olnud. Kommentaar: väidet 7,5 aasta kohta tuleb täpsustada  
– see oli juhatuses olemise aeg, esimees oli ta 4,5 aastat.

Tehti ettepanek juhatus seekord valida juba 9-liikmelisena (oli 7). Esitati 9 liiget 
ja kõik ka valituks said. Uued liikmed: Meitern Kalju, Tamm Heldur, Põder 
Heino, Heinsoo Helmut, Pääsuke Arnold, Villo Osvald, Sigur Evald, Grünthal 
Gunnar, Remmel Juhan. Juhatus valiti kuni aastani 1974.

Läbirääkimistel tuli teemaks võitlemine salaküttidega, kõrgistmete ehitamise 
vajadus, jahimaja ehitus. Jahimaja pidi kohe valmima ja seal pidi hakatama 
pidama klubi õhtuid jms35. 

Protokoll nr 17 (58).

23.01 juhatuse koosolek

Arutelu: ametite jagamine uues juhatuses. Esimees Meitern, aseesimehed O. Villo 
ja A. Pääsuke, sekretäriks H. Põder. Ülejäänud lihtliikmed.

35  Kahjuks ei tea kus see jahimaja oli.
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Protokoll nr 18 (59).

10.03 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Jagati röövulukite hävitamise preemia 250 rubla. 
• Määrati tuusikute väljaandjad.
• Lepiti kokku kuhu rajada kõrgistmed ja kes ehituse eest vastutavad.
• Otsustati sigadele lisasööta anda. Määrati selle eest vastutajad.
• Sotsvõistluse nõuete täitmine – enne 01.05 tuleb ära viia nahad, sabad, jalad.
• Metsaloomade loenduse ettevalmistamine.
• Võeti vastu uued liikmed – Härma Rooma ja Pihlakas Ants.
• Kaarraja ehitusest36. Sigur juhib, kaasalöövad Aloe, Pihlakas, Kaeramaa, Villo 

J., Armei.

Protokoll nr 19 (60)

24.03 Sommerlingi sektsiooni juhatus ja hooldusnõukogu koosolek.

Arutelu:

• Otsustati röövulukite preemia maksta välja osaliselt ja ülejäänud raha jätta peo 
korraldamiseks.

36  Kahjuks ei selgu asukoht.
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• Moodustati hooldusnõukogu. Rae sektsioonist 2 liiget – Suidre ja Poltimäe. 
Sommerlingist 4 liiget Pääsuke, Heinsoo, Meitern, Remmel.

• Piirkondade vanemateks nimetati: Assaku-Kurna Aloe; Rae Poltimäe; Som- 
merlingi Pääsuke; Patika Villo; Vana Rae Tamm; Vaida Grünthal; Aruvalla 
Lepamaa.

• Nahad, sabad, munad tuleb nüüd ja edaspidi anda Pääsukese kätte, kes annab 
kõik korraga üle. Eelkogujad on Aloe, Remmel ja Villo.

Protokoll nr 20 (61).

13.07 Sommerlingi sektsiooni juhatus ja hooldusnõukogu koosolek. Jälle puudu- 
sid Rae sektsiooni esindajad.

Arutelu: 

• Sööda varumine, sõimede remont ja puhastamine. 
• Teiseks teemaks sotsvõistlus ja sellest parem osavõtt. Viimane kord oldi 24-l 

kohal, eesmärk võiks olla 10 esimese seas.
• Tiirus suurulukite laskevõistlus, selleks tuleb kõigi jahimeeste osalusel tiiru 

ümbrus korda teha.

Protokoll nr 21 (62).

14.12 juhatuse koosolek.

Arutelu: Otsustati 23.12 korraldada jahimeeste kokkutulek pidu Patikal. 
Määrati korralduskomisjon. Arnold Pääsukese kätte anti 170 rubla ja 60 kopikat 
(röövulukite preemia 44.60 ja nahkade eest 126.–) peo korraldamiseks ja 
parimatele kingituste ostmiseks.

1973

Protokoll nr 22 (63).

21.02 juhatuse ja hooldusnõukogu ühine koosolek.

Arutelu: 

• Teemaks ikka ulukihooldus (lisasööda vedu ja pidevalt sööda olemasolu 
tagamine sigadele, kitsedele, põldpüüdele. Kitsede magamiskohtade lumest 
puhastamine, metsateed puhastada), nahkade (siga, põder, kits) eest saadud 
kviitungid anda klubisse koos lubadega. Sotsvõistluse kokkuvõtete tegemine. 

• Lepiti kokku, et kaarrada avatakse 01.05. 
• Rajatud 6 kõrgistet võtta arvele. 
• Loendus viia läbi 1. aprilliks. 
• Üldkoosolek kutsuda kokku 10.03.
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Protokoll nr 23 (64).

08.06 üldkoosolek lasketiirus (10.03 ilmselt ei toimunudki üldkoosolekut). Osa- 
võtjaid 27.

Arutelu: söödavarumine, söödarajatiste remontimine ja juurde valmistamine, 
sotsvõistluse läbiviimine, laskevõistluse korraldamine.

Protokoll nr 2337 (65) 

13.06 Sommerlingi sektsiooni juhatus ja hooldusnõukogu koosolek.

Arutelu:

• Assaku-Kurna jahikeeluala piiri muutmine alates 01.11;
• Biotehniline plaan 1973.

• Rae sektsioonil teha kaks söödahoidlat;
• Vanade hoidlate puhastamine ja parandamine.

Protokoll nr 24 (66).

01.11 Sommerlingi sektsiooni juhatus ja hooldusnõukogu koosolek. 

Arutelu:

• Jagati jänese laskmise tuusikud (49 valget, 51 halli);
• Jänese nahad viivad laskjad varumisse ja kviitungid tagastavad sektsiooni;
• 23.12 korraldada jahimeeste pidu, kutsuda ka Rae sektsioon;
• Räägiti ka kasulike ulukite lisasöötmisest. Eriti rõhutati põldpüüde, kelle 

arvukus on kasvanud, söötmise vajadust.
37  Siin ei ole viga. Viga ilmselt protokollija poolne ja ongi 2 ühe numbriga protokolli.
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1974

Protokoll nr 25 (67).

16.01 Sommerlingi sektsiooni juhatus ja hooldusnõukogu koosolek. 

Arutelu:

• Sissetulnud kirjade ettelugemine;
• Lisasööda varumine jänestele, kitsedele, põldpüüdele;
• Nahkade vastuvõtjaks ja üleandjaks A. Pääsuke;
• Kullide hävitamine põldpüüde kaitseks;
• Üldkoosolek korraldada 25.01.

Protokoll nr 26 (68).

25.01 üldkoosolek. 

Päevakorras:

1. Juhatuse aruanne;
2. Uue juhatuse valimine;
3. Konverentsile delegaatide valimine.

Aruandes statistikat sektsiooni tegevuse kohta vähe (vähemalt protokolli põhjal 
saab seda öelda). Saame teada, et sektsioonis liikmeid 46. Loetakse üles peetud 
koosolekute arvud. Leitakse, et suurulukite jahti on hästi korraldatud. Põtrade 
arvuline plaan(?) on tagasi läinud. Jäneste ja põldpüüde arvukus tõusnud. 
Sotsvõistluses tuli hooldusnõukogu teisele kohale, sektsioon oli 14 kohal. Laske- 
võistlusest osavõtt tagasihoidlik laskemoona vähesuse tõttu. Laskmisega on 
sektsioon teisel kohal tänu Sigurile.

Sõnavõttudes on Lepiksoo kriitiline – röövulukite hävitamisest aruandes juttu 
polnud. Sea jahil ei saa rahul olla distsipliiniga. Tamberg räägib jälle võitlusest 
salaküttidega, samuti jahikultuuri tõstmise vajadusest. Laskerada vaja rohkem 
kasutada. Kõrgistmeid juurde teha.

Juhatuse töö loeti heaks.

Uus juhatus valiti taaskord 9-liikmeline. Liikmeteks Meitern, Pääsuke, O. Villo, 
Sigur, Heinsoo, Tamm, Remmel, Grünthal, Põder.

Seekord vormistati üldkoosoleku otsus 8-punktilisena ja see lisati protokollile.
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Protokoll nr 27 (69).

25.01 juhatuse koosolek – üldkoosoleku jätkukoosolek.

Valitud juhatus jagas ametikohti. Esimeheks jäi Meitern. Aseesimeesteks jäid  
O. Villo ja Pääsuke. Sekretäriks Põder ja teised on lihtliikmed.

Protokoll nr 28 (70).

29.03 juhatuse ja hooldusnõukogu koosolek. 

Arutelu:

• Ulukite loenduse andmete läbi töötamine;
• Sotsvõistluse korraldamine;
• Igasse piirkonda veel vähemalt 2 kõrgistet juurde. Iga 1000 hektari kohta 

rajada söödaväljak;
• Suuruluki jahti lubada vaid piirkonna vanema teadmisel;
• Korraldada laupäevak lasketiiru ja ümbruse korrastamiseks;
• Anda Sigurile 25 rubla laskemoona muretsemiseks ja Heinsoole 50 juubeli 

puhul kingi ostmiseks 35 rubla.

Protokoll nr 29 (71).

17.07. Peale toimumise aja pole protokollis sõnagi 😊 . , seega kas ei toimunud või 
jäi kirjutamata.

Protokoll nr 30 (72).

19.08 hooldusnõukogu koosolek.

Arutelu: 

• lisasööda varumisest, moodustati 2 kütibrigaadi. 
• Otsustati enne esimest septembrit kontrollida söötade varud. 
• Sportlikuks jahiks38 anda 5 sokku (Raele 3), 17 ema (Raele 11) ja 10 talle 

(Raele 6). Plaani täitmisel antakse 8 talle juurde. Pensionäridele 2 sokku ja 4 
ema. Riigile lasta 10. Metskitse liha kilo hinnaks 1.78, seal 1.62.

38  Pole selgitatud, et mis asi see sportlik jaht on.
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Protokoll nr 31 (73).

04.10 hooldusnõukogu koosolek. 

Arutelu:

• Suurulukite jaht. 8 luba Rae sektsioonile, 8 luba Sommerlingi sektsioonile,  
4 luba sportlikuks jahiks;

• Põldpüüsid võib lasta 40 tk;
• Laskmata kitsed lasta novembris maha;
• Fotovõistluse hoogustamine;
• Hooldusala märgistamine. Siltide panemine Räitna kohustus.
• 24 okt ilmuda kõigil Patikale – jahipiletite ja püsside kontrolliks;
• Relvade ja laskemoona hoidmine;
• Nahkade hoidmisest;
• Tammiku sektsiooni väljalülitamisest. Mehed ei ela meie maadel, kuid lubasid 

siia saavad. Teha ettepanek, et leitakse võimalus neile lube mujale anda.

Protokoll nr 32 (74).

05.11 haldusnõukogu koosolek.

Arutelu: 

• Jänesejahi tuusikute jagamine ja jänese jahi korraldamise küsimused. 
• Toonitati, et kitsejahile minekust peab piirkonna vanem teadma. 
• Kasulike ulukite lisasöötmise küsimused – sõimede kontroll/parandamine. 

1975
Protokoll nr 33 (75).

18.01 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek.

Arutelu: 

• Harju Jahindusklubist laekunud kiri. Kirjas nõutakse39 Rae ja Sommerlingi 
sektsioonide ühendamist. Vajalik üldkoosolek ja uue juhatuse valimine. 
Otsustati, et ühinemine on mõistlik.

• Pärast ühinemist jääks 4 piirkonda. 
• Üldkoosolek kutsuda kokku 24.01 Sommerlingi sovhoosi keskusesse.

Protokoll nr 34 (76).

24.01 Sommerlingi ja Rae sektsioonide ühinemise üldkoosolek. Osales 31 
jahimeest Sommerlingi sektsioonist ja 12 jahimeest Rae sektsioonist.

39  Seega siiski jõuga ühendamine ja eks pisike vimm jäi ühendatavatele (väiksemale) hinge  😊   .
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Kuigi sissejuhatuseks räägiti röövulukite hävitamisest, sest marutaud oli tõusuteel, 
siis põhiline fookus oli siiski sektsioonide ühinemisel.

Jahimehed mõlemast sektsioonist võtsid sõna. Kõik sõnavõtjad toetasid. Lepiksoo 
– ühinemine on õige. Suidre – suurulukite, eriti sea, jahtimise mõttes on mõistlik, 
sest Rael sigu pole ja käiakse ikka naabrite juures. Poltimäe Gustav kiitis heaks 
just arusaamatuste vältimiseks. Publiku hulgas oli vastakaid arvamusi uue nime 
osas.

Hääletus kiitis ühinemise heaks.

Uue juhatuse valimine. Otsustati 11 liiget valida – 7 
Sommerlingi sektsioonist ja 4 Rae sektsioonist. Esimees 
valiti samuti üldkoosolekul. Kandidaatideks Meitern ja 
Poltimäe. Meitern sai 12 häält ja Poltimäe 22 häält.

Protokoll nr 35 (77).

24.01 juhatuse koosolek / jätkukoosolek üldkoosolekule.

Arutelu: Jagati portfelle. Aseesimeesteks K. Meitern ja A. Pääsuke, sekretäriks 
Põder H. Lihtliikmed O. Villo, Sigur, Grünthal, Suidre, Piirimets, Esner.

Piirkonna vanemateks kinnitati: Assaku-Kurna – Aloe; Sommerlingi-Patika –  
O. Villo; Vaida – Grünthal; Rae-Limu – Suidre.

Protokoll nr 36 (78).

16.04 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek.

Arutelu: 

• Tehti tööplaane – igale piirkonnale 2 uut kõrgistet ja 2 soolakut; lasta 2 rebast 
ja 2 kährikut, karusnahku peab iga piirkond realiseerima 20 rubla eest; lepiti 
kokku lisasööda normid piirkonniti.

• Jahile lubatakse edaspidi vaid passiga tõukoeri. 
• Räägiti ka plaanilise jahi korraldamisest ja loendusest.

Protokoll nr 37 (79).

25.06 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Sommerlingi sektsiooni võeti vastu Orumets Väino. 
• Räägiti ka lisasööda varumisest. 
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• Otsustati igale piirkonnale anda üks soku luba. 
• Lisaks tutvuti klubist saadetud kirjadega.

Protokoll nr 38 (80).

26.08 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Sööda varumine, piirkonna vanemate aruanne;
• 10.09 sööda olemasolu ja koguste kontroll piirkondades;
• Klubi kirjadega tutvumine;
• Suuruluki laskenorm täita 20.09. Treeningud igal neljapäeval;
• Metskitse küttimiseks lube 57 (13 sokku, 32 ema, 12 talle). Riigile 11, 

pensionäridele 6;
• Metssigade küttimiseks lube 20 (16 kesikut, 4 põrsast). Riigile 4;
• Varuda 8 seanahka, 10 kitsenahka (5 suvist ja 5 talvist).

Protokoll nr 39 (81).

05.11 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Jäneselubade jaotamine.
• Söödavarumise plaani täitmine piirkondade kaupa.

1976

Protokoll nr 40 (82).

23.01 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Jahimeeste peo korraldamise küsimus;
• Lisasööda välja panemine ja kontroll;
• Sotsvõistluse ja karusnahkade varumise küsimus.

Protokoll nr 41 (83).

26.02 üldkoosolek/aruande koosolek. 

Päevakorras:

1. 1975 aruanne;
2. Harju Jahindusklubi V konverentsi delegaatide valimine;
3. Küsimused ja läbirääkimised.
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Sööda kogumine ja jagamine oli hooajal hea, kuid kõik jahimehed pole ühtmoodi 
aktiivsed. Toodi esile parimad. Sama järeldus nahkade varumisel.

Suuruluki laskekatsetel said I järgu täitmisega hakkama 3 meest, II järgu väärilised 
olid 8 ja III järgu väärilised 18 meest. Laskemoona soetamiseks saadud toetust 
klubist.

Jaht
Põder 18/11*
Metssiga 19/4
Metskits* 60/11
Ilves
Halljänes 82
Valgejänes 30/15

*  Riigile laskmise norm

Rahaline seis. Ühinemisel oli 286 rubla, järel 93,25. Kulutatud surmakuulutustele, 
laskemoonale, võistluste korraldamisele.

Kolmandas punktis võtsid mõned aktiivsemad jahimehed sõna. Suidre kõneles 
vajadusest hulkuvaid koeri hävitada. Tambergi arvates on koosolekuid liig vähe. 
Iseenesest tegevused on ju tehtud hästi, kuid osa jahimehi ei võta osa. Veel rääkis 
Tamberg sotsvõistlusest ja kõrgistmete kasutuskogemusest seajahil Saaremaa 
jahimeeste näitel. Pääsuke rõhutas, et loomade sisikonna välja laskmisel tuleb 
hoolikam olla, et lihakeha ei saaks rikutud. Poltimäe rääkis koerte ja kasside 
nahkade kuivatamisest. Anton asus seisukohale, et piirkonna vanemad peaksid 
paar päev varem jahist teatama majandisse, millise territooriumil jaht peetakse. 
Siis saab tehnika loomade veoks valmis panna. Sigur palus sm Antonilt toetust 
Vaida töötaja Puhkile kaarraja püssi soetamiseks.

Protokoll nr 42 (84).

18.04 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Põhiliseks teemaks söödasõimede ja -hoidlate korrastamine. 
• Otsustati veel kahe kõrgistme rajamine. 
• Rõhku pandi ka tõukoerte muretsemisele.
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Protokoll nr 43 (85).

25.06 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Klubi kirjade arutelu;
• Söödavarumise erinevad aspektid sh kogused piirkonniti;
• Suurulukite jahiga seonduv.

Protokoll nr 44 (86).

13.10 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Põdra laskmise läbiviimine 17.okt;
• Söödasõimede korda seadmine;
• Nahkade varumine. Iga jahimees peab täitma 5 rbl ulatuses;
• Jooksvad küsimused.

1977

Protokoll nr 45 (87).

27.01 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Söötade väljapanek ja teede lahti hoidmine. Kontroll näitas, et ebarahuldav. 
Järelkontroll 07.02;

• Sisse tulnud kirjade läbiarutamine;
• Aruande-valimiskomisjon läbi viia 20.02 Sommerlingi punanurgas.

Protokoll nr 46 (88).

20.02 üldkoosolek/aruande-valimiskoosolek. Sovhoosi punanurgas. 70-st jahi- 
mehest kohal 44. Päevakord:

1. 1976 tegevusaruanne;
2. Sõnavõtud ja hinne aruandes toodud tegevustele;
3. Uue juhatuse valimine;
4. Uute liikmete vastu võtmine;
5. Läbirääkimised.

Lahkus igaveseks kaks jahimeest. Võeti kaks uut jahimeest Ivar Vagur ja Tõnis 
Merjel. 
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Jaht
Põder 11/7* Tuhkur 3
Metssiga 12/5* Koer 11
Metskits* 47/12* Kass 71
Ilves, 1 Teder 2
Halljänes 60 Part 92
Valgejänes 26 Hani 7
Rebane 1 Nepp 56
Kährik 2 Tuvi 11
Nugis 2

* riigile

Nahkade kogumise plaan jäi täitmata. Parimad kogusid nahku rohkem kui plaan 
ette nägi, kuid suur osa jahimehi ei võtnud kohustust tõsiselt.

Lisasöödaga on enam-vähem. Jahirajatisi on sektsioonil järgmiselt: 13 sööda- 
hoidlat, 18 söödasõime, 24 kõrgistet.

Laskesportlased olid tublid – komplekslaskmises saavutati II koht. 23 jahimeest 
täitsid laskespordi järgunormi. Kahjuks pole sektsioonil vahendeid laskemoona 
ostmiseks ning soovitakse sovhooside abi.

Sõnavõtus arvas sm Meitern, et metssigade püüdmine püünisaedadega ei ole 
vastavuses jahipidamise viisidega, sest lastakse kõik aias olevad sead maha. Ei 
vaadata sugu ega vanust. Samuti peaks remontsead ellu jätma.

Üldiselt kiideti aruandes toodud tegevus heaks.

Uute liikmete vastu võtmine. Peningi seltsist tahtis 2 jahimeest üle tulla. Teedla 
Richard ja Teedla Heino Richardi poeg. Esimene võeti vastu, sest asus tööle 
Vaida sovhoosi. Teist ei võetud, sest töötab Tallinnas.

Läbirääkimisel läks ütlemiseks Lepiksoo ja Aloe Oskari vahel. Nimelt Aloe ei 
lubanud oma piirkonda teisi jahile, sest väidetavalt tema söödab ja kasvatab ja 
seega pole teistel õigust lasta. Lepiksoo selgitas, et Assaku mehed käivad ka 
teistes piirkondades jahil ja probleemi nagu pole.
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Protokoll nr 47 (89).

21.03 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Loenduse andmete kokkuvõte;
• Sõimed puhastamine 20-ndaks aprilliks läbi viia;
• Lasketiiru korrastamine ja laskmine läbi viia. Vähemalt 70% peavad normi 

täitma.

Protokoll nr 48 (90).

27.06 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Jahindusklubi VI kokkutuleku juhendi läbi arutamine. Kokkutulek 6–7. aug 
Paunkülas;

• Söötade varumine. Heina varumine lõpetada 10 juuliks, vihtade tegemine  
20. juuliks.

Protokoll nr 49 (91).

04.10 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu: Põdrajahi korraldamine. Riigile vaja lasta 15 põtra. Jaht toimub 08.10. 
Kütiliinil ainult laskekatse sooritanud. Neid on 16.

Protokoll nr 50 (92).

03.11 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu: jänesejahi korraldamine. Toimub perioodil 05.11 kuni 22.01. Lubatud 
lasta 53 halli ja 21 valget.

1978

Protokoll nr 51 (93).

20.02 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu: 

• ettevalmistus üldkoosolekuks. Toimub 04.03 Sommerlingi keskuses.
• Murelikuks tegi, et siginenud palju rebaseid. Korraldada ühisjaht 25.03.
• Lisasöötmine üldiselt halb va Vaida piirkonnas.
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Protokoll nr 52 (94).

04.03 üldkoosolek/aruandlus-valimiskoosolek. Osales 39 jahimeest. 

Päevakorras:

1. Juhatuse aruanne;
2. Esimehe ja sekretäri valimine. Juhatuse valimine;
3. Konverentsile delegaatide valimine;
4. Jooksvad küsimused, piirkonna vanemate aruanne ja ettepanekud.

1978. aastal oli Jüri 
hoolduspiirkonna kaart selline.
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Aruande tegi sektsiooni juhatuse esimees Poltimäe. Jahimehi 70. Paunkülas 
kokkutulekul saavutati neljas koht. Laskenormi täitsid 27 jahimeest. Tulevikus 
suuruluki jahti lubatakse vaid normi täitjad. 1977 sotsvõistlusel tuli sektsioon 
neljandaks (aasta varem 8). Nahkade riigile müümise kohustus 306 rbl. Jäi 
täitmata. Kokku tuli 251 rbl. 37 jahimeest täitis kohustuse. Lisasöödaga võib 
jääda rahule (va Vaida).

Jaht
Põder 20
Metssiga 13
Metskits* 4

Sõnavõttudes ikka samad teemad ja samad sõnavõtjad. Pääsuke, Meitern, Suidre 
kiruvad loodreid. Kaeramaa nõuab loodrite nimede välja ütlemist. Tamberg noomib 
isalikult ja puistab sekka mõned loosunglikud seisukohad. Jõgisel pretensioon, et 
teda ei kutsutud põdrajahti, olgugi, et laskenorm ja muud kohustused täidetud. 

Kommentaar: Enam-vähem samas taktis on sõnavõtud ikka ja nagu ikka 
lubatakse loodreid karistada, aga ikka järgmisel korral kõik täpselt sama.

Juhatuse tööle anti ikkagi hea hinne.

Juhatusse valiti: esimees Poltimäe, aseesimees Meitern, sekretär Põder, liikmed 
Vaaks, Aloe (piirkonna vanem), Sigur, Suidre (piirkonna vanem), Heinsoo (piir- 
konna vanem), Villo (piirkonna vanem), Tamm, Pääsuke. 

Uute liikmetena otsustati vastu võtta Lass Endel ja Teedla Heino. 

Kommentaar: Teedla on vahepeal teinud head lobbytööd, sest mõni aeg tagasi 
juhatus teda liikmeks ei võtnud.

Sepperi avaldus jäeti rahuldamata.

Protokoll nr 53 (95).

04.03 juhatuse koosolek-jätku koosolek. Eesmärk juhatuses kohad jagada. 

Kommentaar: kummaline, sest tegelikult üldkoosoleku protokollile toetudes 
pandi kõik positsioonid juba paika.
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Protokoll nr 54 (96).

06.04 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Klubi kirjade arutamine;
• Loendusandmete vormistamine;
• Tõukoerte arvestuskaardi täitmine;
• Laskeradade korrastamine. Tähtaeg 01.05;
• Läbirääkimised.

Tõukoeri on sektsioonis järgnevalt: Pääsuke 2 emast hagijat; Laid 1 emane 
hagijas, Otenurm 1 emane hagijas; Meitern 1 isane hagijas, 1 isane linnukoer; 
Armei 1 emane hagijas, 1 emane laika, 1 emane linnukoer; Aloe 1 emane laika 
(passita); Puhk 1 emane laika (passita); Poltimäe 1 emane taks; Järvoja 1 emane 
taks. Ja siis veel üks isane taks, aga omaniku nimi pole loetav.

Protokoll nr 55 (97).

27.06 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Klubi kirjade läbiarutamine. Metssigade laskmisest kahjustuskohas;
• Sööda varumine, soolakute ja söödakohtade tegemine.

Protokoll nr 56 (98).

28.09 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Hooldusnõukogu liikmete määramine. Kommentaar: täiesti arusaamatu 
dubleeriv organ juhatusele, aga ju siis oli vaja;

• Arutati läbi klubi kirjad;
• Juhatus otsustas metssigade jahtimine läbi viia kõigis hoolduspiirkondades. 

Igas lasta vähemalt 1 siga;
• Otsustati Armei saata jahikoerte aretus-kasvatus koolitusele;
• Linnuvabriku sektsiooni jahimaa osaline liitmine Sommerlingi sektsiooniga. 

Linnuvabriku sektsioon palus luba 1978 kasutada seda maad jahiks. Juhatus 
oli nõus.
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1979

Protokoll nr 57 (99).

07.03 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Söödakohtade kontroll 15 märtsiks. Vastutavad piirkonna vanemad;
• Üldkoosolek läbi viia 24.03 Sommerlingi klubis;
• Marutaudi vastu võitlemise eesmärgil hulkuvate koerte ja kasside hävitamine 

põldudel ja metsas;
• Jahipüsside ja moona kontrollimine hoiupaikades/jahimeeste kodudes;
• Läbirääkimised.

Protokoll nr 58 (100).

24.03 üldkoosolek Sommerlingi keskuses. Kohal 44 jahimeest. 

Päevakorras:

1. 1978 aruanne;
2. Sõnavõtud ja läbirääkimised;
3. Liikmemaksude kogumine;
4. Jahimeeste korrale kutsumine ja nende kohustuste täitmisest.

Aruande esitas Poltimäe. Märksõnad – juhatus ja hooldusnõukogu korralikult tööd 
teinud, koosolekuid peetud 7. Heina tehtud külluses, kõik lisasööt välja pandud, 
kartulit varuti vähe, metskitsedele 4 ha segatist tehtud, laskerajal palju tööd 
tehtud, nahku pole kõik jahimehed suutnud 5 rbl ulatuses müüa, sotsvõistluses 
jäime neljandaks. Laskenormide täitmine halb, tiirus käib vähe mehi, normi 
täitsid 38 jahimeest. 

Sõna võtsid Esner ja Pääsuke lisasööda varumise ja laiali vedamise teemal. 
Armei avaldas arvamust, et üldkoosolekut peaks korraldama 2 korda aastas. Sigur 
selgitas, et kõigil üle 55. aastastel tuleb laskenorm täita, tuleb vastav määrus. 
Püssirohu ostmiseks on vaja raha. Poltimäe teatas, et Pikavere hooldusala jääb 
koerte õpetamise alaks. Samuti tuleb tõhustada ja kinni pidada relvade ja moona 
hoidmise eeskirjadest.

Seekord loeti ette passiivsed jahimehed, keda oli 9. Nende hulgas nii eelmisi 
juhatuse liikmeid kui ka neid, kes eelnevatel aastatel saanud aktiivsuse eest kiita. 
Otsustati passiivsed juhatuse ette kutsuda selgitusi andma. Rooma nimelisele 
jahimehele anti aasta tingimisi40. 

40  Kahjuks polnud selgitatud, et mida ta tegi ega ka selgitatud tingimisi karistuse sisu.
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Protokoll nr 59 (101).

05.04 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Loenduse teemad;
• Söödasõimed ja ümbruse puhastamine, jäätmete põletamine 25. aprilliks;
• Söödapõldude külv.

Protokoll nr 60 (102).

26.06 hooldusnõukogu ja juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• 28-29. 07 toimub kokkutulek. Tuleb osa võtta. Võistlused – köievedu, mitme- 
võistlus, viktoriin, laagri kujundus, jahimehe jutt;

• Heina varumisest.

1980

Protokoll nr 61 (103).

02.03 üldkoosolek.

Päevakord:

1. Sektsiooni esimehe aruanne tehtud tööst aruande perioodil;
2. Sektsiooni juhatuse valimine;
3. Delegaatide valimine Harju Jahindusklubi konverentsile;
4. Jooksvad küsimused.

Esimehe detailne aruanne lisas ja seda kahjuks säilinud pole. Tuuakse eraldi 
välja, et iga liikme rahaline plaan (5 rubla) nahkade müügist jäi täitmata. Samuti 
saab teada, et võeti osa Harju Jahindusklubi kokkutulekust Arukülas ja saavutati 
II koht. Sotsvõistluses jäi sektsioon 6.kohale.

Küsimusi esitati ka. Üheks oli mure jäneste arvukuse vähenemise kohta. Hulkuvaid 
koeri sisuliselt pole, aga jäneseid ikka vähe. Kas põhjus põllumajanduses 
kasutatavates mürkides? Tamberg vastas, et jänestele kujutavad ohtu teisedki 
loomad, mitte vaid hulkuvad koerad. Jänesega saab hakkama kass, kull, isegi 
vares. Nende kõikide tarvis on hävitamiseks plaan, aga me ei täida seda. Samas 
tõdes ta, et eks nendel mürkidelgi on oma osa ja kindlasti mitte väike. 

Räägiti kohustusest jahikoertele dokumendid hankida.
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Juhatuse valimisel sai esimeheks tagasi Gustav Poltimäe. Sekretäriks valiti 
Leonhard Vaaks. Lisaks neile 9 liiget: Meitern Kalju, Promet Ants, Ganzen Jan, 
Sigur Evald, Heinsoo Helmut, Villo Osvald, Suidre Harald, Aloe Teet, Jõgis Arnold.

Protokoll nr 62 (104).

16.07 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Söötade varumisest. Lõpetada 10.07, paigaldada hoidlatesse 4 t heina ja 4000 
vihta;

• Relvade ja moona kontroll käigust. Valiti selleks tegevuseks komisjon;
• Metssigade ja metskitsede algavast hooajast. Eraldatud 3 kesiku luba ja 1 soku 

luba;
• Jooksvad küsimused. Arutati tiiru piirdeaia ja katuse remonti.

Protokoll nr 63 (105).

02.12 Jüri41 jahisektsiooni juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Ulukite söötade väljapanekust ja söödalavade juurde ehitusest;
• Karusnahkade plaani täitmisest;
• Kohaliku jahikeeluala piiride selgitamine ja arutelu. Seli piirkond kuulutati 

keelualaks kuni 01.11.1982;
• Jahituusikute väljaandmise muudatused vastavalt Jahiseltsi kirjale. Jahti mitte 

pidada laupäeval ja pühapäeval kuni 01.01.1981
• Jooksvad küsimused. Sektsiooni nääripeo korraldamisest. Otsustati teha, 

määratakse korralduskomisjon.

1981

Protokoll nr 64 (106).

27.02 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• 1980 sotsvõistluse tulemustest. 13.sektsiooni arvestuses tuldi 7-ndaks. 
Arvestuse alus – tulu 1000 hektari kohta. Otsustati, et tööd peab tõhustama nii 
röövulukite kui söödapõldude pindalade suurendamisel;

• Moodustati komisjon jahirelvade ja moona hoidmise kontrollimiseks ja seati 
kontrolli läbiviimise tähtaeg;

41 Ühtegi viidet sektsiooni nime vahetusele ei ole, aga Sommerlingi asemel on protokollis Jüri 
sektsioon.
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• Kuulati jahipiirkondade vanemate aruandeid. Põhiline info lisasööda ja sööda- 
kohtadega seoses;

• Jooksvad küsimused. Üldkoosoleku ajaks 21.03. Korraldada peoõhtu, määrati 
komisjon ja kinnitati osavõtu tasu 5 rubla osavõtja kohta.

Protokoll nr 65 (107).

20.03 üldkoosolek Sommerlingi sovhoosi keskuses. 

Päevakord:

1. Esimehe aruanne;
2. Karusloomade küttimise ja nende nahkade riigile müümise võistlustingimuste 

arutelu;
3. Jahimajandusmaksudest ja maksude vastu võtmine;
4. Jooksvad küsimused.

Seekord siis protokollist on aruande kohta lugeda, et esimees esitas ja aruanne on 
protokolli lisas. Lisa kahjuks ei ole. Küsimusi ja sõnavõtte aruande teemal ei olnud.

Esimehe poolt selgitati sotsvõistluse tingimusi. Otsustati riigile anda vähemalt 5 
rebasenahka.

Jutuks tuli ka relvade ja moona hoidmine. Olukord pole hea. Tuleb järelkontroll 
ja relvad peavad olema relvakapis. Lõpetuseks räägiti liikmemaksudest. Liikme- 
maksu suurus 10 rubla ja üle 65-aastastel 5 rubla.

Jooksvate küsimuste all tuli jutuks, et seoses jahimaade korraldamisega on 16 
jahimeest jäänud ilma jahimaata, sest Kurna ja Rae maad anti linnale. Otsustati, 
et mehed saavad jahti pidada Pikavere jahindusalal.

Protokoll nr 66 (108).

15.07 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Ulukitele söötade varumisest. Määrati kogused, räägiti üle rajatiste korrastamise 
küsimused;

• Jahihooaja algusega seotud küsimused. Ehitada juurde 4 kõrgistet, jagati 
sokulubasid;

• Saabunud kirjade ja avalduste läbivaatamine. Elukoha vahetusega seoses 
palusid kaks jahimeest enda vastu võtmist. Meesteks olid Nikolai Johanson ja 
Tõnu Ruudna;

• Jooksvad küsimused. Lasketiiru remondi korraldamine. Laskenormi täitmine 
on kõigile kohustuslik, ilma selleta jahilubasid ei saa. Info vabariikliku kokku- 
tuleku kohta.
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Protokoll nr 67 (109).

18.08 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Söötade varumisest talveperioodiks. Aru andsid piirkondade vanemad. 
Varumine rahuldav;

• Algava jahihooaja kitse- ja sealubade jaotamisest. Igale piirkonnale 4 kitseluba 
ja 2 sealuba;

• Jooksvad küsimused.

1982

Protokoll nr 68 (110).

24.02 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Ulukite söötmisest. Aru andsid piirkonna vanemad. Otsustati, et rohkem 
tähelepanu soolakutele ja langetada tuleb haabasid, tähelepanu püüdele ja 
talvituvatele partidele;

• Jahimeeste ülesannetest ulukite kaitsel. Tõhustada kontrolli hulkuvate koerte 
üle. Peremeheta hulkuvad koerad hävitada;

• Üldkoosoleku kokku kutsumisest. Toimub 20.03;

• Jooksvad küsimused. Sigurilt ettepanek, et tuleb aegsasti ettevalmistusi teha 
ülerajooniliseks kokkutulekuks.

Protokoll nr 69 (111).

20.03 üldkoosolek/aruande-valimiskoosolek. 

Päevakord:

1. Sektsiooni juhatuse aruanne;
2. Sektsiooni juhatuse valimine;
3. Jooksvad küsimused;
4. Loeng, ettekandja L. Randla.

Aruande esitas esimees Poltimäe. Liikmeid 71, aasta jooksul lahkus 2, lisandus 
2. Jahiala suurenes 770 ha võrra ja nüüd on 14790 ha. Hooldusala jaotatud 
kaheksaks hoolduspiirkonnaks, mis paiknevad kolme majandi territooriumil 
(Vaida, A.Sommerlingi nim ja Vana-Aaviku abimajand). Osa jääb ka Mahtra ning 
Tallinna Rohelise vööndi metsamajandite territooriumile.
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Ehitati juurde 1 söödasõim, 3 soolakut. Jänestele, kitsedele, sigadele, nurmkanadele 
rajatud 35 söötmiskohta, 38-s kohas langetatud haabu. 11 km metsateid ja sihte 
lahti lükatud.

Jahimehi kokku  71 Jaht
lahkunud  2 Põder/riigile 8/6
lisandunud  2 Metssiga/riigile 6/5

Metskits 26
Jahimaa suurus  14790 ha Jänes 28
 Part 138
Loendus
Põder  20 Röövulukite hävitamine
Metssiga  20 Rebane 2
Metskits  164 Kährik
Rebane  24 Koer 10
Kährik  6 Kass 91
Nugis 13
Halljänes  159 Nahkade müük/plaan 282/360
Rebane  5 
Kährik  2
Nugis  5

Sotsvõistluses jäime kuuendaks. Sektsioonide vahelise laskevõistlusel saime I 
koha, samas kõikidest jahimeestest täitis vähemalt miinimum normi (18 punkti 
50-st) on täitnud 28 meest.

Järgnesid kriitilised sõnavõtud. Põhiliselt ikka kohustuste täitmisest ja täitmata 
jätmisest. Ettepanekud järgmisel aastal ennast parandada. Esitati ka küsimusi, 
millele Poltimäe vastas.

Järgmisena valiti juhatust. Seekord 9-liikmeline. Kõik esitatud ka valituks 
osutusid – Poltimäe, Meitern, Villo Jaan, Heinsoo, Esner, Sigur, Otenurm, Vaaks, 
Ganzen. Esimeheks valiti ikka Poltimäe ja sekretäriks Vaaks Leonhard. Piirkonna 
vanemateks valiti – Villo Jaan, Esner Uko, Heinsoo Helmut.
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1983

Protokoll nr 70 (112).

25.02 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Peoõhtu korraldamisest. Pidu toimub 06.08 Vaskjala veskis, määrati komisjon 
ja osavõtumaks 5 rubla;

• Üldkoosoleku kokku kutsumine. Toimub 19.03 sovhoosi saalis;
• Ulukite söötmisest talveperioodil. Piirkonna vanemaid kohustati kontrollima 

pidevalt sööda olemasolu. 

Siinkohal sai esimene protokolliraamat täis ja lõppes. 

Teine raamat algab 1984. aasta 25. veebruaril toimuva üldkoosolekuga. Vist 
on midagi vahepealt kaduma läinud.

1984
Protokoll nr 1 (113).

25.02 üldkoosolek/aruande-valimiskoosolek. Osa võttis 44 jahimeest. 

Päevakorras:

1. 1983 aruanne;
2. Sektsiooni juhatuse valimine;
3. Harju jahindusklubi VIII konverentsile delegaatide valimine;
4. Jooksvad küsimused.

Sm Poltimäe esitas aruande. Paraku protokolli juures seda ei olnud. Järgnesid 
sõnavõtud. Esimesena võttis sõna Jahindusklubi esindaja Mihkel Meri. Puudutas 
erinevaid aspekte, eriti seda, et sektsioon on üks suuremaid ja oma asukoha 
tõttu keerukas. Linnaläheduse tõttu antakse lube Tallinna jahimeestele ja see 
tekitab ohtlikke olukordi, koordineerimatust ja põhjustatud nurinat. Ülejäänud 
jutt puudutas ikka jahti, ulukihoolet ja sotsvõistlust. Sigur ja Merjel rääkisid 
laskmisest ja tiiru seisukorrast. Sagris tegi sovhoosidele ettepaneku, et need 
annaks koolile materjali ja koolid saaksid valmistada söödasõimesid, linnukaste 
jms.

Uude juhatusse valiti Poltimäe (esimees), Vaaks (sekretär), Poolak, Ganzen, 
Heinsoo, Väinsaar, Villo Jaan, Sigur, Esner.

Jooksvate küsimuste all kontrolliti jahidokumente ja korjati liikmemaksu.
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Protokoll nr 2 (114).

23.05 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Lasketiiru remondi organiseerimine. Sigur juhib töid, piirkonnad annavad 
mehi, materjal EMV-st. Tähtaeg 01.06;

• Relvade kontrolli läbiviimisest. Tähtaeg 20.06, vastutavad piirkonna vanemad;
• Ulukite söödapõldude külvist ja söötade varumisest. Pandi paika tööde tähtajad 

ja kogused;
• Harju Jahindusklubi kokkutulekust osavõtu ettevalmistamisest. 

1985

Protokoll nr 3 (115).

20.05 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Söödasõimede ja -platside korrastamine;
• Söödapõldude külvist;
• Kitse ja soku lubade jaotamisest. Jaotati nimeliselt 21 luba;
• Lasketiiru remondist.

1986

Protokoll nr 4 (116).

05.03 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Kokkuvõte ulukite loendusest. Piirkonna vanematel saata andmed esimehele;
• Üldkoosoleku ettevalmistamisega seotud küsimused. Toimumise aeg 15.03;
• Jooksvad küsimused. Paluda koole, et õpilased teeks sõimesid, sovhoosi sae- 

kaatrist saab praakmaterjali.

Protokoll nr 5 (117).

15.03 üldkoosolek. Osales 33 jahimeest. 

Päevakord:

1. Aruanne 1985. aasta tööst;
2. Läbirääkimised aruande alusel;
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3. Juhatuse valimine;
4. Uute liikmete vastuvõtmine;
5. Jooksvad küsimused;
6. Jahipiletite pikendamine.

Aruande esitas esimees Poltimäe. 

Jahimehi kokku  73 Jaht
lahkunud  2 põder 11
lisandunud  2 metssiga 8

metskits 36
Jahimaa suurus  14790 ha jänes 22

part 128
Loendus  kurvitsad 36
põder  20
metssiga  21 Röövulukite hävitamine
metskits  153 rebane 9
rebane  24 kährik 4
kährik  6 koer 2
nugis 13 kass 63
halljänes  160
valgejänes  119 Nahkade müük 766.73
teder  47
põldpüü  50
mäger  2

Momendil kohalik keeluala Patika jahipiirkond, mis jääb jahile suletuks 01.11 
1986. Seejärel läheb keelu alla Limu.

Koosolekuid olevat 1985. aastal peetud 5. (Paraku protokolliraamatust leiame 
vaid ühe. Juhtub.)

Probleemid laskmistega. Harjutatakse vähe, norme ei täideta.
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Järgnesid sõnavõtud. Ikka sarnased igale teisele üldkoosolekule – kohustusi ei 
täideta, laskmas ei käida. Söödasõimed katki jne. Kuid oli ka konstruktiivseid 
ettepanekuid – Jõgis postsoolakute rajamine põtradele. Räitna – jahimaa kaartide 
tegemine.

Avalduse alusel arvati sektsioonist välja 2 jahimeest. Võeti vastu 2 uut – Voog, 
Kalle ja Travkin Peeter. Tingimuseks eksami sooritamine.

Juhatus valiti 9 liikmeline. Poltimäe (esimees), Vaaks (sekretär), Poolak, Ganzen, 
Heinsoo, Väinsaar, Osvald Villo, Sigur, Esner.

Seejärel pikendati pileteid ja korjati maksu.

1987

Protokoll nr 6 (118).

14.03 üldkoosolek Sommerlingi klubis. 

Päevakord:

1. 1986. aasta kokkuvõte;
2. Läbirääkimised aruande põhjal;
3. Jahipiletite pikendamine.

Jahimehi kokku  71 Jaht
lahkunud  1 Põder 4
lisandunud  1 Metssiga 6

Metskits 26
Jahimaa suurus 14790 ha Jänes 22

Part 138
Loendus  kurvitsad 49
Põder  18
Metssiga  19 Röövulukite hävitamine
Metskits  169 Rebane 9
Rebane  19 Kährik 4
Kährik  8 Koer 3
Halljänes  162 Kass 67
Valgejänes  91 Ilves 1
Teder  75 Nugis 6
Põldpüü  44

Nahkade müük 1369,65
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Pealik pidas aruandekõne. Seekord oli see nii poliitiliselt punast vahtu täis, et 
hea oleks ajastu märgina lugeda. Seega esimene lehekülg Jüri jahisektsiooni 
aastaaruandest aastal 1986:
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Oli aruandes ka tavapärast, jahimeeste tegemisi ja jahipiirkonda iseloomustavat.

Aruanne oli helge nii nagu esimesel lehel alguse sai – kiitust pälvisid paljud 
tublid jahimehed, laitma ei hakatud kedagi.

Läbirääkimiste käigus tuli esimees jälle NLKP kongressi lainelt lihtrahva hulka 
ja räägiti olulistest asjadest. Nt liikmetest. Liikmeskonda ei suurendata. Uusi 
liikmeid võetakse nii palju kui eest lahkub. Lisaks on edaspidi nii, et uus liige 
võetakse aastase katseajaga. Sellel ajal peab ta kõikidest tegevustest tublisti osa 
võtma ja alles seejärel otsustatakse sobivuse osas. Läbirääkimistes oli veel üks 
asjalik vaidlus. Suidre väitis, et laikadega seajaht on sead minema peletanud. 
Pihlakas vaidles vastu. Kaeramaa tegi ettepaneku laikadega seajaht keelata 3 
aastaks. Ganzen arvas, et seda vähe. Otsustati 5-ks aastaks laikadega seajahis 
käia. Va haavatud uluki otsimiseks. Hääletamisel oli 38-st 23 poolt, ülejäänud 
jäid erapooletuks.

1988

Protokoll nr 7 (119).

13.02 üldkoosolek. Sommerlingi klubis. 

Päevakorras:

1. 1987 tööaruanne;
2. Juhatuse valimine;
3. Delegaatide valimine Harju Jahindusklubi konverentsile;
4. Jooksvad küsimused.

Kahjuks seekord peab piirduma sedastusega, et esimees esitas aruande, mis on 
lisatud (?) protokollile. Küsimusi ei esitatud.

Läbirääkimistel polnud ka erilist elevust, vähemalt protokolli põhjal. Poltimäe 
ise võttis sõna ja rääkis ikka vajadusest sööta varuda ja söötmisega seotud 
rajatiste korrastamisest. Loomulikult ka laskekatsetest. Ka tõukoertest oli juttu, 
ilma dokumentideta koeraga jahile minna ei tohi. Lasketiir tuleb likvideerida ja 
tuleb leida uue tarvis koht. Jahimeeste poolt tuli ettepanekuid jahipidamise korra, 
järelevalve ja jahimaade kasutamise kohta.

Juhatus valiti jälle 9-liikmeline. Esimees ja sekretär jäid samaks. Põhiliselt jäid 
samaks ka liikmed va üks. Eelmises juhatuses oli liikmeks sovhoosi direktor Jan 
Ganzen. Paraku ta polnud enam direktor42 ja nii valitigi juhatusse uus sovhoosi 
direktor Kaarel Pajumägi. Kaval oli sponsorit juhatuses hoida 😊   .

42 RU: sõitis purjus peaga, sõitis kraavi ja jäi lõhnadega vahele. Sai kinga.
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Protokoll nr 8 (120).

25.07 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Söödavarumisest – piirkondadest laekunud andmete kohaselt plaan täidetud;
• X õppelaagri osavõtjate komplekteerimisest;
• Lasketiiru ehitusest. Uus koht valitud Vaskjala-Seli teeäärsesse metsa. Oleks 

vaja projekti. Kaarraja heitemasina putkad EMV-s tegemises.

1989

Protokoll nr 9 (121).

20.03 üldkoosolek. Sommerlingi klubis. 

Päevakord:

1. Jahipiletite pikendamine;
2. 1988 töö aruanne;
3. Jooksvad küsimused.

Aruande punktis räägitakse aruandest nii palju, et see on lisatud protokollile. 
Kahjuks seda protokolli juures ei olnud. Küll on protokolli jõudnud kriitika jahi- 
meeste töö kohta ulukihoolduses. Hea töö eest said kiita Patika mehed. Tutvustati 
ka uute jahinduseeskirjade põhimõtteid. See tõi nurinat, arvati, et õigusi võetakse 
aina vähemaks.

Jooksvate küsimuste osas käsitleti põhiliselt uue tiiru ehitusega seonduvat.

Otsustati ka järjekordselt, et jahimeestel, kes hooldustöödes ei osale, jahipiletit ei 
pikendata ja jahile ei lubata.

Võeti vastu 3 uut liiget – Meelis Pihlakas, Ants Roost ja Mati Allas.

1990

Protokoll nr 19 (122).

20.03 juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Harju Jahindusklubi poolt saadetud kirja „Mõtteid Harju Jahindusklubi uuest 
struktuurist ja jahinduse reorganiseerimisest“ läbiarutamine. Tehti omapoolseid 
ettepanekuid, mida tutvustatakse üldkoosolekul;

• Üldkoosoleku läbiviimisega seotud küsimused. Toimumise aeg 24.03.
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Kommentaar: Kuidas üldkoosolek 24.03.1990 kulges, sellest ajalugu vaikib. 
Kas üldse koosolek toimus või ei, seda ei tea. Protokoll puudub.

1991

Protokoll nr 11 (123)

04.02 laiendatud juhatuse koosolek. 

Arutelu:

• Delegaatide valimine Harju maakonna jahimeeste konverentsile (Poltimäe, 
Poolak, Sigur);

• Üldkoosolekuga seotud küsimused – läbi viia märtsi jooksul;
• Jooksvad küsimused- piiride küsimus. Ettepanek sektsiooni piirid k/n (valla) 

piiridega.

Protokoll nr 12 (124).

23.03 juhatuse koosolek. 

Kooskõlastati samal päeval toimuva üldkoosoleku päevakorra projekti.

Protokoll nr 13 (125).

23.03 üldkoosolek Rae külanõukogu ruumes. 

Päevakord:

1. 1990a tegevuse aruanne;
2. Seoses jahindusseltside üleminekuga isemajandamisele Harju Jahindusklubi 

põhikirja tutvustamine;
3. Uute liikmete vastuvõtmine ja jooksvad küsimused.

Sm. Poltimäe esitas aruande, mis peaks olema lisatud protokollile. Kahjuks ei 
ole. Sõnavõtud põhiliselt ikka nagu alati. Seekord siiski ka uus moment. 

	Räitna esitas küsimuse, et miks peaksime klubi alluvuses olema ja nende 
kulusid kandma. 

	Poolak arvas, et segase aja peaks ikka üle elama ja siis edasi vaatama. 
	Pihlakas arvas samuti, et mingit klubi pole vaja, hoopis taluseltsidega vaja 

koostööd teha. 
	Ganzen toetas Pihlakat. 

Mingit otsust siit veel ei tulnud, kuid seeme oli külvatud.

L. Vaaks tutvustas Harju Jahindusklubi põhikirja.
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Uute liikmete vastuvõtmine. Kolm meest tulid üle teistest seltsidest. Need olid 
Koch Voldemar, Taning Jaan, Hiio Jaan. Noorjahimeestena otsustati võtta vastu 
Uukkivi Raivo ja Poolak Aivo. Rahuldamata jäeti Raivo Paju ja Ganzen Gennadi 
avaldused.

Protokoll nr 14 (126).

28.06 juhatuse koosolek. 

Arutelu: üldkoosoleku kokku kutsumine seoses seltsi esimehe traagilise hukku- 
misega. Juhatus otsustas kutsuda kokku üldkoosolek 20.07.1991 esimehe 
valimiseks. Ajutiseks kohusetäitjaks määrata Aare Poltimäe.

Kommentaar: Selle sündmuse kohta liikus tollel ajal mitmeid spekulatsioone. 
Tegelikud asjaolud jäävad ilmselt igaveseks teadmata. Süüdlast ei leitud ja toimik 
maandus arhiivi.

Protokoll nr 15 (127).

20.07 erakorraline üldkoosolek Rae vallavalitsuse saalis. Osavõtjaid 33, külalisena 
hr43 M. Meri Harju Jahindusklubist. Päevakorras:

1. Jüri Jahindusseltsi uue põhikirja läbiarutamine ja perspektiivne iseseisvumine.
2. Valimised;
3. Jooksvad küsimused.

Uue põhikirja teksti kandis ette koosoleku juhataja L.Vaaks. Selgitava sõna- 
võtuga esines hr Tamberg. Ta rääkis, et ümberkujundused käivad üle kogu vaba- 
riigi. Suund iseseisvate jahindusseltside moodustamiseks. Selgitati juhatuse 
moodustumist, samuti kaovad ära palju probleeme tekitanud „külalisjahimehed“. 

Lõpetuseks teeb hr Tamberg ettepaneku võtta vastu otsus reorganiseerida senine 
Harju Jahindusklubi Jüri Jahindusselts iseseisvaks Rae Jahimeeste Seltsiks.

43 23.03 1991 protokollis olid veel seltsimehed, nüüd 4 kuud hiljem räägime härradest 😊
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Rohkem sõnavõtte põhikirja projekti arutelu juures ei olnud. Koosoleku juhataja 
paneb põhikirja projekti hääletamisele. Otsus ühehäälne jah.

Teiseks paneb koosoleku juhataja hääletusele hr Tambergi ettepaneku reorga- 
niseerida Harju Klubi all olev Jüri Jahindusselts iseseisvaks Rae Jahimeeste 
Seltsiks. Otsus jällegi ühehäälne POOLT.

Seejärel valiti uued juhid. Esimehe kohale esitati kandidaatidena Rein Poolak 
ja Aare Poltimäe. 18 häälega (33-st) osutus võitjaks R. Poolak. Tamberg tegi 
ettepaneku Aare Poltimäe valida aseesimeheks. Nii ka läks. Sekretäriks valiti 
L. Vaaks. Iseseisvunud seltsile valiti ka revisjonikomisjon (Tamberg, Pihlakas, 
Räitna).

Lõpetuseks tehti uuele juhatusele ettepanek määrata 01. augustiks kindlaks Rae 
Jahimeeste Seltsi jahipiirkondade arv, täpsustada piirkondade arv ja liikmete 
nimekiri, et oleks võimalik lähima kuu jooksul läbi viia piirkonna vanemate 
(juhatuse liikmed) valimine. 

Põhikirja projekt vormistati Rae Jahimeeste Seltsi põhikirjaks ja vastavalt 
kehtinud korrale esitati vallavolikogule kinnitamiseks. Sellekohane otsus sai 
vastu võetud 06.08.1991. a.44

Kes arvab, et sellega oli kõik OK, see eksib. 😉 

Protokoll nr 16 (128).

05.08 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Rae Jahimeeste Seltsi jahipiirkondade jaotus. Otsustati jätta muutmata endised 
8 piirkonda, kuid ühendada need järgmiselt neljaks – Rae-Kurna; Patika-
Aruvalla; Pajupea-Limu, Vaida-Pikavere.

• Piirkondade koosolekud viia läbi 23.08

Protokoll nr 17 (129).

09.09 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Jagati kitse küttimislubasid, kinnitati loa hind (kits 20 rubla ja tall 15 rubla);
• A. Puhk esitas küsimuse, et kas seajahil laikade kasutamine on jätkuvalt 

keelatud? Oldi seisukohal, et 5 aastat oli keelu pikkuseks ja see kehtib lõpuni 
(1992).

44  Volikogu ise moodustati alles juulis 1991, varem oli külanõukogu.



80

Protokoll nr 18 (130).

26.09 juhatuse koosolek. 

Arutelu: Jagati põdra ja seajahiks lube.

1992

Protokoll nr 19 (131).

23.01 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Finantsküsimused. Lubadest laekunud vahendid. Osaliselt kasutada kokku- 
tuleku kulude katteks;

• Üldkoosoleku ettevalmistamise küsimused, ulukite hooldusest jms.

Protokoll nr 20 (132).

11.03 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Liikmemaksu määramine. Harju Jahindusklubi poolt ettepanek määrata liikme- 
maksu suuruseks 50 rubla + 5 rubla;

• Pajupea-Limu piirkonna jahimeeste protokolli arutamine. Tahavad 
jätkata iseseisvalt. Esitada üldkoosolekule; 

• Üldkoosoleku kokkukutsumisest. Korraldada 04.04 Rae vallamajas.

Protokoll nr 21 (133).

04.04 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Pajupea-Limu piirkond soovib Rae Jahimeeste Seltsist lahkuda. 
• Vaja jahimaad jaotada, kuid ühe seltsi tegutsemiseks vajalik 10000 hektarit. 

Olemasoleva jahimaa jaotamisel tulevad pinnad väiksemad. 
• Esner nõudis maa pooleks jagamist. 
• Pihlakas arvas, et momendil jagamiseks pole õige aeg, sest toimub aktiivne 

maareform ja talumaade tagastamine. 
• Poltimäe arvas ka, et ehk ootaks pisut. 
• Tamberg arvas, et Poltimäe seisukoht ei kanna, sest eraldumise otsuse on 

teinud Pajupea-Limu piirkond ja selle otsuse muutmise peab tegema sama 
organ. Rae Jahimeeste Seltsi üldkoosolek peab lähtuma momendi teadmistest 
ja tegema muudatused oma juhatuses.
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Protokoll nr 22 (134).

04.04 üldkoosolek. 

Päevakord:

1. Juhatuse info seltsi tegevusest möödunud jahiperioodil;
2. Juhatuse koosseisu täiendamine;
3. Rae Jahimeeste Seltsi suhetest Harju Jahindusklubiga;
4. Uute liikmete vastu võtmine.

Aruandes teatas esimees, et üldiselt oli hooaeg edukas – küttimise plaan täide- 
tud, mahe tali ei tekitanud probleeme ulukite hoolduses. Probleem on aga orga- 
nisatoorne – Pajupea-Limu-Vaida piirkonna jahimehed on moodustanud omaette 
Jüri Jahisektsiooni. Poltimäe avaldas küll vahetult enne üldkoosolekut toimunud 
juhatuse koosolekul mõtte, et ehk tuleks taasühineda, kuid seda saab teha vaid 
Jüri jahisektsiooni üldkoosoleku otsusega. Täna on ka Harju Jahindusklubi 
eraldumise aktsepteerinud. Tamberg esitas seisukoha, et tuleb Pajupea-Limu 
piirkonna jahimehed (30) arvata Rae Jahimeeste Seltsist välja. Seltsi lõhenemise 
tulemusena tuleb jagada ka jahimaa. Kuigi juriidiliselt on maade valdajaks Rae 
JS, peame siiski jagamise tegema.

Üldkoosolek otsustas vastavalt tehtud ettepanekule Jüri sektsiooni jahimehed 
välja arvata ja teha taotlus Rae vallavalitsusele maade jagamiseks. 

Ivar Vagur tegi piiriettepaneku, mis otsustati esitada Rae vallavalitsusele.

Teises päevakorrapunktis esitas Poolak avalduse esimehe kohalt lahkumiseks. 
Põhjendas vallavanema kohustuste täitmisega. Poolaku asemele valiti Aleksander 
Puhk. Aseesimeheks valiti Poolak. 

Juhatusest arvati välja seltsist lahkunud Esner, Heinsoo ja A. Poltimäe.

Kolmandas punkti anti Puhkile volitus läbi rääkida ja vajadusel allkirjastada kahe- 
poolne nö koostööleping Harju Jahindusklubiga.

Uute liikmetena võeti vastus Ganzen Gennadi ja liikme kandidaadiks Jakubov 
Adõlbek.

Protokoll nr 23 (135).

04.05 juhatuse koosolek. 

Arutelu: jahikoerte näitus-ülevaatuse organiseerimine. Korraldatakse 07.06 valla- 
maja juures. Territooriumi valmistavad ette Räitna ja Pihlakas. Üldvastutus Puhk.
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Protokoll nr 24 (136).

15.06 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Sea ja sokulubade jaotus. 
• Rahaliste vahendite kasutamine. Pihlakas võib osta 30 jahikarabiini padrunit. 

Nahkade eest saadi 207,35 dollarit45, sellest Pajupea meestele 93,15 dollarit. 
Loa maksumuseks – sokk ja kesik 150 rbl ja täiskasvanud siga 200 rbl.

• Info koerte näituselt. Osales 30 koera, premeeriti 5 koera. Korralduskulu 1545 rubla.

Protokoll nr 25 (137).

27.08 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Suurulukite küttimislubade jaotus ja maksumuse määramine. Eraldatud 7 kitse 
ja 5 talle luba. Kits 10 krooni46, tall 7 krooni;

• Põtru eraldatud 9. kaks tuleb üle anda Harju Jahindusklubile. Kogumaksumus 
900krooni. Põdra maksumus jahimehe kohta 20 krooni.

• Juhatuse otsusega määrati ka külalislubade päevajahi maksumus – linnutuusik 
1 kroon päevas ja jänesetuusik 10 krooni.

Protokoll nr 26 (138).

07.10 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Põdra jahiga seotud küsimused. Eraldatud 14 põdra luba erinevat suurust ja 
sugu. Jagati hooldusalade vahel;

• R. Uukkivi personaal küsimus. Lükati edasi, sest asjaosaline oli põhjendatult eemal;
• A. Karu vintrelva loa taotlus. Anti nõusolek.

1993
Protokoll nr 27 (139).

12.01 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Uute jahitunnistuste kehtestamisest. Uued tunnistused väljastab Harjumaa 
Looduskaitse Amet. Need on kehtivad alates 12.01;

45 Rubla ei maksnud ammu enam midagi ja kroonile üleminek algas 5 päeva pärast seda 
koosolekut. Rahareform viidi läbi 20-22 juuni 1992.

46 Rahareform toimunud.
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• R. Veeberi taotluse läbivaatamiseks vintrauaga jahipüssi soetamiseks. Anti 
nõusolek;

• R. Uukkivi personaal küsimus. Otsustati avaldada R. Uukkivile noomitus 
seoses jahieeskirjade rikkumisega, mis seisnes selles, et R. Uukkivi lasknud 
maha kitse, jättis loa maha märkimata vahetult peale lasketulemuse kindlaks 
tegemist.

R. Uukkivi kommentaar: tegelikult oli asi palju hullem kui protokollist lugeda 
saab. Ilmselgelt Puhki Lex ja Pihlaka Ants kergendasid minu tegu ja tänu neile 
pääsesin ehmatusega. Tegelikkuses rikkusin eeskirju palju enam, meenuvad 
sellised rikkumised: 

• laskmine naabrite47 jahimaal (Seli tee ääres), 
• lasksin väikekaliibrilisest vintrelvast (TOZ), millega kitse lasta ei tohi, 
• lasksin autoaknast, 
• luba maha ei kandnud, sest olin ju võõral maal. 

Vahele jäin looduskaitse inspektorile. Maavalitsuses sain trahvi 180.–. Pärast 
trahvi maksmist sain ka äravõetud püssi tagasi. Täna ilmselt oleksin jäänud ilma 
nii jahimeheõigusest kui ka relvaloast.

Protokoll nr 28 (140).

10.04 juhatuse koosolek.

Arutelu: Rae Jahimeeste Seltsi üldkoosoleku päevakorra ettevalmistamine.

Protokoll nr 29 (141).

10.04 üldkoosolek.

Päevakord:

1. Juhatuse esimehe aruanne 1992. a;
2. Revisjonikomisjoni aruanne;
3. Jahimaadega üleskerkinud küsimuste läbi arutamine;
4. Rae Jahimeeste Seltsi esimehe valimine;
5. Revisjonikomisjoni liikmete täiendav valimine.

Aruandes selgitas esimees, et kõik püstitatud ülesanded on täidetud. Probleem on 
jätkuvalt jahimaade piiride kindlaks määramisel. Küsimus – mis saab nahkadest? 
Vastus – soolatud, seisavad laos ja võib soovijatele maha müüa.

Revisjonikomisjon ei näinud seltsi tegevuses probleeme.

47 Tegu sattus aega, mil kaks seltsi piiri üle diskuteerisid, seega ei pruukinud see jahimaa olla 
naabrite oma, kuid loa peal oli kirjas hooldusala nimi. Pajupea, Limu ega Seli sinna ei kuulunud.
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Jahimaade piiride osas volitati asjaomaste institutsioonidega läbi rääkima Tam- 
berg ja Poolak. Läbirääkimiste aluseks vallavolikogu otsus.

Uus esimees valiti, sest Puhk astus tagasi suure töökoormuse tõttu põhitööl. 
Valiti esimeheks Ants Pihlakas. Pihlaka ettepanekul nimetati Jaan Hiio jahieetika, 
propaganda ja koostöö organisaatoriks.

Protokoll nr 30 (142).

04.06 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Jahimaa piiride määramine. Kehtestatud piir ei sobi, Assaku mehed ei saa isegi 
oma talumaadel jahil käia. See teema tuleb maakonna looduskaitse juhtidega 
lahendada;

• Jahilubade jaotamine. Kinnitati laskelimiidid ja loa hinnad;
• Avalduste lahendamine. Otsustati üldkoosolekule saata kinnitamiseks 6 liituda 

soovija avaldused;
• Jooksvad küsimused. Otsustati laskenormide täitmisega seotud tegevused 

anda Sigurile korraldada.

Protokoll nr 31 (143).

13.06 üldkoosolek. Selis, lasketiirus.

Päevakord:

1. Uute liikmete vastu võtmine.
2. Uute liikmete ja laskekatsete vastuvõtmise komisjoni valimine;
3. Laskekatse sooritamine;
4. Jooksvad küsimused.

7 liikmeks saamise avaldust. Rahuldati Andres Pästlane, Veikko Siclorot, Viktor 
Kiskonen, Toomas Vest, Ülo Tulikas. Ei rahuldatud Rohtla Jaani avaldust, sest 
meest polnud kohal. Kandidaadiks võeti Ando Vagur, kui saab 16, siis saab 
täisliikmeks.

Jooksvate küsimuste all otsustati ühehäälselt, et Rae Jahimeeste Selts jääb 
tegutsema iseseisva organisatsioonina, astudes välja Harju Jahindusklubi 
koosseisust.

Laskekatse tulemused 30 cm läbimõõduga märki 35 m kauguselt. Vormistati 
tulemus sellisena:
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Protokoll nr 32 (144).

24.09 juhatuse koosolek.

Arutelu:

Põdra lubade jaotus ja jahi organiseerimine. Limiit 12 põtra – 1 5-haruline pull, 6 
2-harulist, 1 lehm ja 4 vasikat. Hinnad vastavalt pullid 200 krooni, lehm 15.– ja 
vasikas 100.–.

Otsustati üks luba müüa külalisjahimeestele hinnaga 1000.–.

Protokoll nr 33 (145).

02.11 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Sea küttimislubade jaotus. Kulte 4, emiseid 1 ja kesikuid 8. Jagati hooldusalade 
vahel. Üks emis reservi;

• Põdrajahi lõpetamisest. 23.10 lastud alaarenenud põdravasikas (silm vigasta- 
tud, üks tagumine jalg pooleks lõigatud), siis otsustati anda välja täiendav 
vasikaluba;

• Margus Valgma avaldus vintrelva ostmiseks. Anti nõusolek;
• Organisatsioonilised küsimused. 

o Patika hooldusala laienes ja otsustati see nimetada Urvaste hooldusalaks. 
o Otsustati anda Pihlakale 200 krooni vintrelva ostmiseks.

1994

Protokoll nr 34 (146).

31.05 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Uue jahiseaduse rakendumisega seotud ülesanded algava jahihooaja ette- 
valmistamiseks. Seoses seaduse muudatusega tuli hakata maaomanikega 
lepinguid sõlmima. Maaomanikega suhtlemise ülesanne anti piirkondade 
vanematele. Tähtaeg 01.08.94;

• Ulukite laskelimiitide määramine ja lubade maksumused ning kehtivuse aeg 
väliskülalistele. Eraldatud 12 soku luba ja 24 sea luba. Jagati piirkondade vahel 
ja pandi ka loale hinnad. Nt omadele sokk ja kult 100.–, külalisjahimehele 
1000.–;

• Uute liikmete vastuvõtmine. Assaku piirkonna vanemale esitatud 3 avaldust – 
Sauemägi Edgar, Aloe Jaanus, Rallmann Anti. Suunati üldkoosolekule kinni- 
tamiseks.
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Protokoll nr 35 (147).

08.08 juhatuse koosolek.

Arutelu:

• Jahimaade kasutamislepingutest. Tähtajast 01.08 ei ole kinni peetud. Pikendati 
10.08-ni. Kaasata vallavalitsuse maakorraldaja, vormistada kaardil;

• Kitsede laskelimiidid. Lube kokku 70 (12 sokku, 20 täiskasvanud kits, 38 
talle);

• Kitse loa maksumuse määramine. Sokk 100.–, kits 50.–, tall 25.–;
• Üldkoosoleku ettevalmistamine. Pihlakas esitas esimehe kohalt lahkumiseks 

avalduse. Seega koosolek kutsuda kokku 04.09 Assaku Taluseltsi ruumes. 
Juhatus soovitab esimeheks A. Puhk’i kandidatuuri;

• Avaldused. Väinsar Kaljo avaldus liikmeks astumiseks suunati üldkoosolekule.

Protokoll nr 36 (148).

14.08 juhatuse koosolek.

Arutelu: jahimaa rendilepingute kokkuvõtte tegemine esitamiseks Harju Loodus- 
kaitse Ametile. Koosoleku ajaks oli sõlmitud lepinguid 4713 ha maa kasutamise 
kohta. Parku pole kõiki lepinguid siiani sõlmida suudetud, seega tööga jätkata. Ka 
Rae vallavalitsusega tuleb maakasutuse leping sõlmida. Juba sõlmitud lepingud 
esitab L.Vaaks Harju Looduskaitse Ametile.

Protokoll nr 37 (149).

04.09 juhatuse koosolek.

Arutelu: lepiti kokku järgneva üldkoosoleku päevakord.

Protokoll nr 38 (150).

04.09 üldkoosolek. Toimumise koht Assaka Taluseltsi ruumid. Kohal 35 jahimeest 
39-st.

Päevakord:

1. RJS esimehe aruanne;
2. Revisjonikomisjoni aruanne;
3. RJS esimehe ja aseesimehe valimine;
4. Urvaste hooldusala moodustamine ja Kurna hooldusala nime muutmine;
5. Ettepanek raamatupidaja tööle võtmisest;
6. Uute liikmete vastuvõtmine;
7. Koosoleku käigus kerkinud küsimuste arutelu.
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Aruandes keskendus lahkuv esimees maakasutuse lepingute sõlmimisele. 
31.12.1993 seisuga jahimaad 9200ha. Koosoleku ajaks on saadud kokku lepinguid 
üle 5000 ha. Töö jätkub. Ülevaates rõhutati läbirääkimist Harju Looduskaitse 
Ametiga eesmärgiga saada tagasi Assaku poldriala, mis oli linna jahimeeste käes. 
Alates 01.09.94 kuulub polder meile.

Kaeramaa luges ette revisjoni akti ja pärast seda anti hinnang tehtud tööle.

Pihlakas loobus esimehe kohast, sest koormus talutööl suur. Uueks kandidaadiks 
pakkus juhatus A. Puhki, kes ka valituks osutus. Ka aseesimees Poolak soovis 
loobuda ning Puhk tegi ettepaneku aseesimeheks valida R. Uukkivi. Nii valitigi.

Järgnevalt otsustas üldkoosolek kinnitada juhatuse ettepaneku Urvaste hooldusala 
moodustamiseks. Hooldusala vanem Ivar Vagur.

Juhatuse ja Kurna hooldusala vanem T. Aloe ettepanekul muudeti Kurna hooldus- 
ala nime ja selleks sai Lehmja.

Raamatupidaja tööle võtmisel anti juhatusele vabad käed. 

Uute jahimeestena võeti vastus – Arvi Pugi, Kalju Väinsaar, Jaan Rohtla, Toomas 
Vest, Viktor Kiskonen, Anti Rallmann, Jaanus Aloe, Marek Ljäkin. Edgar Saue- 
mägi jäi vastu võtmata, sest polnud kohal.

Jooksvad teemad. Räitna uuris, kuidas ulukinahkade müümisega. Pihlakas vastas 
– otsitud ostjat, leitud ei ole.

Üldkoosolekule tutvustati kunstnik Rinaldo poolt tehtud embleemi kavandit.

Kommentaar: ei mäleta, mis sellest embleemist sai, aga mingil hetkel ilmusid 
sellised rinnamärgid. 
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Protokoll nr 39 (151).

06.10 juhatuse koosolek.

Arutelu: põdrajahiga seotud küsimused. Harju maakonna jahindusnõukogu 
on eraldanud 5 põdra luba (2 lehma, 2 noort pulli, 1 vasikas). Põdra hinnaks 
200krooni.Maksavad need, kes jahist osa võtavad. Jaotati ka kitse ja metssea 
limiidid piirkonniti.

1995

Protokoll nr 40(152)

25.04 juhatuse koosolek. Osavõtjaid 20.

Arutelu: R. Uukkivi informeeris juhatust sellest, et A. Puhk asus tööle kaugsõidu 
autojuhina ja seega on pidevalt Eestist eemal. Nii ei saa täie jõuga juhtida seltsi ja 
seega on ta esitanud avalduse esimehe kohalt tagasi astumiseks. Juhatus otsustas 
kutsuda kokku üldkoosoleku uue esimehe valimiseks. Kandidaatideks pakuti –  
Ü. Räitna, O. Tamberg, H. Armei, R. Paju. Üldkoosolek korraldada mai lõpus 
juuni alguses.

Protokoll nr 41 (153)

09.06 üldkoosolek.

Päevakord:

1. Seltsi esimehe A. Puhk vabastamine isikliku avalduse alusel;
2. Uue esimehe ja aseesimehe valimine.

Ühehäälselt vabastati A. Puhk. Kuivõrd aseesimees on valitud esimehe ettepanekul, 
siis R. Uukkivi esitas samuti avalduse tagasiastumiseks. Seegi rahuldati.

Juhatuse poolt esitatud kandidaatidest otsustati valida uueks esimeheks H.Armei. 
Armei ettepanekul valiti aseesimeheks Ülo Räitna.

Protokoll nr 42 (154).

29.06 juhatuse koosolek.

Arutelu: 

• Metssea ja -kitse laskelubade jaotus. Harju maavalitsuse keskkonnaosakonnast 
laekunud teabe põhjal on RJS-le määratud 15 sea luba ja 30 kitse luba. Juhatus 
jaotas load hooldusalade vahel. Maksumuseks jäeti 1994. aasta maksumused;



91

• Koosolekul tõstatatud küsimused. Armei ettepanekul pandi hinnad külalis- 
jahimeeste päevalubadele pardi, jänese, rebase, kähriku jahiks. Pardijahi päev 
10 krooni, teised 25 krooni. Harjumaa Jahindusnõukogu peab kinnitama.

Protokoll nr 43 (155).

04.10 juhatuse koosolek.

Arutelu: 

• Põdrajahi ettevalmistus. Otsustati jaht teostada valiklaskmisega hooldusaladel 
komplekteeritud brigaadide poolt;

• Söödakohtade ettevalmistus. Otsustati, et iga piirkond valmistab talveperioodiks 
vähemalt ühe söödakoha kitsedele;

• Jooksvad küsimused. Otsustati juhatuse esimehele anda asjaajamise katteks 
200 krooni.

Otsustati võimalusel arendada külalisjahti tulude suurendamiseks.

Protokoll nr 44 (156).

13.12 juhatuse koosolek.

Arutelu: 

• Jahilubade kasutamise korrast. On selgunud, et mõned jahimehed on kasutanud 
lubasid vääralt ja andnud neid edasi kõrvalistele isikutele. Otsustati – 
o Keelata selline tegevus;
o Hooldusala vanematel annulleerida kõik kasutamata kitse load;

• Laikade kasutamisest seajahi pidamisel. Seoses metssigade arvukuse vähe- 
nemisega otsustati keelata laikadega seajaht Vaida poldril ja Lauri kuusikus 
alates 01.01.96.

1996

Protokoll nr 45 (157).

06.05 juhatuse koosolek.

Arutelu: 

• Seltsi liikmete liikmemaksust. Aluseks võtta jahialade ressursimaks. Töö- 
ealisele jahimehele määrati maksuks 200 EEKi ja pensionärile 100EEKi. Kui 
maks tasumata, siis jahiluba ei saa;

• Ulukitele söödasõimede ja soolakute ehitamisest. Otsustati igasse piirkonda 5 
söödasõime ja 7 soolakut;
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• Ulukite küttimisloa maksumusest. Otsustati järgmised hinnad kehtestada – 
kesik 100.–, põrsas 70.–, kult 150.–, kits 100.–, tall 50.–, sokk 150.–. Hinnad 
kehtestati ka külalisjahimeestele – linnujahi päevaluba 25.–, väikeuluki 
päevaluba 50.–, kesik ja kits 1000.–, sokk ja kult 1500.–, põrsas 700.– ja tall 
500.–;

• Uute liikmete vastuvõtmine. Vitali Veeberi avaldus otsustati rahuldada.

Lõpetuseks pandi üldkoosoleku kuupäevaks 24.05 Lehmja48 küla veskis.

Protokoll nr 46 (158).

24.05 üldkoosolek.

Päevakord:

1. Kokkuvõte jahindusaasta tööst;
2. Jahimeeste Seltsi liikmemaksu määramine;
3. Söödasõimede ja soolakute ehitamine;
4. Ulukite küttimisloa maksumuse määramine;
5. Uute liikmete vastu võtmine.

Esimees andis tehtud tööle mitterahuldava hinnangu. Finantsiliselt on kohustused 
täidetud, kuid jahimajanduslikult töö puudulik. Söödarajatised hooldamata jms. 
Urvaste ja Lehmja on midagigi teinud, Patika pole üldse liigutanud.

Reeglina peab ka revisjon oma hinnangu andma, paraku see puudus ja komisjoni 
liikmed polnud üldse koosolekule ilmunud.

Kinnitati liikmemaksud vastavalt juhatuse otsusele.

Kinnitati üle juhatuse otsus ulukihooldusrajatiste korrastamiseks ja ehitamiseks, 
lisaks söödapõldude rajamise kohustused hooldusaladele.

Kinnitati küttimisloa maksumused vastavalt juhatuse ettepanekule.

Võeti liikmeks V. Veeber.

Kohapeal algatatuna tegi O.Tamberg ettepaneku revisjonikomisjon ümber valida. 
Põhjuseks passiivne suhtumine oma kohustustesse. Uueks revisjonikomisjoni 
koosseisuks sai O. Tamberg, R. Paju, T. Merjel.

Lõpetuseks otsustati korraldada jahimeeste kokkutulek Urvaste hooldusalal 28.06.

48 Ei oskagi teada, et milline see veski on. On Assaku veski, mis oli külakeskus. Ilmselt mõeldud 
seda
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1997

Protokoll nr 47 (159).

20.03 juhatuse koosolek.

Arutelu: üldkoosoleku aja ja päevakorra kokku leppimine.

Protokoll nr 48 (160).

12.04 üldkoosolek Assakul. Osa võttis 24 jahimeest.

Päevakord:

1. Tegevuse aruanne;
2. Revisjonikomisjoni aruanne;
3. Jahimajanduskava tutvustamine;
4. Laskekatsete sooritamisest;
5. Juhatuse ettepanekul ulukite kaitse ja hoolduse eest preemiate kinnitamine;
6. Tedremängu kohtade, rebase- ja mägraurgude ning kobraste loendusest;
7. Läbirääkimised koosoleku käigus tõstatatud küsimuste arutamiseks.

Esimees esitas tegevusaruande. Muuhulgas toonitas, et jahimehed tegid märkimis- 
väärselt head tööd ulukihooldusel talve perioodil. Esile tõsteti T. Aloe, T. Selart, 
K. Väinsaar ja A. Karu, Kokkuvõttes aga jäädi lisasöötmise teemadel siiski 
võlgu. Probleeme on olnud ka lubade tagastamisega, see omakorda raskendab 
aruandluse koostamist. Küsimusi ei esitatud.

Revisjonikomisjoni aruande esitas O. Tamberg. Küsimusi polnud temalegi. 
Kuigi revisjon juhtis tähelepanu mitmetele kitsaskohtadele, siis tehti kokkuvõttes 
ettepanek juhatuse ja seltsi töö heaks kiita. Nii juhtuski.

Jahimajanduskava tutvustamisel keskenduti ulukihoolduse rajatistele. Kava 
jagada hooldusala vanematele.

Anti infot kus saab laskekatseid teha ja palju see maksab.

Kiiduväärt tööd teinutele otsustati maksta preemiaid. Kokku 1200 krooni.

Loendusandmed tuleb esitada seisuga 01.07.

Läbirääkimiste käigus kehtestati liikmemaksud (tegevliige 200–, pensionär  
100.–). O.Tamberg tegi ettepaneku koostada jahipidamise kodukord ja esitada see 
järgmisele üldkoosolekule kinnitamiseks.
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Järgnev piirikirjeldus on esitatud Eesti Metsakorralduskeskuse poolt 1996. a. 
koostatud “Rae rendijahipiirkonna jahimaakorralduskava aastateks 1996–2005” 
lisas 5. koostaja B. Selepov.

Rae rendijahipiirkonna (edaspidi jahipiirkond) piir algab Viljandi mnt ja 
Tallinna linna piiri ristumiskohast ning kulgeb mööda Tallinna linna piiri kuni 
Pirita jõeni, jätkub mööda Pirita jõge kuni Tartu mnt-ni, sealt edasi läheb piir 
mööda Tartu mnt kuni Vana-Tartu mnt-ni (Vaidas), kus jätkub mööda Vana-Tartu 
mnt kuni Pikavere teeni, siis jätkub mööda Pikavere teed kuni Rae valla piirini, 
sealt mööda Rae valla piiri kuni Siniallika metskonna kvartal 114 läänesihini, 
edasi mööda kvartalite 114, 117 ja 119 kuni Põhja teeni, mööda Põhja teed kuni 
kvartal 64 läänesihini, jätkub sihti mööda kuni Kaunimäe taluni, sealt mööda 
endist taluteed pidi kuni Suur-Ruskvere taluni, jätkub mõttelise pikendusena 
üle põllu Siniallika metskonna kvartal 59 põhjasihini ja mööda kvartalite 59, 
58 maanteeni, sealt jätkub mõttelise pikendusena üle põllu endise Tallinn-Tartu 
mnt-ni Anepalus mööda Tuhala teed kuni viimase maanteelähedase jõekääruni. 
Piir kulgeb mööda Pirita jõge kuni aiandustrasside teeni, sealt mööda teed 
kuni Nabala-Patika teeni. Edasi jätkub piir mööda teed kuni Rae valla piirini, 
edasi mööda Rae valla piiri Kurna ojani, sealt mööda Kurna oja kuni Tallinna 
ringteeni, siis mööda ringteed kuni ristumiseni Nabala teega ning jätkub mööda 
Nabala-Tallinna teed kuni ristumiseni Viljandi maanteega.

Protokoll nr 49 (161).

27.06 juhatuse koosolek.

Arutelu: 

• Jahilubade jaotus. Selts saab hooajaks 15 kitseluba, 2 põdra luba ja 7 siga. 
Kitseload jagati hooldusalade vahel;

• Laskekatsete sooritamisest. Katsed saab teha Männikul kolmapäeviti. 
Maksumus 75.–;

• Ulukite hooldustegevusest. Järjekordselt rõhutati sõimede ehitamise vajadust. 
Samuti vihtade tegemist ja heina varumist. 

• Kinnitati 1996 a jahimeeste peo aruanne summas 1132.–.

Protokoll nr 50 (162).

23.09 juhatuse koosolek.

Arutelu: 

• Üldkoosoleku päevakorra ettevalmistus. Pandi paika toimumise aeg ja päeva- 
kord;

• Söödasõimede ja soolakute ettevalmistusest talveperioodiks. Hooldusalade 
vanemad kandsid ette sõimede ja soolakute olukorra. Kokku sõimi 17, soola- 
kuid 11 ja kõrgistmeid 7;
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• Söötade varumisest. Probleeme kartulite ja teravilja jäätmete varumisega;
• Rebaste arvukuse vähendamise vajadusest ulukite kaitseks. Vaja motiveerida 

jahimehi, otsustati panna preemiaks nö pearaha 50.– rebase eest;
• Põdrajahi organiseerimisest. Teha üldkoosolekule ettepanek eeloleval perioodil 

teha nii põdra kui seajahti vaid varitsusjahina.

Protokoll nr 51 (163).

10.10 üldkoosolek. 

Päevakord:

1. Aruanne möödunud perioodi tulemustest;
2. Revisjonikomisjoni aruanne;
3. Läbirääkimised aruande aruteluks;
4. Esimehe, sekretäri ja revisjonikomisjoni valimised;
5. Juhatuse ettepanek abinõudest ulukite kaitseks ja põdra ning seajahi organi- 

seerimisest eeloleval jahiperioodil kinnitamiseks;
6. Uute liikmete vastuvõtmine.

Eelmise perioodi aruandes tõdeti, et tulemused võib rahuldavaks lugeda. Liik- 
meskond kasvanud 40-ni, kuigi liikmemaksu on tasunud 35. Siit küsimus, et 
kas mittetasujad ikka kuuluvad seltsi? Nad küll ei võta jahist osa, kuid relvade 
omamiseks on liikmelisus oluline. Ilmselt vaja põhikirja muuta.

Ulukihoolduse ja söötade varumisel peaks tulevikus mõtlema hakkama sööda 
ostmisele.

Revisjoniakti esitas R. Paju.

Läbirääkimistel oli ka küsimusi. Esimene puudutas kokkutulekust mitte osa- 
võtmist. Armei arvas, et ju siis oli info puudulikult jahimeesteni viidud. Vaatlejana 
oldi paarikesi kohal.

Teine küsimus – kas kõik päevaload välja antud. Vastus – ei, need, kes pole 
maksu maksnud, ei saanud.

Läbirääkimiste tulemusena tehti uuele juhatusele ülesandeks esitada järgmisele 
üldkoosolekule formuleering seltsi liikmete staatuse määramiseks. Kui vaja siis 
ka põhikirja täiendus sisse viia.

Esimehe ja sekretäri valimine. Esimehe kandidaatideks Heino Armei ja Jaan Hiio, 
sekretäri postile Arno Jõgis ja Raivo Uukkivi. Valituks osutusid Armei ja Jõgis. 
Revisjoni komisjoni valiti Kiskonen, Valgma, Paju.

Juhatuse ettepanekud rebasejahi motiveerimiseks ja põdra- ning seajahi pida- 
miseks vaid varitsusjahina kiideti heaks.
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Uute liikmetena võeti vastu täisjahimeheks Lembit Alo Kippar ja noorjahimehena 
Mihkel Merjel.

Otsustati ka hoolduspiirkondade vanemate ümbervalimised viia läbi 01.11.97.

1998
Protokoll nr 52 (164).

26.02 juhatuse koosolek, Hõbeallika talus49.

Arutelu:

• Ulukite loendusest;
• Pensionäride staatuse määramine. Ettepanek vähendada pensionäridele (65+)  

ressursi maks (ilmselt liikmemaks) 100 kroonini. Säilitada õigused ja kohustused;
• Maks lisasööda ostmiseks. Ettepanek täisliige 100.– ja pensionär 50.–;
• Üldkoosoleku kokkukutsumisest, toimumise aja ja päevakorra projekti paika 

panemine. 

Protokoll nr 53 (165).

28.03 üldkoosolek Assakul.

Päevakord:

1. Aruanne eelmisest perioodist;
2. Revisjonikomisjoni aruanne;
3. Ulukite hooldustööde plaan;
4. Patika hooldusala esimehe valimine;
5. Uute jahilubade väljaandmine;
6. Jooksvad küsimused;
7. Uute liikmete vastuvõtmine.

Aruandes toodi välja, et jahi osas olukord normaalne, rahuldav pole ulukihoolde 
pool. Et asja normaliseerida tuleb igal liikmel hakata tasuma 100.– (50.–) hooldus- 
tööde tasu. Otsustati ära.

Revisjoni akt ei olnud valmis, pidi valmima sügiseks.

Patikale valiti uus hooldusala vanem. Protokoll ei kajasta nime, kuid ilmselt oli see.

Jahikeeldusid pole määratud. Relvalubade pikendamine ja laskekatsed on iga 
liikme enda kohustus. Jahiload kuuluvad kõik pikendamisele.

Uute liikmetena võeti vastu Rallmann, Suvi ja Aas.

49 Hõbeallika talu oli Jaan Hiio kodu. Üldkoosolekul ei valitud juhatusele (protokolli kohaselt) 
aseesimeest, kuid juhatuse protokollis on Jaanil tiitel aseesimees. Sellest siis ka juhatuse 
toimumise koht. 
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Protokoll nr 54 (166).

27.09 juhatuse koosolek Patikal.

Arutelu:

• Algav põdrajaht. Otsustati kõik põdrad lasta ajujahiga. Suurendada jahiloa 
hinda – täiskasvanud põder 800.– ja vasikas 500.–;

• Lisasööda varumine. Söötasid koguda maksimaalselt, hoida kodudes;
• Jooksvad küsimused.

Protokoll nr 55 (167).

18.12 juhatuse koosolek Mõigus.

Arutelu:

• Kokkuvõte lõppenud jahtidest;
• Plaanid edaspidiseks;
• Nimekirjade korrastamine;
• Röövulukite jahi korraldamine. Suuremat tähelepanu vajav – ilves teeb kurja, 

samuti hulkuvad koerad;
• Ulukite lisasöötmise korraldamine. Ikka pole piisav, tuleb veel tegevust 

parandada;
• Seajaht – ilma koerteta ja ilma ajujahita;
• Patika hooldusala vanema Ü. Räitna haiguse tõttu tuleb asendaja nimetada 

kuni järgmiste valimisteni.

1999

Protokoll nr 56 (168).

11.01 Patika hooldusala erakorraline koosolek Assakul.

Arutelu:

• Hooldusala vanema valimine. Ülo Räitna haigestumise tõttu valiti uueks 
vanemaks Viktor Kiskonen;

• Jooksvad küsimused. Räägiti lisasöötmisest ja koertega jahist röövulukitele ja 
sigadele.
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Protokoll nr 57 (169).

30.03 juhatuse koosolek Mõigus.

Arutelu: 

• Ulukite loendus;
• Suurulukite lubade maksumus 1999: sokk 250.–, kits 150.–, tall 100.–,  

kult 300.–, põrsas 150.–, põder 800.–. Emistele ja kesikutele jaht keelatud;
• Üldkoosoleku korraldamise küsimused. Toimumise aeg 09.04 Assakul. Arutati 

päevakorda.

Protokoll nr 58 (170).

09.04 juhatuse koosolek Assakul. Osa võttis 25 jahimeest.

Päevakord:

1. Esimehe aruanne;
2. Revisjoni aruanne;
3. Ulukihooldusest;
4. Uute lubade väljastamisest;
5. Uute liikmete vastuvõtmine;
6. Jooksvad küsimused.

Jahimeeste nimekiri aprillis 1999:
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Aruandes tõdeti, et töö kulgeb plaanipäraselt. Üks põdraluba jäi realiseerimata. 
Lisasöötmine kontrolli all. Juunis 1999 tuleb uute jahitunnistuste välja andmine.

Valida tuleb uus revisjonikomisjon. 

Kommentaar: ilmselt jäi revisjoni aruanne tegemata ja sellest ka selline kirje 
protokollis.

Uute liikmetena võeti vastu Kalju Lepp, kes tuleb üle Hiiumaa klubist. Teine 
avaldus Tõnu Niinsoolt, kes elab meie piirkonnas. Mõlemad võeti vastu.

Jooksvates küsimustes teatati, et liikmemaksu tagumine tasumise aeg 01.06 ja 
hilisem maksmine jätab jahiloata. Rendilepingute pikendamine päevakorras. Suur 
probleem jätkuvalt – hulkuvad koerad ja kassid.

Protokoll nr 59 (171).

28.06 juhatuse koosolek Patikal.

Arutelu: 

• Maaomanikega rendilepingute sõlmimisest;
• Tasuta jahilubade andmine (Valgma, Hiio, Aloe) söödapõldude tegemise eest 

ja hooldustööde tegemise eest;
• Soolakutest ja kõrgistetest – ikka vähe;
• Metssea jahi alustamine 01.10.

Protokoll nr 60 (172).

12.10 juhatuse koosolek Mõigus.

Arutelu:

• Uue Rae jahimeeste Seltsi moodustamine. Seoses juriidilise staatuse puudu-
misega ja vanade rendilepingute tähtaja lõppemisega otsustas RJS juhatus 
moodustada uus Rae Jahimeeste Selts mille asutajateks jäävad Heino Armei, 
Jaan Hiio ja Ivar Vagur. Välja töötada uus põhikiri ja vormistada kõik doku-
mendid;

• Ulukihooldusest talvele vastu minnes. Vaja osta kaera ja rukist. Veel otsustati 
kanda kokkutuleku kulud, juristi kulu ja sööda veokulud.
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Protokoll nr 61 (173).

03.12 juhatuse koosolek Assakul.

Arutelu:

• Uute liikmete vastuvõtmine;
• Rae Jahimeeste Seltsi põhikirja vastuvõtmine. Põhikiri on registreeritud 

01.11.1999.

MTÜ Rae Jahimeeste Seltsi jahirendipiirkonna kaart sai samuti tehtud.
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Aastatest 2000, 2001 pole säilinud juhatuse ja üldkoosoleku protokolle. 

2002

Protokoll nr 1 (174).

06.04 üldkoosolek, Rae vallamajas. Osalejaid 25 33-st.

Päevakorras

1. Seltsi tegevuse aastaaruanne – H. Armei
2. Revisjonikomisjoni aastaaruanne – M. Valgma
3. Ülevaade regulatsioone väljatöötanud komisjoni tööst – R. Uukkivi
4. Töö tulemuste vastuvõtmine 
5. Juhtorganite valimine
6. Uue juhatuse esimehe sõnavõtt
7. Uute liikmete vastuvõtmine
8. Kohapeal algatatud küsimused (EJS-i liikmeks astumisest, kaardist)

Aastaaruanne. Juhatuse esimees H. Armei andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust. 
Muuhulgas leidis kajastamist positiivne tendents ulukifondi kasvust, samas 
leidis ära märkimist ulukihoolde töödest kesine osavõtt. Samuti teatas H. Armei 
juhatuse tagasiastumisest. Lõpetuseks kutsus H. Armei üles elavale diskussioonile 
päevakorra järgnevates punktides. Küsimusi ei olnud. Aastaaruanne kinnitati 
ühehäälselt.

Revisjonikomisjoni aruanne. A.Rallmann andis lühiülevaate revisjonikomisjoni 
tööst. Revisjonikomisjoni aruanne võeti vastu ühehäälselt.

Ülevaade regulatsioone väljatöötanud komisjoni tööst. R. Uukkivi andis 
lühiülevaate toimunust. Komisjon valiti 27.12.2001. a. vallamajas toimunud 
nõupidamisel. Komisjoni ülesanne oli üle vaadata kehtiv põhikiri ning seda 
ajakohastada. Samuti põhikirjas toodut täpsustada sisekorraliste regulatsioonidega 
ehk kordadega. Komisjon käis koos viiel korral. Igal korral lepiti kokku ülesannetes, 
mida keegi peab lahendama ja järgmiseks korraks ette valmistama. Kokkusaamistel 
vaadati tehtu ühiselt üle, vajadusel korrigeeriti, kiideti heaks ja esitati juhatusele 
kinnitamiseks, et seejärel siis Üldkoosolekule vastuvõtmiseks esitada. Selle töö 
tulemusena valmisid: Põhikirja uus redaktsioon, Juhtorganite valimise kord, 
Juhatuse Põhimäärus, Jahipidamise kord, Söödapõldude harimise kord, 
Lisasööda varumise ja söötmise kord, Jahirajatiste rajamise ja hooldamise 
kord, Liikmemaksuga seonduv kord, Seltsi liikmete meelespidamise kord, 
Laskekatsete sooritamise kord. Samuti töötati välja tööplaani vorm, eelarve 
vorm ja isikliku kaardi vorm, millised on vajalikud seltsi töö põhikirja 
kohaseks juhtimiseks ja adekvaatse statistika saamiseks. Muuhulgas R. Uukkivi 
toonitas, et kindlasti ei ole need dokumendid mitte täiuslikud, kuid neisse tuleks 
suhtuda kui alusdokumentidesse, mida on võimalik ajaga kaasas käivalt muuta. 
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Seega pani R. Uukkivi koosolekust osavõtjatele südamele kõik koostatud 
dokumendid heaks kiita ning nende alusel seltsi elu reguleerida, ilmnenud 
vead aga parandustega siluda, viies parandused sisse järgmisel korralisel 
Üldkoosolekul. Parandusi oodatakse kõigilt seltsi liikmeilt.

R. Uukkivi tutvustas kõiki eelpool loetletud dokumente ja pani nad ükshaaval 
hääletusele. Rae Jahimeeste Seltsi Põhikirja uus redaktsioon ja kõik väljatöötatud 
sisekorda reguleerivad dokumendid võeti vastu järgnevalt (vt ka Lisa 2: 
Häältelugemise komisjoni protokoll nr.2):

• Põhikiri – ühehäälselt; H. Armei arvas, et 1 kuu enne koosolekut oma 
küsimuste esitamine on liig pikk aeg. R. Uukkivi selgitas, et juhatus peab 
kutse koos päevakorraga välja jagama 14 päeva enne Üldkoosolekut seega 
jääb juhatusel aega 2 nädalat küsimuse arutamiseks ning lisamiseks laiali 
jagatavale materjalile. 

• Juhtorganite valimise kord – 23 poolt, 1 erapooletu;
• Juhatuse Põhimäärus – 22 poolt, 1 vastu, 1 erapooletu;
• Jahipidamise kord – 22 poolt, 2 vastu; 2003. aasta Üldkoosolekuks ette 

valmistada sõnastus punktile 4.1. põdra varitsusjahi osas, 4.4. täiendada, et 
see kehtib ainult suuruluki jahil. V. Kiskonen algatas diskussiooni teemal 
Kitsejaht(4.2). mõte oli, et iga hooldusala võib oma mehi jahile lubada 
ainult oma hooldusalale. Tegelikkuses on aga palju objektiivseid põhjusi 
miks juhatus võib teha erandeid (näiteks loomade arvukuse reguleerimise 
vajadus piirkonniti). V. Veeber arvas, et jahiohutust on puudutatud vähe.  
R. Uukkivi tegi ettepaneku kõigil oma soovid edastada juhatusele, kes 
saaks teha põhjendatud muudatusi ning 2003. a. Üldkoosolekul muudatused 
kinnitada. V. Kiskoneni soov oli saada jahimaa piiride kirjeldus. Lisatud proto- 
kollile (lisa 3).

• Söödapõldude harimise kord – 22 poolt, 1 erapooletu;
• Lisasööda varumise ja söötmise kord – 22 poolt, 1 erapooletu; 2003. aasta 

Üldkoosolekuks täiendada. H.Armei lubas ette valmistada juhendi lisasöötmise 
aegade osas.

• Jahirajatiste hoolduse kord – 22 poolt, 1 vastu;
• Liikmemaksuga seonduv (nii kord, kui ka maksumäär) – 15 poolt, 5 vastu, 

3 ei ole hääletanud; sisu kohta oli küsimus: kui palju külalisjahimees peab 
väikeuluki jahil maksma? Vastus küsimusele oli, et reguleeritakse loa 
maksumusega. 250 kroonine ühekorra maks kehtib suuruluki jahil. M.Pihlakas 
tegi ettepaneku liitumistasu tõsta. Lepiti kokku, et aastani 2003 jääb nii nagu 
väljapakutud ja kõik, kes tahavad ettepanekuid teha peavad need esitama 
juhatusele hiljemalt 1 kuu enne järgmist korralist Üldkoosolekut.

• Meelespidamise kord – ühehäälselt;
• Laskekatse sooritamise kord – ühehäälselt.

Kommentaar: sisekorrad sellisel kujul olid ilmselt ühed põhjalikumad korrad 
Eesti jahimeeste hulgas. Need korrad jäid jõusse aastani 2019. Neid muudeti 
mitmeid kordi vastavalt väliste või ka siseste olukordade muutumisel. 
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Seltsi juhtorganite valimine järgnevaks kolmeaastaseks perioodiks.

Juhatuse esimeheks valiti Jaan Hiio, sekretäriks, juhatuse liikmeks valiti Raivo 
Uukkivi.

Hooldusala vanemateks, juhatuse liikmeteks valiti: Lehmja hooldusalal Andres 
Pästlane; Urvaste hooldusalal Margus Valgma; Patika hooldusalal Rein Poolak 

Revisjonikomisjoni liikmeteks valiti Tõnu Niinsoo, Ivar Vagur, Arnold Jõgis. 

Võeti vastu kolm uut liiget, kõik ühehäälselt. Uuteks liikmeteks on: Rein Kallas 
(soovitajad M. Valgma ja T.Niinsoo), kes oli eelmisel aastal juba liikmekandidaat 
ja seega vabastati liitumismaksust. Hooldusala Urvaste; Mati Kanarbik (soovitaja 
V. Kiskonen), hooldusala Patika; Raido Uukkivi, kes võeti vastu kui noorliige 
kuni jahimehe eksami sooritamiseni.

R. Uukkivi andis ülevaate tööst kaardimajanduse alal. Läbirääkimised käivad 
vallaga, et saaks osa kaardivalmistamise maksumusest vallast.

R. Uukkivi tegi ettepaneku ühineda EJS-iga, kuid ei suutnud ettepaneku 
esitada atraktiivsena ning küsimus lükkus ilma hääletamiseta edasi järgmisele 
üldkoosolekule.

J. Hiio uue juhatuse esimehena võttis sõna. Kõigepealt tänas vana juhatust 
tehtud töö eest ning seltsi liikmeid usalduse eest ning paari sõnaga andis teada, 
et uus juhatus töötab võimalikult kiiresti välja tööplaani aastaks 2002 vastavalt 
vastuvõetud sisekordadele. Samuti esitas ta eelarve struktuuri aastaks 2002. 
esimene juhatuse koosolek toimub nimetatud teemadel 10.04.2002. a. kell 19.00 
Kivi Talus.

Üldkoosoleku otsuse kohaselt kohustub uus juhatus registreerima uue 
Põhikirja. Seltsi uueks postiaadressiks on: Harjumaa, Rae vald, Rae küla 
Hõbeallika talu 75301.

Protokoll nr 11 (175).

10.04.juhatuse koosolek Kivi talus.

Arutelu:

• Üldkoosoleku protokolli kinnitamine;
• Tööplaanide arutelu – söödapõllud, jahirajatised;
• Jahikalender. Piiranguid seltsi siseselt ei tehta. Põhjendus – loomade arvukus 

on suurenenud ja ületab normidega sätestatut;
• Laskekatse aja kokkuleppimine. laskekatse toimub 17.04 kell 16.00 Männikul, 

kaasa püssid+moon. Laskekatse maksumus on 50.– +18%.
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• Isiklike kaartide täitmisest;
• Jahilubade hinnad. Jäävad 2001 tasemele;
• Lahkumisavaldused. Vaaks ja Tamberg. Enne otsustamist selgitada põhjus;
• Seltsi põhikirja, uue aadressi registreerimisest. Seltsi registreerimine Rae valla 

kodulehele.

Protokoll nr 12 (176).

21.05 juhatuse koosolek Kivi talu.

Arutelu:

• J. Hiio ülevaade Keskkonnateenistuses toimunud nõupidamisest. Räägiti 
jahikalendrist ja põdrakahjustustest. Vastu väetud Jahiseadus, mis hakkab 
kehtima 01.03.2003. Otsustati küsida 4 põdraluba, 20 metskitse ja 10 siga;

• jahitunnistuste pikendamisest. Toimub loeng Kiilis 28.05;
• metskitse jahist. Algus 01.06;
• rebase preemiad. Patika 1 – 160.–; Urvaste 11 tk – 1760.–; Lehmja 17 tk – 

2720.–.
• eelmisel koosolekul pandud ülesannete täitmisest ülevaade;
• jooksvad küsimused (lahkumisavaldused, uued jahimehed): 

o Tambergi ja Vaaksi avaldused rahuldati; 
o 23.04.2002. a. sooritas jahimehe eksami Raido Uukkivi (jahitunnistuse nr 

MA 015693), kes arvati ka Rae Jahimeeste Seltsi täisliikmeks. 

Protokoll nr 13 (177).

16.07 juhatuse koosolek. Hõbeallika talu.

Arutelu:

• 21.05.2002 toimunud juhatuse koosoleku protokolli nr.12 kinnitamine
• Eelmisel koosolekul võetud kohustuste täitmisest. Osaliselt täitmata, tegevus 

käib ja uued tähtajad antud.
• J. Hiio ülevaade Seltsi põhikirja muutuste registreerimisest. Tehtud
• kandidaatide valik jahijuhatajate õppustele saatmiseks. Tehtud; 
• söödapõldude ja jahirajatiste rajamise tasustamine. Kulutused esitatud, 

makstakse välja.
• Keskkonnateenistuselt saabunud infost ülevaade
• jooksvad küsimused. 

o liikmeks astumise avalduse esitas Aivar Kitsemets. Soovitaja J. Hiio. 
Otsustati võtta liikmekandidaadiks ning liikmeks saamise otsustab 
järgmine Üldkoosolek.

o J. Hiio andis ülevaate metssea ja soku jahist. Info teadmiseks võetud.
o Seltsile vaja valmistada kirja-, arve- ja nimekirjade blanketid, mis oleks 

varustatud Seltsi rekvisiitidega ja logoga. 
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o 2002. a. suvepidu. Otsustati korraldada 31.08.2002. a. Kivi Talus. Täpsusta- 
takse korraldamise küsimused augustikuu koosolekul.

o R. Uukkivi andis paari sõnaga ülevaate kaardi tegemisest. Valla poolne 
huvi on kadunud, samuti pole Jüri Jahimeeste Selts üles näidanud huvi 
koostööd teha kaardi hankimisel. Seega sai kokku kleebitud kaart, mida 
püütakse paljundada läbi värvilise paljunduse ja seejärel digitaliseerida. 
Tegevus käivitatud, lõpptähtaega ei oska anda.

o Seltsi rekvisiidid registreeritud ka Rae valla kodulehel.

Protokoll nr 14 (178).

20.08 juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu:

• 16.07.2002 toimunud juhatuse koosoleku protokolli nr.13 kinnitamine;
• Põtrade loendus. Andmed tuleb esitada 25.08, Loetud Urvaste 7, Patika 5, 

Lehmja 10;
• Jahiseltsi suvepeo korraldamine. 31.08 toimub; ansamblit ei telli, osavõtutasu 

100.–, korralduskomitee = juhatus, šaslõkk Valgma;
• Jooksvad küsimused:

o keskkonna nooreminspektorite kandidaatide nimetamine;
o Rae valla võistlused jahilaskmises. Valgma vastutab.

Protokoll nr 15 (179).

03.10 juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu:

• Eelmise koosoleku protokolli kinnitamine.
• Kollektiivjahi organiseerimise küsimused. Alustatakse 05.10.2002. a. Jahil 

lastakse ainult põtra. Kõikidel jahimeestel kohustuslik esitada kontrollimiseks 
jahimehe tunnistus, relvaluba ja laskekatse tunnistus. Saak tehakse vorstiks.

• Ülevaade laskevõistlustest. M. Valgma andis ülevaate Rae valla laske- 
võistlustest. Osales 17 laskurit, neist Rae Jahimeeste Seltsist 3 tk, Jüri Jahi- 
meeste Seltsist 11 tk, teisi 3 tk. Võitis 41 tabamusega 50-st M. Valgma, teiseks 
tuli A.Jõgis 39 50-st. Eelmise aasta meister Puhk Ivar jäeti kolmandaks.

• Jahiseltsi suvepeo aruanne. 31.08 peeti Kivi Talus jahiseltsi suvepäevad. 
Selleks osteti söögi-joogipoolist ning meeneid summas umbes 3700 krooni 
eest. Sellest 2000 krooni seltsi kassast ja 1500 krooni osavõtjatelt.

• Jooksvad küsimused. Palju kõneainet on viimase nädala jooksul tekitanud 
esimene põdrajaht. Et tulevikus ei tekiks analoogseid situatsioone, siis 
otsustati, et alates järgmisest aastast antakse igale hooldusalale üks põdraluba 
varitsusjahi tarvis. Arvestatakse, et ka kollektiivjahi tarvis jääb 3–4 põtra.
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Protokoll nr 16 (180).

07.11 juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu:

• Põdrajahi kava novembri lõpuni, kitsejahi lõpetamine.
• Raietöödest. Rae rabas sihtide puhastamine. Tööd viia läbi novembris;
• Keskkonnateenistuse info, “hundimehe” valimine. J. Hiio andis ülevaate 

hundijahi ja ilvese jahi korraldusest. Hunte võib lasta kogu Eestis kuni 40 tk. 
Kui see arv on saavutatud, siis ei tohi rohkem hunte lasta. Ilvese laskmiseks 
kehtestatud limiidid. Rae jahimeeste seltsile ei ole ettenähtud ühtegi, kuid 
vajadusel saab taotleda. Iga jahimeeste selts peab nimetama nn. “hundimehe”, 
kes peab arvet huntide ja ilveste osas. Rae Jahimeeste Seltsis valiti seda 
kohustust täitma A. Jõgis. Vastav koolituse saab 25.11.2002. a. Harjumaa 
Õppekeskuses.

• RJS arvepidamise läbiarutamine, ettepanekud (voodrilaua muretsemine jahi- 
kantsli.

2003

Protokoll nr 17 (181).

16.01 juhatuse koosolek. Kivi talu. 

Arutelu:

• Liikmekandidaatide avaldused. 
o Kuus Arvo. Oli ise kohal ja kirjeldas oma senist tegevust jahimehena. 

Omab kehtivat jahitunnistust, relvaluba. Juhatus OTSUSTAS arvata kuni 
Üldkoosoleku toimumiseni liikmekandidaadiks. Tasus liikmekandidaadi 
tasu 500.–. Hooldeala Patika. Otsus 5 häälne.

o Sagris Sven-Allan. Tänase seisuga Jõelähtme jahiseltsi liige. Soovib üle 
tulla Raesse. Kehtiv jahitunnistus ja relvaluba. Ise kohal ei olnud. Hääletuse 
tulemusel OTSUSTATI võtta Rae Jahimeeste Seltsi liikmekandidaadiks 
kuni Üldkoosolekuni. Hääled jagunesid 4:1. Vastu M. Valgma. S.-A. Sagri- 
sel tasuda 500.– liikmekandidaadi maksu. 

o Polonski Sergei. Elab Harku vallas ja on sealses rahvastikuregistris. 
Juhatus otsustas mitte vastu tulla. OTSUS ühehäälne.

o Kitsemets Rennet. Soovib noorjahimehena astuda Rae Jahimeeste 
Seltsi liikmeks. OTSUSTATI ühehäälselt, et võetakse noorjahimehe 
liikmekandidaadiks ja soovitatakse Üldkoosolekul võtta vastu. Tasuda 
maks vastavalt liikmemaksu korrale.

• Informatsioon põdrajahi tulemustest Harjumaal. J. Hiio andis ülevaate põdra- 
jahi tulemustest. Info võeti teadmiseks.

• Loomade loendus. J. Hiio teatas, et tuleb läbi viia loomade loendus hooldus- 
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alade kaupa. Tulemused edastada J. Hiiole hiljemalt 28.02.2003. a. J. Hiio 
tutvustas ka loenduse korda. Vastutavad hooldusalade vanemad.

• Ulukihooldest (lisasöötmine, teede lahti ajamine). 
o M. Valgma on lisasöödana loomadele vedanud 1500 kg kaera. OTSUSTATI 

maksta 1 EEK/kg. 
o J. Hiio on vedanud metsa 1500 kg nisu. OTSUSTATI maksta 1,5 EEK/kg. 
o OTSUSTATI, et A. Pästlane muretseb 500 kg maisi hinnaga 2 EEK/kg ja 

M. Valgma muretseb 150 kg hernest
• Jooksvad küsimused (röövuluki jahi käigust, seajahist, rahaline seis). 

o J. Hiio andis ülevaate röövulukite ja seajahist. 
o Arutati kas teha sigadele kollektiivjahti ja OTSUSTATI, et sigade 

jahimaadelt väljapeletamise eesmärgil mitte teha. 
o J. Hiio andis ka ülevaate seltsi rahalisest seisust. Aastalõpu seisuga oli 

seltsi arvel 34395.65.
• Kohapeal algatatud küsimused. R. Uukkivi andis edasi info kodulehe valmi- 

mise käigust ning kaardiküsimustest.

Protokoll nr 18 (182).

04.03 juhatuse koosolek. Kivi talu. 

Arutelu:

• Rae Jahimeeste seltsi 2002. a., s.h. Jahinduse 2002. a. statistilise aruande 
koostamine;

• Uue liikme RJS liikmeks soovitamine üldkoosolekule. S.Polonski võtmist 
RJS liikmeks. Eelmisel koosolekul lükkas juhatus sooviavalduse tagasi, kuid 
vahepealsel ajal on S.Polonski toetuseks sõnavõtnud mitmedki Eesti jahinduselu 
võtmeisikud (K.Roht), seega otsustas J. Hiio võtta küsimuse uuesti juhatuse 
koosoleku teemaks. Arutelu oli tuline. Vastu oli ja jäi M. Valgma, toetas J. 
Hiio. R. Poolak, A. Pästlane ja R. Uukkivi olid erapooletumal seisukohal. Et 
jõuda kokkuleppele tegi R. Uukkivi ettepaneku, et Üldkoosolekule esitatakse 
otsustamiseks ja hääletamiseks juhatuse ettepanek: võtta S.Polonski RJS 
liikmekandidaadiks kuni 2004. a. korralise üldkoosolekuni. Vahepealne 
aasta annab kandidaadist ülevaate ning üldkoosolek saab otsuse langetada 
juba adekvaatselt ja lähtudes tegelikest tegudest. OTSUSTATI: R. Uukkivi 
ettepanek vastu võtta:

• Üldkoosoleku korraldamise ettevalmistus. läbiviia üldkoosolek 05.04.2003, 
Rae vallavalitsuse ruumides;

• RJS Kodulehest informatsioon. R. Uukkivi andis ülevaate kodulehe ette- 
valmistamisest. Koduleht on üleval ja nähtav aadressilt www.raejahimees.ee 
Kodulehe maksumus on 12 500.– + 18%. OTSUSTATI tasuda;

• Rebase preemia suuruse kinnitamine. Rebasepreemia suurus. OTSUSTATI 
preemia ühe rebase eest on 150.– eek-i, sellest 50 krooni on seltsiraha, 
ülejäänud saab valla eelarvest.



113

• Kohapeal algatatud küsimused
o J. Hiio küsis palju keegi on veel lisasööta ostnud. Otsustati välja maksta: 

M. Valgmale 150 kg herne eest 2,5 eek kg eest = 375.–; A. Pästlane 
hernes 500 kg x 2,5 eek = 1250.–. Kitsemets mais 150 kg x 2 eek= 300.–.

o T. Aloe ei soovi saada rahalist tasu lisasööda eest. Juhatus otsustas 
kompenseerida kulutused tasuta loa andmisega järgmisel jahindusaastal

o Jahijuhatajate kursus. Kehtima hakanud seadusest tulenevalt on vaja 
jahijuhatajat juba siis, kui minnakse metsa kasvõi kahekesi. Jahijuhataja 
peab omama vastavat tunnistust. Seega tuleb läbida vastavad kursused. 
Hooldusala vanematel teha selgeks soovijate nimed, võtta avaldused ja 
edastada need J. Hiiole hiljemalt 09.03 Kursuse kestvus 4 h, hind 100 
krooni, mille maksab taotleja ise, avaldus vabas vormis.

o M. Valgma tõstatas küsimuse kollektiivjahil 2002. a. toimunud rikkumiste 
kohapealt. Teatavasti lasi V. Kiskonen kaks põtra ühel õhtul ja põhjuseks 
oli, et ta ei teadnud, et esimene lask tabas ja arvates, et loom on lihtsalt 
haavatud, lasi ka teise looma. Jahimees peab tegema kindlaks, mis tema 
lasu tagajärg oli. Viimases kollektiivjahis käitus ohutustehnika reegleid 
rikkuvalt M.Kanarbik, tulistades halva nähtavusega metsas ajus olles.  
M. Valgma tegi ettepaneku võtta M. Kanarbikult võimalus osaleda kütina 
2003. a. jahis. Teised juhatuse liikmed olid nõus, et käitumine oli taunitav, 
kuid ei pooldanud nii järsku käitumist. Küll aga on vaja probleem arutelu 
alla võtta üldkoosolekul ja kasutada kirjeldatud juhtumeid kui näiteid, 
kuidas ei tohi käituda ning järgmistel analoogselt käitunute suhtes 
rakendub jahikeelu karistus.

o M. Valgma tegi ettepaneku, et enne kollektiivjahi algust peavad kõik 
jahil kütina osalejad läbima kohustusliku tiirukülastuse. Juhatus nõustus 
ettepanekuga.

Protokoll nr 19 (183)

05.04 Üldkoosolek, Rae vallamajas. Kohal 24 33-st.

Päevakorras:

1. Seltsi tegevuse aastaaruanne;
2. Revisjonikomisjoni aastaaruanne;
3. Uute liikmete vastuvõtmine;
4. Ülevaade Jahiseadusest ja Jahieeskirjadest;
5. Liikmemaksu muutmine;
6. Seltsi 2003. a. tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine.

Aastaaruanne. Juhatuse esimees J. Hiio andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust 
ning ka finantsaruande. Muuhulgas rõhutas J. Hiio jahiohutuse ja -korralduse 
küsimusi tuues ka näiteid eelmise hooaja ühisjahtidest. Näideteks olid V. Kisko- 
neni poolt kontrollimata jäänud lasutulemus ning M.Kanarbiku poolt tehtud lask 
ajus olles. 
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Finantsosas otsustas juhatus kaasata raamatupidamise ja aruandluse nõuete- 
kohaseks pidamiseks professionaalse raamatupidaja

Lõpetuseks tõi J. Hiio välja tegemata jäänud plaanilised tegevused, milledeks 
olid juubelisünnipäevade meelespidamised ning kaardiküsimus. Samas oli aga 
üldkoosoleku ajaks valminud kaart, mida ka oli võimalik üldkoosolekul osta ning 
mida saab tellida R. Uukkivi käest. Otsustati võtta juhatuse esimehe aruanne 
teadmiseks.

Revisjonikomisjoni aruanne. A. Jõgis kandis ette revisjonikomisjoni akti. 
Revisjonikomisjoni akt oli kriitiline, käsitledes nii seltsi juhatuse tegevust kui ka 
kogu seltsis tegevust üldse. 

Kogu seltsi kontekstis jätkus revisjonikomisjoni akt J. Hiio aruandlust kohalt, 
kus iseloomustati jahiohutust ja ühisjahi läbiviimist üldse. Oma väiteid vürtsitati 
paragrahvide, punktide ja lõigetega eelmistest, kuni 07.03.2003. a. kehtinud 
Jahieeskirjadest. Tehti järgmised ettepanekud:

a. Täiendada jahieeskirja punkti 52 lõige 12 klausliga, et ajus ei või viibida 
relvaga.

b. Karistada V. Kiskoneni ja M. Kanarbiku jahikeeluga 2003. a. jahindusaasta 
jooksul.

Järgnes arutelu. R. Uukkivi ütles, et tsiteeritud jahieeskiri ei kehti ning ühe jahi- 
seltsi pädevuses ei ole muuta riikliku õigusakti. Samas aga võib iga jahimees teha 
ettepaneku muuta seltsis tegevusi reguleerivat kehtivat sisekorda. Vastav ettepanek 
oleks pidanud olema JRK poolt esitatud. Kuna ettepanekut ettevalmistatud ei 
ole, siis tuleb seda teha koosoleku käigus. R. Uukkivi pakkus välja, et viidaks 
sisse jahipidamise korda täiendus: ajus ei tohi viibida relvaga. Selline sõnastus 
kutsus esile protesti, et kes vastutab autosse jäetud relvade eest. Seega pandi 
hääletamisele ettepanek: ajus võib viibida ainult laadimata relvaga. Ajus laskmine 
on keelatud. Hääletamise tulemus ÜHEHÄÄLSELT vastuvõetud. Juhatusel viia 
jahipidamise korda sisse täiendav punkt 

Finantsosas oldi üldiselt rahul, kuid rahulolematud oldi kodulehe valmistamiseks 
kasutatud raha osas. Revisjonikomisjon tegi ettepaneku, et tulevikus kõik üle 
5000.– tehtavad erakorralised kulutused kooskõlastatakse üldkoosolekul. Selle 
ettepaneku pani koosoleku juhataja ka hääletamisele ning ettepanek võeti 
ühehäälselt vastu. R. Uukkivi selgitas ka internetikodulehe tegemine oli eelmisel 
üldkoosolekul vastuvõetud tööplaani osa ning seega ka oli kulutus kinnitatud 
eelarve järgne.

JRK tegi oma aruandluses ettepanekuid ka ulukihoolduse osas. Vastavate ette- 
panekutega on juhatus kohustatud arvestama võimalusel.
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Uute liikmete vastuvõtmine. Otsustati võtta teadmiseks A. Pugi soov lahkuda 
ning tehti juhatusele ülesandeks A. Pugi nimi nimekirjast kustutada.

Uute liikmetena võeti vastu: Sven-Allan Sagris; Arvo Kuus; Indrek Pentinen; 
Aivar Kitsemets; Rennet Kitsemets; Vastu ei võetud Sergei Polonski.

Liikmemaksu muutmine. Juhatus tegi ettepaneku vähendada liikmemaksu töö- 
ealisel liikmel 500 kroonile ja pensionäril 300 kroonile. Võeti vastu otsus 
ühehäälselt.

Seltsi 2003. a. tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. J. Hiio andis üle- 
vaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. Järgnenud arutelul tekkis 
küsimusi lihamüügist planeeritud tulu, kuid J. Hiio selgitas, et loomade arvukus 
on niisugune, et sellist võimalust saab kasutada ning ka viidates 2002. aastale, kus 
lasta lubatud ulukid jäid osaliselt laskmata. Samuti seab Jahiseadus jahipiirkonna 
haldajale kohustuse hoida ulukite arv sellisena nagu ta jahikorralduskavas on 
ettenähtud antud piirkonnale. Seega pole miskit halba, kui selts oma kulutuste 
katteks müüb lastud ulukeid lihaks. J. Hiio esitas ka 2003 jahihooaja loa hinnad, 
mille alusel eelarve koostati. 

Jahimehi kokku 37 Jaht kütiti
lahkunud 1 põder (lube 11) 11(4/1/5)
lisandunud 5 metssiga (lube 10) 6 (1/3/2)

metskits (lube 20) 17 (7/5/5)
Jahimaa suurus 14790 ha jänes 12

part 21
Loendus  hani 2
põder  25 rebane 52
metssiga  20 kährik 7
metskits  157 koer 3
rebane  19 kass 67
ilves  2 ilves
koprapesakondi  3 nugis 1

mink 2
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Protokoll nr 20 (184)

09.06 juhatuse koosolek. Kivi talu. 

Arutelu:

• Rebase preemia. Otsustati maksta rebasepreemiat 150 krooni kätte;
• Ulukihooldus – söödapõllud, lisasöötmine, soolakud, kõrgistmed;
• 2003. a. jahikava (lubade limiit, lubade jaotus, ajakava);
• Koprapesade kaardistamine;
• Suvine loendus. Kopraloendus;
• Harju kokkutulek. Osaleda;
• Kohapeal algatatud küsimused

o Laekunud avaldus I. Vosmanilt astumiseks Rae Jahimeeste Seltsi. 
Otsustati võtta liikmekandidaadiks.

o Otsustati tellida 15 kaarti lisaks, summas 4500 krooni. 

Protokoll nr 21 (185).

10.12 juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu:

• Seltsi majanduslikust seisust ülevaate andmine. J. Hiio andis ülevaate 
Seltsi majandustegevusest. Täna vabu vahendeid 11252,29 krooni. Lisaks 
sellele on laekumata rahad alates 15.10.2003. a. Villemi Lihakaubalt, kellel 
müüdi ulukiliha. Kokku müüdi 2 põtra ja 10 kitse maksumusega 15786,60. 
Keskmiseks 1 kg liha hinnaks kujunes 37,50;
o Otsustati 10000.– kulutada sööda ostuks (Valgma 2 tonni nisu, Hiio 2 

tonni nisu hinnaga 1,50 krooni/kg)
o 8000 krooni tuleb hoida maksudeks.
o 9000 on vaba raha, mille kasutamine on momendil otsustamata. Kohapeal 

otsustati soetada veel üks raadiojaam. Seega vabaks jääb summa suurus- 
järgus 4500 krooni. 

o Kindel kulutus on ka aastaaruande koostamine 1500 krooni raamatu- 
pidajale.

• Kohapeal algatatud küsimused. Margus Valgma ettepanekul otsustati anda 
Aivar Kitsemetsale tasuta põrsaluba ja tasuta ilveseluba pideva ulukisööda 
väljavedamise eest söödakohtadesse.
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2004
Protokoll nr 22 (186).

18.03 juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu:

• Loendusandmete kokkuvõtted. Kokku on loetletud põtru 27, sigu 30, kitsi 
159.

• Hooajal lastud ulukitest kokkuvõtte tegemine
• Seltsi majanduslikust seisust ülevaate andmine. Üldkoosoleku toimumise 

ajaks selguvad täpsed andmed.
• Üldkoosoleku päevakorra kinnitamine
• Uute liikmete vastuvõtmine. 

o Esitada üldkoosolekule A. Soasepa ja I. Vosmanni avaldused. 
o OTSUSTATI teha üldkoosolekule ettepanek kinnitada liikmete piirarv. 

See peaks olema suurus, mis jagub 3-ga. Valgma ettepanek 40, toetas 1, 
vastu 1, erapooletuid 3. Juhatuse ettepanek 42. Üle nende tegvliikmeks 
ei võeta, tekib ootejärjekord. Selles järjekorras olijad võivad käia jahil 
külalisjahimehe põhimõttel. Ootejärjekorras on kõik võrdsetel alustel 
(avalduse esitamise kuupäeva järgi), eelisjärjekord puudub;

o M. Valgma tõstatas eelmisel üldkoosolekul väidetavalt valesti vastuvõetud 
I.Pentineni küsimuse. Väidetavalt võeti Pentinen vastu aastase katseajaga. 
Seega vajab Pentinen uut hääletust, et saada täisliikmeks.

Protokoll nr 23 (187).

03.04 üldkoosolek. Rae Vallamaja. Osalejaid 28 37-st.

Päevakorras:

1. Seltsi tegevuse aastaaruanne – J. Hiio
2. Revisjonikomisjoni aastaaruanne – A. Jõgis
3. Uute liikmete vastuvõtmine
4. Seltsi 2003. a. tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine
5. Kohal algatatud küsimused
6. Koosoleku jätk Kivi talus

Aastaaruanne. Juhatuse esimees J. Hiio andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust ning 
ka finantsaruande. Aruanne lisatud. Arutelu toimus peale revisjoniakti esitamist.

Revisjonikomisjoni aruanne. (akt lisatud protokollile) A. Jõgis kandis ette 
revisjonikomisjoni akti. Revisjonikomisjoni akt oli traditsiooniliselt kriitiline, 
käsitledes nii seltsi juhatuse tegevust kui ka kogu seltsi tegevust üldse.

Pärast pikka esimese kahe päevakorrapunkti arutelu Otsustati seltsi tegevust 
perioodil 2003/2004. a. hinnata rahuldavaks. Poolt 26, erapooletuid 1, vastu ei 
olnud ja ei hääletanud 1.
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Jahimehi kokku 39 Jaht kütiti
lisandunud 2 Põder (lube 11) 11(4/3/4)
kandidaate 1 Metssiga (lube 25) 21 (3/12/6)
noori 2 Metskits (lube 40) 29 (7/12/10)

Jänes 4
Loendus  Part 18
Põder  27 Hani 3
Metssiga  30 Rebane 23
Metskits  160 Kährik 11
Rebane Nugis 2
Ilves Mink 2
Koprapesakondi Tuhkur 2

Uute liikmete vastuvõtmise punkt jagunes kolmeks eraldiseisvaks alapunktiks. 

• Juhatuse liige M. Valgma tegi ettepaneku panna seltsi liikmete arvule 
ülemine piir 40 liiget. Teema arutelu käigus jõuti järgmistele Otsustele: arv 
peab olema jaguv kolmega, seega 39 või 42. Otsustati ühehäälselt, et 39; 
see number väljendab ainult täisliikmete (hääleõiguslike) arvu, noorliikmed 
ei sisaldu selles numbris; soovijatest tekib ootejärjekord esitatud ja juhatuse 
registreeritud avalduste alusel; järjekorras olevad osalevad seltsi tegevuses 
kandidaatidena; Koha vabanemisel määratakse uus liige hooldusala nimekirja 
põhimõttel, et nimekirjad ajajooksul võrdsustuksid (täna Lehmjal 15 täisliiget 
ja 1 noor, Urvastes 11 liiget, Patikal 13 täisliiget ja 1 noor).

• 2003. a. Üldkoosoleku protokolli vastu on esitatud protest Urvaste hooldusala 
poolt. Protokollis on väidetavalt puudu hääletus, mille algatas I. Vagur ja mille 
sisu oli, et I. Pentinen pidi järgneva aasta jooksul olema kirjas kandidaadina. 
Protokollis on öeldud, et I. Pentinen võeti vastu liikmeks. Üldkoosolek 
pidi otsustama kas eelmise protokolli sisu on õige või mitte. Toimus avalik 
hääletus, mille tulemuseks oli, et 11 üldkoosolekul osalenut tunnistas protokolli 
õigeks, 11 mitte ja ülejäänud olid erapooletud. I.Pentinen soovis seejärel ise 
uut hääletust tema vastuvõtmiseks. Kuna tegemist salajase hääletusega, siis 
otsustati see läbi viia koos uute liikmete vastuvõtmise hääletusega.

• 2003/2004 perioodil laekunud kaks avaldust liikmeks astumiseks. Indrek 
Vosman, Ago Soasepp võeti vastu, Pentinen ei saanud vajalikku häälte kogust 
ja I. Pentinen loetakse järgneva perioodi jooksul seltsi liikmekandidaadiks, 
liikmekandidaadimaksu ei võeta põhjusel, et eelnevalt on liikmemaks tasutud.

Seltsi 2004/2005 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. J. Hiio 
andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. Toimus eelarve 
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ja tööplaani kinnitamine. Otsustati võtta vastu ja kinnitada 2004/2005 hooajaks 
juhatuse poolt esitatud tööplaan. Hääletamise tulemus: Ühehäälselt POOLT.

2005

Protokoll nr 24 (188).

11.05 juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu:

• Informatsioon. RMK maade jagamise küsimused.
• Jahi alustamine

o Seajaht. sealube 20. Load antakse nüüd septembrini ja seejärel veebruarini
o Sokujaht. Kitselubasid 50 tk neist 15 sokuluba, 15 kitse ja 20 talle. Algab 

01.06 ühisjahiga.
• Kohapeal algatatud küsimused. 

o Pidu koos Jüri Jahimeeste seltsiga. Leppida Laidiga kokku. 
o Tasuta load parimatele söötjatele. 
o Ettepanek 1– röövulukite summat tõsta 150-lt 200-le. 
o Ettepanek 2 – lastud rebase vastu saab sealoa või kitseloa tasuta. Esitada 

tuleb parem esimene käpp Jaanile.

Protokoll nr 25 (189).

15.04  üldkoosolek. Kivi talus. Osavõtjaid 28 36-st.

Päevakorras:

1. Seltsi tegevuse aastaaruanne – J. Hiio;
2. Revisjonikomisjoni aastaaruanne – A. Jõgis/I. Vagur;
3. Sisekorra muutmise ettepanekute arutelu;
4. Uute liikmete vastuvõtmine;
5. Seltsi 2003. a. tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine;
6. Kohal algatatud küsimused.

Aastaaruanne. Juhatuse esimees J. Hiio andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust 
ning ka finantsaruande. Aruanne lisatud. Arutelu toimus peale revisjoniakti 
esitamist.

Revisjonikomisjoni aruanne. (akt lisatud protokollile) I.Vagur kandis ette 
revisjonikomisjoni akti. Revisjonikomisjoni akt oli traditsiooniliselt kriitiline, 
käsitledes nii seltsi juhatuse tegevust kui ka kogu seltsis tegevust üldse. 
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Jahimehi kokku 36 Jaht kütiti
lisandunud Põder (lube 14) 14(6/2/6)
kandidaate 1 Metssiga (lube 20) 14 (2/8/4)
noori 2 Metskits (lube 40) 39 (11/11/17)

Jänes 4
Loendus  Part 70
Põder  26 Hani 7
Metssiga  35 Rebane 35
Metskits  190 Kährik 16
Rebane Nugis 2
Ilves Mink 2
Koprapesakondi 20

Peale juhatuse esimehe aruande ja revisjoniakti ära kuulamist. Otsustati ühe- 
häälselt, et juhatus on 2004/2005. aastal saanud seltsi majandamisega hakkama 
rahuldaval tasemel.

Juhtorganite valimine.

Valimistulemustena valiti seltsi juhatusse järgnevaks 3 aastaliseks perioodiks Jaan 
Hiio (esimees), Margus Valgma (liige, Urvaste hooldusala vanem), Rein Poolak 
(liige, Patika hooldusala vanem), Andres Pästlane (liige, Lehmja hooldusala 
vanem) ja Raivo Uukkivi (liige). Jahijärelevalve ja revisjonikomisjoni liikmeteks 
valiti Arnold Jõgis, Teet Aloe, Toomas Kaeramaa.

Ettepanekud seltsi sisekorra muutmiseks jahihooajal 2005/2006

• vähendada täisliikmete arvu, viies ülempiiri 39-lt 36-le. Ettepaneku tegija 
Urvaste. Häältega 21-4-3 viidi liikmete arv 39-lt 36-le;

• keelustada seajaht 01.04 kuni 31.05, väljaarvatud kahjustuste korral. Ette- 
paneku tegija Urvaste. Häältega 18-3-6 piirati jahti vastavalt ettepanekule;

• keelata ajujaht metsseale. Ettepaneku tegija Urvaste. Hääletamise tulemus 12-
12-3 ja seega ettepanek ei leidnud vastuvõtmist. Otsustati, et vastava otsuse 
tegemine on igas konkreetses olukorras juhatuse kompetents;

• Põdrajahil igal hooldusalal 2 põtra, mida võivad lasta vastavalt oma soovile 
ja millega võivad teha, mida soovivad. Ei pea jagama teistega. Ülejäänud 
põdrad kütitakse kollektiivselt. Ettepaneku tegija Urvaste. Häältega 27-0-1 
võeti ettepanek vastu.

• Loobuda põdrajahil ajujahi ajalisest piirangust, et aju võib teha vaid 1 kuu 
enne põdrajahi lõppu. Ettepaneku tegija Lehmja. Toetati ühehäälselt.

• Ettepanek vähendada sea loa hinda 50 krooni võrra. Ettepaneku tegija Urvaste. 
Häältega 27-0-1 võeti vastu;
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• Liikmemaksu suurus. Ettepanek jätta 500-le kroonile. Häältega 13-8-4 jäi 
jahihooajaks 2005/2006 liikmemaks täisliikmele 500 krooni.

Uute liikmete vastuvõtmine. Uusi liikmeid vastu võtta ei saa, sest seltsis on 36 
täisliiget. Küll aga saab võtta kandidaadiks. Esitatud üks avaldus. Soovija Erki 
Pahmann. Üldkoosolek otsustas Erki Pahmanni võtta Rae Jahimeeste Seltsi 
liikme kandidaadiks ühehäälselt.

Seltsi 2004/2005 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. J. Hiio 
andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. Toimus eelarve 
ja tööplaani kinnitamine. Otsustati võtta vastu ja kinnitada 2005/2006 hooajaks 
juhatuse poolt esitatud tööplaan. Hääletamise tulemus: Ühehäälselt POOLT.

2006

Protokoll nr 26 /190).

08. on üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjaid 27 36-st.

Päevakorras:

1. Juhatuse esimehe aastaaruanne:
o Seltsi tegevus;
o Jahikorralduskava. 
o Piirid;
o Ulukihooldus;
o Jaht;
o Loendus;
o Finantsaruanne

2. Revisjonikomisjoni aruanne. 
3. Juhatuse esimehe ja JRK aruannete kinnitamine;
4. Liikmeskonnast.
5. Seltsi 2006/2007. a. tööplaani ja eelarve tutvustus;
6. Kohal algatatud küsimused ja informatsioonid.

Aastaaruanne. Juhatuse esimees J. Hiio andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust 
ning ka finantsaruande. (Aruanne lisatud). Arutelu toimus peale revisjoniakti 
esitamist.

Revisjonikomisjoni aruanne. (akt lisatud protokollile) A. Jõgis kandis ette revis- 
jonikomisjoni akti. Revisjonikomisjoni akt polnudki traditsiooniliselt kriitiline. 
Käsitles nii seltsi juhatuse tegevust kui ka kogu seltsis tegevust üldse. JRK akt 
oli suhteliselt tegelikkuse peegeldus, mis võttis seltsi tegevuse kokku kons- 
tateeringuga: „Üldiselt võib JRK poolt vaadatuna lugeda meie eelmist jahihoo- 
aega igati korda läinuks ja hindeks RJS tööle võib anda julgelt hea”. 
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Jahimehi kokku 36
lisandunud
kandidaate 1
noori 2

Jaht
Põder 24 Rebane 46
Metssiga 45 Kährik 7
Metskits 39 Nugis 1
Jänes 11 Mink 2
Part 70 Kobras 10

Peale esimese kahe päevakorrapunkti arutelu Otsustati seltsi tegevust perioodil 
2005/2006. a. hinnata rahuldavaks. 

Liikmeskonnast. Liikmeid täna: 36 täisliiget, 2 noort ja 2 kandidaati. Eelmise 
ÜK otsusega on seltsi liikmeskonna suuruseks 36, enne selle arvu vähenemist 
ei saa kandidaate liikmeteks hääletada. Kaks liiget pole maksnud eelmisel aastal 
liikmemaksu (Selart, Pihlakas). Välja arvata saab põhikirja järgi siis kui pole kahel 
järjestikusel aastal maksnud. Mõlemad võlglased on avaldanud soovi jätkata ja 
lubanud võlgnevuse likvideerida. Seega on liikmeskond jätkuvalt 36 liikmeline. 

Kandidaatidest. Juhatus tegi ettepaneku I. Pentineni kustutada kandidaatide 
nimistust. Seega jäi nimekirja kandidaadina E. Pahmann.

Liikmemaksud. Juhatus tegi ettepaneku jätta liikmemaksud 2005/2006 hooaja 
tasemele – 500 täisliige, 300 pensionär ja 150 noorliige. 

Seltsi 2004/2005 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. (lisatud) 
J. Hiio andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. 

Selles päevakorrapunktis arutati uue hooaja jahilubade hindu. Juhatus tegi 
ettepaneku: suur põder 500, vasikas 250, siga ja kits 100, lastud rebase eest 100. 

Arutati JRK ettepanekut suvisest kitsejahist ja ettepanekust kaasata külalisjahimehi. 
Otsustati ühehäälselt, et külalisjahimeestele võib müüa kitseluba, kuid mitte 
sokuluba. Loa maksumus külalisjahimehele on 500 krooni; Külalisjahimees ei 
tohi jahti pidada üksi, kaasas peab olema seltsi liige.

Sellega loeti üldkoosoleku ametlik osa lõppenuks. Vaadati A.Altjõe ja A. Puhk’i 
pilte ja videoklippe ning jäädvustati seltsiliikmed ühisele pildile, mis pannakse ka 
Rae valla juubeliraamatusse.

Jätkus üldkoosoleku pidulik osa.
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2007

Protokoll nr 27 (191).

14.04 üldkoosolek. Kivi talu.

Päevakorras: 

1. Seltsi tegevus
a. Ulukihooldus
b. Jaht
c. Loendus
d. Jahilaskmine
e. Finantsaruanne
f. Muudatused üleriiklikes ja seltsi õigusaktides

2. Revisjonikomisjoni aruanne.
3. Juhatuse ja JRK aruannete kinnitamine
4. Liikmeskonnast.
5. Seltsi 2007/2008. a. tööplaani ja eelarve tutvustus
6. Kohal algatatud küsimused ja informatsioonid

Aastaaruanne. Juhatuse esimees J. Hiio andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust 
ning ka finantsaruande. (Aruanne lisatud). Arutelu toimus peale revisjoniakti 
esitamist.

Muudatused õigusaktides. Riiklikud õigusaktid. R. Uukkivi andis lühikese üle- 
vaate muudatustest nii riiklikes kui seltsi enda õigusaktides.

Juhatus on teinud jahimeeste ettepanekul parandusettepanekuid seltsi sisekorras: 

• Muuta jahipidamise korras saagi jagamise osa. Põhimõttel, et ajajana metsas 
käivad isikud ei saaks võrdselt seltsi liikmetega saagist osa. Üldkoosolek ei 
toetanud seda ettepanekut

• täpsemalt reguleerida liikmelisusega seotud küsimused ning tuli välja vastava 
ettepanekuga muuta liikmemaksu korda ja lisada sinna liikmete arvu ja 
struktuuriga seotud peatükk. Üldkoosolek oli ettepanekuga nõus.

• liikmemaksu muutmine tööealiste liikmete osas – fikseerida korda maksu 
suuruseks 500 krooni aastas. Üldkoosolek otsustas ettepanekut toetada. 

• Üldkoosolekul tehti liikmemaksu osas veel 2 ettepanekut, mis leidsid ka 
toetust. 
o diferentseerida noorliikmete maksu ja täiendada korda järgmiselt: noor- 

liige kuni jahitunnistuse saamiseni tasub maksu 150 eek-i aastas ja 
jahitunnitsuse saamisest kuni 18-aastaseks saamiseni 300 krooni aastas;

o lisada külalisjahimehe maksu puudutavasse ossa sõnad suuruluki jahil.
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Jahimehi kokku 36
lisandunud
kandidaate 1
noori 2

Jaht
Põder 29 Rebane 41
Metssiga 36 Kährik 27
Metskits 36 Nugis 2
Jänes 6 Mink 1
Part 27 Kobras 26
Hani 9

Revisjonikomisjoni aruanne. (akt lisatud protokollile) A. Jõgis kandis ette 
revisjonikomisjoni akti. Akt võttis seltsi tegevuse kokku konstateeringuga: 
„Üldiselt võib JRK poolt vaadatuna lugeda meie eelmist jahihooaega igati korda 
läinuks ja hindeks RJS tööle võib anda julgelt hea”.

Liikmeskonnast. Liikmeid täna: 36 täisliiget, 2 noort ja 1 kandidaat. Kahe 
Üldkoosoleku vahelisel ajal on laekunud 3 avaldust saada Rae Jahimeeste seltsi 
liikmeks. Nendeks on T. Puhk, V. Paks, A. Baida. Hääletamise tulemusel võeti 
kandidaadiks T. Puhk ja V. Paks, A. Baida jäi kandidaadiks võtmata.

Seltsi 2007/2008 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. (lisatud) 
J. Hiio andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. Diskussiooni 
tekitas jahilaskmise kulude suurus ja tehti ettepanek sinna reale juurde lisada. 
Arutelu käigus võeti vastu otsus, et juhatusel on õigus vahendite olemasolu korral 
ja vajadusel eelarve ridu muuta ja üldkoosolek kinnitab juhatuse vastavad otsused 
järgmisel üldkoosolekul.

Jätkus üldkoosoleku pidulik osa.

2008

Protokoll nr 28 (192).

07.04 juhatuse koosolek. Rae vallamaja.

Arutelu:

• Üldkoosoleku toimumise aja ja päevakorra kinnitamine. Otsustati kinnitada 
järgmine päevakord:
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• Liikmeskonnast. (Liikmete arv kokkulepitult 36, V. Kiskonen lahkunud, 
seega üks võimalik liikmeks võtta. Momendil 3 kandidaati, neist kõige varem 
avalduse andnu (Bahman) saab liikmeks, kandidaate jääb 2 – T. Puhki ja  
V. Paks. On 2 ettepanekut – võtta A. Baida kandidaadiks. Urvaste piirkond 
pole nõus.

• Juhatuse ja esimehe valimine (Urvaste ettepanek – sama juhatus jätkab, 
Lehmja samuti. Patika koosolek veel toimumata).

• Kohal algatatud: 1. Otsustati teha üldkoosolekule ettepanek jätta järgmiseks 
hooajaks maksud samaks (täisliige 500, pensionär 300, noor 150, kandidaat 
600, külaline 2000), samuti jahilubade hinnad samaks (põder 500, vasikas 300, 
siga ja kits 100), rebase preemia 100; 2. Eelmise üldkoosoleku korraldamisega 
seotud kulud on esimehele maksmata. Otsustati, et kompenseeritakse need. 

Protokoll nr 29 (193).

12.04 üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjaid 25 35-st.

Mälestati minutilise seisakuga lahkunud seltsi liikmeid – N. Johansoni ja V. Kis- 
koneni.

Päevakorras:

1. Juhatuse esimehe aastaaruanne hooajast 2007/2008
a. Seltsi tegevus
b. Ulukihooldus
c. Jaht
d. Loendus 
e. Finantsaruanne
f. Muudatusettepanekud seltsi õigusaktides

2. Revisjonikomisjoni aruanne. 
3. Juhatuse ja JRK aruannete kinnitamine
4. Liikmeskonnast.
5. Juhtorganite valimine
6. Seltsi 2008/2009 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus
7. Kohal algatatud küsimused ja informatsioonid

Aastaaruanne. Juhatuse esimees J. Hiio andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust 
ning ka finantsaruande. (Aruanne lisatud). Arutelu toimus peale revisjoniakti 
esitamist. Arutelu tekkis teemal hulkuvad koerad ja mida nendega teha. Jõuti 
seisukohale, et jahiseltsi tegutsemise võimalused on piiratud ja peamine on 
pöörduda koeraomanike ja valla keskkonnainspektori poole. 

Muudatused seltsi sisekordades.

Urvaste hooldusala koosolekult esitati üldkoosolekule 2 ettepanekut: 

Koerte jahi piiramine. Probleemiks laikadega metssea jaht, kus laikad ajavad 
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sead meie aladelt ära. Üldkoosolek formuleeris sõnastuse: „4.5. Koerajaht (laika) 
metsseale on keelatud peale põdrajahi lõppu“.

Röövulukite arvukuse piiramine ja selle tegevuse sidumine suuruluki loa 
väljastamisega. Sõnastus: „6.2.4. Jahimees, kes soovib individuaalset luba 
suuruluki küttimiseks, peab olema eelnevalt samal jahihooajal küttinud vähemalt 
ühe röövuluki” Tekkinud diskussioonis oli ettepanekule nii poolt kui vastu 
argumente. Hääletamisel olid ettepaneku poolt 8, vastu 14 ja ei hääletanud 3. 
Seega Üldkoosolek seda ettepanekut ei toetanud. Pigem oli toetus küll seotud 
sellega, et ettepanek toores, ei ole mõeldud sellele, et millal peab röövuluk lastud 
olema, näiteks kas oleks õiglane kui röövuluk oleks lastud eelmisel hooajal jne.

Jahimehi kokku 35
lisandunud
kandidaate 1
noori 2

Jaht
Põder 22 Kährik 43
Metssiga 64 Nugis
Metskits 85 Mink 
Jänes 5 Kobras 5
Part 29 Mäger 1
Hani 1 Varesed 26
Rebane 63 Kodutuvi 30

Revisjonikomisjoni aruanne. (akt lisatud protokollile) A. Jõgis kandis ette 
revisjonikomisjoni akti. Revisjonikomisjoni akt oli juhatuse tegevuse suhtes üdini 
positiivne. Samas ei jäetud ka selle jahihooaja puhul märkimata, et jahiohutuse 
alal on veel palju ruumi paranemise suunas.

Liikmeskonnast. Liikmeid: 35 täisliiget, 2 noort ja 3 kandidaati. Vahetult enne koos- 
oleku algust andis avalduse seltsis liikmeskonnast lahkumiseks E. Aas. 
Põhjenduseks vanus. Seega jäi nimekirja 34 täisliiget. Vastavalt korrale saavad 
täisliikme kohtade vabanemisel automaatselt täisliikmeks kandidaadid avalduse 
esitamise järjekorras. Seega saavad Rae Jahiseltsi täisliikmeteks E. Pahman ja  
V. Paks.

Kandidaatidest. Eelmisel üldkoosolekul ei võetud seltsi liikmekandidaadiks  
A. Baidat. Vahepealsel ajal on ta end näidanud üles aktiivsena ja seega hääletati 
uuesti – häältega 14 poolt, 3 vastu võeti A.Baida liikmekandidaadiks ja lülitati 
ta Patika nimekirja. Koha peal esitati liikmekandidaadiks Kristel Vello, kes 
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ühehäälselt ka kandidaadiks vastu võeti. Seega koos T. Puhkiga on Rae Jahimeeste 
seltsil 3 liikmekandidaati. 

Juhtorganite valimine. Kolm aastat on täis ja seega on põhikirja kohaselt käes 
aeg valida uus juhatus. Hooldusalad oma koosolekutel endale vanemad valinud. 
Vanemad on automaatselt juhatuse liikmed. Nendeks on M. Valgma, A. Pästlane, 
A. Varem. Valida on vaja juhatuse esimees ja sekretär. Hooldusalade koosolekutelt 
esitati kandidaatideks J. Hiio ja R. Uukkivi. Kuna teisi kandidaate polnud, siis 
tehti ettepanek avalikuks hääletamiseks. Tulemus – kõik osalejad olid esitatud 
kandidaatide poolt.

JRK. Kandidaatideks esitati A. Kippar, E. Pahman ja T. Kaeramaa. Hääletamise 
tulemus – esitatud kandidaadid valiti ühehäälselt JRK liikmeteks.

Seltsi 2008/2009 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. 
(lisatud) J. Hiio andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. 
Diskussiooni voorus lisati eelarvesse 6000 krooni aastas juhatuse esimehe kulude 
katteks ja volitati juhatust muretsema 3 uut raadiojaama ning selleks suurendati 
eelarvet 12000 võrra. Suurulukite lubade hinnad 2008/2009 hooajaks on põder 
500, põdravasikas 300, metssiga 100 ja metskits 100.  

Seltsi liige S.-A. Sagris otsustas meie koosolekust kirjutada kokkuvõtte Rae 
Sõnumitesse. (Vt lk 128.)

Protokoll nr 30 (194).

20.05 juhatuse koosolek. Kivi talu. 

Arutelu:

• Üldkoosoleku protokollist. Otsustati lisada protokolli lubade hinnad – põder 
500, vasikas 300, siga ja kits 100, rebase preemia 100.

• A. Puhki protest. Pärast üldkoosolekut esitas A. Puhk protesti muudatuse kohta 
seltsi õigusaktis, mis puudutas laikadega seajahti. Protest järgmine: Juhin 
juhatuse tähelepanu asjaolule, et põhikirjas punkt 3.2 viidatakse jahikoerte 
kasvatamise vajadusele. Punkt 5.11 näeb ette et liikmeid teadvustatakse 
päevakorrast kaks nädalat ette enne koosolekut (kui oleks teadnud et selline 
päevapunkt on sees oleks ette valmistunud; Punkt 5.13 ütleb et ettepanekud 
päevakorra küsimustes tehakse kuu enne koosoleku algust kirjalikult. Loen, 
et ettepanek laikaga jahipidamise piiramine põhineb emotsioonidel. Juhatus 
arutas teemat ja leidis, et protest ei ole põhjendatud.

• Harju kokkutulek. Otsustati osaleda võistkonnaga. Täpsustatakse jooksvalt. 
• Jooksvad küsimused. J. Hiio tutvustas Harjumaa Keskkonnateenistuse juhataja 

kirja sõraliste küttimisest ja teadusmaterjalide kogumisest. Samuti tutvuti 
küttimise limiitidega 2008. aastaks. Info võeti teadmiseks.
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Protokoll nr 31 (195).

11.09 juhatuse koosolek. Kivi talu. 

Arutelu:

• Ülevaade rahalisest seisust. 
• Jahist. Tänaseks lastud 17 sokku (20, kui kõik load tuuakse). Kitselubasid 

80. Sigu lastud 41, lubasid on 60 luba. Jätkuv probleem selles, et lubasid ei 
tagastata õigeaegselt. 
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• Laekunud avaldus – Toomas Vinkler. Momendil pole vabu kohti, avalduse 
võtame vastu ja paneme vastavalt kordadele järjekorda. Kollektiivjahis võib 
osaleda vastavalt seltsis kehtivale korrale.

• Kohal algatatud. M. Valgma avaldas soovi tiiru rajamiseks ja küsis vallast, 
millistele tingimustele peab tiir vastama. Sai ka vastuse, milles tingimused 
kirjas. Otsustati, et R. Uukkivi koostab kirja vallale, milles küsitakse luba ja 
näidatakse, et kõik esitatud tingimused on täidetud.

2009
Protokoll nr 32 (196).

12.03 juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu:

• Üldkoosolek toimumise aeg ja päevakord. Toimub 18.04.2009, kell 16.00 
Kivi talu.

• Ülevaade liikmeskonnast 38 + 3 kandidaati. 
• Aruannete koostamine keskkonnaametile, küttimissoovide esitamine. Põtru 

20, kitsed 100, siga 60, kobras 10.

Protokoll nr 33 (197).

15.03 Juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu: 

• aastaaruandega seonduvat ning 2009/2010 tegevuskava.
• Samuti arutati üldkoosoleku läbiviimisega seonduvat.
• Kiideti heaks juhatuse esimehe poolt esitatud aruandlus nii tegevuse kui ka 

finantsosa. Samuti toetatid 2009/2010 tegevuskava ja eelarvet.

Protokoll nr 34 (198)

18.04 üldkoosolek. Kivi talu. Osalejaid 23 37-st.

Päevakorras:

1. Juhatuse esimehe aastaaruanne – J. Hiio.
2. Revisjonikomisjoni aruanne. 
3. Seltsi 2009/2010. a. tööplaani ja eelarve tutvustus.
4. Kohal algatatud küsimused ja informatsioonid.

Aastaaruanne. Juhatuse esimees J. Hiio andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust 
ning ka finantsaruande. (Aruanne lisatud). Arutelu toimus peale revisjoniakti 
esitamist. 



130

Jahimehi kokku 38
lisandunud
kandidaate 3
noori 2

Jaht
Põder 22 Kährik 57
Metssiga 80 Nugis
Metskits 99 Mink 5
Jänes 3 Kobras 6
Part 23 Mäger
Hani 2 Varesed 5
Rebane 83

Revisjonikomisjoni aruanne. (akt lisatud protokollile) E. Pahmann kandis ette 
revisjonikomisjoni akti. Revisjonikomisjoni akt oli juhatuse tegevuse suhtes 
positiivne. Samas ei jäetud ka selle jahihooaja puhul märkimata, et jahiohutuse 
alal on veel palju ruumi paranemise suunas.

Otsustati kinnitada juhatuse aruanne ja hinnata seltsi tegevus 2008/2009 hooajal 
heaks. Selle otsuse poolt olid kõik osalejad. 

Seltsi 2009/2010 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. 
(lisatud) J. Hiio andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. 
Diskussiooni voorus arutleti rebase laskmise tõendamise vajadust. Otsustati, 
et rebane läheb arvesse, kui on esitada parem esimene käpp. See tuleb esitada 
hooldusala vanemale, kes peab arvestust

Kohal algatatud küsimused ja infod. 
• A. Rallmann esitas avalduse seltsist lahkumiseks. Elukoha muutus. Avaldus 

rahuldatud;
• Vabariikliku kokkutulekul osalemise organiseerijaks määrati V. Paks, kes 

vastutab meeskonna kokku panemise ja hea esindamise tagamise eest;
• T. Aloe ja M. Valgma tõstatasid küsimuse jahisaagi laskmisest ja tulemuse 

mitte kontrollimisest. T. Aloe rääkis juhusest kui K. Lepp jättis lastud kitsed 
vedelema ja M. Valgma sellest kuidas Baida jättis lastud kopra vedelema. 
Otsustati:
o K. Leppa karistada jahikeeluga üheks aastaks. Analoogse teo kordumisel 

heidetakse seltsist välja;
o Baidale teha hoiatus.
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2010

Protokoll nr 35 (199).

04.03 juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu:

• 2009. a. aruannete täitmine. Lepiti kokku loenduse aeg ja piirkonnad ning, 
kes ja kuidas loendust läbi viib. Samuti arutleti võimalike uue hooaja 
küttimislimiitide üle

• Rahaline olukord. Matustega seotud kulutuste kinnitamine. Rahaga on seltsil 
olukord rahuldav, täpne olukord selgub järgmiseks koosolekuks. Samas on 
tehtud erakorralisi kulutusi, mida ei ole võimalik eelarvesse sisse kirjutada. 
4230.– erakorraline kulutus tehti kauaaegse jahimehe Heino Armei matustega 
seoses. Sisaldas see nii pärga, nekroloogi kui ka matuseteenuse maksumust 
Vahekole. Teine erakorraline kulutus on seotud leinakuulutusega Teet Aloele 
venna surmaga seoses. Maksumus 840.–. Juhatus otsustas tehtud kulutused 
heaks kiita.

• Ulukihooldus seoses raskete lumeoludega. Seoses käesoleva talve raskete 
oludega on tehtud lumetõrje töid ka metsas, et saaks juurde söötmiskohtadele 
ja et loomadel oleks kergem liikuda. Seega on eelarves plaanitust kulunud 
rohkem vahendeid ulukihooldele. Tänaseks on makstud juba 3910 krooni Teet 
Aloele ja Alexander Puhkile. Maksmata on veel Margus Valgmale ja olenevalt 
ilmast võib vaja olla seda tegevust veelgi jätkata. Kulutuste suurus selgub 
järgmiseks koosolekuks. Otsustati heaks kiita.

• Eelnevate aastate üldkoosolekutel vastuvõetud otsuste ülevaatamine. Vaidlusi 
on tekitanud jahipidamise korda sisse kirjutatud keeld koertega seajahi 
pidamisele pärast põdrajahi lõppu. Jaan Hiio tegi ettepaneku see punkt muuta. 
Margus Valgma vastu. Otsustati, et selles punktis peab igal juhul otsuse 
langetama üldkoosolek, seega esitatakse teema aruteluks üldkoosolekule.

• Kohapeal algatatud. Aastakoosoleku ajast. Esialgselt määrati ajaks 10.04, kuid 
lõplikult lepitakse aeg kokku järgmisel koosolekul.

Protokoll nr 36 (200).

29.03 juhatuse koosolek. Kivi talu 

Arutelu:

• 2009. a. loendus ja küttimissoov. Tehti kokkuvõte hooldusalade suurulukite 
loendustest ja koostati küttimissoovid esitamiseks keskkonnaametile: Põder 
loendatud 41/küttimissoov 20; Metskits 180/70; Metssiga 80/50; Kobras 
42/12. Kevadel jälgida metskitsede poegimist ja suvist arvukust ning 
otsustada täiendavalt, kui palju me tegelikult metskitsi kütime. Arvestada ka, 
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et suurulukite min/maks arvukus meie jahipiirkonnas on põder 4/21, metskits 
16/143, metssiga 4/26.

• 2009. a eelarve täitmine, 2010. a eelarvest. 2010. a. eelarve koostamisel 
arvestada sellega, et metskitsede arvukus on vähenenud. Sellel aastal toimub 
ka Harju kokkutulek. Jätkata intensiivset ulukihooldust.

• Liikmemaksud, load. Juhatus teeb üldkoosolekule ettepaneku jätta liikme- 
maksude suurus ja suuruluki lubade hinnad endisele tasemele, st: täisliige 
500 kr; pensionär 300 kr, noorliige 150 kr, liikmekandidaat 600 kr; Load: 
täiskasvanud põder 500 kr; põdravasikas 300 kr; metssiga 100 kr*; metskits – 
100 kr* (* lastud rebase või kähriku eest saab loa tasuta).

• Üldkoosoleku aeg ja koht. Toimub laupäeval 03.04.2010. Kell 15:00 Kivi 
talus.

Protokoll nr 37 (201).

03.04. üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjaid 26 36-st.

Päevakorras:

1. Juhatuse esimehe aastaaruanne.
2. Revisjonikomisjoni aruanne. 
3. Seltsi 2010/2011. a. tööplaani ja eelarve tutvustus.
4. Kohal algatatud küsimused ja informatsioonid.

Aastaaruanne. Juhatuse esimees J. Hiio andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust 
ning ka finantsaruande. (Aruanne lisatud). Arutelu toimus peale revisjoniakti 
esitamist. 

Revisjonikomisjoni aruanne. A.-L. Kippar kandis ette revisjonikomisjoni akti. 
Revisjonikomisjoni akt oli juhatuse tegevuse suhtes positiivne. Samas ei jäetud 
ka selle jahihooaja puhul märkimata, et jahiohutuse alal on veel palju ruumi 
paranemise suunas, eriti mis puudutab ajujahis oma kohalt lahkumist enne 
jahijuhataja poolt aju lõppenuks kuulutamist. Pöörati tähelepanu ka äärmiselt 
külma ja lumerohke talve mõjudele ja tuletati meelde, et suur osa jahimehi ei ole 
viimastel aastatel eriti viitsinud lisasööta talveks ette valmistada (nt vihtu teha).
Peale revisjonikomisjoni aruande ärakuulamist otsustati kinnitada juhatuse aru- 
anne ja hinnata seltsi tegevus 2009/2010 hooajal heaks. 

Seltsi 2010/2011 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. (lisatud) 
J. Hiio andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. 2010/2011 
hooajal on juhatuse ettepanek jätta liikmemaksud ja lubade hinnad samaks (vt 
juhatuse esimehe aruanne).
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Jahimehi kokku 36
lisandunud
kandidaate 1
noori 2

Jaht
Põder 20 Kährik 46
Metssiga 67 Nugis
Metskits 101 Mink 
Jänes 1 Kobras 6
Part 2 Mäger 1
Hani 2 Varesed
Rebane 60 Kodutuvi

Kohal algatatud küsimused ja infod. 

J. Hiio märkis põhikirja muutmise vajadust, et viia seltsi majandusaasta algus 
ja lõpp sünkrooni jahihooaja alguse ja lõpuga, sest see hõlbustab erinevaid aru- 
andlusega seonduvaid tegevusi. Seda on õige teha uue juhatuse valimise järgselt 
2011, sest siis on vaja seoses juhatuse muutusega nii või teisiti ka põhikirja muuta.

J. Hiio märkis, et vaevaliselt läheb jahimaade kasutamiseks vajalike lepingute 
sõlmimine maaomanikega ja seda tegevust peavad hooldusalade vanemad 
hoolsamalt ette võtma.

2010. a toimub 2 kokkutulekut. Nii Harju kui vabariiklik. Osalemine soovitav. 
Organiseerijaks määrati V.Paks, kes vastutab meeskonna kokku panemise ja hea 
esindamise tagamise eest.

Juhatuses oli aruteluks muudatuse tegemine või mitte tegemine jahipidamise 
korda. Nimelt puudutas ettepanek sigadele koerajahi pidamise keelu tühistamist 
pärast põdrajahi lõppu. Pooldajad olid seisukohal, et koertega jahipidamine 
on traditsiooniline ja ka koeri vormis hoidev. Vastased asusid seisukohale, et 
koertega seajahi pidamine peletab sead meie jahialadelt. A. Puhk tegi ettepaneku 
korraldada salajane hääletamine. Jahiseltsi liikmed seda ettepanekut ei toetanud. 
Sisulise ettepaneku ehk jahipidamise korra muutmisettepaneku hääletamise 
tulemuseks kujunes – muutmise poolt 10, vastu 11, erapooletuid 2 ja ülejäänud 
ei hääletanud. Seega otsus – korda ei muudeta. Samas jõuti diskussiooni käigus 
seisukohale, et mingid kompromissid võiksid siiski toimuda.
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Protokoll nr 38 (202).

09.09. juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu:

• Jaht. 
o kitsejahist. Kitsede arvukus tundub olevat vähenenud. Leitud korjuseid, 

mis viitavad jahimaal tegutsevatele ilvestele. Samuti on täheldatud 
kitsedel terviseprobleeme, vist mingit laadi kõhutõbi. Otsustati, et 
kitsedest lastakse ainult selgelt haigeid isendeid. Loa peale kirjutatakse 
sanitaarlaskmine.

o põdrajahist. J. Hiio tutvustas eraldatud limiiti – 18 põtra ja 60 siga on meile 
eraldatud. Põdrad jagunevad 6 pulli, 6 lehma, 6 vasikat. Arutelu järgselt 
otsustati, et iga hooldusala saab ühe looma lasta omavahel jagamiseks. 
Teiste lastud põtrade puhul otsustatakse jooksvalt, mida saagiga peale 
hakata. Ilmselt tuleb siiski lasta ka müügiks.

• Ülevaade finantsseisust. J. Hiio andis ülevaate. Kontol ca 60000 krooni, mis 
pole kõige parem seis. Et finantsseis oleks stabiilsust pakkuv, siis otsustati, et 
mõned põdrad tuleb müüa lihaks. Kui müügist vahendeid ei saada, siis võib 
tulla aruteluks ka liikmemaksude tõstmise ettepaneku tegemine üldkoosolekule.

2011

Protokoll nr 39 (203).

11.02.juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu:

• Uue Jahiseaduse eelnõuga seonduvast. Arutleti uue, veel menetluses oleva, 
jahiseaduse teemadel. Eelnõu autorid on sisse kirjutanud punkte, millised 
võivad tekitada päris huvitavaid pretsedente. Paljuski on seadus asunud 
maaomanikku kaitsma, mis on ju põhimõtteliselt ka õige. Üldiselt on seaduse 
eelnõus näha just erametsa omanike kõva lobby ja jahimeeste hambutust kaasa 
rääkida. Ilmselt hakkab selle eelnõuga tegelema alles järgmine Riigikogu 
koosseis ja seega ilmselt ei hakka see seadus kehtima enne 2012. aastat.

• Ettepanekud Seltsi uueks esimehe kandidaadiks. Tänane juhatus valiti 2008 
üldkoosolekul. Põhikirja punkt 5.2.2 sätestab, et juhatus valitakse kolmeks 
aastaks, seega on 2011. aasta üldkoosoleku kohustuslik osa seltsile uue juhatuse 
valimine. Arutleti võimalike kandidaatide üle. Hooldusalade kaupa tuleb viia 
läbi koosolekud, kus valitakse hooldusaladele vanemad (tänased vanemad 
saavad jätkata, kuid seda peavad otsustama hooldusalade jahimehed). Nendel 
koosolekutel peavad hooldusalade jahimehed pakkuma välja ka esimehe ja 
sekretäri kandidatuurid. Otsustati, et hooldusalade koosolekud tuleb läbi viia 
enne järgmist juhatuse koosolekut, mis toimub enne 15.03.2011;
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• Iga-aastane ulukiloendus, sh ruutloendus. Ettepanekud küttimislimiitide taot- 
lemiseks;

• Loendus tuleb läbi viia enne järgmist koosolekut, sest loendusandmed on 
aluseks uue hooaja küttimislimiitide taotlemiseks. 

• Seltsi majanduslik seis, euroga seotud küsimused (liikmemaksud, lubade 
maksumus jne);

• J. Hiio andis ülevaate majanduslikust seisust. Pangas ja kassas kokku ca 5000 
eurot (ca 78233 krooni). Üldkoosolekul tuleb seoses euroga sätestada uued 
liikmemaksud, lubade maksud. Juhatuse ettepanek – Liikmemaks täisliikmele 
35.–, kandidaadile 40.–. Lubade hindade ettepanek põder 35.–, vasikas 20.–, 
kits, siga 6.–;

• Liikmeskonnast, avaldused;
• Vahepealsel perioodil on laekunud 2 avaldust (Janek Sarapu ja Risto Rosar) 

sooviga saada seltsi liikmeks. Mõlemad avaldajad elavad Rae vallas, Jüris. 
Meie kordade kohaselt on seltsi liikmete arv alates 2005 üldkoosolekust 
fikseeritud 36 ja kandidaatide arv fikseeritud 3. Need arvud on meil täidetud. 
Samas on meil ka jahimehi, kes ei käi jahil üldse. Otsustati, et juhatuse 
liikmetest hooldusala juhtide ülesanne on selgitada kas nimekirjas olevad 
inimesed soovivad veel jahimehena nimekirjas olla (A. Roots, T. Puhk,  
K. Lepp, E. Pahmann, A. Vagur);

• Põhikirja muutmisest (aadress, majandusaasta jms);
• Kohapeal algatatud. Üldkoosoleku korraldamise aeg ja järgmise juhatuse 

koosoleku korraldamise aeg. Arutluse käigus jõuti seisukohale, et üldkoosolek 
võiks toimuda 10.04 ja enne seda juhatuse koosolek enne 15.03.2011. Siis 
saavad kõik tänased juhatuse liikmed osaleda.

Protokoll nr 40 (204).

16.03 juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu:

• 2011 loendusest ja lubade taotlemisest:

Loenduse andmed Taotletav lubade arv
Põder   45 22
Metssiga   75 40
Metskits 120 30
Ilves    8   3

• Ettepanekud Seltsi uueks esimehe kandidaadiks. Vastavalt eelmise koosoleku 
otsusele on hooldusalad viinud läbi oma koosolekud ja valinud järgmiseks 
perioodiks (3a) hooldusala vanemad, kes on automaatselt ka uue juhatuse 
liikmed. Nendeks on Urvastes Aivar Kitsemets, Patikal Andres Varem ja 
Lehmjal Andres Pästlane. Hooldusalade koosolekutel arutleti ka võimalike 
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esimehe kandidaatide üle ja sõelale jäid nimed Valgma ja Soasepp. Sekretäriks 
on välja pakutud Kippar. Otsustati, et juhatus toetab väljapakutud kandidaatide 
valimist uude juhatusse. Samas on kõik vabad kandidaate esimehe ja sekretäri 
kohale esitama ka üldkoosolekul. 

• Liikmeskonnast, avaldused. 
• Põhikirja muutmisest (aadress, majandusaasta jms). Otsustati, et Üldkoos- 

olekule tehakse ettepanek täiendada põhikirja punkti 1.4.1 ja sõnastada see 
järgnevalt: „Selts rahastab oma tegevust sisseastumis- ja liikmemaksudest, 
sihtotstarbelistest maksudest ning jahilubade ja/või -saagi müügist“

• Kohapeal algatatud. 
o Eelmisel koosolekul jäi fikseerimata pensionäridele kehtima hakkav liikme- 

maksu suurus. Otsustati, et tehakse üldkoosolekule ettepanek määrata 
selleks 20 eurot aastas. 

o Üldkoosoleku korraldamise aeg ja järgmise juhatuse koosoleku korral- 
damise aeg. Arutluse käigus jõuti seisukohale, et üldkoosolek võiks 
toimuda 10.04 algusega 15.00 Kivi talus;

o enne üldkoosolekut viiakse veel läbi üks juhatuse koosolek. Aeg lepitakse 
kokku jooksvalt.

Protokoll nr 41 (205).

06.04. juhatuse koosolek. Kivi talu.

Arutelu:

• Ülevaade möödunud jahindusaastast. Jaan Hiio andis ülevaate jahist, uluki- 
hooldest ja finantsidest. Info võeti teadmiseks ja otsustati esitada üldkoos- 
olekule. Otsustati, et J. Hiio teeb ka järgmise aasta tööplaani ettepanekud üld- 
koosolekule arutamiseks.

• Ettepanekud Seltsi uueks esimehe kandidaadiks;
• Liikmeskonnast. Tõnis Merjeli lahkumise tõttu on osutunud võimalikuks 

valida uus liige. 
• JRK liikmeteks esitatakse E. Pahman, V. Paks ja R. Poolak.
• Üldkoosolek toimub 10.04.2011, algusega 15.00, Kivi talus.

Protokoll nr 42 (206).

9.04 Üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjad 31 35-st.

Mälestati meie hulgast lahkunud Rae Jahimeeste Seltsi kauaaegset liiget Tõnis 
Merjelit.

Päevakorras:

1. Juhatuse esimehe aastaaruanne.
2. Revisjonikomisjoni aruanne
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3.  Aruannete kinnitamine 
4.  Seltsi liikme valimine
5.  Seltsi juhtorganite valimine
6.  Seltsi õigusaktide muutmine (põhikiri, liikmemaks)
7.  Seltsi 2011/2012. a. tööplaani ja eelarve tutvustus
8.  Kohal algatatud küsimused ja informatsioonid 
9.  Seltsi sünnipäevast
10.  Pidulik osa

Aastaaruanne. Juhatuse esimees J. Hiio andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust 
ning ka finantsaruande. (Aruanne lisatud). Arutelu toimus peale revisjoniakti 
esitamist.

Jahimehi kokku 35
lisandunud
kandidaate 1
noori 2

Jaht
Põder 20 Nugis
Metssiga 67 Mink 
Metskits 101 Kobras 6
Jänes 1 Mäger 1
Part 2 Varesed 26
Hani 2 Kodutuvi 30
Rebane 60 Laanepüü 2
Kährik 46

Revisjonikomisjoni aruanne. Revisjonikomisjoni otsus juhatuse tööle ja seltsi 
tegevusele oli kokkuvõtlikult hea. 

Peale revisjonikomisjoni aruande ärakuulamist otsustati kinnitada juhatuse 
aruanne ja hinnata seltsi tegevus 2010/2011 hooajal heaks. 

Seltsi liikme valimine. 1 koht liikmete hulgas on vabanenud. Seega 3-st kandi- 
daadist ühe saab valida liikmeks. Kandidaadid K. Vello, T. Puhk, A. Baida. 
Valituks osutus Kristel Vello (protokoll lisatud). 

Seltsi juhtorganite valimine. Vastavalt põhikirjale on juhatuse volitused 3 aastat. 
Seltsi juhatus on olnud järjest ametis 3 perioodi. Seega on korralised valimised 
põhikirja kohased. Valimised viidi läbi salajasel hääletamisel, mille tulemusena 
valiti uueks esimeheks Aivar Kitsemets, sekretäriks Alo-Lembit Kippar ja 
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hooldusala vanematest juhatuse liikmeteks A. Pästlane, A. Varem ja T. Niinsoo. 
JRK liikmeteks valiti V. Paks, E. Pahmann ja R. Poolak (protokoll lisatud).
Seltsi õigusaktide muutmine. Otsustati: 

1. muuta põhikirja punkti 1.4.1 järgmiselt: Selts rahastab oma tegevust sisse- 
astumis- ja liikmemaksudest, sihtotstarbelistest maksudest ning jahilubade ja/
või saagi [10.04.11]müügist;

2. kehtestada uuel hooajal järgmised liikmemaksud: Täisliige 35.–; Täisliige 
pensionär 20.–; Noor 10.–; Kandidaat 40.–; Külaline (kütt) suurulukijahil 
140.–; Külaline ühekordne väikeuluki jahiks 15.–; Liitumismaks 35.–.

Seltsi 2011/2012 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. Kuivõrd 
valiti uus juhatus, siis selle plaanigi peaks koostama uus. Samas on mitmed 
juhatuse liikmed jäänud samaks ja seega arutati eelmise juhatuse poolt pakutud 
küttimislimiitide soove ja eelarvet.

Otsustati võtta vastu ja kinnitada 2011/2012 hooajaks vana juhatuse poolt 
esitatud küttimislimiitide soov, lubade hinnad (põder 35, vasikas 20, metssiga 
6 ja metskits 6) ja eelarve. Uuel juhatusel koostada plaanid vastavalt eelarvele. 
Hääletamise tulemus: Ühehäälselt POOLT.

Kohal algatatud küsimused ja infod. Seltsil täitub suvel 2011 asutamisest 20 
aastat. Arutati mõtet seda tähtpäeva tähistada. Otsustati, et see jääb uue juhatuse 
kompetentsi.

M. Valgma tegi ettepaneku täiendada jahipidamise korda kahe põhimõttelise 
punktiga: 

a. Külalisjahimees võib Rae Jahiseltsi maadel väikeuluki jahil käia vaid koos 
seltsi täisliikmega; 

b. Röövulukite laskmise eest antakse laskjale tasuta sea/kitse luba, vahekord 2 
röövulukit ja üks tasuta luba. Otsustati punktid jahipidamisekorda lisada, jääb 
R. Uukkivi ülesandeks.(täiendatud kord lisatud).

Revisjonikomisjon tõstatas vajaduse ajakohastada seltsi sisekordasid seoses Eestis 
toimunud valuutavahetumisega. Osad sisemised õigusaktid said juba käesoleval 
üldkoosolekul ajakohastatud. Otsustati, et kordades, kus on tegemist vaid valuuta 
ümberarvestusega võib selle teha ära ilma vastava üldkoosoleku otsuseta, seda 
teeb R. Uukkivi. Sisekordade sisuline ülevaatamine ja ettepanekute tegemine jääb 
ülesandeks uuele juhatusele. Mõistlik on ära oodata uue jahiseaduse vastuvõtmine;

Asjaajamise üleandmine ja toimingud äriregistris. Otsustati, et asjaajamine antakse 
üle aprilli jooksul ja R. Uukkivi aitab registritoimingud äriregistris vormistada. 
Majandusaasta ja jahindusaasta ühtlustamine. Otsustati, et seltsi majandusaasta 
lõpuks loetakse edaspidi 28.02.
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Protokoll nr 43 (207).

06.07 juhatuse koosolek. Kasevälja talu.

Arutelu: A. Kitsemets tegi ettepaneku seoses metskitse ja soku vähesusega 
jahiseltsi maadel alates 07.07.2011 katkestada sokujaht, mitte anda välja 
jahilubasid soku küttimiseks ja välja antud load tühistada, samuti mitte välja anda 
jahilubasid kitse küttimiseks 2011. aastal.

Protokoll nr 44 (208).

01.10 üldkoosolek. Osavõtjad 31 35-st

Päevakorras:

1. Seltsi õigusaktide muutmine (põhikiri, liikmemaks)

Seltsi õigusaktide muutmine. Äriregister ei muuda meie põhikirja kevadisel 
üldkoosolekul tehtud paranduste sisse viimiseks. Põhjuseks asjaolu, et meie 
põhikiri ei olevat seadusega kooskõlas ja ei sisalda vara jaotamise põhimõtteid 
Seltsi lõpetamisel. Tõepoolest MTÜ seaduse § 7 (1) p 9 näeb sellise regulatsiooni 
põhikirjas ette, kuid §50 (3) võimaldaks ka ilma selleta. Samas on seaduses need 
sätted olnud juba siis kui meie oma tänase põhikirja tegime (2002) ning siis 
ei pannud keegi meile sätte puudumist süüks. Nüüd tuleb aga vara jaotamine 
fikseerida.

Otsustati lisada põhikirja 6.3. Seltsi lõpetamisel jaotatakse Seltsi vara liikmete 
vahel võrdselt.

Protokoll nr 45 (209).

02.11 juhatuse koosolek. Kasevälja talu.

Arutelu: 

• Põdrajaht. Traditsiooniliselt on iga hooldusala ühe põdraloa iseseisvalt kasu- 
tanud. Seoses selle aasta põtrade situatsiooniga tegi A. Kitsemets ettepaneku 
sellel aastal jätta;

• Otsustati, et vähemalt kolm lastavat põtra müüakse jahiseltsi rahaliste 
vahendite suurendamiseks.

• Juhatus arutas jahiseltsi maadel olevate ulukite arvukust. Kitse arvukus on 
madalseisus. Kindlasti on osa süüd selles meie maadel elutsevatel ilvestel. 
Juhatus leidis, et ilvese jahihooaja algusest tuleb koheselt hakata intensiivselt 
tegelema ilvesejahiga. Jahiseltsil on lubatud lasta kaks ilvest.
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2012

Protokoll nr 46 (210).

07.02. juhatuse koosolek. Kasevälja talu.

Arutelu: Juhatusele on laekunud arve Zone Media –lt seltsi kodulehega seotud 
kulutuste katmiseks.

Juhatus leidis, et seltsi kodulehe üleval hoidmine ja sellega seotud kulutused ei 
ole praeguses majanduslikus olukorras otstarbekas. 

Seoses eeltooduga otsustas juhatus saata Zone Media OÜ-le kiri seltsi kodulehega 
seotud teenuse ülesütlemise kohta.

Kommentaar: sellega lõppes ca 10 aastane kodulehe traditsioon. Rae Jahimeeste 
Selts oli kindlasti üks esimesi, kellel oli oma koduleht.

Protokoll nr 47 (211).

28.03.juhatuse koosolek. Kasevälja talu. 

Arutelu: 

• Ulukite loendus, küttimine ja hukkumine ning küttimissoov eelolevaks hoo- 
ajaks. Küttimissoovina on kirjas: põder 20, metskits 10, metssiga 25, ilves 3, 
kobras 10 

• A. Kitsemets selgitas, et eelnenud hooajal ei suutnud jahiselts küttida mets- 
sigasid meile eraldatud limiidi ulatuses – limiit oli 50 siga, kütiti 23 siga. 
Seoses sellega oli selts sunnitud pöörduma Harju keskkonnaameti poole 
limiidi vähendamise sooviga.

• A. Kitsemets tutvustas eeloleva hooaja eelarve projekti. Ta rõhutas, et kui me 
tahame metssigade küttimist samal tasemel hoida või suurendada, siis peame 
oluliselt suurendama sigade lisasöötmist, et hoida sigasid meie maadel. Ilma 
tuntava lisasöötmiseta sead meie maadel ei püsi. Üldkoosolekul tuleb meestele 
teha kohustuseks uurida odavama sööda hankimise kohti.

• Arutati üldkoosoleku toimimise aega. Pakuti välja üldkoosoleku toimumise 
ajaks 14. aprill kell 17.00. 

• Jahimeeste meelepidamine. Otsustati juubelite puhul teha jahimeestele ca 
20 euro suurune kink. Kingi muretsemine jääb vastava hooldusala vanema 
kohustuseks. 
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Protokoll nr 48 (212).

14.04 üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjaid 36-st 24.

Päevakorras: 

1. Juhatuse esimehe aastaaruanne
2. Seltsi tegevus
3. Kokkuvõte jahist, ulukihooldusest, loendusest
4. Finantsaruanne
5. Revisjonikomisjoni aruanne 
6. Seltsi 2010/2011. a. tööplaani ja eelarve tutvustus

Aastaaruanne. Juhatuse esimees A. Kitsemets andis ülevaate eelnenud hooajal 
tehtust ning ka finantsaruande. (Aruanne lisatud). Arutelu toimus peale revis- 
joniakti esitamist. 

Jahimehi kokku 36

Jaht
Põder 18 Kährik 32
Metssiga 23 Nugis
Metskits 0 Mink 
Jänes Kobras 3
Part 16 Mäger
Rebane 17

Revisjonikomisjoni aruanne. V. Paks kandis ette revisjonikomisjoni akti. 
Revisjonikomisjoni akt oli juhatuse tegevuse suhtes positiivne. Samas juhiti 
tähelepanu lisasöötmisele. Üle tuleks vaadata ka vanad rajatised ja kõrgistmed. 
Tänu avaldati T. Aloele ja A. Soasepale kitsede talvise lisasöötmise eest ja  
M. Hiiole sihtide puhastamise eest.

Seltsi 2012/2013 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. (lisatud) 
A. Kitsemets andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. 

Kohal algatatud küsimused ja infod. M. Valgma meenutas eelmise hooaja 
põdrajahi aegseid möödalaskusid ja soovitas meestel oma relvad korrektselt 
kontrollida, et järgmisel hooajal lasketäpsust suurendada.
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2013

Protokoll nr 49 (213).

13.04 üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjaid 23 35-st.

Päevakorras:

1. Juhatuse esimehe aastaaruanne
2. Seltsi tegevus
3. Kokkuvõte jahist, ulukihooldusest, loendusest
4. Finantsaruanne
5. Revisjonikomisjoni aruanne 
6. Seltsi 2013/2014. a. tööplaani ja eelarve tutvustus
7. Kohal algatatud küsimused ja informatsioonid

Aastaaruanne. Juhatuse esimees A. Kitsemets andis ülevaate eelnenud hooajal 
tehtust ning ka finantsaruande. (Aruanne lisatud). Arutelu toimus peale revisjoni- 
akti esitamist. 

Jahimehi kokku 35
lisandunud 1
lahkunud 2

Jaht
Põder 19 Kährik 4
Metssiga 28 Nugis 1
Metskits 0 Mink 
Part 5 Kobras
Rebane 19 Mäger 1

Revisjonikomisjoni otsus juhatuse tööle ja seltsi tegevusele oli hea. 

Seltsi 2013/2014 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. (lisatud) 
A. Kitsemets andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. Seoses 
sellega, et eelmisel hooajal oli tulusid vähem, kui kulusid, tegi juhatus ettepaneku 
jätta ära kulud jahilaskmisele ja vähendada ka muid kulusid. Jahimeeste seas 
tekkis arutelu kulude vähendamise üle.

Kohal algatatud küsimused ja infod. M. Kanarbik ja Raido Uukkivi esitasid 
avalduse seltsist lahkumiseks. Kandidaat A. Baida võeti seltsi liikmeks. 

Seoses vabanenud kohtadega tehti ettepanek võtta seltsi uued liikmekandidaadid. 
Üldkoosolek otsustas, et kuni uue otsuseni uusi liikmekanditaate vastu ei võeta.
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Protokoll nr 50 (214).

11.09 juhatuse koosolek. Kasevälja talu.

Arutelu:

• Põdrajahist. Minimaalne küttimismaht on 20 põtra.
• A. Kitsemets tutvustas maaomanikega lepingu sõlmimiseks lepingu projekti.
• Jahimeeste meelepidamist. Otsustati, et juubelite puhul noa kinkimine on 

sobilik 
• Uue jahiseadusega seltsile lisanduvad kohustused.

2014
Protokoll nr 51 (215).

12.03 juhatuse koosolek. Kasevälja talu.

Arutelu:

• 2013 eelarve täitmisest; 
• Uueks hooajaks küttimislimiidid, mis oleks 10 kitse(sokku), 40 siga, 20 põtra;
• Üldkoosoleku toimumisega seonduv. Otsustati üldkoosolek kokku kutsuda 

21. märtsil kell 18.00 Kasevälja talus. Enne üldkoosoleku toimumist võiksid 
hooldusalad pidada oma koosolekud ja pakkuda välja hooldusala vanemate 
kandidaadid.

• T. Vinkleri avaldus seltsi vastuvõtmiseks. Juhatus toetab.
• Väikeulukite küttimisest. Otsustati pakkuda üldkoosolekule, et rebase-kähriku 

küttimine võrdsustataks 3 euroga ja selle arvestusega väljastatakse suurulukite 
küttimislubasid.

• Juhatus pakub üldkoosolekule juhatuse esimehe kandidaadiks A. Kitsemetsa.

Protokoll nr 52 (216).

21.03 üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjaid 26 33-st.

Päevakorras: 

1. Juhatuse esimehe aastaaruanne 
2. Revisjonikomisjoni aruanne 
3. Liikme valimine
4. Seltsi juhtorganite valimine
5. Seltsi 2013/2014. a. tööplaani ja eelarve tutvustus
6. Kohal algatatud küsimused ja informatsioonid

Aastaaruanne. Juhatuse esimees A. Kitsemets andis ülevaate eelnenud hooajal 
tehtust ning ka finantsaruande. (Aruanne lisatud).
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Jahimehi kokku 33
lisandunud 1
lahkunud 1

Jaht
Põder 22 Kährik 43
Metssiga 34 Nugis 1
Metskits 1 Mink 1
Jänes Kobras
Part 5 Mäger
Rebane 19

Revisjonikomisjoni aruanne. V. Paks kandis ette revisjonikomisjoni aruande. 

Peale revisjonikomisjoni aruande ärakuulamist otsustati kinnitada juhatuse 
aruanne ja hinnata seltsi tegevus 2013/2014 hooajal heaks. 

Juhatus tutvustas T. Vinkleri avaldust seltsi liikmeks astumiseks. Järgnes arutelu. 
Võeti vastu.

Seltsi juhtorganite valimised. Juhatuse esimehe kandidaadiks esitati A. Kitsemets, 
juhatuse sekretäri kandidaadiks esitati L. Kippar, hooldusala vanemateks – 
juhatuse liikmeteks esitati A. Pästlane, A. Varem, M. Valgma. Kuna rohkem 
kandidaate polnud, siis otsustati korraldada avalik hääletus. Tulemus – kõik 
osalejad olid esitatud kandidaatide poolt.

JRK. Kandidaatideks esitati R. Poolak, E. Pahman ja V. Paks. Hääletamise 
tulemus – esitatud kandidaadid valiti JRK liikmeteks ühe vastuhäälega.

Seltsi 2014/2015 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. (lisatud) 
A. Kitsemets andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest.  
M. Valgma tegi ettepaneku eraldada 200 eurot kokkutulekutel jahilaskmise  
kulude katteks. 

Otsustati võtta vastu ja kinnitada 2014/2015 hooajaks juhatuse poolt esitatud 
tööplaan koos M. Valgma poolt tehtud ettepanekuga.

Kohal algatatud küsimused ja infod. 

• A. Vagur esitas avalduse jahiseltsist välja astumiseks.
• M. Valgma tegi ettepaneku kohustuslikus korras teha kõigi ajujahis osalevate 

küttide püsside sisse laskmine. Üldkoosolek ei toetanud sellist ettepanekut, 
lepiti kokku, et M. Valgma lepib Kose tiirus kokku ja teatab jahimeestele kaks 
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päeva, kus kõigil jahimeestel on võimalik teha laskekatse ja ka teha püssi 
sisse laskmine.

• L. Kippar tegi ettepaneku, et kõik seltsi jahimehed osaleksid põdra ajujahis. 
Arutelu käigus tehti ettepanek, et põdra ajujahis kohustuslik osalemine võiks 
olla vähemalt kaks korda, kes seda ei tee, sellele muude suurulukite laskmise 
luba ei anta. Valdav enamus seltsi liikmetest olid selle ettepaneku poolt. 

• M. Valgma tegi ettepaneku, et kuna pensioniiga võib meestel olla erinev, siis 
liikmemaksu suurus oleks: kuni 63-aastasel 35 eurot, 63–75-aastasel 20 eurot, 
üle 75-aastasel jahimehel ei ole kohustust maksta liikmemaksu. Üldkoosolek 
oli ühehäälselt selle ettepaneku poolt. 

• Tehti ettepanek põdra jahil jätta ära senine kord, mille järgi kolm põtra 
läksid jagamisele hooldeala liikmete vahel. Hääletamise tulemus: 10 liiget 
olid ettepaneku poolt, 9 liiget olid ettepaneku vastu, ülejäänud liikmed olid 
erapooletud. Sellega oli ettepanek vastu võetud. 

Protokoll nr 53 (217).

12.09 juhatuse koosolek. Kasevälja talu.

Arutelu: Põdrajaht. Limiidiks on ette antud 18 põtra. Võimalik on saada lisa- 
lubasid.

2015

Protokoll nr 54 (218).

17.03 juhatuse koosolek. Kasevälja talu. 

Arutelu:

• 2014 eelarve täitmisest. 
• Uue hooaja küttimislimiidid – 10 kitse (sokku), 45 siga, 20 põtra.
• Üldkoosoleku toimumisest Kivi talus. Seoses seal hetkel toimuva remondiga 

otsustati, et koosoleku toimumise päeva hetkel kindlaks ei määrata, koosoleku 
toimumise päev määratakse kindlaks hiljem ja teavitatakse seltsi liikmeid 
koheselt. 

• V. Fogel ja R. Kummer avaldused seltsi kandidaatliikmeks saamiseks. Juhatus 
toetas.

• Seltsi rahaline seis. Hetkel on pangaarvel 8832,98 eurot, juhatuse liikmed 
leidsid, et rahaline reserv on vajalik.

• Ulukihooldusest ja söödapõldude tegemisest. 
• Koeraga sea ajujahi korraldamisest. Varasemalt on üldkoosolek võtnud vastu 

otsuse, kus sea ajujaht koeraga oli keelatud. Juhatus leidis, et selline jaht on 
vajalik ja otsustas ettepaneku esitada üldkoosolekule.
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Protokoll nr 55 (219).

04.04 üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjaid 25 33-st.

Päevakorras:

1. Juhatuse esimehe aastaaruanne
2. Revisjonikomisjoni aruanne 
3. Seltsi liikmekandidaadi valimine
4. Seltsi 2015/2016. a. tööplaani ja eelarve tutvustus
5. Seltsi 2010 üldkoosoleku otsusest
6. Kohal algatatud küsimused ja informatsioonid

Aastaaruanne. Juhatuse esimees A. Kitsemets andis ülevaate eelnenud hooajal 
tehtust ning ka finantsaruande. (Aruanne lisatud). 

Revisjonikomisjoni aruanne. R. Poolak kandis ette revisjonikomisjoni aruande. 

Peale revisjonikomisjoni aruande ärakuulamist otsustati kinnitada juhatuse 
aruanne ja hinnata seltsi tegevus 2014/2015 hooajal rahuldavaks. 

Koosoleku juhataja tutvustas V. Fogel ja R. Kummer avaldusi seltsi liikme- 
kandidaadiks astumiseks. Koosoleku juhataja tuletas meelde ka 2013. aasta 
üldkoosoleku otsust, mis oli järgmine: kuni uue otsuseni uusi liikmekandidaate 
vastu ei võeta. Juhatus oli selle poolt, et vaadata ümber 2013 üldkoosoleku otsus 
ja võtta V. Fogel ja R. Kummer seltsi liikmekandidaadiks. Tehti ettepanek võtta 
liikmekandidaate vastu kuni varasemalt paika pandud 36 liikme täitumiseni. 

Seltsi 2015/2016 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. (lisatud) 
A. Kitsemets andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest.  
M. Valgma tegi ettepaneku eraldada 200 eurot kokkutulekutel osalemise katteks. 
Vastav summa lisada muude kulude alla. 

Seltsi 2010 üldkoosoleku otsusest. 2010 üldkoosoleku otsusega oli keelatud 
koertega seajahi korraldamine. Juhatus tegi ettepaneku see otsus ära muuta ja 
lubada edaspidi koertega seajahti. Järgnes arutelu. Üldkoosolek otsustas ühe- 
häälselt, et edaspidi on hooldusala vanematel õigus korraldada koertega seajahti.

Kohal algatatud küsimused ja infod. 

• Tuli ettepanek korraldada ühiselt ajujahi tarbeks kraavidele purrete ehitamine. 
Arutelu käigus leiti, et selliste purrete ehitamine peaks olema hooldusala 
liikmete kohustus;

• R. Uukkivi edastas August Kuuse ettepaneku lähipiirkonna jahiseltside 
liitumiseks. Seltsi liikmed ei soovinud sellist ettepanekut arutusele võtta.



147

Protokoll nr 56 (220).

09.09 juhatuse koosolek. Kasevälja talu.

Arutelu:

• A.Kitsemets tutvustas keskonnaametist tulnud juhiseid seoses sigade katkuga. 
• Arutati eelseisvat põdrajahti. Minimaalne küttimismaht on 16 põtra. Kuni 

ajujahi alguseni on lubatud ainult pullide küttimine. Kütitud põdrad eelkõige 
realiseeritakse vastavalt seltsi eelarvele.

• A. Puhk teatas, et seni ajujahil tema poolt kasutatud isiklik koera jälgimise 
GPS enam ei tööta ja ilma selleta ta ajujahil koera kasutada ei saa. Ta tegi 
järelepärimise gps ning koera jälgimise rihmade ostmiseks. 940 Euro eest 
oleks võimalik seltsile osta uus GPS seade, millega kaasneks kaks koerarihma. 
Vajadusel on võimalik hilisemalt koerarihmasid juurde osta. Juhatus leidis, et 
seltsile on ajujahil selline seade vajalik. Eelmise põdrajahiga saadi tänu liha 
kokkuostuhindade tõusule täiendavat tulu. Juhatus leidis ühehäälselt, et selline 
seade tuleb osta. 2015/2016 eelarve tulud on planeeritud 925 euro võrra 
suuremana, kui kulud. Samas, arvestades, et üldkoosoleku otsusega kinnitatud 
seltsi eelarves sellise seade hankimist sees ei ole, tuleb esimesel võimalusel 
küsida üldkoosoleku nõusolekut.

Protokoll nr 57 (221).

11.11 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu: Põdrajahi teemad. Liikmed ei olnud rahul sellega, et ei räägitud koheselt 
põdrainfot. vene koplis olid põdrad kaameras. Kippar rääkis põtradest alles siis, 
kui oli peaaegu terve päev tühjasid ajusid tehtud. Otsustati, et info tuleb edastada 
jahipäeva alguses, see aga ei tähenda, et seal peab koheselt jahti tegema.

2016

Protokoll nr 58 (222).

09.03 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu: 

• Küttimise ja loomade arvukuse küsimus. 
Küttimise limiitide soovid 2016. aastaks.

• Järgmise eelarve projekt. M. Valgma tegi ette- 
paneku osta jahiseltsile kolm rajakaamerat 
(igale piirkonnale üks) ja sõlmida kaameratele 
leping gsm operaatoriga piltide saatmiseks. 
Ettepanek esitada üldkoosolekule. M. Valgma 
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tegi ettepaneku suurendada jahilaskmise eelarvet 500 euroni, selleks, et saaks 
kaks päeva kasutada laskmise harjutamiseks ja lasta teha püsside kontrolli. 
Ettepanek otsustati esitada üldkoosolekule.

• Otsustati, et ei tehta jahimeestele ümmarguste sünnipäevade puhul eraldi 
kingitusi.

• Põdrajahi saagi transpordi küsimused. Seda teha kordamööda hooldusalade 
kaupa.

• Ettepanek kaotada ära kitse ja sea laskmisel loamaks ja selle kompenseerimiseks 
lisada liikmemaksule 10 eurot. Ettepanek esitada üldkoosolekule.

• Jahiselts on sõlminud lepingu, mille järgi jahiseltsile kompenseeritakse 
emiste küttimisel 100 eurot. Esitada üldkoosolekule ettepanek, mille järgi 
kompenseeritakse jahimehele selle summa ulatuses jahiga seotud ostusid 
(padrunid, nuga, taskulamp vms).

• Seoses A. Kitsemets surmaga tuleb valida uus juhatuse esimees. M. Valgma 
tegi ettepaneku 2016. aastal uut esimeest mitte valida. Juhatuse esimehe 
kohustused jagada juhatuse liikmete vahel ja uus esimees valida 2017. aastal 
koos korraliste valimistega.

• 2016. aasta üldkoosolek korraldada 3. aprillil kell 15.00 Kivi talus.

Protokoll nr 59 (223).

03.04 üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjaid 25 32-st.

Päevakorras:

1. Juhatuse aastaaruanne 
2. Revisjonikomisjoni aruanne 
3. Juhatuse esimehest
4. Seltsi liikmekandidaadi valimine
5. Loamaksude ja rahade küsimus
6. Seltsi 2016/2017. a. tööplaani ja eelarve tutvustus
7. Kohal algatatud küsimused ja informatsioonid

Aastaaruanne. 

L. Kippar andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust ning ka finantsaruande. (Aru- 
anne lisatud). 

Revisjonikomisjoni aruanne. 

R. Poolak kandis ette revisjonikomisjoni aruande. Revisjonikomisjoni otsus 
juhatuse tööle ja seltsi tegevusele oli rahuldav. 

Seoses A. Kitsemetsa surmaga ei ole Seltsil juhatuse esimeest. Juhatus arutas seda 
oma koosolekul ja tegi üldkoosolekule ettepaneku valida uus juhatuse esimees 
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järgmisel korralisel üldkoosolekul 2017. aastal, kus valitakse kogu juhatus. 
Otsustati juhatuse esimees valida 2017. aastal koos kogu juhatusega. 

2015. a. võeti seltsi liikmekandidaatideks R. Kummer ja V. Fogel. 29.11.2015 
on teinud avalduse seltsi liikmeks saamise kohta S. Tammeleht. Juhatus tegi 
ettepaneku võtta seltsi liikmeks R. Kummer, V. Fogel, S. Tammeleht. Arvestades, 
et vastavalt varasemalt tehtud otsusele on seltsi liikmete arv kuni 36 liiget, jääb 
võimalus vajadusel veel ühe liikme vastu võtmiseks. T. Aloe avaldas kahtlust, et 
seoses loomade arvukuse vähenemisega seltsi maadel pole varsti kedagi küttida 
ja uute liikmete vastu võtmine on vastutustundetu. Juhatuse ettepanek pandi 
hääletusele. Ettepaneku poolt hääletas 24 liiget, 1 liige jäi erapooletuks, sellega 
olid uued liikmed vastu võetud.

Juhatus tegi ettepaneku kaotada ära kitse ja sea laskmise lubade eest makstav 
loatasu. Selle kompenseerimiseks tõsta liikmemaksu 10 euro võrra. Järgnes 
arutelu. Otsus: kaotada ära kitse ja sea loamaksud ning liikmemaks on edaspidi 
täisliikmele 45 eurot ning pensionärile 30 eurot. 

Seltsi 2015/2016 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. (lisatud) 
L. Kippar andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. 

Jahimehi kokku 32
lisandunud
lahkunud 1

Jaht
Põder 26 Rebane 15
Metssiga 85 kährik 34
Metskits 1 Nugis 1
Jänes Mink 
Part 2 Kobras
Hani Mäger

Kohal algatatud küsimused ja infod. I. Vosman tuletas jahimeestele meelde, et 
põdrajahil lastud loomade sarved ja lõualuud tuleb korralikult märgistada ja 
esitada ülevaatamiseks. Edaspidi vastutab selle eest A. Varem.
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Protokoll nr 60 (224).

29.08 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Rajakaameratest. Otsustati gsm kaartide hankimiseks sõlmida leping  
Telia’ga. A. Pästlane sõlmib lepingu, ühtlasi hangib kaamerate jaoks akud 
ning akulaadijad 3 tk.

• Liha transpordi küsimused.
• M. Valgma andis infot loomade kohta – liikluses hukkunud 15 kitse, 2 põtra, 

3 siga. 4 siga leitud surnuna.
• Põdrajahiga seotud küsimused. Seltsil on lubatud lasta 20 põtra. Hiilimisjahi 

korral peavad jahimehed olema kindlad enne looma laskmist, et leiavad ka 
jahimehi, kes tulevad hiljem appi. Üldiselt peaks hiilimisjahi käigus lastud 
põdrad minema müügiks.

Siit alates sai juhatuse 
kohtumispaigaks 

Kohu talu
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2017

Protokoll nr 61 (225).

02.02 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Rajakaameratest. Teha üldkoosolekule ettepanek osta veel 3 rajakaamerat, mis 
anda liikmete käsutusse tingimusega et liikmed tasuvad jooksvad kulud.

• Liikmete arvust. Kas vähendada liikmete maksimaalset arvu? 
• Üldkoosoleku toimumisest. Juhatus pakkus seltsi esimehe kandidaadiks  

M. Valgma ja seltsi sekretäri kandidaadiks Kippar. Üldkoosolek kokku kutsuda 
25. või 26. märtsil.

• Ruutloendus – M. Valgma lubas selle ülesande anda M. Hiiole.
• Arutati M. Valgma jahikoera operatsiooniga seotud kulude katmist. Juhatus 

otsustas, et jahikoera operatsiooniga seotud kulud tasub selts.
• Märtsi alguses teha juhatuse koosolek, kus vaadatakse üle eelmise aasta 

eelarve kulud ja uue aasta eelarve.

Protokoll nr 62 (226).

09.03 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Üldkoosolekust. Juhatus pakkus seltsi esimehe kandidaadiks Valgma ja 
seltsi sekretäri kandidaadiks Kippari. Hooldealad peaks hooldeala vanemate 
kandidaadid kokku leppima enne üldkoosoleku toimumist.Üldkoosolek kokku 
kutsuda 26. Märtsil kell 15.00.

• Liikmete arvu küsimus. Tehakse ettepanek üldkoosolekule vähendada liikmete 
maksimaalset arvu praeguse arvuni (35). 

• Juhatus pakub revisjonikomisjoni esimeheks M. Hiio.
• Vaadati üle 2016 eelarve täitmine ja tehti ettepanek 2017 eelarveks tulude 

poolelt 4410 eurot ja kulude poolelt 4115 eurot
• Vaadati üle 2017. aasta küttimissoovid.
• Seajahti põhimõtteliselt enam ei ole, sest pole sigu. 
• Revisjonikomisjon peab pöörama tähelepanu jahiohutusele.

Protokoll nr 63 (227).

26.03 üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjaid 27 35-st.

Päevakorras: 

1. Juhatuse aastaaruanne 
2. Revisjonikomisjoni aruanne 
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3. Seltsi juhtorganite valimine
4. Seltsi 2016/2017. a. tööplaani ja eelarve tutvustus
5. Muud küsimused

Aastaaruanne. L. Kippar andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust ning ka finants- 
aruande. (Aruanne lisatud). 

Revisjonikomisjoni aruanne. R. Poolak kandis ette revisjonikomisjoni aruande. 
Revisjonikomisjoni otsus juhatuse tööle ja seltsi tegevusele oli hea 

Seltsi juhtorganite valimine: Juhatuse esimehe kandidaadiks esitati M. Valgma, 
juhatuse liikme – sekretäri kandidaadiks esitati L. Kippar, Urvaste hooldeala 
vanemaks esitati R. Kitsemets, Patika hooldeala vanemaks esitati A. Varem, 
Lehmja hooldeala vanemaks esitati A. Pästlane. Revisjoni komisjoni liikmeteks 
esitati R. Poolak, M. Hiio, R. Varem. R. Uukkivi tegi ettepaneku seltsi juht- 
organite valimiseks avaliku hääletusena, arvestades seda, et igale kohale on 
esitatud ainult üks kandidaat. Järgmise perioodi juhatuse esimees on vastavalt 
sellele otsusele M. Valgma, juhatuse liikmed L. Kippar, R. Kitsemets, A. Varem 
ja A. Pästlane. Revisjonikomisjoni liikmed on R. Poolak, M .Hiio ja R. Varem. 
Revisjonikomisjon valis oma esimeheks M. Hiio.

Seltsi 2017/2018 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. (lisatud) 
L. Kippar. 

Muud küsimused. 

• Vastavalt varasemale üldkoosoleku otsusele on seltsi liikmete arv piiratud 
36 liikmega. Juhatus tegi ettepaneku tuua see piir 35 liikmele ja enne uut 
üldkoosoleku otsust mitte võtta vastu seltsi astumise avaldusi. Üldkoosolek 
oli ühehäälselt selle ettepaneku poolt.

• Juhatus tuletas liikmetele meelde, et seltsi liikmemaks on pensionäridele 30 
eurot ja täisliikmele 45 eurot. Seltsi liikmemaks tasutakse ülekandega seltsi 
arveldusarvele. Üldkoosolek leidis, et seltsi liikmemaks peaks olema tasutud 
hiljemalt 30. aprilliks.

Protokoll nr 64 (228).

13.09 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu: 

• Kellel liikmemaksud tasumata, siis jahil osaleda ei saa.
• Ühisjahi kütiliinide seisukorrast. Rae rabas sellel aastal puhastamist vaja ei 

ole. Kautjalas on vaja kütiliinil teha puhastus. A. Varem vaatab olukorra üle ja 
enne ühisjahti organiseerib kütiliini puhastamise.

• Esimene põdra ajujaht toimub 7.10.
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• M. Valgma juures olev loomade töötlemiskoht vajab vastavalt veterinaarameti 
märkustele täiendamist. Juhatus otsustas, et vajaminev raha – ca 300 eurot 
tasutakse seltsi vahenditest.

• Arutati keskkonnaagentuurile saadetavate ulukite vaatluste toimimist.

2018

Protokoll nr 65 (229).

12.03 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• 2017. a. eelarve täitmine ning 2018 eelarve projekt. Leiti, et eelarve tuleb 
ka edaspidi koostada nii, et jääks väike ülejääk – eesmärgiga koguda reservi 
juhuks, kui tekib vajadus kompenseerida ulukikahju. RMK on esitanud 
esimese ulukikahju teatise Tuhala piirkonnas.

• Vaadati üle 2017. aasta küttimise arvud ja otsustati üldkoosolekule esitada 
2018 a. suurulukite küttimise limiidid.

• Kopra küttimist peab suurendama ja selleks tuleb seltsi vahenditega osta 
kopraraudasid (5) ning pihtisid (2).

• Jahimehele, kes kütib kõige rohkem kopraid, maksta preemiana 50 eurot. See 
kehtib nii selle aasta, kui ka järgmise aasta kohta.

• Üldkoosolek kokku kutsuda 8. aprillil kell 15.00. toimumise koht – Kivi talu. 

Protokoll nr 66 (230).

08.04 üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjaid 23 35-st.

Päevakorras:

1. Juhatuse aastaaruanne 
2. Revisjonikomisjoni aruanne 
3. Seltsi 2017/2018. a. tööplaani ja eelarve tutvustus
4. Muud küsimused

Aastaaruanne. M. Valgma andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust ning ka finants- 
aruande. (Aruanne lisatud). 

Revisjonikomisjoni aruanne. M. Hiio kandis ette revisjonikomisjoni aruande. 
Revisjonikomisjoni otsus juhatuse tööle ja seltsi tegevusele oli hea. 

Seltsi 2018/2019 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. (Lisatud) 
L. Kippar andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. 



154

Jahimehi kokku 35
lisandunud
lahkunud

Jaht
Põder 21 Rebane 9
Metssiga 4 Kährik 34
Metskits 51 Nugis
Jänes Mink 
Part 4 Kobras 15
Hani 13 Mäger

Muud küsimused:

• M. Valgma tutvustas juhatuse otsust parimale koprakütile maksta preemiat 50 
eurot.

• M. Valgma rääkis sõraliste proovivõtmistest.
• L. Kippar tutvustas seltsile J. Hiio poolt kokku pandud suurulukite jahitulemusi 

aastate lõikes.

Protokoll nr 67 (231).

12.09 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Põdrajaht. Põdralaskmise kohustus 18 põtra. Esimene ajujaht toimub 6.10. 
Varitsusjahil lastavad põdrad tuleb anda müügiks. Võimalusel tuleb nn. 
vangla kandis põdrad lasta varitsusjahiga, seal on ajujahi pidamine muutunud 
riskantseks.

• Sigade norm on 7. Hetkel on lastud 5
• Metskitse norm on 50.
• Selts hankis puitmaterjali Vaid poldrile lisapurde (ajujahi jaoks) ja kõrgistmete 

tarvis.
• K. Lepp on esitanud avalduse seltsist välja astumiseks.
• Uut sisekorra eeskirja projekti hakkab juhatus arutama spetsiaalsel koosolekul, 

eeldatavalt jaanuaris.
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2019
Protokoll nr 68 (232).

05.03 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Sisekorra projekt. Juhatuse liikmed tegid parandusettepanekuid. L. Kippar 
viib parandused sisse; 

• Sigade norm on 7. Hetkel on lastud 6;
• Aruanded keskkonna agentuurile esitamiseks;
• Otsustati üldkoosolek kokku kutsuda 31. märtsil.

Protokoll nr 69 (233).

14.03 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Aruande sisuga tutvumine. 
• 2018 eelarve täitmine ja 2019 eelarve.
• M. Valgma andis ülevaate Ojapõllu kinnistu rendikonkursist, mille ta võitis. 

Vastavalt eelnevalt kokku lepitule otsustati, et jahiselts hakkab kinnistut  
M. Valgma käest rentima.

• 2018 puhastatud võsast kaks sihti Rae rabas ja üks siht „prügimäe taga“. Tehti 
kaks kõrgistet, tehti üks purre Poldri liini alla ja üks purre Rae rappa, tehti 
kaks söödapõldu. 

• Otsustati üldkoosolek kokku kutsuda 31.märtsil kell 15.00.

Protokoll nr 70 (234).

31.03 üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjaid 33-st 25.

Päevakorras:

1. Juhatuse aastaaruanne 
2. Seltsi tegevus
3. Kokkuvõte jahist, ulukihooldusest, loendusest
4. Finantsaruanne
5. Revisjonikomisjoni aruanne 
6. Seltsi 2018/2019. a. tööplaani ja eelarve tutvustus
7. Sisekorra eeskirjadest 
8. Muud küsimused

Aastaaruanne. M. Valgma andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust ning ka finants- 
aruande. (Aruanne lisatud). 
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Jahimehi kokku 33

Jaht
Põder 19 Rebane 12
Metssiga 6 Kährik 9
Metskits 71 Nugis 1
Jänes 7 Mink 
Part 4 Kobras 4
Hani 13 Mäger

Revisjonikomisjoni aruanne. M. Hiio kandis ette revisjonikomisjoni aruande. 
Revisjonikomisjoni otsus juhatuse tööle ja seltsi tegevusele oli rahuldav. 

Seltsi 2019/2020 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. (lisatud) 
L. Kippar andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. 

Sisekorra eeskirjadest – seltsil on kehtivad eeskirjad/juhendid aastast 2002, 
mis ei ole praeguste oludega kooskõlas. Juhatus valmistas ette uued sisekorra 
eeskirjad, mis asendaks varasemaid juhendeid ja koondab vajalikud korrad ühte 
dokumenti. L. Kippar tutvustas üldkoosolekule juhatuse poolt ette valmistatud 
sisekorra eeskirja (lisatud). Järgnes arutelu. Tehti ettepanek sisekorra eeskirjad 
juhatuse poolt ette valmistatud kujul vastu võtta ja tühistada vanad korrad. 

Muud küsimused

• Eesti Jahimeeste Selts oli teinud ettepaneku Rae JS-l astuda EJS liikmeks. 
Üldkoosolek arutas tehtud ettepanekut, leidis, et sellega kaasnevad Seltsile 
märkimisväärsed kulud ja ei kaasne erilisi eeliseid. Üldkoosolek otsustas 
ühehäälselt, et ei astuta EJS liikmeks.

• M. Valgma tutvustas ettepanekut osaleda Harju jahiseltside kokkutulekul. 
Kokkutuleku päev täpsustatakse. Üldkoosolek leidis, et jahimehed, kelle on 
selleks võimalus võiks osaleda, aasta eelarves on kokkutulekul osalemiseks 
ette nähtud vahendid.

Protokoll nr 71 (235).

11.09 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Algava põdrajahi teemad. 
• M. Valgma andis ülevaate seni toimunud metskitse jahist.
• Arutati üldisi küsimusi.
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2020

Protokoll nr 72 (236).

11.03. juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Aruandega tutvumine. 
• 2019 eelarve täitmine ja 2020 eelarve
• M. Valgma juures jahijärgse koosviibimise ja koosolekute ruumi ehitusest.
• Uue juhatuse valimisest.
• Otsustati üldkoosolek kokku kutsuda 12. aprillill kell 15.00.

Protokoll nr 73 (237).

31.05 üldkoosolek. Kivi talu. Osavõtjaid 33-st 21.

Päevakorras:

1. Juhatuse aastaaruanne 
2. Revisjonikomisjoni aruanne 
3. Juhatuse ja revisjonikomisjoni valimine
4. Seltsi 2020/2021. a. tööplaani ja eelarve tutvustus
5. Muud

Aastaaruanne. M. Valgma andis ülevaate eelnenud hooajal tehtust ning ka finants- 
aruande. (Aruanne lisatud). 

Jahimehi kokku 33

Jaht
Põder 15 Kährik 12
Metssiga 5 Nugis 1
Metskits 97 Mink 
Ilves 1 Kobras 24
Rebane 12

Revisjonikomisjoni aruanne. M. Hiio kandis ette revisjonikomisjoni aruande. 
Revisjonikomisjoni otsus juhatuse tööle ja seltsi tegevusele oli rahuldav 

Juhatuse ja revisjoni komisjoni valimised. Juhatuse esimehe kandidaadiks esitati 
M. Valgma, juhatuse liikme – sekretäri kandidaadiks esitati L. Kippar, Urvaste 
hooldeala vanemaks esitati R. Kitsemets, Patika hooldeala vanemaks esitati  
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R. Varem, Lehmja hooldeala vanemaks esitati A. Pästlane. Revisjoni komisjoni 
liikmeteks esitati M. Hiio, A. Varem, E. Pahman. R. Uukkivi tegi ettepaneku 
seltsi juhtorganite valimiseks avaliku hääletusena, arvestades seda, et igale kohale 
on esitatud ainult üks kandidaat. Järgmise perioodi juhatuse esimees on vastavalt 
sellele otsusele M. Valgma, juhatuse liikmed L. Kippar, R. Kitsemets, R. Varem 
ja A. Pästlane. Revisjonikomisjoni liikmed on M. Hiio, A. Varem ja E. Pahmann. 

Seltsi 2020/2021 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus ning kinnitamine. (Lisatud) 
L. Kippar andis ülevaate juhatuse poolt esitatud tööplaanist ja eelarvest. 

Muud küsimused. A. Pästlane tegi märkuse, et lastud loom tuleks võimalikult 
kohe panna transpordivahendisse ja vältida looma maas „lohistamist“ ning sellega 
verejälgede tekitamist, eriti asustatud kohtade läheduses, selliste jälgede jätmine 
võib tekitada negatiivset muljet elanike seas. 

Selle üldkoosolekuga lõppes aktiivne koostöö Rae Jahimeeste Seltsi ja Kivi talu 
vahel. Koostöö kestis alates eelmise sajandi lõpust kui õnnestunud ühisjahte 
lõpetati Kivi talus (saagi jagamine, maksa praadimine). Sajandi alguses viidi 
läbi 2 seltsi suvist õuepidu. Sajandi algusest kuni aastani 2011 toimis Kivi talu 
juhatuse koosolekute staabina (siin valmisid muuhulgas Seltsi sisekorrad) ja 
kuni aastani 2020 viidi siin läbi 
üldkoosolekuid ja neile järgnenud 
pidulikumaid koosviibimisi. Seltsi 
100-st aastast on ca veerand seotud 
üht või teistpidi ka Kivi taluga. 2021 
ja 2022 toimusid üldkoosolekud üle 
interneti (koroona) ja 2023 valmis 
seltsi koosolemise ruum Kohul. 
Aga kui vaja, siis saab ikka ka Kivi 
tallu tulla. 😊
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Protokoll nr 74 (238).

14.09 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Metskitse jahist.
• Koosolemise ruumi ehitusest.
• Põdrajahist, minimaalseks laskenormiks on 6 põtra. Põdraliha kokkuostu hind 

on langenud väga madalale.
• Esimene põdra ajujaht 10. oktoobril.

Protokoll nr 75 (237).

12.12 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Arutati koosoleku ruumi remondi kulusid. Ruumi remont on läinud kallimaks, 
kui esialgu prognoositud. Otsustati esitada kulude aruanne üldkoosolekule 
heakskiitmiseks.

• M. Hiio valmistab ette M. Valgma ja jahiseltsi vahelise ruumi kasutamise 
lepingu.

• Järgmine juhatuse koosolek tuleb teha märtsi alguses, peale jahiaasta lõppu.
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2021

Protokoll nr 76 (241).

17.03 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Aruandlusest, otsustati järgmise jahiaasta soovitavad suuruluki laskemahud.
• Üldkoosolekut ei saa tänu pandeemiale pidada tavapärasel kujul. Ka üle võrgu 

koosoleku puhul ei suudaks ilmselt vanemad liikmed osaleda. L. Kippar 
valmistab ette üldkoosolekule otsused, juhatuse liikmed vaatavad need üle 
ning saadame liikmetele elektrooniliselt. Juhul kui otsustega ollakse nõus, siis 
on võimalik need digiallkirjadega kinnitada.

• M. Hiio oli valmistanud ette M. Valgma ja jahiseltsi vahelise ruumi kasutamise 
lepingu. Juhatus otsustas teha mõned parandused. Mart vormistab muudatused, 
lepingu allkirjastavad L. Kippar jahiseltsi esindajana ja M. Valgma ruumi 
omanikuna.

• Esitatud oli avaldus seltsi liikmeks saamiseks A. Müürsepa poolt. Selts uusi 
liikmeid ei võta vastu, liikmekandidaadiks saamisel peab olema seltsi liikme 
soovitus.

• L. Kippar peab üle vaatama seltsi maade kasutusõiguse lepingu teemad, 
lähiajal peaks leping lõppema ja tuleb pikendada.

Protokoll nr 77 (240).

Maailm kukkus käpakile! Kõik käisid maskiga, vetsupaberist sai defitsiit 
ja mida kõike veel. Kuni selleni, et vabas õhus ühisele jahile sai vaid 
vaktsineerimistõendi esitamisel. Vot nii! 50

50 Tagantjärele on mõned meetmed lausa naljakad, aga sellel hetkel oli pigem üleilmne paanika. 
Vikipedia andmetel nakatus perioodil 2020-2023 ca 770 miljonit inimest ja koroonasurmade 
arvuks hinnatakse ca 7 miljonit. 
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Tõsisemalt võttes, siis tegemist Covid-19 kogunemiskeelu aastaga ja mõistlik oli 
mitte koguneda. Parem hoida kui oiata ja nii ei toimunud tavapärast koosolekut, 
aga protokoll valmistati juhatuse poolt ette ja saadeti kõigile elektroonselt 
tutvumiseks/arvamiseks/kooskõlastamiseks.

Aastaaruanne. Seltsil on liikmeid 33. 2020. aasta üldkoosolek toimus 31. mail. 
Toimus 3 juhatuse koosolekut.

Ulukihoole. Söödapõlde oli ca 2,0 ha. Põhiline osa ulukihoolduse kuludest läks 
soolakute varustamiseks ning söödapõldude harimiseks.

Jahimehi kokku 33

Jaht
Põder 8
Metssiga 11
Metskits 65

Vastavalt aruandele praktiliselt ei peetud linnujahti. Suuremat rõhku tuleb panna 
koprajahile, sest kopra kahjustustega võitlemine on kordades suurem. Esimest 
korda oli seltsi maadel hirv, kes jäi meie maadel auto alla.

Küttimissoov on sama, mis eelmisel aastal aga eks ole näha, mida otsustab jahin- 
dusnõukogu. 

Nii tulud kui ka kulud läksid planeeritust suuremaks. Kulude osas on see 
põhiliselt tingitud koosolemise ruumi ehitusest. Juhatus tänab omalt poolt kõiki 
mehi, kes andsid oma panuse ruumi ehitamisele. Osa ruumi ehitamise kuludest 
tuleb kanda ka uuel aastal. Täna on meil olemas ruum, kus on võimalik istuda nii 
peale jahti kui ka muudel juhtudel. Mart Hiio on ühtlasi valmistanud ette lepingu 
koosolekute ruumi kasutamiseks.

Samas suutis Margus tuua meile ulukite ajude proovivõtmise lepingu, mille 
alusel saime täiendavalt 1320 eurot (laekus 2021 ja seega arvestatakse järgmises 
eelarves).

Revisjonikomisjoni aruanne (lisatud eraldi failina). 

Seltsi 2020/2021 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus. Kulud endiselt ületavad 
tulusid, kuid meil on piisav reserv pangaarvel olemas.
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Protokoll nr 78 (242).

09.09 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu: 

• M. Valgma andis ülevaate maade lepingute sõlmimise hetkeseisust. Eesmärk 
on endiselt saada järgmise aasta esimeseks pooleks saada sõlmitud lepingud 
vähemalt pooltele maadele.

• Miinimum kogused, mis tuleb küttida – 65 metskitse, 8 põtra, 3 metssiga. 
Sead on kütitud, kitsedega tuleb ilmselt vaeva näha.

• 02.10 põdra esimene ajujaht. Vajadusel võib enne seda pulli küttida.
• Ajujahil, tulenevalt hetke situatsioonist peab jahimeestel olema kas koroona 

vaktsineerimistõend51 või värskelt tehtud negatiivne koroonatest. Ilma selleta 
ajujahile ei saa. 

• Tuletada meestele meelde, et oleks makstud riigile jahipidamisõiguse tasu.
• Sellel aastal tuleb esitada kopra pesakondade loendusandmed.
• Vaadati üle karu ja metskitse vaatlus andmeid.

Protokoll nr 79 (243).

10.11 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu: 

• Maksta kompensatsiooniks J. Väinsarele 120 eurot Vaida poldril kopratammide 
eemaldamise eest.

• Rendilepingute sõlmimise hetkeseisust. Margus on teinud lepingute sõlmimisel 
head tööd aga tema kontaktid hakkavad ammenduma. Tuleks üritada saavutada 
üle 50% maalepingute sõlmimine erakinnistute omanikega. Edaspidi tuleb 
kaasata lepingute sõlmimisele rohkem mehi. Paljude kinnistute osas ei ole 
võimalik netist inimeste kontakte leida. Osade kinnistute puhul tuleb ilmselt 
kohapeal käia, et omanikega rääkida. Lepiti kokku, kes mingis piirkonnas 
tegutsema hakkab ja ca kuu aja pärast vaatame üle, mis on hetkeseis.

• Hirvede esinemise korral ajujahis neid ei kütita.

2022

Protokoll nr 80 (244).

05.01 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Tutvuti põtrade ja koprapesakondade aruannetega.

51 Tagantjärele vaadates on tegemist absoluutse idiootsusega, aga toona oli hirm suur. Hirmul 
teatavasti on silmad väga suured, aga suurel hirmul on nad veel eriti suured 😊   .
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• Rendilepingute sõlmimise hetkeseisust. Hetkel veel ei ole saavutatud era- 
kinnistutega 50%. Oleme hetkel arvestanud valla maalepingu erakinnistute 
hulka, loodetavasti seda nii ka arvestatakse.

Protokoll nr 81 (245).

16.03 juhatuse koosolek. Kohu talu.

Arutelu:

• Kippar tutvustas jahindusnõukogu koosolekul toimunut. Oleme esitanud 
taotluse Keskkonnaametile jahinduspiirkonna kasutusloa uuendamiseks.

• Vaadati üle aruanded enne üldkoosolekule esitamist. Lepiti kokku uueks 
jahindusaastaks suurulukite jahiks soovitud arvud. 

• Arutati üldkoosoleku toimumist. Seoses hetke olukorraga ei ole koosoleku 
füüsiline kokku kutsumine soovitatav, tuleks aruanded laiali saata ja protokoll 
digiallkirjadega teha. Marguse sõnul on ka mitmed jahimehed selle poolt 
olnud. Kuid et oleks korrektne, siis hooldeala vanemad helistavad jahimehed 
läbi ja annavad teada, kas enamik on sellega nõus. Tähtaeg – kuu lõpp. 

• Revisjoni komisjonile on saadetud eelmise aasta andmed, ootame revisjoni 
komisjoni aruannet. 

• Arutati järgmise finantsaasta kulude-tulude suuruseid. Lepiti kokku järgmise 
aasta eelarve teha väikese defitsiidiga – tulud 1320, kulud 1600. 

Protokoll nr 82 (246).

Toimumise aeg/koht: märts 2022 elektrooniliselt, telefoni ja meili teel. 

Arutelu:

• Aavo Liivaoja on esitanud avalduse Seltsi liikmeks astumise kohta. Juhatuse 
liikmed toetavad A. Liivaoja Seltsi liikmekandidaadiks saamist.

• Vastavalt üldkoosoleku otsusele 2016. a ei võeta Seltsi liikmekandidaadiks 
astumise avaldusi vastu enne, kui üldkoosolek teisiti otsustab.

• Seoses sellega tuleb A. Liivaoja avaldus esitada üldkoosolekule otsustamiseks, 
enne üldkoosoleku otsust ei saa ka juhatus mingit otsust teha.

• Arvestades, et seoses praeguse olukorraga ei kutsuta üldkoosolekut füüsiliselt 
kokku, vaid vormistatakse dokumendid, peavad hooldusalade vanemad  
A. Liivaoja küsimuses saama meestelt kõigepealt suulise nõusoleku, selleks et 
seda vormistada üldkoosoleku otsusena.
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Protokoll nr 83 (247).

Üldkoosolek. Elektrooniline

Ikka see covid ja seetõttu ka aastal 2022 ei kohtunud jahimehed füüsiliselt 
üldkoosolekul.

Osavõtjad: Jahiseltsi liikmed – vastavalt digiallkirjadele.

Aastaaruanne. Seltsil on liikmeid 33. 2021. aasta üldkoosolek seoses koroona- 
olukorraga peeti elektrooniliselt ja mehed kokku ei tulnud. Toimus 3 juhatuse 
koosolekut.

Söödapõlde oli ca 2,0 ha. Põhiline osa ulukihoolduse kuludest läks soolakute 
varustamiseks ning söödapõldude harimiseks. Kasutati ka ekskavaatorit kopra- 
tammide lõhkumiseks.

Jahimehi kokku 33

Jaht
Põder 9
Metssiga 6
Metskits 65

Nii tulud kui ka kulud läksid planeeritust väiksemaks. 

Revisjonikomisjoni aruanne. (Lisatud eraldi failina.) 

Seltsi 2021/2022 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus. 

Muud küsimused. Aavo Liivaoja on esitanud avalduse Seltsi liikmekandidaadiks 
astumiseks. Juhatus toetab seda ettepanekut.Vastavalt varasemale otsusele peab 
selle heaks kiitma üldkoosolek. Üldkoosolek otsustab A. Liivaoja võtta Seltsi 
liikmekandidaadiks. 

Protokoll nr 84 (248).

13.09 juhatuse koosolek. Kohu talu. 

Arutelu:

• Põdra jahi küsimused. Põtrade minimaalne laske kogus on 7. Põdra esimene 
ajujaht 08.10.

• Metskitse limiit 65 kitse. 
• Sea limiit on 6.
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2023

Esimene koosolek Seltsi koosolekute ja puhkeruumis Kohul. Samas hoones on ka 
ettevalmistatud ruum lihakehade töötlemiseks, mis oli aktiivses kasutuses juba 
mitmeid aastaid enne koosolekuteks kohandatud ruumi valmimist.
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Protokoll nr 85 (249).

09.03 juhatuse koosolek. Seltsi koosolekute ja puhkeruum Kohul. 

Arutelu:

• A. Puhk on esitanud avalduse seltsist lahkumiseks.
• Juhatus soovitab üldkoosolekule võtta A. Liivoja seltsi liikmeks. 
• Otsustati, et pangaarvel olevast rahast 13 000 võib panna üheks aastaks 

tähtajalisele hoiusele.
• Üldkoosoleku kutsume kokku 8. aprillil kell 16.00.
• Arutati juhatuse liikmete kandidaate. 

Protokoll nr 86 (250).

08.04 üldkoosolek. Seltsi koosolekute ja puhkeruum Kohul. Osavõtjaid 21 32-st.

Päevakorras:

1. Juhatuse aastaaruanne 
2. Revisjonikomisjoni aruanne 
3. Juhatuse ja revisjonikomisjoni valimine
4. Seltsi 2023/2024. a. tööplaani ja eelarve tutvustus
5. Muud küsimused

Aastaaruanne. Seltsil on liikmeid 32. 2022. aasta üldkoosolek seoses koroona- 
olukorraga peeti elektrooniliselt ja mehed kokku ei tulnud. Toimus 3 juhatuse koos- 
olekut.

Söödapõlde oli ca 2,0 ha. Põhiline osa ulukihoolduse kuludest läks soolakute 
varustamiseks ning söödapõldude harimiseks. Suur osa juhatuse tegevusest oli 
kasutusloa pikendamisega seotud tegevused, maaomanikega lepingute sõlmimine.

Jahimehi kokku 32

Jaht
Põder 7
Metssiga 9
Metskits 65

Jahipiirkonna kasutusluba kehtib kuni 20.10.2032.

Üldkoosolek andis ühehäälselt juhatuse tööle hinnanguks hea. 

Arutati A. Liivaoja Seltsi vastu võtmise avaldust. A. Liivaoja tutvustas ennast 
Seltsi liikmetele Juhatuse ja revisjoni komisjoni valimised. 
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Uue juhatuse liikmeteks valiti M. Valgma, L-A. Kippar, A. Pästlane, R. Varem, 
R. Kitsemets.

Revisjonikomisjoni liikmete valimistel oli esitatud kandidaatide M. Hiio,  
A. Varem, E. Pahman poolt 21 liiget.

Seltsi 2021/2022 hooaja tööplaani ja eelarve tutvustus. 

Protokoll nr 87 (251).

13.09 juhatuse koosolek. Seltsi koosolekute ja puhkeruum Kohul. 

Arutelu: 

• eraldatud küttimislimiidid – metskits 40; põder 6; metssiga 6. 
• Põdrajaht 7. oktoobril. 

2024

Protokoll nr 88 (252).

14.03 juhatuse koosolek. Seltsi koosolekute ja puhkeruum Kohul. 

Arutelu:

• Küttimisandmed ja -soovid järgmiseks aastaks.
• Ruutloendus jäi tegemata, soodsat ilma õigel ajal ei olnud . Järgmisel aastal 

tuleb ruutloendus kindlasti teha. 
• Otsustati, et pangaarvel olevast rahast 13 000 võib panna üheks aastaks 

tähtajalisele hoiusele. 
• Eelarve küsimused üldkoosolekule esitamiseks.
• Seltsi ruumide koristamine peale põdrajahti – jagada põdrajahi päevad ära 

hooldusalade vahel, iga hooldusala organiseerib siis oma päeval koristamise.
• Üldkoosoleku kutsume kokku 31.märtsil kell 14.00.

Protokoll nr 89 (253).

31.03 üldkoosolek. Seltsi koosolekute ja puhkeruum Kohul. Osavõtjaid 21 31-st.

Päevakorras:

1. Aastaaruanne 
2. Revisjonikomisjoni aruanne
3. Aruannete kinnitamine 
4. Seltsi 2024/2025. a. tööplaani ja eelarve tutvustus
5. Muud küsimused ja informatsioonid 
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Aastaaruanne. 2023. aasta üldkoosolek toimus 8.04.2023. aastal. Toimus 2 
juhatuse koosolekut. Söödapõlde oli 0,5 ha. Soolakuid 22, mida varustati pidevalt. 
Põhiline osa ulukihoolduse kuludest läks soolakute varustamiseks. 

Jahimehi kokku 31

Jaht
Põder 6
Metssiga 6
Metskits 41
Rebane 6
Kährik 6
Halljänes 5
Kobras 14

Tõdeti, et liikluses hukkunud metskitsi on väga palju. Positiivse poole pealt toodi 
välja, et jahiaasta jooksul tõsteti metssigade küttimisnorm kuuelt isendilt kümnele 
ja norm õnnestus peaaegu täita, kuigi metssiga jahimaadel peaaegu pole. Leiti, et 
rohkem tähelepanu tuleb pöörata väikeulukite, eelkõige jäneste küttimisele. 

Finantsaruanne 2023. aasta tegevuse kohta (esitas A. Pästlane).

Revisjonikomisjoni aruanne (esitas M. Hiio).

Revisjonikomisjoni ja jahiseltsi juhi ettepanekud kvaliteetsema küttimistulemuse 
saavutamiseks. 

1. Revisjonikomisjoni ettepanku järgi kehtib 2024–2025. aasta jahihooajal 
ühisjahtidel kord, et halvast lasust tingitud looma haavamise korral nii, et 
vigastatud loom pääseb, on laskjal kohustus järgmises jahis osaleda ajumehena 
või kui tervis/vanus seda ei luba, siis koristada seltsi ühiskasutatavad ruumid. 
Otsuse, kas lask oli ebakvaliteetne langetavad jahijuhataja ja revisjoni- 
komisjon. Kui halva lasu tegijaks on jahijuhataja, otsustab lasu kvaliteedi 
revisjonikomisjon. 

2. M. Valgma lisas ettepaneku, et automaatselt kehtiks sama sanktsioon ühisjahi 
alguses määratud kütitavate ulukite struktuuri (vanus, sugu, geneetilised 
näitajad) rikkumise puhul.

Muud küsimused:

Lepiti kokku, et jahiseltsi ühiste ruumide koristamine jagatakse proportsionaalselt 
ära hooldusalade vahel. 
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Protokoll nr 90 (254).

11.09 juhatuse koosolek. Seltsi koosolekute ja puhkeruum Kohul. 

Arutelu:

• M. Valgma tutvustas küttimiseks ette antud norme – põtru on vaja küttida 6, 
metskitse 17 ja metssiga 9. 

• Esimene põdrajaht 19. oktoober. Ameerika metsa ääres võib varem teha 
varitsusjahti pullile.

• Auto alla on seni jäänud 5 põtra ja 2 karu. 
• Tellime poldri kolmnurga tagumisele teele võsa maha lõikamise, et jahi ajal 

oleks võimalik seal lasta.
• Sel aastal tuleb teha koprapesakondade loendus. 

Jahilaskmine

Jahi juurde käivad mitmed muudki tegevused. 
Üheks selliseks on sportlik jahilaskmine. 

Protokollidest sai teadmise, et kõige suurema kirega jahilaskmise teemadel võttis 
sõna ja hoidis kätt pulsil Evald Sigur. Tänu temale rajati ja hooldati erinevaid 
tiire ja nõuti jahimeestelt pidevat käe soojas hoidmist. Ikka selleks, et ka jahil 
olla täpsem ja mitte metsa vigaseid ulukeid jooksu lasta. Lask peab olema täpne, 
et uluk ei peaks piinlema. Selles osas oli Sigur jäärapäine ja see kandis kindlasti 
ka vilja. Mõnes protokollis on laskevõistluste tulemusi kajastatud: 1974 oli 
sektsioon laskevõistlustel II kohal ja 1982 sektsioonide vahelisel võistlustel tuldi 
I kohale. 2002 toimunud Rae valla laskevõistlustel võitis M. Valgma, teise koha 
saavutas A. Jõgis ja kolmas oli I. Puhk (aasta varem võitis).
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Suurimaks Rae Jahimeeste Seltsi täheks laske- 
spordis on läbi seltsi 100-aastase ajaloo kindlasti 
Margus Valgma. Eks jahinduse pisiku ja püssi- 
laskmise õpetuse sai ta juba verinoorelt oma 
vanaisalt Osvald Villolt ja onu Jaanilt. Tänaseks 
on ta kõige tituleeritum jahilaskja Rae Jahimeeste 
Seltsi ajaloos ja kahtluseta üks parimaid ka kogu 
Rae vallas. On saavutanud tiitleid igal tasemel ja 
igas eas.

Esimese individuaalse esikoha Harju Jahindus- 
klubi võistlustel saavutas ta 15 aastasena – noorte 
arvestuses jooksva metssea silueti laskmises.
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Jahimehe lugu. Vabariiklik jahiseltside piirkondlik laskevõistlus. (M. Valgma 
sõnade alusel). Marguse sõnade kohaselt üks magusam võit. Aasta oli 1984, poiss 
17 aastat vana ja arvatud Harju võistkonda. Võistkonnas 7 liiget – 5 täiskasvanut 
ja 2 noort. Jüri sektsioonist oli võistkonnas ka Ivar Puhk. Margus oli viimane 
laskja ja seis oli täis pinget, sest võitmiseks ta pidi jooksva metssea märki tabama 
2 korda täpselt keskele. Eks see teadmine pani pinget. Pealegi läks ta sinna vana 
ja lapitud püssiga. Kuulis kuidas konkurendid juba seda püssi nähes tögasid ja 
esikoha enda omaks tunnistasid. Margus oli selle püssiga eelmisel päeval vaeva 
näinud. Püss jooksis viltu ja nii tuli teist õgvendada. Töö kandis vilja ja näruse 
väljanägemisega püss hakkas hästi jooksma. Margus lasi mõlemad paugud viite 
(keskele) ja võideti 1 punktiga.

Eesti meistrivõistlustelt on tal igat värvi medaleid. Ka rahvusvaheliselt on Margus 
aktiivne ja edukas olnud.

Kõige kõvem jahilaskur on Margus Valgma

8. augustil Männiku jahilasketiirus toimunud võistlustel tuli Margus Valgma 
esmakordselt individuaalselt Eesti meistriks harjutuses jahikaar (Rahvaspordi- 
klubi Rae). Valgma on eelnevatel aastatel tulnud Eesti valdade võitjaks, vaba- 
riiklikelt ja rahvusvahelistelt võistlustelt tagasi tulnud kõrgete kohtadega mees- 
konnavõistluses, on vedanud RSK Rae võistkonna mitmekordseks Eesti  
meistri ja karikavõitjaks. Individuaalne kuld oli esmakordne. Tulemus on saavu- 
tatud pikaajalise ja sihikindla treeningu tulemusena ning ülitihedas konkurentsis. 

Rae Sõnumid, 
okt. 2009
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Eesti meister jahilaskmises on Margus Valgma52

Võistlusjoonel olid stardis paljud laskurid erinevatest maakondade klubidest, 
keda iseloomustab täpne silm ja kindel käsi. Märke ehk taldrikuid tuli lasta kuues 
voorus. Margus haaras kohe juhtrolli ja rühkis iga vooru järgi kindlamalt tiitli 
poole. Viimases voorus tuli alla tulistada kõik, mis õhku paisati ja sellega sai 
vanameister suurepäraselt hakkama. Tabamus 25-st 25 ja eesmärk koos kuldse 
autasuga oli saavutatud.

Margusel on niisuguses koguses auhindu, et neist võiks eraldi raamatu 
kirjutada. 

52  Rae sõnumid 05.09.2021 sport, jahilaskmine.

Rae Sõnumid, 
sept. 2021
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Aga on teisigi jahisportlasi
Agu Roots

 

Lisaks Eestis tegude tegemisele esines Agu tugevalt suurel nõukogude maal, 
saades sealtki ohtralt auhinnalisi kohti. Mõned näited järgnevalt.
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Ivar Puhk

Perioodil 1975–1992 oli Sommerlingi ja hiljem Jüri sektsiooni jahimees. Kui Rae 
jahimeeste Seltsist lahkusid tänase Jüri Jahimeeste Seltsi liikmed, siis jäi Ivar ka 
just Jüri seltsi liikmeks.
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Tiirus on käinud kõik teisedki seltsi liikmed, kuid uusi Valgmaid, Rootse ja Puhke 
veel ei ole. No küll nad tulevad.

Mõned pildid jahilaskmisest on arhiividest siiski välja tulnud.
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Jahimehe lugu. Kajakate laskmine. (Villo Jaani 
meenutus) Mõigus53 oli Heino Armei poolt tehtud 
tiir ja seal käidi ikka harjutamas. Pärast ametlikku 
harjutust oli seltskondlik-lõõgastav osa. Nimelt 
istusid mehed laua ääres klaas viina ees ja püssid 
laetud. Kajakad lendasid üle. Lasti. Kes pihta sai, 
selle omaks sai pits. Kes mööda lasi, jäi ilma.

53 Armei maja taga, Ülemiste kanali poole. Lennuväli oli sealkandis ja just samas suunas juba 
aastast 1929. Ei kujuta ette, kuidas seal püssi lasta sai. Ilmselt see lennujaama vastutajaid ei 
häirinud.

Arnold Jõgis sooritusel. 
Tundub, et läks hästi!
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Järeltulijaid tuleb kasvatada. 
Mõnele hakkab meeldima, 

teisele mitte.
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Pildigalerii jahist ja jahiga seotust 
Sekka mõned mälusopist esile kerkinud „jahimehe“ lood

Jahimehe lugu. Kuulus püss. (Vanaisa jutu annab edasi Valgma Margus). Jahis 
edukas olemise eelduseks on püssi olemasolu. Legend räägib, et pildil olev 
Osvald Villo püss oli tegelikult Eestis ainus omataoline Verney-Carroni püss. 
Olevat olnud mingi mõisahärra omandis. Mõisahärra armastanud linde lasta 
ja püssikabas olevad naelad pidid tähistama lastud linde. Kahjuks jääb legend 
pooleli ja ei täpsusta ei mõisahärra nime ega seda teekonda, kuidas püss Villo 
Osvaldi õlale jõudis. Margus ise on sellega palju jahti pidanud. Täna ripub 
Margus Valgma seinal.

Jahimehe (nukker) lugu. Kui unustad relvaloa pikendada. (R. Uukkivi). Kui 
siin juba relvast juttu, siis on mõistlik rääkida järgnevgi lugu. On ju selge, et relva 
hankimiseks ja sellega ka kodust väljumiseks on vaja relvaluba. Seda ilmselt ei 
pea üle selgitama.

See lugu on rohkem rõhutamaks, et relvaloa õigeaegne pikendamine pole mitte 
ainult kohustuslik, aga on ka ülimalt mõistlik. Aasta oli vist 2013 ja kohalikud 
valimised lähenesid. Tegemist oli palju ja ei pööranud tähelepanu teatele, et 
relvaluba hakkab kehtivust kaotama ja vaja pikendada. Pikendamine ise pole ju 
mingi eriline protseduur – psühhiaater ja perearst vaatavad sind üle ja konstaabel 
vaatab relvad üle ning saadki pikenduse. Teisel kaalukausil on, et kui protsess 
ületab loa kehtivuse viimase päeva, siis tuleb relvad politseisse hoiule anda 
ja teha uus teooria eksam ja laskekatse. Tundub seegi ju lihtne … Aga siiski 
soovitan soojalt – püüa õigel ajal luba ära pikendada. 

Niisiis 2013 tuli teade, tollel ajal ka paberil. Kui valimised läbi said, siis koristasin 
oma töölauda ja vaatab mulle teiste paberite alt vastu see paber ja kuupäev oli 
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eile. Ükskõik millise kuupäeva ületamise võib hea jutuga ära põhjendada ja 
pikendust saada. Aga mitte relvadega. Võtsin siis oma 8 püssi ja Makarovi, 
laadisin autosse ja sõitsin Pärnu mnt-le. Relvagrupi naisterahval vajus suu lahti, 
kuid kogus ennast ja küsis, et ega ma momendil seadust ei riku. Mina vastu, et 
ilmselt mitte, sest need ju minu relvad. Ta küsis veel, et milline dokument lubab 
mul sellise arsenaliga mööda Tallinna käia. Loomulikult on selleks dokumendiks 
relvaluba, mis minul kehtivuseta. Relvad oleks tulnud kodus konstaablile üle 
anda. Õnneks proua andis andeks.

Ja siis läks lahti. Esimene kord eksamil. Olin sirvinud seadust ja mõtlesin, et mis 
seal ikka rasket olla saab. Aga sai küll. Valikvastustega test. Ühele küsimusele 
võib olla mitu vastust. Kui ühe tähelepanuta jätad, siis ongi see küsimus valesti 
vastatud. Ja kui põrud, siis ei saa tulla tagasi varem kui kuu aja pärast. Mina 
põrusin vist 4 korda, seega ainuüksi teooriatesti tegemiseks läks 5 kuud. Minu 
kukutajaks ei olnud niivõrd praktilised küsimused, pigem bürokraatia, nt relvaga 
Euroopas reisimine sportlikul eesmärgil, muidugi olid ka esmaabi küsimused.

Kui teooriaga maha saad, siis tuleb laskmine. Püssist laskmine läks kohe ilusti. 
Enesekindlalt võtsin Makarovi kätte ja … märklaud 25 meetri kaugusel jäi 
auguta. Ja nii veel mitmel korral. Õnneks laskmiste vahel ei pidanud terve kuu 
ootama, sai igal nädalal käia. Käisingi ja käisin. Ikka ebaõnnestunult. Esialgu 
olin hämmingus ja siis juba lootust kaotamas. Lõpuks läksin üle tee Tondi tiiru 
ja seal saime probleemile pihta. Kuivõrd mul on kaugele vaatamise prillid, siis 
laskekatsel asendasin need kaitseprillidega. Nägin hästi kirpu, kuid märklaud oli 
hägune. Kui prillid ette panin, siis oli vastupidi ja kõik kuulid olid kohe märgis. 
Sain sellegi katse lõpuks tehtud.

Kokkuvõtteks. Mul läks kaugelt üle poole aasta tänu sellele, et oma hooletuse 
tõttu relvaloa tähtaja mööda lasin. Üks relvagrupi naisterahvas, kes meiega 
eksami asja korraldas, jõudis isegi lapse valmis teha samal perioodil, mil mina 
oma relvaluba taastasin. Soovitus – kui teade tuleb, siis tegutse kohe!
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Jahimehe lugu. Põdra peenise keetmise lugu (Ü. Räitna). 

Ei teagi kui tõsi see on või ei ole, kuid Ülo Räitna (pildil) seda lugu ikka armastas 
rääkida. Oldi põdrajahil ja saadi pull maha. Lasti soolikad välja ja tehti lõke üles. 
Eks ikka oli õnnestunud jahi puhul ka pudel ringi käinud ja siis ju ikka tulevad 
head mõtted. Tulid nüüdki. Et keedaks põdra riista ja maitseks, et kuidas ka on. 
Ma ei tea kas maitsmiseni jõuti või mitte ja see polnud kindlasti ka Ülo loo puhul 
oluline. Puänt seisnes selles, et pandi riist keema ja aeti omi asju edasi. Äkki oli 
kolinal potikaas maha lennanud ja riist potist end püsti ajanud … 

Kunagi ei valetata nii palju kui enne valimisi, 
sõja ajal või pärast jahti.

Otto von Bismarck
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Ei saa kahjuks tõestada loo tõesust, aga kui ta seda lugu pajatas, siis sellise 
innuga, et kuulajal polnud võimalustki kahtlevat nägu teha. Eks see jääb iga 
lugeja otsustada, kas tegu tõega või tuleb Bismarcki uskuda 😊   .

Jaht ei lõppe looma tabamisega. Järgneb looma metsast välja vedu, nahastamine, 
tükeldamine ja jagamine (millest võis vanasti ja võib tänagi tüli tõusta 😊    ).

Kui saak läheb jagamisele ja mitte vorstiks või vanasti riigile, siis tükeldatud 
uluk püütakse jagada nii mitmeks võrdseks portsjoniks kui oli jahil jahimehi. 
Loogiline, et võrdne ei tähenda 100% ühesugused. Et tüli ei tekiks, siis tuleb võtta 
appi fortuuna. Eks neid jagamise viise on erinevaid, mina olen näinud sellist, et 
kui portsjonid valmis, siis tehakse nummerdatud sildid ja samad numbrid on ka 
osalenud jahimeeste nimekirjal. Nimekirjaga mees seisab seljaga portsjonite poole. 
Teine mees näitab näpuga ja esimene ütleb numbri, mis sellele portsjonile läheb. 
Veatut süsteemi pole olemas, aga kindlasti on see õiglasem kui e-valimised 😊   .



187

 

Jahimehe lugu. Esimene ajujaht, esimene lask ja esimene saak (R. Uukkivi). 
Selle pildi taustal meenutan oma esimest või üht esimest ajujahti pärast jahimeheks 
saamist. Toimus see Suti lepikus. Sihtmärk oli põder, aga jahijuhataja (vist 
Pihlakas) ütles, et kõik, mis tuleb, on lastav. Ma olin just saanud püssiomanikuks. 
Tegemist Rootsi Agu vana jahipüssiga, millel küll kaks rauda peal, aga kahe raua 
kohta vaid üks töötav lööknõel. Täpset situatsiooni ei mäleta, aga ühel hetkel 
keegi hüüdis „kitsed“. Olidki ja tulid täie lauluga (umbes 4–5 tk). Panin siis oma 
ühelasulise kaheraudse palge ja põrutasin. Nägin, et midagi kukkus. Ja siis kuulsin 
sõimu – kitsed jooksevad, et miks sa teist pauku ei pannud. Vist oli Armei, kes 
sõna võttis. No jõudsin lastud kitse juurde kohale ja mis pilt avaneb – kaks kitse 
maas. Armei jõuab ka ja ikka nõuab vastust. Ma siis ütlesin, et kaks on ju maas, 
et ei maksa ahneks minna. 

Tegemist pole mitte püsside 
konfiskeerimisega. Kui saak vaja metsast 
välja vedada, siis seda tuleb ikka meeste 

jõul teha. Samal ajal püssi tassida on 
ebamugav. Seega keegi peab vedajate

 püssid oma selga võtma.
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Jahimehe lugu. Kuidas me ilvest ootasime (R. Uukkivi). Ilvese jaht oli veel 
lubatud ja tegime siis ühel nädalavahetusel Uuesalu ja Nabala kandis ilvesele 
pisikest aju. Lex ja mina olime Nabala tee äärde just rajatud kergliiklustee peal 
ilvese ootel. Täna isegi mõte, et sealkandis püssi võiks lasta, ajab karvad ihu peal 
püsti, aga siis oli liiklus hõre ja inimesi kergliiklusteel liikus harva. Patrullime 
siis selle teadaoleva teeületuskoha juures ja üks naine tuleb teed mööda. Jõuab 
Lexini ja küsib, et mis teete kah. Lex vastu – ilvest ootame. Naine vaatas meid – 
laigulised riided ja optilise sihikuga püssid – ja küsis hirmunult, et kas ta sõidab 
varsti mööda. Ilves oli nimelt sellel ajal president. Päris ilves, keda ootasime, 
hüppas sisuliselt selle jutu ajal üle tee ja kadus. Päris huvitav oleks teada, milli-
sed mõtted proual peas liikusid.

Õnnestunud jaht Rae rabast 2003. Seekord lastud kõrgistmest.
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Trofeed
Eesti Jahimeeste Seltsi veebilehelt saab teada, et:

Kultuurse jahiriigi tunnuseks võib julgesti pidada ümberkäimist jahitrofeedega, 
nende väärtustamist. See algab jahimehe kasvatusest ning ka sellest, kuidas 
kogu ühiskond on aru saanud jahinduse ja looduskaitse suhetest. Kindlasti on 
jahitrofeekultuur üks osa jahimehe eetilistest tõekspidamistest, millega aval- 
datakse tunnustust kütitud ulukile.

Eestis hoogustus jahitrofeede alane tegevus Eesti Jahimeeste Seltsi tekkega ning 
alates 1967. aastast olid Eestist kütitud jahitrofeed väljas erinevatel rahvus- 
vahelistel näitustel. Eesti jahitrofeekultuuri rajajaks võib kindlalt pidada Eesti 
Jahimeeste Seltsi tolleaegset osakonnajuhatajat Edgar Saksa. Jahitrofeedeks 
loetakse ainult jahipidamise käigus saadud trofeed. Eesti jahiulukitest hinnatakse 
rahvusvaheliste reeglite kohaselt põdra, punahirve ja metskitse sarvi, metssea 
kihvu, hundi, karu, ilvese, rebase, kähriku, kopra ja mägra koljut.

Trofeede säilitamine on ilmselt sama vana traditsioon, kui jahilkäimine ning 
trofeede vääristamine on üheks viisiks ulukit austada ja trofeekollektsioonid 
muutuvad üha enam asendamatuks materjaliks ulukite uurimisel. Lisaks sellele, 
et jahitrofeede näitust on huvitav vaadata, näitab see veel seda, et võime uhked 
olla oma seniste jahinduslike toimetamiste üle.

Kuigi ametlikult on trofeel oma definitsioon, siis mitteametlikult võib seda mõistet 
ju laiendada ja säilitada võib selliseid osi loomast, mis just atraktiivsed tunduvad. 
Trofeede hulka võib ju nimetada ka topised, nahad, samuti sellised leiud, mis 
kajastavad loomade vigastusi ja/või väärarenguid. Vähestel jahimeestel õnnestub 
küttida medaliväärilisi trofeesid, samas iga vähegi jahil käinud jahimehel on 
kodus ikka mõned sokusarved. Kindlasti on ka selliseid jahimehi, keda see trofee 
asi üldse ei huvita. Rae Jahimeeste Seltsi liikmetel on seda manti päris palju, on 
meie liikmetel ka medaliväärilisi trofeesid. 

Järgnevalt väike ülevaade seltsi jahimeeste seinakaunistustest. 

Jaan Hiio on üks enam tituleeritutest. Kõik tema trofeed pole Rae vallaga seotud, 
mõned on ka Hiiumaalt.
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Kui Jaani trofeedele lisada ka Mart Hiio omad, siis on Hõbeallika talus kindlasti 
enim Rae Jahimeeste Seltsi auhinnatud trofeesid. 

Ühed kenamad sarved Rae valla territooriumilt küttis Margus Valgma.

Jahimehe lugu. Kipsis käega lastud hõbedasarved. Selle looma laskis Margus 
Urvastes. Püss oli toetatud kipsi peale. Õnneks trofeesarved ei lasknud pulli 
kiiremaid liigutusi teha ja nüüd kaunistavad näitusel hõbedaga hinnatud jurakad 
Kohu talu seina.



194

Margusele kuulub samuti ilvese kuldmedali vääriline pealuu.
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Trofeena võib käsitleda 
ka väärarenguid. Pildil 
oleks nagu tegemist läti 
metssea jalaga. Kui seal-
kandis olevat inimestel 
kuus varvast, siis miks 
ei võiks metssigadel olla 
😊    . 
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Midagi Raivo Uukkivi seintelt.

Ilus peaehe, aga mitte näitusevääriline, seega sai temast selline seinakaunistus. 
Seekord Kivi talu seinale. 
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Jahimehe lugu. (R. Uukkivi) Lasksin esimese soku. Vanad jahimehed õpetasid 
– pealuu puhtaks saamiseks tuleb keeta või pane kompostihunnikusse, las loodus 
puhastab. Ei viitsinud keeta ja kaevasin komposti. Mõni aeg hiljem leidis naine 
ära näritud pea hoovist. Sarved olid ka näritud ja puha. Selgus, et taks oli „trofee“ 
välja kaevanud ja omastanud. Ometigi oli päris sügaval. Hea nina.
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Transpordivahendid
Sõidukitel on jahi puhul oluline osa. 
Tänapäeval pole midagi imelikku kui 
jahimeestel on neljarattaveolised moodsad 
maasturid, ATV-d, motokelgud. 

See pole aga mitte alati nii olnud. Nõukaajal 
kasutati muidugi majandite tehnikat nii 
jahile ja tagasi sõiduks, aga ka loomade 
väljaveoks. Nõukaajal oli neljaratta veoga 
autodest tsiviilkasutuses Niva, aga oli ka 
autoostu lubade süsteem ja sul võis olla 
raha, kuid uut autot ei saanud sa kunagi 
osta. Siis tuli kasutada järelturgu, aga 
seal olid hoopis teised hinnad. Korralik 
kasutatud auto maksis tunduvalt rohkem 
kui uus. Nii lihtsalt oli. Veel olid UAZ-
id, kuid need rohkem sõjaväe ja ettevõtete 
kasutuses. 

Ühtäkki NSVL lagunes ja tuli sotsialistlikult süsteemilt kapitalistlikule ülemineku 
aeg. Ettevõtted hakkasid oma masinaparke vahetama moodsamate vastu ja nii oli 
võimalik muretseda ettevõtetest üle jäävat tehnikat. Paljud jahimehed seda ka 
kasutasid. 
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Jahiauto lugu. (R. Uukkivi). Mina soetasin 90-ndate keskel UAZ469 Tallinna 
Vee- ja Kanalisatsiooni Munitsipaalettevõtte54 oksjonilt 500 krooniga. See oli 
põhimõtteliselt ilma rahata (puust rool, mille talle ostsin, maksis 1500 krooni). 
Esialgu pisut keevitust, uus värv ja võis sõita. Hiljem sai ta tehtud kastikaks ja 
värvitud valgeks. Läbivus oli hea, aga kõikidele jäi hästi silma. Alati kui sellega 
jahil käisin, siis keegi ikka oli näinud.

2005. aastal viisime Ago Soasepaga, kes oli siis Rae vallavanem (ise olin siis 
volikogu esimees), jaanitule süütamiseks presidendi süüdatud võidutule jaaniku- 
platsile Lehmja Tammikusse.

Üks naljakas juhtum meenub ka. Autole oli signaali asemel paigaldatud sireen 
nagu operatiivautol ikka 😊   . Oli sokujaht ja sõitsin Aaviku küla Ringi kinnistul 
asuva kõrgiste poole. Kui tee pealt heinamaale keerasin, siis oli seal üks Žiguli, 
millel aknad udused, auto kõikus ja töö käis. Jäin „töökoja“ kõrval seisma ja 
andsin sireeni. Vaikus, siis üks arglik mehe nägu ilmub higise akna taha. Ütlesin 
siis, et tahtsin vaid jõudu soovida ja öelda, et peame pisut jahti ja võib olla, et 
paugutame ise ka veidi. Päris kiiresti kadusid.

54  Täna AS Tallinna Vesi
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Koertest ka pisut
Vanades protokollides on vahel mainitud ka jahikoeri. Hävitatavatest koertest 
räägitakse palju enam, aga siiski mõnel aastal on jahikoerte arv ka ära toodud.

Koerte statistika

1964 – 11 koera, 1 tõuline; oktoobri koosolekul kohustati kõiki koerad regist- 
reerima.

1967 – 9 koera.

1978 – 14 koera. Tundub olema rekordaasta – 5 emast hagijat, 1 isane hagijas, 
1 isane linnukoer, 1 emane linnukoer, 3 emast laikat (2 passita), 2 emast taksi,  
1 isane taks. Koeri palju ja septembris otsustati, et saadetakse H. Armei jahikoerte 
aretus-kasvatuse koolitusele.

2010 – 11 koera.

2020 – 6 koera.

2022 – 3 koera.

1992. aastal korraldas Rae Jahimeeste Selts koerte näituse (vana) vallamaja 
juures. Vastutajaks Aleksander Puhk.

Koerad on jahil asendamatud tegijad

Jahimehe lugu. Terjerile jahikeeld. Meenub lugu kus olime kanali ääres ühes 
ringtee äärses võpsikus ja püüdsime sealt põtra kätte saada. Jaani terjer võttis ette 
kitse. Mäletamist mööda keegi seda kitse ei lasknud, aga Tamberg nõudis koerale 
jahikeeldu.
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Jahimehe lugu. Taks Rambo. (R. Uukkivi). Hästi tark ja sõbralik koer, kuid 
hea mäluga – kes teda kunagi kiusas, see meelest ei läinud. Kasvas ta koos kahe 
bokseriga. Ühel päeval leidsid bokserid tuhkru kartulivagude vahelt. Nügisid 
teist ninadega ja ei osanud nagu midagi peale hakata. Rambo sai ka hetkeks 
oma pea vahele ja tuli 
siis kohe ära. Bokseritel 
keeled ripakil ja ei saa 
aru, et miks mänguasi 
enam ei liiguta. Taksil ei 
olnud saagi murdmiseks 
rohkem aega vaja kui 
murdosa sekundist. Sai 
talle saagist topis tehtud. 
Jahil jäi tema potentsiaal 
kasutamata, eks siin on 
süü rohkem peremehel.

Jahimehe lugu. Raevunud koer ja naise auto. (R. Uukkivi). Oli niisugune 
karmikarvaline terjer, nimeks ka Rambo. Päris ülbe loomuga, aga omadele parim 
kaaslane. Metsas oli kah asine, kuid talgi olid omad veidrused. Üheks neist oli 
see autode tagaajamine. No pole see unikaalne omadus koerte seas. Ma ei osanud 
seda ettegi näha, mis võib juhtuda kui suure tee ääres lahti pääseb. Sain seda 
teada ühel sügisesel laupäeval kui pidasime jahti Rae rabas. Enne metsa minemist 
jäime nõupidamiseks seisma ringtee ääres, et kokku leppida kust aju läheb jne. 
Ma ei tea kuidas, aga koer hüppas ka autost välja. Ja siis läks lahti. Õnneks 
oli laupäev ja autosid oli vähem. Kahjuks oli see ajal, mil ringteeks oli ainult 
üks kahesuunaline tee. Ja nii see koer hakkaski autosid taga ajama. Ühele poole 
ja kui kätte ei saanud, siis vastutuleva järgi ja nii moodi edasi ja tagasi. Sõna 
ei kuulanud, oli täielikult sassis. Üks rekka pidurdas nii, et oli kääri minemas, 
jätsin mõttes koeraga hüvasti. Õnneks sain ta lõpuks sealt autode vahelt kätte.  
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Panin autosse ja läksime jahti. Ajusse koera ei võtnud, sest ei osanud oletada kas 
ta otsustab minna metsa või läheb pooleli olevat tööd lõpetama. Mõtlesin, et las 
rahuneb. Ja siit algab tegelik lugu. Metsast tulles avastasime, et koer polnudki 
rahunenud. Oli ilmselt kogu selle aja mööda autot ringi kihutanud ja ise muudkui 
oksendanud. Kuidas nii väikse koera sisse nii palju väljutatavat materjali mahub, 
sellest ei saa tänaseni aru. Ainus kuiv asi oli tagumine jalamatt. Panin selle siis 
istumise alla ja läksin koju autot vahetama ning koera viima. Koju jõudes ütlesin 
üle ukse naisele, et koeral hakkas paha ja oksendas pisut autosse, ole hea tee 
puhtaks. See oli niikuinii naise auto 😊   . Ise panin kiiresti jahile tagasi. Terve aeg 
mõtlesin, et kas tasubki koju tagasi minna… 

Jahimehed lõõgastumas
Viise on mitmeid – vabariiklikud ja maakondlikud kokkutulekud, seltsi suve- 
päevad või ka hea jahi tähistamised.

2003 võeti osa Harju kokkutulekust. Sellest on säilinud mõned pildidki.
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Lõõgastavaid momente on ette tulnud erinevatel aegadel ja erinevatel viisidel. 
Nii suvel kui talvel.
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01.09.2001. a. Rae Jahimeeste Seltsi suvepidu. (Tekst oli Rae Jahimeeste Seltsi 
kodulehelgi.)

Toimumise koht Rae vald Aaviku küla Kivi talu. Organisaatorid R. Uukkivi ja 
M. Valgma, algus oli välja kuulutatud 16.00, ansambel kutsutud kella 18.00-ks. 

Kuna tegemist oli üle pika aja esimese peoga Rae Jahimeeste Seltsis, siis 
jahimehed ei tulnud selle pealegi, et naispooli kaasa võtta. Siiski karja meeste 
kohta oli ka viis naist ja kuna õhtu edenedes soovisid kõik mehed hirmsasti 
tantsu, siis naised erilist puhkust ei saanud.

Koosolemise kulg.

• Viidi läbi laskevõistlused õhkrelvast. Arvestus oli nii meeskondlik, kui ka 
individuaalne. Individuaalne ei hõlmanud küll kõiki kohalolijaid vaid selgitati 
välja võistkondliku võistluse üksiktulemuste põhjal. Võistkonnad koosnesid 
kolmest mehest ja ühest naisest. Võitis tasavägises võistluses Urvaste 
(M. Valgma, A. Jõgis, T. Niinsoo, M. Jõgis) Patika (A. Puhk, K. Puhk,  
V. Kiskonen, L. Vaaks) ees. Lehmja, kes esines teises koosseisus (A. Kippar, 
K. Lepp, Raido Uukkivi, A. Kippar) jäi kolmandaks. Individuaalses võistluses 
võitis kindlalt M. Valgma (46 silma 60-st), teine V. Kiskonen ja kolmas  
A. Jõgis. Naiste võitja oli Kersti Puhk (22 silma 60-st). Laste võistlusel võitis 
Priit Pästlane Lehmja hoolduspiirkonnast. 

• Sissejuhatav sõnavõtt R. Uukkivilt, milles puudutati valusat teemat Rae 
Jahimeeste Seltsi jahivälise tegevuse varjusurmast ja sealt johtuvalt väljendati 
vajadust värskendada juhatuses verd ehk viia läbi noorenduskuur. Tehti ka 
ettepanek kutsuda kokku erakorraline üldkoosolek.

• Järgnes laskjate autasustamine.
• Pooletunnine söögi-joogipaus.
• Korvpalli vabavisete võistlus. Võistkondlik ja individuaalne nagu laskminegi. 

Võistkonnas jällegi 3 meest ja 1 naine. Juhtus aga nii, et selleks ajaks ei olnud 
enam Patika hooldusalalt jäänud rohkem osalejaid kui perekond Puhkid. 
Seetõttu pidid nad kasutama sisseostetud mängijaid, kelledest üks oli 11-aastane 
Raigo Uukkivi. See oli õnnestunud ost, sest Raigo viskas üldse päeva parima 
tulemuse 10-st 8 ja tänu sellele võitis Patika Lehmja ees ühe punktiga. Meeste 
individuaal arvestuses oli peaauhinnaks viski. Kuna meessoost viskajatest 2 
parimat olid alaealised (teise tulemuse sai Raido Uukkivi 10-st 7), siis võitsid 
tulemusega 10-st 4 viski kahasse M. Valgma ja J. Hiio. Naistest oli esimene 
jällegi Kersti Puhk

• Golfi täpsus löökides oli ainult individuaalvõistlus, mille võitis Tõnu Niinsoo 
4 tabamusega 10-st, naistest võitis jällegi Kersti Puhk.

• Tants kestis kella 23.00-ni.
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Rae Jahimeeste Seltsi suvepidu 30.08.2002. a. Kivi talus. (Seegi tekst oli omal 
ajal seltsi kodulehel.)

Otsa tegi lahti lühikese sissejuhatusega juhatuse esimees hr. Jaan Hiio.

Järgnes laskevõistlus õhupüssist. Võistlus viidi läbi hooldusala võistkondade 
vahel. Igas võistkonnas oli kolm meest ja üks naine. 

Seejärel oli üksmeelne otsus teha esimene pits, sest käsi tundus olema ebakindel.

Teise võistlusena viidi läbi mittetraditsiooniline vibulaske võistlus. Osalesid 
kõik. Tegu oli üleüldse märklehele pihta saada. Siiski nullile ei jäänud meestest 
keegi. 
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Tasavägises omavahelises võistluses, kuid teistest peajagu üle, jagasid esimese ja 
teise koha T. Kaeramaa ja T. Suvi, vastavalt 17 ja 16 silmaga. Naistest oli parem 
L. Pästlane 2 silmaga.

Õhtu edenedes viidi läbi veel ka korvpalli vabavisete võistlus. Selle võitis 10-st 
5 tabamusega M. Valgma. Teine kuni neljas koht selgitati välja ümbervisetega, 
sest esimeses voorus tabas 10-st 4 kolm meest: T. Suvi, K. Lepp ja R. Uukkivi. 
Ümbervisete tulemuste kohaselt sai teise koha päeva parima tulemusega 10-st 6 
R. Uukkivi, kolmandaks jäi T. Suvi.

Õhtupimeduses visati veel kaugviskeid, millega M. Valgma teenis oma sisse 
kobistatud viskega pudeli R. Uukkivilt.

Päris pimedas viidi läbi ka veel sangpommi tõstmise võistlus. Et võistlus ei 
veniks pikale, tehti reeglid sellised, et 1 minuti jooksul tuli igal võistlejal rebida 
32 kg-st sangpommi nii mitu korda kui ta jõudis. Võidab suurema kordade 
arvu saavutanu. Paraku saavutasid kolm meest ühesuguse tulemuse. Need olid  
M. Kanarbik, M. Valgma ja R. Uukkivi. Tulemus oli 29 korda. Ja seega esikoht 
jagamisele. Oma jõudu näitasid ka R. Poolak ja K. Lepp.

Loomulikult jagus võistluste vahele ohtralt šašlõkki ja erinevaid karastavaid 
jooke.
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2004 lõpus korraldati Rae kultuurikeskuses Rae Jahimeeste Seltsi ja Jüri 
Jahimeeste Seltsi ühine peoõhtu. See oli viimane pidu enne renoveerimist 
(leping oli allkirjastatud). Ilmselt ka ainsam kord, mil selles majas püssi lastud.

Küttimise statistikast
Järgmiste graafikute mõte on näidata muutust ajas ja selle mustrit. Küttimise 
näitajad on ju korrelatsioonis loomade arvuga looduses. Täna tundub olevat 
kätte jõudnud järjekordne madalseis, mis trendi arvestades võiks peagi tõusule 
keerama. Samas see ei pea nii juhtuma, sest linnalähedasel alal on tegemist mitte 
ainult looduslike (lumerohke talv, haigus vms) põhjustega. Meie kandis on oluline 
osa inimtegevusel, põhiliselt loomadelt elupaiga ära võtmine. Loomad peavad 
kohanduma ja kolima. Teine oluline osa, mis ka inimeses kinni, on liikluses 
tapetud loomad. 
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Aasta Põder Metssiga Aasta Põder Metssiga Aasta Põder Metssiga
1965 1 0 1997 2 7 2011 18 23
1966 1 0 1999 2 1 2012 19 28
1967 1 0 2000 4 3 2013 22 34
1976 18 12 2001 3 2 2014 20 39
1977 11 12 2002 10 6 2015 26 85
1978 20 13 2003 11 20 2016 24 29
1982 8 6 2004 14 18 2017 21 4
1986 11 8 2005 24 45 2018 19 6
1987 4 6 2006 29 36 2019 15 5
1992 14 2007 22 64 2020 8 11
1993 12 13 2008 22 80 2021 9 6
1994 5 24 2009 20 67 2022 7 9
1995 15 2010 18 40 2023 6 9

2024 7 8

Aasta Rebane Kährik Koer Kass Aasta Rebane Kährik Aasta Rebane Kährik
1964 4 4 4 14 2004 35 16 2015 15 34
1965 15 10 8 32 2005 46 7 2016 15 31
1966 24 13 12 49 2006 41 27 2017 9 9
1967 13 36 8 60 2007 63 43 2018 12 9
1976     2008 83 57 2019 12 12
1977 1 2 11 71 2009 60 46 2020 14 2
1982 2  10 91 2010 50 39 2021 9 12
1986 9 4 2 63 2011 17 32 2022 7 10
1987 9 4 3 67 2012 15 21 2023 6 6
2002 52 7   2013 19 43  2023   2  3 
2003 23 11   2014 8 42    

Aasta Halljänes Valgejänes Aasta Halljänes Kobras Aasta Halljänes Kobras
1964 22 7 2004 4 2 2015  13
1965 23 19 2005 11 10 2016 2 10
1966 25 12 2006 6 26 2017 5 15
1967 8 15 2007  5 2018 7 21
1976 82  2008 5 3 2019  24
1977 60 26 2009 1 6 2020 9 29
1982 28  2010 1 7 2021  28
1986 22  2011  3 2022 3 5
1987 22  2012  1 2023 5 14
2002 12  2013  1  2023  1  20
2003 4  2014  4    
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Liikluses hukkunud suurulukid

Aasta Põder Metssiga Metskits Aasta Põder Metssiga Metskits
2004 7 2 9 2014 2 2 15
2005 8 4 15 2015 2 19 18
2006 12 5 23 2016 1 2 36
2007 10 9 36 2017 3 2 9
2008 4 2 28 2018 2 7 35
2009 7 5 27 2019 7 1 34
2010 2 9 30 2020 6 0 23
2011 6 3 14 2021 1 0 29
2012 2 1 6 2022 2 6 28
2013 3  5 2023 4 4 83

2024 6 1 36

2023 lisandus kurba nimekirja esimene hirv ning 2024 kaks karu.



214

Ulukihooldest ja jahirajatistest
Ulukihoole on definitsiooni kohaselt 
ulukite elutingimuse, st varje-, pesitsus- 
ja toitumisolude parandamine.

Hooldamist-abistamist vajavad jahi- 
ulukid, kes elutsevad suhteliselt eba- 
soodsates tingimustes ja kes abita 
lihtsalt nendelt aladelt kaovad. Kindlasti 
vajavad abi lisasöötmise läbi need 
ulukid, kes muidu ellujäämise nimel 
kahjustaksid metsi ja põlde. Abi vajavad 
ka liigid, kes on inimese tegevuse tõttu 
ohustatud ja vajavad nüüd ellu jäämiseks 
selle sama inimese abi.

Lisasöötmine talvisel ajal on olnud 
läbiv teema tänase Rae Jahimeeste 
Seltsi eelkäijate kõikidel protokollidega 
kaetud aastatel. Vähe on juhatuse 
koosolekuid kus ei räägita sööda 
kogumisest, sööda hoidmisest ja sööda loomadele vedamisest. Samuti on ikka ja 
jälle juttu söödahoidlate ja -sõimede ehitusest ja/või korrastamisest. Ja pidevalt 
on rõhk sellel, et ikka on vähe.

Ulukihoolde alla käib kindlasti röövulukite küttimine. Ka sellest on just 60-ndatel 
ja 70-ndatel protokollides palju ja pidevalt juttu. Siis ei kasutata sõna küttimine, 
valdavaks on mõiste „hävitamine“.

Kuigi 60-ndatel toodi protokollides põhjalikult välja kogutavad-jagatavad 
lisasööda kogused, on statistikat siiski raske teha, sest ühetaolist põhjalikku 
ülevaadet terve perioodi lõikes ei ole. 
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	Näiteks 1964 ja 1965. aastal saame detailse ülevaate: 

1964

Lisasööda varumine: heina plaan 1400 kg, varuti 1500 kg; söödavihtade plaan 900 
tk, varuti 400 tk; juurvilja plaan 350 kg, varuti 800 kg; viljapeksu jäätmete plaan 
2600 kg, varuti 700 kg, söödakapsa plaan 3500 kg, varuti1700 kg; viljapuhastuse 
jäätmete plaan 520 kg, varuti 560 kg. Söödasõimesid sektsioonis 10, varjekohti 
põldpüüdele 25 tk, söödakohti jänestele 25 tk, haabasid langetati 30 tk.

1965

Ulukite eest hoolitseti lisasööda varumise, sh ka söödavilja kasvatamisega Som- 
merlingi ja Mitšurini majandite territooriumil. Heina plaan 1400 kg, varuti 1700 
kg, viljatöötlusega seotud jäätmeid plaaniti koguda ca 1900 kg, saadi 1460 kg, 
söödakapsast plaaniti kasvatada 4224 kg, saadi 0, sest ulukid panid sööda juba 
põllul nahka. Juurviljaplaan 462 kg, saadi kokku 1119 kg. Vihtasid tehti 105 tk,

	aga 1977 on juba tagasihoidlik sedastus – Lisasöödaga on enam-vähem. Jahi- 
rajatisi on sektsioonil järgmiselt: 13 söödahoidlat, 18 söödasõime, 24 
kõrgistet;

	ja veel 20 aastat hiljem ehk 1997 öeldi vaid – Kokku sõimi 17, soolakuid 11 ja 
kõrgistmeid 7;

	Tänapäeval peetakse arvet riiklikult ja esitatakse andmeid nii nagu aruandlus 
nõuab – loetakse soolakuid, metssigade söödakohti, mida nüüdsel ajal 
nimetatakse õigema nimega ehk peibutuskohtadeks. Loomulikult on tänagi 
kõrgisteid ja jahikantsleid. Söödasõimesid metskitsedele enam ei tehta, sest 
ilves võtab söödasõime kui enda pidulauda ja murrab kerge vaevaga sinna 
sööma tulnud kitsi.

Jahimehe lugu. Magusa sõber siil. (R. Uukkivi) Lisasöötmisega tuleb meelde, 
et 2000-ndate alguses, kui Jaan Hiio oli seltsi esimees, siis tal õnnestus teha diili 
Kalevi kommivabrikuga ja saada sealt tootmise ülejääke/praaki. Näiteks vahvli 
jääke, aga ka muud magusat. Sead sõid mis hirmus ja naljatlesime, et liha läheb 
magusaks ja siga paksuks. Ühel õhtul olin Ameerika metsas kõrgistme otsas siga 
passimas ja sinna nn peibutuskohta oli ka just toodud värsket sööta Kalevist. Siga 
sellel öösel ei ilmunud, oli palju kährikuid, kellele silmnähtavalt maius mekkis. 
Ühtäkki panin tähele, et söögikoha poole roomab nagu mingi suur merikilpkonn. 
Küll ma uurisin läbi optika, et mis asi see on. Aga ei saanudki aru. Hiljem rääkisin 
sellest Jaanile ja sain teada, et Jaan oli ka seda ebamaist elukat näinud ja asjale 
lähemalt pilgu peale heitnud. Selgus, et tegemist oli tavalise siiliga, kes ilmselt 
oli end magusast kümme korda normaalsest siilist suuremaks puginud. Ilmselt ta 
vanadusse ei surnud. 

Täna on jahimehel palju tehnilisi abilisi. Nende hulgas rajakaamerad, millega 
on võimalik loomade liikumist jälgida. Rae Jahimeeste Selts kasutab kaameraid 
saades sealt informatsiooni, aga ka lihtsalt ilusaid pilte.
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ENSV aegse Jüri Jahindussektsiooni reorganisee- 
rimine iseseisvaks Rae Jahimeeste Seltsiks

ja selle lõhenemine
Kronoloogilises vaates

Juba 30+ aastat on selles küsimuses liikvel oletusi ja poolikut või suisa väära 
infot. On ilmne, et seltsi saamise lugu vajab korrektset lahtirääkimist, et elli- 
mineerida võimalus faktivaesteks tõlgendusteks. Lähiminevikust on võtta üks 
hea näide, milles ajalugu viisakalt öeldes pisut õgvendatakse. Selleks näiteks on 
Rae Sõnumite 2024. aasta detsembri numbris avaldatud artikkel Jüri Jahimeeste 
Seltsil täitus 100 aastat.55

Iseenesest ju positiivne artikkel, kuid sisaldab endas mõnda vildakat fakti ja 
mõneti poolikut infot.

Vaatame või väidet, et „Jüri Jahimeeste Selts taastati 1991“ ja seejärel seda, et 
kas ja millises ulatuses keegi on või ei ole 100 aastat tagasi loodud Jüri Jahimeeste 
Seltsi õigusjärglane. 

Alustame eesti rahva tegemistest eelmise sajandi üheksakümnendate alguses. 
Jõudsalt liiguti taasiseseisvumise poole. Minek ühest süsteemist teise ja seda igas 
eluvaldkonnas. Muuhulgas püüti taastada kõike, mis kunagi oli. Ka jahinduses 
toimusid muudatused. Selles sündmuste jadas oli ka Rae Jahimeeste Seltsi 

55 https://www.rae.ee/documents/823250/39622050/Rae+S%C3%B5numid_1224_veeb.pdf/ 
7ce64828-b04a-4036-b1be-09be1c408827
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loomine. Et mõista kiirust asjade juhtumisel, võiks meenutada vaid kolme 
kuupäeva:

	Rae vald sai oma staatuse tagasi 11.07.1991, 
	Rae Jahimeeste Selts loodi 20.07.1991, 
	Eesti Vabariigi taasisesisvumise otsus tehti 20.08.1991. 

Kui igasuguseid tegevusi oli palju, siis ilmselt 30 ja rohkem aastat hiljem ongi 
raske täpselt meenutada, lisaks on teada tõsiasi, et mälu püüab asju ilusamaks 
mäletada. Segadust oli ju toona palju, reegleid vähe. Lisaks vanadest aegadest 
positsioonidel istuvad „pidurid“ olid veel otsustajate hulgas ja tekitasid omakorda 
segadust. Nii on tänastel meenutajatel lihtne vigu56 teha. Järgnevalt püüame Rae 
valla jahinduse vaates luua pisut selgust. 

1991. aastal ei taastatud Jüri Jahimeeste Seltsi iseseisva seltsina. 

Siinkandis tegutses nõukaaja lõpus Harju Jahindusklubi koosseisus Jüri 
jahisektsioon (enne tunti teda Sommerlingi jahindussektsiooni nime all ja veel 
enne seda Vaida jahindussektsiooni nime all). 

	Jüri sektsioonina oldi tegev veel veebruaris 1991. 
	Samal ajal käis tegutsemine Harju Jahindusklubi57 ja sektsioonide isemajan- 

damisele ülemineku korraldamiseks, mille käigus muutusid ka sektsioonid 
seltsideks. 

	märtsis 1991 toimunud Jüri sektsiooni/seltsi juhatuse koosolekul oli nimekuju 
protokollis muutunud ja sektsiooni asemel kasutati mõistet selts. 

Kuid see polnud kindlasti iseseisva Jüri Jahiseltsi taastamine ega ka loomine. 

Vaatame veelgi täpsemalt:

	23.03.1991a (protokoll 125) üldkoosolekul oli arutlusel jahindusseltside 
üleminek isemajandamisele ja tutvustati Harju Jahindusklubi põhikirja. 
Tutvustamisele järgnes arutelu, mille käigus Ülo Räitna esitas küsimuse: 
miks peaksime klubi alluvuses olema ja nende kulusid kandma? Rein Poolak 
avaldas arvamust, et segase aja peaks ikka üle elama ja siis edasi vaatama. 
Ants Pihlakas oli ka selle poolt, et mingit klubi pole üldse vaja, hoopis 
taluseltsidega tuleb koostööd teha. Jan Ganzen toetas Pihlakat. Mingit otsust 
sellele arutelule ei järgnenud, kuid iseseisvumiseks oli seeme külvatud. Nüüd 
sõltus kõik sellest, et kui viljakasse mulda külvatud seeme maandus.

56 Viga selles kontekstis võib olla tahtlik, mängitakse vabandusega, et ega ju lugejad/kuulajad 
ka tea, mis see õige on. Samas võib olla viga ka tahtmatu, lihtsalt vähesest teadmisest või 
kustunud mälust.

57 Küsisin raamatu koostamise ajal Harju Jahindusklubist selle aja kohta, aga kahjuks raamatu 
trükki minekuajaks ei saanud ühtegi vastust.
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	20.07.1991 toimus erakorraline üldkoosolek (protokoll 127). Kohal oli 
külalisena hr M. Meri Harju Jahindusklubist. NB! Erakorraline ei olnud see 
üldkoosolek mitte seetõttu, et oli vaja seltsi perspektiivi arutada vaid põhjusel, 
et seltsi pikaajaline esimees oli vahepeal traagiliselt hukka saanud ja seltsile 
tuli valida uus esimees. 

Kuivõrd koosolek juba toimus, siis oli mõistlik tegeleda ka organisatoorsete 
küsimustega ja nii võeti päevakorda ka punkt Jüri Jahindusseltsi uue põhikirja 
läbiarutamine ja perspektiivne iseseisvumine.

Arutati uusi tuuli jahinduses. Esialgu vaadati põhikirja teksti. Seejärel tekkis 
arutelu, mille käigus O. Tamberg rääkis, et ümberkujundused käivad üle 
kogu vabariigi. Suund on võetud iseseisvate jahindusseltside moodustamisele. 
Lõpetuseks teeb hr Tamberg ettepaneku võtta vastu otsus reorganiseerida senine 
Harju Jahindusklubi Jüri Jahindusselts iseseisvaks Rae Jahimeeste Seltsiks.

Sellel koosolekul hääletati põhikirja vastuvõtmise poolt. Ja teise hääletusega 
otsustati toetada Tambergi ettepanekut – reorganiseerida Harju Klubi all olev 
Jüri Jahindusselts iseseisvaks Rae Jahimeeste Seltsiks. Otsus ühehäälne POOLT.

Samal koosolekul vastu võetud põhikiri vormistati Rae Jahimeeste Seltsi 
põhikirjaks ja vastavalt kehtinud korrale esitati vallavolikogule kinnitamiseks. 
Sellekohane otsus sai vastu võetud 06.08.1991. a.58

Seega ei otsustatud Jüri Jahindusseltsi iseseisvumist (ega kindlasti ka millegi 
varasema taastamist)59 vaid vahetati nimes Jüri Rae vastu ja otsustati luua nõuka- 
aegse sektsiooni/seltsi asemele Rae Jahimeeste Selts. Nimes Rae kasutamine 
oli ka loogiline, sest seltsi tegevus kattis kogu Rae valla territooriumi, lisaks ka 
tükikesi naabervaldadest – Kiilist, Koselt, Raasikult 

On selge, et selliselt vastu võetud otsus oli demokraatlik ja seda pidid 
aktsepteerima kõik, sh ka Harju Jahimajand või nagu teda nimetati – jahindusklubi.

Rae Jahimeeste Seltsiks sai kogu see seltskond, kes oli juba alates aastast 
1975 olnud koos Sommerlingi ja hiljem Jüri jahindussektsioonis. 

58 Volikogu ise moodustati alles juulis 1991, varem oli külanõukogu. Volikogu esimees ja 
vallavanem oli 1993a kohalike valimisteni üks ja sama isik (R.Poolak). Sama isik oli 20.07 
valitud Rae Jahimeeste Seltsi esimeheks. Tõeline võimutäius! Magus 😊

59 Usun, et siis isegi keegi ei mõelnud sellele, et kunagi võis olla siinkandis mingi jahiselts.
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Kuidas siis juhtus, et täna on Rae vallas kaks jahiseltsi? Vastused leiame 
jällegi säilinud protokollidest.

11.03.1992 (protokoll 132) avaldas üks osa uue seltsi liikmete esindajaid 
soovi Rae Jahimeeste Seltsist lahkumiseks. Protokollis on kirjas, et soovitakse 
jätkata iseseisvalt, aga põhjendusi polnud. Viite põhjusele leiab vallavolikogu 
protokollist – jahilubade vähesusest tingitud ebakõla. Kommentaar: Legend 
räägib aga, et solvumise põhjuseks oli see, et üks pool süüdistas teist oma 
söödakoha pealt laskmises. Põhiline põhjus oli suurte egode kokkupõrkes. Kas 
selline olukord oleks saanud tekkida kui G.Poltimäe poleks traagiliselt hukkunud? 
Kas ta oleks suutnud oma keevaverelisi kaaslasi ohjata? Nendele küsimustele ei 
saada vastuseid kunagi. 

04.04.1992 (protokollid 133 ja 134) toimus üldkoosolek ja 30 liiget arvati Rae 
Jahimeeste Seltsist välja (kuigi nad isegi püüdsid, protokollile toetudes, lepitust 
leida ja jääda) ja 3 juhatuse liiget visati samuti välja. Lepiti kokku jahimaa piiris 
ja protokollile toetudes – tegevus oli kooskõlastatud Harju Jahindusklubiga.
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(NB! Piirikirjeldusest selgub, et tänasel Jüri Jahimeeste Seltsil pole Jüriga miskit 
pistmist jahimaa mõttes, erinevalt 12.2024 Rae Sõnumite artiklis toodust. Piiriks 
on Pirita jõgi.)



222

Eeltoodud kronoloogiline teekond on lahti kirjutatud Jüri Jahindussektsiooni/
seltsi ja sellest reorganiseeritud Rae Jahimeeste Seltsi tolleaegsetest originaal- 
protokollidest. 

Kogu tegevus vastas kehtivale õigusele, kuid siiski on Harju Jahimajandi direktor 
(M. Meri) 29.07.1992 väljutanud kirja, milles võtab sarjata Rae Jahimeeste Seltsi, 
kes oleks nagu ignoreerinud klubi (ilmselt siis Harju Jahindusklubi?) põhikirja ja 
lahkunud tagaselja (???). See oli nii rumal ja tegelikult ka laimulaadne selgitus, 
millist jahimajandi direktor ei peaks enesele lubama. Mitte kunagi. Eriti aga 
ametlikus kirjas.

Tuleb üle korrata, et demokraatlik asjade kulg on ikka selline, et vabadest kodani- 
kest seltskond teeb otsuse ja siis annab sellest otsusest teada kuhu vaja, mitte 
ei küsi oma põhiõiguste elluviimiseks nõusolekut „ülevalt poolt“. Meie kaasuse 
puhul kinnitati jahimeeste üldkoosolekul tehtud otsused Rae vallavolikogu 
poolt ja seejärel teavitati ka Harju Jahindusklubi. Muide Rae Jahimeeste Seltsi 
loomise otsuse tegemise koosolekul oli M. Meri ise kohal ja sai teabe ka 
vahetult. Seega Harju Jahimajandi alla kuuluvatele jahiseltsidele saadetud kiri 
ei ole kohane ja pigem lahterdub labaseks laimamise katseks. Eriti taunitav on 
see, et hoopis nimetatud kirja saatmine oli tehtud kirjas sarjata saanud ja halva 
näitena presenteeritud Rae Jahimeeste Seltsi teavitamata ja sellega polnud jäetud 
võimalust laimatul enda kaitsmiseks. Selle töö tegin loodetavasti nüüd ja siin ära.

Järgnevalt saab lugeda M. Meri kirja kogu ilus. 
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Esitatud kirjas on veel mõnedki eksitavad väited. Näiteks arvas kirja koostaja, 
ilmselt isikliku emotsiooni pinnalt, et iseseisvad jahiseltsid ei saa hakkama ja 
näevad vaid suuri rahasid silme ees jms. Kirjast on möödunud peagi 33 aastat ja 
Rae Jahimeeste Selts on täies elujõus nii nagu paljud teisedki eraseltsid. 

Huvitav on märkida, et 29.07.1992 saadetud kirjas häbistatakse Rae Jahimeeste 
Seltsi tagaselja klubi koosseisust ära minemises, kuid meie protokollidele toetudes 
on klubist lahkumise otsus tehtud 13.06.1993 (protokoll 143) ehk 11 kuud hiljem.

Kirja koostajaga saab nõustuda selles, et jahindus on olnud ja jääb ka edaspidi 
ehk direktorid tulevad ja lähevad – jahindus jääb!
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Kõike eeltoodut teades ja selles kronoloogias täpselt järge ajades, saab julgelt 
väita, et 20.07.1991 loodud Rae Jahimeeste Selts on 08.11.1924. aastal loodud 
Jüri Jahimeeste Seltsi otsene õigusjärglane.

Samas ei ole Rae Jahimeeste Selts kunagi olnud isekas ja jagab60  heal meelel ka 
õigusjärgsust. On ju tänane Jüri Jahimeeste Selts tekkinud pärast seda kui Rae 
Jahimeeste Seltsist lahku löödi61, seega „juurikas“ on sama. 

Tegelikult võiksid kõik asjaosalised rääkida 100 aastat kestnud organiseeritud 
jahindusest Rae valla territooriumil, mitte rõhutada ühe või teise jahiseltsi 
ümmargust daatumit.

60 Mitte ei kuuluta end ainuõigusjärglaseks 😊
61 Lahku löömist saab lihtsalt tõlgendada õigusjärgsuse katkemisena/õigusjärgsusest loobumisena.
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Seltsi liikmete arv ja dünaamika
Protokollide alusel oli 1964 Vaida sektsioonis 31 liiget ja tänases Rae Jahimeeste 
Seltsis on liikmete arv langenud 30-ni. Maa suurus, millel saab jahti pidada, on 
täna vähemalt kolmandiku võrra väiksem. 1975-1991 oli tegemist liidetud kahe 
sektsiooniga, mille nimeks oli algul Sommerlingi ja hiljem Jüri sektsioon. Sellest 
kujunes Rae Jahimeeste Selts ja siis lahkus üks osa (30 tk korraga) ja neist sai 
hiljem Jüri Jahimeeste Selts. Rae Jahimeeste Seltsis on siiski ka üks jahinaine. 
2011 üldkoosolekul sai vastu võetud Kristel Vello, kellest tänaseks saanud Kristel 
Kitsemets62. 

Liikmete arvu vähenemine on teadlik tegevus, mis otseselt seotud jahipidamis- 
kõlbuliku maa vähenemisega.

62 Kristel on jahimeeste dünastia järjekordne esindaja, sest tema vanavanaisa oli Osvald Villo ja 
vanaisa on Jaan Villo.
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Juhatuse liikmed 1964–2024

1964

• Villo Osvald, esimees
• Pääsuke Arnold, aseesimees
• Lepiksoo Enn, sekretär
• Remmel Juhan, liige
• Ranne Juhan, liige

1965

• Villo Osvald, esimees
• Pääsuke Arnold, aseesimees
• Lepiksoo Enn, sekretär
• Sigur Evald, liige
• Väinsaar Heino, liige

1966

• Villo Osvald, esimees
• Pääsuke Arnold, aseesimees
• Lepiksoo Enn, sekretär
• Sigur Evald, liige
• Tamm Heldur, liige

1967

• Lepiksoo Enn, esimees
• Pääsuke Arnold, aseesimees
• Meitern Kalju, sekretär
• Villo Osvald, liige
• Tamm Heldur, liige

1970

• Lepiksoo Enn, esimees
• Meitern Kalju, esimene aseesimees
• Villo Osvald, teine aseesimees
• Põder Heino, sekretär
• Tamm Heldur, liige
• Heinsoo Helmut, liige
• Pääsuke Arnold, liige
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1972 

• Meitern Kalju, esimees
• Pääsuke Arnold, aseesimees
• Villo Osvald, aseesimees
• Põder Heino, sekretär
• Tamm Heldur, liige
• Heinsoo Helmut, liige
• Sigur Evald, liige
• Grünthal Gunnar, liige
• Remmel Juhan, liige

1974

• Meitern Kalju, esimees
• Pääsuke Arnold, aseesimees
• Villo Osvald, aseesimees
• Põder Heino, sekretär
• Tamm Heldur, liige
• Heinsoo Helmut, liige
• Sigur Evald, liige
• Grünthal Gunnar, liige
• Remmel Juhan, liige 

1975

• Poltimäe Gustav, esimees
• Meitern Kalju aseesimees
• Pääsuke Arnold, aseesimees
• Põder Heino; sekretär
• Villo Osvald, liige
• Sigur Evald, liige
• Grünthal Gunnar, liige
• Heinsoo Helmut, liige
• Suidre. H. liige
• Piirimets. V. liige
• Esner Uku, liige

Piirkonna vanemateks kinnitati:
Assaku-Kurna – Aloe; Sommerlingi-Patika – O. Villo; Vaida – Grünthal; 
Rae-Limu – Suidre.
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1978

• Poltimäe Gustav, esimees
• Meitern Kalju aseesimees
• Põder Heino; sekretär
• Pääsuke Arnold, liige
• Villo Osvald, piirkonna vanem
• Sigur Evald, liige
• Heinsoo Helmut, liige
• Suidre Harald. Piirkonna vanem
• Aloe O. Piirkonna vanem 
• Tamm Heldur, liige
• Vaaks Leonhard, liige

1980

• Poltimäe Gustav, esimees
• Meitern Kalju aseesimees
• Vaaks Leonhard, sekretär
• Promet Ants, liige
• Ganzen Jan, liige
• Villo Osvald, liige
• Sigur Evald, liige
• Heinsoo Helmut, liige
• Suidre Harald, liige
• Aloe Teet, liige
• Jõgis Arnold, liige

1982

• Poltimäe Gustav, esimees
• Meitern Kalju aseesimees
• Vaaks Leonhard, sekretär
• Ganzen Jan, liige
• Villo Jaan, liige (piirkonna vanem)
• Sigur Evald, liige
• Heinsoo Helmut, liige (piirkonna vanem)
• Otenurm Artur, liige 
• Esner Uku, liige (piirkonna vanem)
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1984

• Poltimäe Gustav, esimees
• Vaaks Leonhard, sekretär
• Ganzen Jan, liige
• Villo Jaan, liige
• Sigur Evald, liige
• Heinsoo Helmut, liige
• Poolak Rein, liige
• Väinsaar Heino, liige
• Esner Uku, liige

1986

• Poltimäe Gustav, esimees
• Vaaks Leonhard, sekretär
• Ganzen Jan, liige
• Villo Jaan, liige
• Sigur Evald, liige
• Heinsoo Helmut, liige
• Poolak Rein, liige
• Väinsaar Heino, liige
• Esner Uku, liige

1988

• Poltimäe Gustav, esimees
• Vaaks Leonhard, sekretär
• Pajumägi Kaarel, liige
• Villo Jaan, liige
• Sigur Evald, liige
• Heinsoo Helmut, liige
• Poolak Rein, liige
• Väinsaar Heino, liige
• Esner Uku, liige

1991

• Poolak Rein, esimees
• Poltimäe Aare, aseesimees
• Vaaks Leonhard, sekretär
• Pajumägi Kaarel, liige
• Villo Jaan, liige
• Sigur Evald, liige
• Heinsoo Helmut, liige
• Väinsaar Heino, liige
• Esner Uku, liige

 Valiti G. Poltimäe 
hukkumise järel 
uut esimeest.
Kandideerisid  
R. Poolak ja 
A. Poltimäe. 

Võitis vallavanem Poolak. 
Poltimäest sai aseesimees.
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1992

• Puhk Aleksander, esimees
• Poolak Rein, aseesimees
• Vaaks Leonhard, sekretär
• Pajumägi Kaarel, liige
• Villo Jaan, liige
• Sigur Evald, liige
• Väinsaar Heino, liige 

1993

• Pihlakas Ants, esimees
• Poolak Rein, aseesimees
• Vaaks Leonhard, sekretär
• Pajumägi Kaarel, liige
• Villo Jaan, liige
• Sigur Evald, liige
• Väinsaar Heino, liige

Tekitati juurde vastutaja jahieetika, propaganda ja koostöö alal.
Selleks nimetati Jaan Hiio.

1994

• Puhk Aleksander, esimees
• Raivo Uukkivi, aseesimees
• Vaaks Leonhard, sekretär
• Pajumägi Kaarel, liige
• Villo Jaan, liige
• Sigur Evald, liige
• Väinsaar Heino, liige

1995

• Armei Heino, esimees
• Räitna Ülo, aseesimees
• Vaaks Leonhard, sekretär
• Pajumägi Kaarel, liige
• Villo Jaan, liige
• Sigur Evald, liige

1997

• Armei Heino, esimees
• Jõgis Arnold, sekretär
• Kolme hooldusala juhid (pole nimeliselt kirjas)

Valiti esimeest. 
Poolak kurtis 
suurt koormust 
põhitööl. Ta jäi 
aseesimeheks. 

Juhatusest arvati välja 
seltsist lahkunud Esner, 
Heinsoo ja A. Poltimäe.

Taaskord valiti 
esimeest. Seekord 
kurtis suurt 
koormust põhitööl 
A. Puhk.

 Ja jällegi 
valiti esimeest. 
Seekord suure 
talutöö koorma 
all A. Pihlakas. 

Puhk tegi ettepaneku 
kinnitada ka aseesimees.

Ja veelkord valiti esi- 
meest. Seekord põhjuseks 
töökoht kaugsõidu 
autol ja kodust eemal 
viibimine. Mis üle-jäänud 
juhatusega toimus, pole 
kirjas.
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2002

• Hiio Jaan, esimees
• Raivo Uukkivi, sekretär
• Pästlane Andres, Lehmja hooldusala
• Valgma Margus, Urvaste hooldusala
• Rein Poolak Patika hooldusala

2005

• Hiio Jaan, esimees
• Raivo Uukkivi, sekretär
• Pästlane Andres, Lehmja hooldusala
• Valgma Margus, Urvaste hooldusala
• Poolak Rein, Patika hooldusala

2008

• Hiio Jaan, esimees
• Raivo Uukkivi, sekretär
• Pästlane Andres, Lehmja hooldusala
• Valgma Margus, Urvaste hooldusala
• Varem Andres, Patika hooldusala

2011

• Aivar Kitsemets, esimees
• Alo-Lembit Kippar, sekretär
• Andres Pästlane, Lehmja hooldusala
• Andres Varem, Patika hooldusala
• Tõnu Niinsoo, Urvaste hooldusala

2014

• Aivar Kitsemets, esimees
• Alo-Lembit Kippar, sekretär
• Andres Pästlane, Lehmja hooldusala
• Andres Varem, Patika hooldusala
• Margus Valgma, Urvaste hooldusala

2017

• Margus Valgma, esimees
• Alo-Lembit Kippar, sekretär
• Andres Pästlane, Lehmja hooldusala
• Andres Varem, Patika hooldusala
• Rennet Kitsemets, Urvaste hooldusala
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2020

• Margus Valgma, esimees
• Alo-Lembit Kippar, sekretär
• Andres Pästlane, Lehmja hooldusala
• Raino Varem, Patika hooldusala
• Rennet Kitsemets, Urvaste hooldusala

2023

• Margus Valgma, esimees
• Alo-Lembit Kippar, sekretär
• Andres Pästlane, Lehmja hooldusala
• Raino Varem, Patika hooldusala
• Rennet Kitsemets, Urvaste hooldusala

Sisekorra eeskiri
Sisekordade koostamine 2001–2002. aastal

Protokollide rivis on sees tühik aastatest 2000 ja 2001. Samas tegevus käis ja just 
2001 lõpp kuni 2002 üldkoosolekuni töötati välja seltsi sisesed erinevad korrad, 
mis 2002 üldkoosolekule esitati, vastu võeti ning milliste alusel töö käis aastani 
2019. 

Need ei olnud sellised eeskirjad, mis oleks betooni valatud, neid muudeti vastavalt 
mingite väliste tingimuste muutumisel, üldkoosolekutel mitmel korral.

Jahimehe lugu. Kuidas selts endale sisekorra sai. (R. Uukkivi): Kõik sai 
alguse ühest 2001 a põdrajahist, mis oli edukas. See võis olla isegi just see jaht, 
mil Margus lasi oma hõbeda sarved Urvastes. Jahijärgsel maksa söömisel võeti 
ka eduka jahi puhul pisut napsu. Traditsiooniliselt läksid jahimeestel keelepaelad 
vallale ja kõik läksid targaks ning teatasid, kuidas kogu seltsi tegevus on jama 
ja just nemad teavad, kuidas kõike tuleks paremini teha. Naha võtmised ja saagi 
jagamised toimusid sellel ajal Kivi talus. Ka maksapraadimine ja jahijärgne 
koosistumine. Seega pidin ju ka juures olema. Teisalt ise ma juba mõnda aega 
polnud kangema kraamiga sinasõber ja seega oli päris igav kuulata järjekordselt 
sama, vahel ka päris kurjaks minevat juttu. Võtsin kätte ja kirjutasin sellest after 
partyst kokkuvõtte. Protokolli stiilis. Tõin iga mehe tsitaadid/ettepanekud välja. 
Mis seal salata, pisut ka juhtisin seda keskustelu. Sinnani, et kõik olid nõus, 
et paneme selle tarkuse siis paberile ja teeme kohustuslikuks. Seda enam, et 
mitmetel üldkoosolekutel sooviti erinevaid kordi kehtestada juba aastaid. 

See juhtus laupäeval. Pidime veel järgmiselgi päeval minema ajujahti, sest 
põdrajahi hooaeg hakkas lõppema, aga mõni luba veel üleval. Trükkisin kõikidele 
selle nö protokolli välja ja jagasin pühapäeval kätte. Kõige suuremad asjade korda 
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tegijad (ilmselgelt ka kõige enam oma juttu joogiga turgutanud) ei uskunud, et 
olid neid sõnu öelnud, mis seal kirjas. Aga just selle kokkuvõtte tulemusena 
panime töögrupi kokku ja asusime kaine peaga sisekordasid välja töötama. Ja 
saime hakkama ning 2002 üldkoosolekul ka kinnitasime ametlikuks ning kõigile 
täitmiseks. 

Seltsi töö korraldamise dokumentideks said: Põhikirja uus redaktsioon, Juht- 
organite valimise kord, Juhatuse Põhimäärus, Jahipidamise kord, Söödapõldude 
harimise kord, Lisasööda varumise ja söötmise kord, Jahirajatiste rajamise ja 
hooldamise kord, Liikmemaksuga seonduv kord, Seltsi liikmete meelespidamise 
kord, Laskekatsete sooritamise kord. Kõik nimetatud korrad olid esitatud seltsi 
kodulehel ja selle kaudu jõudsid nad mitmete teiste seltsideni. Mõned võtsid 
isegi ühendust ja küsisid luba nende kasutamiseks. Loomulikult me ei keelanud 
ja tegelikult ei ole keegi kunagi arvanudki, et selleks peab luba küsima.

2019. aastal tõsteti eraldiseisvad korrad ühte dokumenti kokku, ajakohastati seal 
kus vaja (jäeti mõni kasutuks osutunu välja) ja võeti vastu ühe dokumendina, mis 
on ära toodud ka käesoleva kogumiku lisas.

Sisekorra eeskiri 
(Vastu võetud 31.03.2019. a. üldkoosoleku otsusega). 

Seltsi liikmete ja kandidaatide arv ning liikmemaksu struktuur, suurus ja 
muutumine.

Seltsi liikmed

• Seltsi liikmete maksimaalne arv fikseeritakse Üldkoosoleku otsusega. Liikmete 
arvu võib muuta Üldkoosoleku otsusega.

• Seltsi noorliikmete arv ei ole limiteeritud, kuid noorliikmeks vastuvõtmine 
toimub analoogselt täisliikme vastu võtmisele.

• Seltsi liikmeks saadakse Üldkoosolekul toimunud hääletuse alusel. Liikmeks 
saamiseks on vaja saada kohalolevate hääleõiguslike liikmete enamhäälte 
arvu. Seltsi liikme poja/tütre sooviavalduse puhul kuulub isik automaatselt 
liikmeks vastuvõtmisele. 

Liikmemaks

• Vastavalt Seltsi põhikirjale otsustab liikmemaksu suuruse Üldkoosolek. 
Seega kehtestatakse kõik liikmelisusega seotud maksud Seltsi korralisel 
üldkoosolekul.

• Liikmemaksu kogumise ja laekuvate summade kasutamise eest vastutab Seltsi 
juhatus.

• Liikmemaks jaguneb liitumismaksuks ja aastamaksuks (liikmemaksuks)
• Liitumismaksu suuruseks on sel hetkel kehtiv aastamaksu suurus. 
• Aastamaksu suuruse otsustab Üldkoosolek.
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Liikmemaksude tasumine

• Uue liikme puhul liitumismaks tasutakse 14 tööpäeva jooksul taotluse 
rahuldamisest ülekandega Seltsi arveldusarvele.

• Aastamaks tuleb tasuda hiljemalt jooksva aasta 31. maiks ülekandega Seltsi 
arveldusarvele.

• Kui seltsi liige ei ole aastamaksu jooksva aasta 31. maiks tasunud, siis aasta- 
maksu summa suureneb iga kuuga 10 euro võrra alates 1. juunist.

• Kui seltsi liige ei ole maksnud liikmemaksu 1 aasta jooksul, heidetakse liige 
Seltsist välja vastavalt juhatuse ettepanekule järgmisel korralisel Üldkoos- 
olekul. Erandkorras ja objektiivsetel põhjustel võib väljaheitmise asendada 
liikmestaatuse peatamisega, kuid sellisel juhul peab Seltsi liige eelnevalt 
juhatusega ühendust võtma.

• Isik kelle liikmeks olek on lõppenud ei oma õigust seltsi varale ega varem 
tasutud liikmemaksule.

• Liikmemaksu korrigeerimine toimub juhatuse ettepanekul. Otsustab korraline 
Üldkoosolek. 

Juhatuse valimine

1.  Juhatus valitakse viie liikmeline.
2.  Juhatusse kuuluvad juhatuse esimees ja neli juhatuse liiget, kelledest 3 on 

hooldusalade vanemad. Hooldusala vanem ei saa olla juhatuse esimees.
3. Iga hooldusala jahimehed valivad endi hulgast järgnevaks kolme aastaseks 

perioodiks hooldusala vanema. 
4.  Kandidaatide nimed esitatakse juhatusele. Kandidaadid peavad olema oma 

nõusoleku kandideerimiseks andnud enne nende esitamist.
5.  Hooldusalade jahimehed esitavad juhatusele ka oma kandidaadid juhatuse 

esimehe ja sekretäri kohale (iga hooldusala esitab 2 nime)
6.  Juhatus valmistab ette hääletussedelid, kus on märgitud kõik väljapakutud 

nimed ametikohtade lõikes
7.  Minimaalselt on ettevalmistatud hääletussedelil juhatuse esimehe ja sekretäri 

valimisel 1 nimi, maksimaalselt 3 nime
8.  Juhatuse liikmete – hooldusala juhatajate hääletussedelil on 3 nime
9.  Erandkorras võib esitada juhatuse esimehe ja sekretäri kandidaate ka üld- 

koosolekul. Kui esitatud kandidaat(did) on nõus kandideerimisega, siis 
kirjutatakse nende nimed sedelitele juurde.

10.  Sedelid jaotatakse üldkoosolekust osavõtvate täisliikmete vahel
11.  Juhatuse esimehe ja sekretäri valimisel võib teha märke (rist) ainult ühe 

nime taha, kui sedelil on mitu märget, siis loetakse ta automaatselt kehtetuks. 
Juhul, kui kogemata juhtub, et märge tehakse vale nime taha, siis tuleb paluda 
häältelugemiskomisjonilt uus sedel.

12.  Ilma märketa sedel loetakse vastuhääleks.
13.  Juhatuse esimehe ja sekretäri valimisel osutub valituks kandidaat, kes saab 

enim hääli.
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14. Juhatuse liikmete valimisel, kes on ühtlasi potentsiaalsed hooldusala vanemad, 
on võimalik ka kandidaatidele vastu hääletada.

15. Kui mõni kandidaat saab vastuhääli rohkem, kui poolthääli, kukub ta 
automaatselt kandidaatide nimekirjast välja. Uue kandidaadi saab esitada see 
hooldusala, kelle kandidaat välja kukkus.

Jahijärelevalve- ja Revisjonikomisjoni (edaspidi JRK) valimine

1.  JRK on kolme liikmeline
2.  JRK on üldkoosolekule alluv kontrollorgan
3.  JRK liikmed ei saa olla juhatuse liikmed, JRK esimees on kohustatud osa 

võtma juhatuse tööst, kuid ta ei oma hääleõigust.
4.  JRK liikmekandidaadid esitab juhatusele iga hooldusala. Kõik esitatud 

kandidaadid peavad olema oma nõusoleku andnud.
5.  Juhatus valmistab ette hääletussedelid (vt. Lisa 1 sedeli näidised)
6.  JRK liikmed valivad esimehe endi hulgast.
7.  Juhatuse poolt ettevalmistatud JRK hääletussedelil võib olla minimaalselt 3 

ja maksimaalselt 9 nime
8.  Erandkorras võib kandidaate välja pakkuda ka üldkoosolekul. Kandidaadi 

nõustumisel kandideerima kantakse tema nimi sedelile juurde.
9.  Iga Seltsi täisliige omab ühe hääle. Seega tohib igal sedelil olla märge ainult 

ühe kandidaadi nime järgi. Kui sedelil on märkeid rohkem, on see sedel 
automaatselt kehtivuse kaotanud. Kehtivuse kaotab ka soditud sedel. Juhul, 
kui kogemata juhtub, et märge tehakse vale nime taha, siis tuleb paluda häälte- 
lugemiskomisjonilt uus sedel. 

10.  Ilma märketa sedel loetakse vastuhääleks.
11.  Valituks osutuvad kolm enim hääli saanud kandidaati

Seltsi noorliikmetel hääleõigust ei ole. Täisliige võib äraoleku korral kirjaliku 
volituse alusel anda hääle kohal olevale esindajale.

Hääled loeb kokku häältelugemise komisjon, milline määratakse enne hääletamis- 
protseduuri kolmeliikmelisena.

Juhatuse ülesanded

Jahti toetavad tegevused:

1. Hoolduse organiseerimine
1.1. söödavarumine
1.2. söödajagamine
1.3. söödapõllud

2. Rajatiste ehitus ja hooldus
2.1. sõimede, istete, sildade ehitus ja hooldus. Ka läbirääkimised maa- 

 omanikega;
3. Sihtide hooldus
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4. Ulukiloenduse organiseerimine
5. Laskekatsete läbiviimine
6. Eelloetletud tegevuste osas aasta tööplaanide koostamine ja täitmise kontroll

Jaht

1. Lubade välja andmine
2. Jahimeeste lõikes kohustuste täitmise kontroll
3. Kollektiivjahtide organiseerimine
4. Jahiohutus

Raamatupidamislik

1. Eelarve koostamine
2. Eelarve täitmise jälgimine
3. Korrektiivide tegemine ala- või ülelaekumise korral
4. Töö kassa ja pangaga

Korralduslik

1. Juhatus kutsub Seltsi tegevuste aruteluks ja hindamiseks kokku juhatuse 
koosoleku. Juhatuse igale koosolekule tuleb kutsuda lisaks juhatuse liikmetele 
ka Jahijärelevalve-ja Revisjonikomisjoni esimees.

2. Seltsisiseste kordade ettevalmistamine.
3. Õigusaktide muutumise korral jahimeeste teavitamine uuendustest, muudatustest.
4. Kehtestatud õigusaktidest ja seltsisisestest kordadest kinnipidamise kontroll.
5. Lävimine jahindust kureerivate asutustega – aruannete esitamine, teabe 

saamine, võimalike koolituste korraldamine.
6. juhatuse aruandluse koostamine Üldkoosolekule. 
7. Üldkoosoleku korraldamine.

Laskekatsete sooritamine.

1. Iga jahimees on kohustatud jälgima oma laskekatse kehtivust.
2. Rae Jahimeeste Selts organiseerib üks korda aastas laskekatsete sooritamise 

võimaluse. Iga jahimees tasub ise laskekatse sooritamise eest.
3. Rae Jahimeeste Selts organiseerib jahimeeste püsside kontrolli/pealelaskmise 

võimaluse ja tasub selle teenuse eest. 
4. Rae Jahimeeste Selts organiseerib tiiru kasutamise võimaluse ja tasub selle 

teenuse eest.
5. Juhatus või määratud isik teavitab sellest kõiki osalejaid isiklikult vähemalt 7 

kalendripäeva ette.
6. Laskekatse sooritanutel esitada laskekatse tunnistused enne põdra ajujahi 

algust seltsi sekretärile. Jahimees, kes ei ole laskekatse tunnistust esitanud, ei 
saa osaleda ajujahil kütina. 

7. Olenemata ametliku laskekatse kehtivuse ajast tuleb igal seltsi liikmel 
vähemalt üks kord aastas käia tiirus harjutamas. 



238

Ulukihoole, jahirajatised 

1.  Söödapõldude ettevalmistamise, harimise jms. eest vastutavad hooldusala 
vanemad. Hooldusala vanemad võivad määrata konkreetsete söödapõldudega 
tegelema hooldusala jahimehe.

2.  Söödapõldude harimiseks vajalikud kulutused korvatakse täitjale Seltsi eel- 
arvest.

3.  Vajalikust lisasöödast muretsetakse ühiselt teravili, lakusool, söödapõldude 
seeme, vajalikud kulutused kaetakse Seltsi eelarvest. 

4.  Jahirajatiste rajamise ja hooldamise ülesanded sisalduvad juhatuse poolt 
koostatud iga-aastases “Tööplaanis/eelarves”, mis esitatakse Üldkoosolekule 
vastuvõtmiseks. 

5.  Juhatuse liige, kellele on juhatuse siseselt vastav ülesanne pandud, lepib 
jahirajatiste rajamise eel kokku maaomanikuga (kui osutub vajalikuks)

6.   Kinnitatud “Tööplaani/eelarve” täitmist organiseerivad hooldusala terri- 
tooriumil hooldusala vanemad. Nemad vastutavad ka plaani elluviimise eest.

7.  Hooldusala vanemad vastutavad samuti ajujahiks vajalike tööde tegemise ja 
rajatiste korrasoleku eest. Selleks lepivad nad vajadusel maaomanikega kokku 
ja organiseerivad ajujahi sihtide puhastamise, purrete tegemise üle kraavide 
ning vajalikesse kohtadesse kõrgistmete ehituse.

8.  Hooldusala vanem peab kindlustama ülesannete võrdse jagamise jahimeeste 
vahel.

9.  Jahimehed, kellele ülesanne on jagatud, on kohustatud need ka täitma täht- 
ajaks. Jahimehed, kes keelduvad ülesande täitmisest või ei täida ülesannet 
nõuetekohaselt, ei saa suuruluki jahiks luba ega osaleda ka kollektiivjahil 
kütina.

10.  Ajujahiks vajalike rajatiste materjali eest tasutakse Seltsi eelarvest. 

Jahipidamine.

1. Jahipidamise korraldamiseks ja jahiohutuse tagamiseks on väljaantud kesk- 
konnaministri määrusega Jahieeskirjad, milles sätestatakse:
1.1. Jahipidamise nõuded ja väikeulukite loetelu. Jahikoeraga jahipidamise 

ajad ja tingimused
1.2. Jahiohutuse nõuded
1.3. Suuruluki ja vibujahi laskekatse korraldamine ning laskekatse tunnistuse 

andmine
1.4. Muud jahi korraldamise nõuded

2. Jahipidamise õigust tõendavad dokumendid on:
2.1. Jahitunnistus
2.2. Jahiluba
2.3. Jahist osavõtjate nimekiri
2.4. Suuruluki laskekatse tunnistus

3. Jahipidamisviisid
3.1. Hiilimisjaht
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3.2. Varitsusjaht
3.3. Peibutusjaht
3.4. Ajujaht
3.5. Otsijaht
3.6. Urujaht
3.7. Uluki püüdmine

Igal Seltsi jahimehel peab olema kehtiv Eesti Vabariigi jahiseadus ja jahieeskiri, 
kus on üksikasjaliselt lahti seletatud kõik eelpooltoodud mõisted.

4. Jahipidamise viisid Rae Jahimeeste Seltsis.
4.1. Jaht suurulukitele Rae JS-is võib olla nii kollektiivne kui ka individuaalne.

4.1.1. kollektiivjahil on jahijuhatajaks Rae Jahimeeste Seltsi juhataja, 
tema äraolekul määratakse jahijuhataja kohapeal 

4.1.2. kollektiivjahi aeg teavitatakse hooaja esimese jahi korral igale 
jahimehele personaalselt hooldusala vanemate poolt. Iga järgmise 
jahi toimumise aeg ja kokkusaamise koht lepitakse kokku eelmisel 
jahil.

4.1.3. kollektiivjahil peavad kõik kandma punast üleriietust (jope, vest). 
Ainult punasest mütsist ei piisa.

4.1.4. looma tabamisel kogunevad jahimehed saagi juurde ning looma 
sisikond võetakse üldjuhul välja tabamise kohas.

4.1.5. austusest surmatud looma vastu tuleb koerad temast eemale hoida. 
4.2. Seltsi juhatus võib teha ettepanekuid piirangute kehtestamiseks jahi- 

pidamise viiside osas kas kogu rendijahipiirkonnas või selle mõnes osas. 
Ettepanek esitatakse koos piirangu ajalise kehtivuse ettepanekuga Üld- 
koosolekule. Üldkoosoleku otsusega ettepanek kinnitatakse või lükatakse 
tagasi.

5. Jahiajad
 Jahiajad on määratud Jahieeskirjades, kuid Seltsil on õigus kehtestada vajaduse 

korral oma jahipiirkonnas Jahieeskirjades toodud jahiaegadest erinevad ajad, 
mis mahuvad Jahieeskirjades toodud aegade sisse. 

6. Laskelimiitide kujunemine ja jahilubade väljaandmine. 
6.1. Rae JS juhatus kogub hooldusalade vanemate käest ulukite loendusandmed, 

mille alusel teeb avalduse suurulukite laskelimiitide saamiseks. 
6.2. Jahilubade väljaandmine

6.2.1. load suuruluki jahiks väljastab Rae Jahimeeste Seltsi juhatuse 
esimees vastavalt jahipidamise kavale ja juhatuse otsusele. 

7. Jahisaagi nahastamine, tükeldamine ja jagamine. 
7.1. Nahastamise, tükeldamise ja jagamise töödel määrab jahijuhataja mees- 

tele ülesanded. Need vastuvaidlemisele ei kuulu. Põhimõtteks on, et  
kollektiivjahi perioodil saaksid kõik jahimehed võrdselt oma kätt harjutada 
iga tööga.

7.2. Seoses Eestis läbiviidavate ulukite uuringutega tuleb võtta kõik vaja- 
likud proovid ja toimetada need uuringute tegija kätte.



7.3. Saagi jagamine suurulukijahil
7.4.1. Suurulukijahis jagatakse jahisaak vana kombe kohaselt kõikide 

jahist osavõtjate (jahimehed, kes on kantud jahinimekirja) vahel 
võimalikult võrdselt. 

7.4.3. Trofee jääb esimesena looma tabanud laskjale. 
7.4.4. soovi korral võib eraldada saagist osa ka mitte jahist osa võtnud 

jahimehele või mittejahimehele (Seltsi veteran, maaomanik, 
sponsor jne), kuid selle otsustavad jahimehed kohapeal.

7.4.5. noorjahimees saab reeglina 0,5 portsu. Erandi võib teha jahi- 
juhataja.

7.4.6. Vaidluste tekkimisel jääb viimane sõna jahijuhatajale.
7.4.8. Sellisel (7.4.7.) viisil korraldada ka metskitse ja metssea 

varitsusjahte. 
7.5. Väikeulukijahis jääb saak laskjale.
7.6. Urujahi saak jagatakse kõikide osavõtjate vahel nii, et esimese valiku 

õigus on koeraomanikul, ülejäänud saak läheb loosimisele. Kui sama 
seltskonnaga jätkatakse jahti teistel päevadel, siis järgmise saagi saab see, 
kes eelmine kord ilma jäi jne.
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